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رييس جمهللوري گفت: مجلس شللوراي اسللامي در 
ايران مجلس قدرتمندي است و جايگاه عظيمي دارد و 
براي همه قانون وضع مي كند. به گزارش ايرنا »حسللن 
روحاني« صبح ديروز در جلسلله هيات دولت گفت: در 
آبان ماه حوادثي اتفاق افتاد كه دشللمنان مي خواستند 
سوءاسللتفاده كننللد. در روزهاي ابتدايللي آن حوادث، 
مردم از زنجان، تبريز و همه استان هاي كشور به صحنه 
آمده و افتخار بزرگ يكپارچگللي، وحدت و امنيت ملي 
كه مورد توجلله همه بللود، جلوه هاي زيبللا و ماندگار را 
ساختند.  روحاني افزود: اصولا مجلس شوراي اسامي 
در ايران بسيار مجلس قدرتمندي است. البته اختيارات 
مجلس در كشللورهاي مختلف فرق مي كند و در ايران 
جايگاه عظيمي دارد و اين به خاطر نظر امللام )ره( بود.  
رييس جمهوري بيان كرد: يك طرف قصه اين است كه 
مجلس براي ما و سرنوشت ما مهم است. كسي نگويد كه 
هر فردي مي خواهد انتخاب شللود و اينكه بگوييم حالا 
كه دوستان من صاحيت شان رد شده و هم حزبي هاي 
من صاحيت شللان تاييد نشللده، حالا هر مجلسي كه 
مي خواهد بشللود.  رييس دولت دوازدهم گفت: مجلس 
مي خواهد قانون براي ما وضع كند و اين قانون براي همه 
ما است. در زندگي ما اثر دارد. در زندگي بچه هاي ما اثر 
دارد. گاهي برخي از قوانين ساليان دراز باقي مي ماند يك 
دهه، دو دهه و گاهي يك قللرن يك قانون باقي مي ماند. 
تغييرات آن جزيي و اصل آن قانون باقي مي ماند. شللما 
فكر مي كنيد اگر مجلس يازدهم يك چيزي را تصويب 
كرد به راحتي مي شللود در مجلس دوازدهم آن را تغيير 
داد؟ اين طور نيست. اول قانون مي شود، بعد اجرا مي شود 
و بعد تغيير آن مشكل دارد. روحاني خاطرنشان كرد: ما 
مسائل مهمي در كشور داريم ما در حال تحريم شديد و 
فشار شديد استكبار جهاني هستيم. ما بايد اين تحريم 
را بشكنيم يا نه؟ ما بايد زندگي مردم را سهل تر كنيم يا 
نه؟ ما بايد بسياري از سللاختارها را در اين شرايط تغيير 
بدهيم يا نه؟ چه كسي بايد اين كار را بكند. دولت و قوه 
قضاييه به تنهايللي نمي توانند ايللن كار را انجام بدهند. 
رييس جمهوري گفللت: همه بايللد با هللم در كنار هم 
قرار گيريم و دولت بللا مجلس در كنار هم باشللند، اگر 
بناست كه مشكات اقتصادي مردم كم و تحريم برداشته 
و توليد افزوده شود، چه كسي بايد اين كار را بكند دولت 
به تنهايي نمي تواند. قوه قضاييه هم به تنهايي نمي تواند. 
ما همه با هم بايد اين كار را انجام دهيللم. وي افزود: اگر 
بنا اسللت كه تحريم برداشللته شللود بايد اين كار را در 
حد توان انجام دهيم. اگر قرار اسللت توليد افزايش يابد 
و در بسياري از زمينه ها خود كفا شللويم، اين موضوع با 
هماهنگي دولت و مجلس و همه با هم ممكن مي شللود 
و همه بايد بللا هم مشللكات را حل كنيم. در مسللائل 
اقتصادي نياز داريم هم در مجلس فعلي و فردا با مجلس 
يازدهم بايد مشكات را حل كنيم؛ اگر مي خواهيم موانع 
توليد را برداريم در بعضي جاها قانون نياز اسللت و بدون 
قانون نمي توان هيچ كاري انجام داد. روحاني ادامه داد: 
اگر مي خواهيم به توليد تحرك ببخشلليم و در مسللير 

توليد وشركت هاي دانش بينان و علم و دانش اقداماتي 
انجام دهيم همه بايد با هم باشيم؛ اگر در جايي بخواهيم 
منطقه آزاد و صنعتي باشد و استان يا شهرستاني اضافه يا 
كم شود به همكاري دولت و مجلس نياز است و به تنهايي 
ميسر نيست و در همه امور مردم مجلس حق قانونگذاري 
و اظهارنظردارد و بايد در كنار هم به اين مسائل بپردازيم. 
وي ادامه داد: اگر هدف نهايي جامعه پاك و حيات طيبه 
اسللت بايد با فسللاد مبارزه كنيم، اين چگونه امكانپذير 
اسللت نه دولت و نه قوه قضاييه به تنهايللي نمي توانند 
فسللاد را از بين ببرند، بلكه همه بايد با هم انجام دهيم؛ 
ما لوايح مهمي را براي شفافيت، تعارض منافع و مبارزه 
با فساد به مجلس شوراي اسللامي داديم، بايد اينها را با 
هم تصويب كنيم و ممكن اسللت برخي در اين مجلس 
و برخللي در مجلس بعدي تصويب شللود و همه بايد در 
اين زمينه تاش كنيم. روحاني با تاكيد بر اينكه مساله 
بسيار مهم شكستن حصر ايران و شكستن تحريم است، 
گفت: تحريم يك عمل تروريستي و ظالمانه عليه ملت 
ايران است و هيچ كس نمي تواند بگويد تحريم اثر ندارد 
و دولت بايد قوي باشد؛ اين به معناي تنزيه امريكا است 
و كسي كه مي گويد تحريم اثر ندارد حامي امريكا است 
و مي گويد امريكا كار بدي انجام نداده اسللت، اين حرف 
دروغ و خاف واقعيت و نيز حمايت از امريكا است؛ ما تا 
درد را نشناسيم درمان را نيز نمي توانيم بشناسيم و بايد 
بدانيم كه درد كجاست و سللراغ همان نقطه برويم و آن 
را درمان كنيم. وي يادآور شللد: تحريم كار تروريسللتي 
امريكايي عليه مردم ايران است و يك گروهي آنجا حاكم 
شدند و از گذشللته نيز با ايران دشمن بودند و هم اكنون 
نيز قدرت را در دسللت گرفته اند، اسللراييلي ها و ارتجاع 
منطقه نيز از آنان حمايت كرد و اين گونه بر مردم ما فشار 
وارد مي كنند، ما بايد چه اقدامي انجام دهيم، اگر كسي 
بگويد با هيچ قيمتي نمي توان تحريم را شكست، اينكه 
بگوييم در برابر تحريم بايد تسليم شويم؛ حرف نادرستي 
است. رييس جمهوري اظهارداشت: چگونه در سال ۹۲ 
و ۹۴ تحريم را شكستيم، آن هم در شرايطي كه تحريم 
بوديم؛ اينكه صللادرات نفت ما به يك بللاره از ۹۰۰ هزار 
بشكه به ۲ و ۳ ميليون رسيد، در نتيجه شكست تحريم ها 
بود. وي با بيان اينكه همه بايد اصل ۴۰ قانون اساسي را 
بالاي سرشان بزنند، اظهار داشت: برخي ها ممكن است 
بگويند ما چنين حقي داريم اما در اعمال حق نمي توان 
در زمان و مكان حق را به شلليوه اي اجرا كني كه خاف 
قانون اساسي باشد. ما و مجلس يك راه پيشروي داريم. 
مردم مي خواهند دولت و مجلس مشكات اقتصادي را 
حل كنند. مردم مي خواهند دولت و مجلس سياسللت 
خارجي، معضات بانكللي، اقتصاد خارجللي و... را حل 
كنند. آنچه مردم مي خواهند هم افزايي است كه در كنار 
هم مشكات را حل كنيم و با وحدت مي توانيم مسائل 
را حل كرد.  رييس شوراي عالي امنيت ملي اضافه كرد: 
روزي كه امريكا مايوس شللود فشللار حداكثري جواب 
نمي دهد، تسليم مي شود و پيش ميز مذاكره زانو مي زند 

و هر حق را مي پذيرد. 

روحاني: مجلس براي ما و سرنوشت ما مهم است
دولت

معاون وزير اقتصاد درباره تبعات عدم پيوسللتن 
بلله »اف اي تللي اف« گفللت: به طور قطللع عدم 
تصويب »اف اي تي اف« براي كشللور محدوديت 
ايجاد مي كند و عمليات مالي رسللمي را كه در 
خارج از كشللور توسللط فعالان اقتصادي انجام 
مي شود، تحت الشللعاع قرار مي دهد. البته  عدم 
تصويب »اف اي تللي اف« در بخش غيررسللمي 
كه در قالب هاي پوششللي انجام مي شد به دليل 
اينكه سازو كار متفاوتي دارد، نمي تواند اثرگذار 
باشللد. محمدعلي دهقان دهنوي درباره دلايل 
افزايش نللرخ ارز در چنللد روز گذشللته افزود: 
ميزان عرضه و تقاضا، مسللائل واقعي و مسللائل 
روانللي در بللازار ارز موثر هسللتند و هللر كدام 
مي توانند عاملي براي نوسان باشند. وي با اشاره 
به تاثيرگذاري تصميمات درباره »اف اي تي اف« 
گفت: اين روزها مباحللث درباره »اف اي تي اف« 
هم بازار را نگران كرده اسللت، هرچند نمي تواند 
اثر واقعللي بگذارنللد. ضمن اينكلله جريان هاي 
ورود و خللروج ارز هللم در دوره هللاي مختلف 
نوسللاناتي دارد كلله آن موضللوع هللم در بازار 

تاثيرگذار است.
معاون امور اقتصللادي وزارت اقتصاد ادامه داد: 
هدف بانك مركزي اين است كه ارز در بازار، نرخ 
با ثبات تري داشته باشد و حتي بتواند نرخ را در 
سطوح كمتر هدايت كند. دهقان دهنوي درباره 
آخرين تصميمات نسللبت به تصويب پيوستن 
ايران به »اف اي تي اف« اظهار كرد: گويا قوانين 
مربوط به »اف اي تي اف« در مجمع تشللخيص 

مصلحت نظام به نتيجه نرسيده  است.
 معاون وزير اقتصللاد تاكيد كرد: اگللر مصوبه و 
خروجي جلسات اين باشللد كه ايران در ليست 
سللياه »اف اي تي اف« قرار بگيرد و كشللورهاي 
ديگر اقدامات متقابل نسللبت بلله اين موضوع 
انجام دهنللد فعاليت هاي رسللمي كشللورها با 
ايران محدود خواهد شللد كه البته هنوز چنين 
مصوبه اي بيرون نيامده اسللت. دهقان دهنوي 
با بيان اينكه ممكن اسللت نتيجه جلسه به اين 
شدت نباشللد، گفت: يك حالت اميدوارانه اين 
اسللت كه دوباره به ايللران فرصت دهنللد. البته 
احتمال اينكلله اين فرصت را بللدون هيچ قيد و 

شرطي تمديد كنند، بسيار كم است. 
همچنيللن احتمللال مي دهيللم كلله ديگللر 
فرصت پيوسللتن ايران را تمديد نكننللد اما به 
نوعي شللرايط بازگشللت را تعييللن كنند. وي 
دربللاره اخبار منتشللر شللده مبني بر افشللاي 
اطاعات صرافي هللا براي نشللان دادن تعهد به 
»اف اي تللي اف« اظهار كللرد: اين خبللر از قول 
مقامات سابق منتشر شد كه براي زمان گذشته 

هم بوده اسللت. تا جايي كه بنده اطاع دارم اين 
موضوع صحت ندارد. اگللر صرافي ها به صورت 
غيررسللمي كار انتقال ارز را انجام مي دادند در 
شبكه رسللمي حضور نداشللتند و نيازي نيست 
كه اطاعات شان اعام شود.  همچنين دهنوي 
با بيان اينكلله، مجلس وظيفه سللنگين اصاح 
نظام يارانه ها و اصاح ساختار بودجه را در عين 
حفظ حداقل معيشللت پيش رو دارد، گفت: در 
ماه هاي آينده ديگر اتكاي بودجه كشور به نفت 
قابل اجرا نيسللت بر اين اسللاس بايد به سمت 
كاهللش هزينه هللاي غيرضروري و جدا شللدن 

دستگاه هاي غيرمرتبط از دولت حركت كنيم. 
وي با اشاره به اينكه مجلس يازدهم در شرايطي 
كار خود را آغاز مي كند كلله در اوج تحريم هاي 
اقتصادي قرار داريللم، گفت: با توجلله به اينكه 
وضعيت معيشت مردم با سللطح مطلوب فاصله 
زيللادي دارد انتظللارات زيللادي از مجلللس در 
خصوص اتخللاذ تصميماتي در حوزه معيشللت 
مطرح شللده اسللت. معاون وزير اقتصاد گفت: 
در كنار بهبود سطح معيشللت بايد تصميماتي 
سللخت در حللوزه بهبللود محيط كسللب و كار 
نيز اتخاذ شللود. توجه داشته باشلليم كه از اين 
مسللير افزايش توليد، افزايش اشللتغال و رشد 
سرمايه گذاري نيز محقق خواهد شد. وي با بيان 
اينكه، مجلس بايللد درحالي به دنبللال افزايش 
سطح معيشللت مردم باشد كه فشللار اقتصادي 
قابل توجهي به كشللور وارد شده است، گفت: با 
توجه به اينكه در هر سياسللت گذاري بايد بحث 
معيشت مردم لحاظ شود، اتخاذ تصميم درباره 
اصللاح نظام يارانه هللا نيز يك تصميم سللخت 
قلمداد مي شود كه مجلس شوراي اسامي بايد 

در اين خصوص شفاف عمل كند. 
دهقان دهنوي با اشللاره به لزوم اصاح ساختار 
بودجه كشللور گفللت: موضوع اصاح سللاختار 
بودجه از سللال ۹8 آغاز شللده اما بخشي از اين 
اصاحات نياز به مجللوز و تصويب مجلس دارد. 
در واقع در حوزه اصاح ساختار بودجه كه يكي 
از چالش هاي اصلي اقتصاد كشور است نيازمند 
قانون گذاري دقيق مجلس و همچنين همراهي 

نمايندگان هستيم.
 معللاون وزيللر اقتصاد بللا بيان اينكلله، مجلس 
وظيفه سللنگين اصاح نظللام يارانه ها و اصاح 
ساختار بودجه را در عين حفظ حداقل معيشت 
پيش رو دارد، گفللت: در ماه هللاي آينده ديگر 
اتكاي بودجه كشور به نفت قابل اجرا نيست، بر 
اين اساس بايد به سمت كاهش هزينه هاي غير 
ضروري و جدا شدن دستگاه هاي غيرمرتبط از 

دولت حركت كنيم.

 محدوديت عمليات هاي رسمي مالي
 در صورت نپيوستن به »اف اي تي اف«

گزارش

 صفحه 7  

انرژي

زورآزمايي دلايل رشد 
قيمت نفت با كرونا

ديروز قيمت نفت روند افزايشي يك هفته اخير 
خود را با شتاب بيشتري تداوم بخشيد. آمارها 
دربللاره كاهش مللوارد ابتا به ويللروس كرونا 
در چين و تاش اين كشللور بللراي راه اندازي 
صنايع معلق مانده مهم ترين محرك اين رشد 
قيمتي بود، اما عوامل ديگري نيز دخيل بودند. 
تحريم امريكا عليه يكي از شركت هاي بازرگاني 
زيرمجموعه شللركت نفتي روس نفت روسيه 
به بهانه همكاري با شللركت ملي نفت ونزوئا 
سبب كاهش بيشللتر عرضه نفت ونزوئا شد و 
جنگ داخلي در ليبي، توليد نفت اين كشور را 
به شدت پايين آورد و به سطح 1۲۳ هزار بشكه 
در روز رساند. آمار منتشر شده از صادرات نفت 
عربسللتان نيز حاكي از كاهش فروش سالانه 
نفت آرامكو بود و در نهايت، اوپك پاس نيز با 
اظهارنظرهاي جديد سخنگوي دولت روسيه 

در خصوص تاش و رايزني ها با اوپك...

 صفحه 8  

ايران

اولين مجلس در 40 سال پيش 
چگونه   شكل گرفت

تعادل| فردا روز انتخابات مجلس يازدهم شوراي 
اسامي است. درست ۴۰ سللال پيش در چنين 
ايامي و در حالي كه يك سللال از پيروزي انقاب 
اسامي ايران مي گذشللت انتخابات مجلس اول 
شللوراي اسللامي برگزار شللد. جمعيت كشور 
در آن موقع حدود ۳۴ ميليون نفللر بود كه بنا بر 
آمارها حدود 1۹۰۰ نفر در سراسللر كشور نامزد 
نمايندگي براي مجلس شده بودند كه از ميان آنها 

5۴۰ نفر از تهران نامزد شده بودند.  

دانش و فن

 بلايي كه كرونا 
 بر سر صنعت  فناوري آورد 

شلليوع ويللروس كرونللا در چين به هملله صنايع 
خسللاراتي وارد كرده، مركز زنجيره ذخاير صنعت 
فناوري جهللان را بلله لللرزه درآورده، بسللياري از 
كارخانه هاي چينللي تعطيل شللده اند، كارگران 
سرگردانند و همين موضوع براي شركت هاي بزرگ 
از اپل گرفته تا آمازون و تسللا چالش هايي ايجاد 
كرده است. گزارش هاي مختلف حاكي از آن است 
كه اين ويروس خسارت سنگيني به صنعت فناوري 
و موبايل زده است. به نوشته فايننشال تايمز، در يك 
نگاه پيامدهاي اين ويروس عفوني مانند زنجيره اي 
از مهره هاي دومينو به رويدادهاي مختلفي منجر 
مي شللود. به عنوان مثال ويروس كرونا سبب شده 
عرضه آيفون جديد به تاخير بيفتد زيرا اين ويروس 
توليد در چين را مختل كرده است. فاكسكان يكي 
از بزرگ تريللن توليد كنندگان دسللتگاه هاي اپل 
است. اين شللركت به دليل شيوع كرونا مجبور شد 

تاسيسات خود را به طور موقت تعطيل كند و ...
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همين صفحه

حسن روحاني در جلسه هيات دولت:

مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي بودجه هاي استاني را آسيب شناسي كرد

مجلس براي ما و سرنوشت ما مهم است

استان هاي بهره مند از بودجه

خبر

وزير دفاع و پشللتيباني نيروهاي مسلح، گفت: ما 
امروز نيازمند مجلسي هسللتيم كه با نگاه عميق 
راهبردي به وضعيت ايللران، درك منافع و امنيت 
ملي، درك شللرايط منطقه و عرصلله بين المللي، 
بتواند از جايللگاه رفيع جمهوري اسللامي ايران 
به شايسللتگي دفاع و در برابر دشللمنان مقابله به 
مثل كند. به گزارش روابط عمومللي وزارت دفاع، 
امير سللرتيپ »امير حاتمي« روز چهارشللنبه با 
حضور در جمع كاركنان وزارت دفاع و در آسللتانه 
يازدهمين دوره انتخابات مجلس شوراي اسامي و 
ميان دوره اي مجلس خبرگان اظهار كرد: اين دوره 
اگر مهم ترين دوره انتخابات مجلس نباشللد قطعا 
جزو مهم ترين دوره هاي مجلس خواهد بود؛ چرا كه 
از منظر امنيت ملي و حوزه بين المللي در وضعيت و 

شرايط ويژه اي قرار داريم.
وزير دفاع با بيان دشمني هاي گسللترده و آشكارِ 
امروزِ امريكاعليه ملت ايران گفت: در طول ۴ دهه 
از عمر با بركت انقاب اسللامي ما همواره شاهد 
توطئه و دسيسه هاي پنهان و آشكار امريكايي ها و 
نظام استكبار عليه جمهوري اسامي بوده ايم، اما 
امروز به سبب افزايش اقتدار ايران اسامي و نقش 
موثر جمهوري اسللامي ايران در صللدور انقاب 
اسامي، تمدن سازي اسامي، تحولات منطقه و 
بيداري مردم آزاده جهان، دشللمني ها عليه نظام 
اسامي آشكارتر شده است. امير سرتيپ حاتمي با 
بيان اينكه امريكايي هر كجا كه وارد شدند چيزي 
جر عقب ماندگي، ويراني و وابستگي عايد آن كشور 
نشللد، افزود: وضعيت امروز ليبي، سللوريه، عراق، 
افغانستان و كشللورهاي منطقه مصداق عيني و 
بارز حضور امريكايي ها در اين كشللورها اسللت و 
مردم و مسوولان بايد با بصيرت و آگاهي جنايت ها 
و دشمني هاي امريكا را به خوبي شناخته و درك 
كنند. وزير دفاع با يادآوري نتيجه مذاكرات امريكا 
با ليبي و كره شمالي نيز تصريح كرد: امريكايي ها 
اهل منطق و مذاكره نيسللتند و از حربه مذاكره به 
عنوان يك حيله و دسيسلله جهت نيل به اهداف 
شوم اسللتفاده مي كنند. وزير دفاع افزود: امروز در 
حال گذار از آسلليب پذيري اقتصادي هستيم و به 
ياري خدا تحريم ها همان گونه كه موجب بالندگي 
جمهوري اسللامي در حوزه اقتدار دفاعي شد در 
حوزه اقتصادي نيز با عبللور از اقتصاد نفتي بي اثر و 

ناكارآمد خواهد شد.

وزير دفاع: در حال گذار از 
آسيب پذيري اقتصادي هستيم

كلان

وزير اقتصللاد در واكنللش به جنجال هللاي اخير 
درخصوص پيشنهاد براي تمديد مهلت ترخيص 
خودروهاي وارداتي گفت: پيشنهاد وزارت اقتصاد 
رانتي نبوده است. فرهاد دژپسللند در گفت وگو با 
تسنيم، با اشاره به پيشنهاد وزارت اقتصاد به هيات 
دولت براي ترخيللص خودروهاي درگمرك مانده 
گفت: بنده اصللا از ايللن موضوع كه چه كسللي 
واردكننده ايللن خودروها بوده و ايللن كالا مربوط 
به كدام شللركت اسللت اطاعي نللدارم و ترجيح 
مي دهم در اين زمينه اطاعي نداشته باشم، چراكه 
مي خواهم فارغ از منافع تشللكل ها و شللركت ها 
اقداماتي را انجللام دهم. وي با بيللان اينكه »تعداد 
قابل توجهي خودرو كه تعداد آنهللا را الان در ذهن 
ندارم با ارز كشللور وارد گمرك شده است«، گفت: 
امروز اين خودروها در مناطق شرجي و زير آفتاب 
قرار گرفته اند و نبايد اين سرمايه ها از بين برود. وزير 
اقتصاد در واكنللش به اين مطلب كه »در شللوك 
افزايش شديد قيمت خودروهاي داخلي و تثبيت 
پرايد 6۰ميليون توماني ترخيص 1۰۰۰دسللتگاه 
خودروي لوكس چه تاثيري روي اين بازار ملتهب 
دارد؟« گفللت: به هر حال در شللرايط فعلي امكان 
بازشللدن كلي ثبت سللفارش خودرو وجود ندارد 
چراكه اين نللوع واردات روي بللازار ارز تاثير منفي 
مي گذارد. وزير اقتصللاد در ادامه تاكيللد كرد: اگر 
زمينه اي مهيا شللود تا واردات خللودرو به صورت 

قانوني آزاد شود ما قانون را اجرا خواهيم كرد. 

پيشنهاد ترخيص خودروها 
رانتي نبوده است

معاون اشتغال وزير كار با اشاره به ايجاد ۴۲8 هزار 
شللغل در يك سللال منتهي به پاييز 1۳۹8 گفت: 
بخش قابل توجهي از اين مشاغل در بخش خدمات 
و بنگاه هاي خرد و كوچك بوده و ۳8 درصد مشاغل 
ايجاد شللده طي اين مدت بيمه شللده اند. عيسي 
منصوري در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: در يك 
سال منتهي به پاييز 1۳۹8، ۴۲8 هزار شغل ايجاد 
شده كه اين ميزان اشتغال بر اساس نمونه برداري 
آماري مركز آمار ايران بوده اما مطابق تمام شماري 
داده هاي ثبتي وزارت كار ۴۷5 هزار شغل طي اين 
مدت ايجاد شده است. وي در پاسخ به اين پرسش 
كه ۴۲8 هزار شغل ايجاد شللده در كدام بخش ها 
بوده است؟ گفت: بخش قابل توجهي از آنها مربوط 
به حوزه خدمللات و همچنين بنگاه هللاي خرد و 
كوچك و بخش اعظمي از آنها غير رسللمي است. 
البته ايجاد اين ميزان شغل در دوره ركود اقتصادي 
بديهي است و نمي توانيم كشور را منتظر بگذاريم 
كه يك رشد اقتصادي بزرگ اتفاق بيفتد و صنعت 

كارخانه اي بزرگ رونق بگيرد. 

38 درصد مشاغل ايجاد شده 
در پاييز 98 بيمه شده اند

اقتصاد اجتماعي

 مرگ دو نفر  در قم  
بر اثركرونا
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روي موج خبر

   مهلت تبليغات نامزدها ۸ صبح پنجشنبه 
پايان مي يابد؛وزارت كشور|

ستاد انتخابات كش��ور اعلام كرد: مهلت تبليغات 
نامزدها، ساعت ۸ صبح پنجش��نبه اول اسفندماه 
پايان مي يابد. ستاد انتخابات كشور در اطلاعيه اي 
آورده است: با توجه به مفاد ماده ۵۶ قانون انتخابات 
مجلس شوراي اسلامي و ماده ۲۳ آيين نامه اجرايي 
قانون انتخابات مجلس خبرگان رهبري، تبليغات 
نامزدهاي انتخابات يازدهمين دوره مجلس شوراي 
اسلامي و اولين ميان دوره اي پنجمين دوره  مجلس 
خبرگان رهبري در س��اعت ۸ صبح روز پنجشنبه 
مورخ 1۳9۸/1۲/1، به پايان مي رس��د. براس��اس 
اين گزارش، هر گونه فعاليت تبليغاتي از س��اعت 
۸ صبح پنجش��نبه ممنوع خواهد بود. لذا از كليه 
احزاب، گروه هاي سياس��ي، نامزدها، ه��واداران و 
عموم مردم عزيز تقاضا مي شود پس از پايان مهلت 
زمان تبليغات، از انجام هر گونه فعاليت تبليغي له يا 
عليه نامزدها پرهيز نموده و هنگام حضور در شعب 
اخذ رأي نيز از همراه داش��تن هر گونه اقلام يا نماد 

تبليغاتي )نظير عكس و  بروشور( خودداري كنند.

   امكانات و اقدامات براي برگزاري باشكوه 
انتخابات فراهم است؛مهر|

رييس هيات مركزي بازرسي انتخابات كشور گفت: 
هم��ه امكانات و اقدامات اوليه ب��راي برگزاري يك 
انتخابات با ش��كوه و پر صلابت در نظام جمهوري 
اس��لامي ايران فراهم شده اس��ت. علي طالبي در 
حاشيه جلسه آموزش��ي توجيهي بازرسان، اظهار 
داش��ت: وزارت كش��ور به موجب م��اده ۲۵ قانون 
انتخابات مامور اجراي قانون انتخابات و مس��وول 
حس��ن جريان انتخابات اس��ت. يعني يك وظيفه 
اجراي��ي و يك وظيفه نظارتي براي وزارت كش��ور 
تبيين ش��ده اس��ت. هيات هاي مركزي در مركز 
استان ها و شهرستان ها تشكيل شدند و آموزش هاي 
لازم به آنها داده ش��د. همه بازرسان شعب حاضر و 
آموزش هاي لازم را ديدن��د. رييس هيات مركزي 
بازرسي انتخابات كشور در پاسخ به اين سوال كه اگر 
بازرسان تخلفي داشته باشند نظارت بر عهده چه 
كسي است؟ بيان كرد: اگر بازرسان تخلفي داشته 
باش��ند، يك هيات رسيدگي به ش��كايت در مركز 

وجود دارد كه به جرايم شان رسيدگي مي كند.

   رزمندگان ما فعل خواستن را در حد اعلاي 
آن صرف مي كنند؛ارتش نيوز|

معاون آموزش و پژوهش ستاد كل نيروهاي مسلح 
گفت: رزمندگان ما را در دنيا به عنوان رزمندگاني 
مي شناسند كه فعل خواستن را در حد اعلاي آن 
صرف مي كنند. امير محمدحسين باقري ديروز در 
همايش آمادگي جسماني در توان رزم با بيان اينكه 
امروز هر رزمنده در صحنه نبرد يك فرمانده است، 
اظهار داشت: ديگر اين فقط فرماندهان نيستند كه 
تصميم راهبردي مي گيرند بلكه رزمندگان هم در 
مواقع بحراني و حساس، تصميم هاي راهبردي 
مي گيرند. ما امروز در نيروهاي مس��لح به شدت 
نيازمند اين هستيم كه ورزش و ارتقاي آمادگي 

جسماني را بيش از پيش جدي بگيريم.

   سفر وزير خارجه هلند به تهران و رياض 
در بحبوحه تنش ها در منطقه؛ايرنا|

»اس��تف بلوك« وزير امور خارجه هلند روز جمعه 
)دوم اس��فندماه( ب��ا هدف رايزني ه��اي دوجانبه و 
همزمان با بحبوحه تنش ها، به ايران، عربس��تان و 
امارات متحده عربي س��فر مي كند. وي در اين سفر 
قرار است با »محمدجواد ظريف« وزير امور خارجه 
و »حسن روحاني« رييس جمهوري كشورمان ديدار 
كند. سفر به عربستان و امارات متحده عربي از ديگر 
برنامه هاي سفر وزير امور خارجه هلند با هدف تلاش  
براي كاهش تنش در منطقه اعلام شده است. اوضاع 
خاورميانه پس از به شهادت رسيدن سردار حاج قاسم 
سليماني و همرزمانش توسط ارتش امريكا و رونمايي 
رييس جمهوري اين كشور از طرح به اصطلاح صلح 

خاورميانه موسوم به معامله قرن، ملتهب شده است.

   تحريم ه�اي امريكا بر همكاري روس�يه
 با ايران تاثير نمي گذارد؛ايرنا |

وزارت امور خارجه روسيه در بيانيه اي اعلام كرد 
كه تحريم هاي امريكا عليه روسيه بر همكاري هاي 
اين كش��ور با ايران، س��وريه و ونزوئ��لا تاثيري 
نمي گذارد. دراين  بيانيه آمده است: به اين ترتيب 
تعداد تلاش هاي امريكا براي فش��ار بر روسيه از 
طريق ايجاد مانع براي ارتباطات اقتصادي خارجي 
اين كشور و خودداري از دادن رواديد امريكايي از 
سال ۲۰11 به ۸۰ مورد رس��يد .  وزارت خارجه 
روس��يه با بيان اينكه موضع ما در مورد تحريم ها 
معلوم اس��ت، اضافه كرد: روسيه تدابير يكجانبه 
محدود كننده را كه امريكا با كمك آن س��عي در 
برتري جويي جهان��ي دارد و تلاش مي كند همه 

جهان را مطيع اراده خود سازد، قبول ندارد. 

   تس�هيلات ويژه تردد براي اتباع عراقي 
در ماه هاي رجب، شعبان و رمضان؛فارس|

س��فارت ايران در بغداد در اطلاعي��ه اي از ارايه 
تسهيلات ويژه تردد براي اتباع عراقي در ماه هاي 
رجب، شعبان و رمضان خبر داد. سفارت ايران در 
بغداد در اطلاعيه اي اعلام كرد: دولت جمهوري 
اس��لامي ايران در راس��تاي تحكيم مناس��بات 
دوس��تانه و برادرانه بين دولت و ملت هاي ايران 
و عراق و تردد آس��ان تر اتباع دو كشور، اقدام به 
تمديد تس��هيلات ويژه تردد براي اتباع عراقي 
عازم ايران كرده اس��ت. براساس اين اطلاعيه از 
تاريخ ششم اسفند سال جاري )1۳9۸( تا چهارم 
خرداد 1۳99 )مصادف با ماه هاي رجب، شعبان 
و رمضان( مهر ورودي پليس گذرنامه مستقر در 
مبادي ورودي به خاك جمهوري اسلامي ايران به 
منزله رواديد با مدت اقامت يك ماهه اتباع عراقي 
تلقي خواهد شد و نيازي به دريافت رواديد در بازه 

زماني مذكور نيست.

ايران2

وزير امور خارجه و سخنگوي دولت در پاسخ به»تعادل« تشريح كردند

دورنماي بازگشت به ليست سياه
گروه ايران|

» اگر هم به ليس��ت س��ياه اف اي تي اف برگرديم، دوباره 
از نو ش��روع و تلاش خواهيم كرد تا كمترين خسارت به 
كشور وارد شود.« اين عبارات بخشي از اظهاراتي است كه 
محمدجواد ظريف وزير امور خارجه كشورمان در پاسخ 
به پرس��ش هاي » تعادل« در خصوص سرنوشت نهايي 
لواي��ح مقابله با پولش��ويي و زمزمه هايي كه در خصوص 
بازگش��ت ايران به ليست سياه ش��نيده مي شود، مطرح 
مي كند. اما در فاصله ۲روز مانده به موعد رسمي انتخابات 
يازدهم رياست جمهوري و در شرايطي كه دامنه وسيعي 
از موضوعات تاثيرگذار و اخب��ار مهم در طول يك هفته 
گذشته در فضاي عمومي كشورمان باز نشر شده بودند، 
اعضاي كابينه بعد از نشس��ت هيات وزيران راهي حياط 
دولت ش��دند تا در گفت وگو با خبرن��گاران به مهم ترين 
پرسش هاي مطرح شده پاسخ دهند. ميهمان ويژه نشست 
ديروز اما رييس جمهوري و معاون اول دولتش بود كه براي 
افتتاح چهار نمونه از خودروهاي داخلي راهي حياط دولت 
ش��ده بود؛ خودروهايي كه بر اساس اعلام وزير صمت در 
آينده نزديك وارد بازار مصرف ايرانيان خواهد شد.  اولين 
چهره اي كه روبه روي خبرنگاران قرار گرفت، محمد جواد 
ظريف وزير امور خارجه كش��ورمان بود ك��ه آرام آرام از 
ساختمان شيش��ه اي نهاد رياست جمهوري خارج شد و 
در جمع خبرنگاران قرار گرفت. ظريف در پاسخ به سوال 
» تعادل« پيرامون موضوع الحاق ايران به كنوانسيون هاي 
مورد نظر FATF،  اظهار داشت: موضع ما مشخص است 
و دولت همواره حامي تلاش حداكثري بوده است. خود ما 
بوده ايم كه ايران را از ليس��ت سياه خارج كرده ايم. دولت 
يازدهم بعد از برجام اين كار را انجام داد و اين موضوع، از 
دستاوردهاي ما بوده است. ظريف در ادامه با بيان اينكه 
در صحنه داخلي ما همه تلاش خود را كرده ايم، افزود: به 
لطف خدا، با تلاش حداكثري دولت و تلاش قوه قضاييه 
توانس��ته ايم كه قوانين بسيار خوبي را به شكل آيين نامه 
در دولت تاييد و تصويب كنيم كه مجلس نيز آنها را تاييد 
كرده و در حال اجرا هستند. وزير امور خارجه اظهار داشت: 
همه اين پيروزي ها و موفقيت ها را هم��كاران در وزارت 
امور اقتص��ادي و دارايي و همچنين وزارت امور خارجه با 
حضور موثر در حاشيه اجلاس هاي FATF و مذاكرات دو 
و چندجانبه اطلاع رساني كرده اند. ظريف تاكيد كرد: در 
مذاكرات سياسي دوجانبه دستاوردهاي ما كه مهم ترين 
آن، قوانين داخلي مبارزه با پولشويي و تامين مالي تروريسم 
اس��ت را بيان كرده ايم و در جلسات يكي دو روز گذشته، 
همه وزرا و نمايندگان اروپايي، آسيايي، آفريقايي، ژاپن، 
چين، روس��يه، تركيه و آفريقاي جنوبي به شدت از ايران 
حمايت كردند. وي گفت: فقط سه رژيمي كه خودشان هم 
تروريسم بوده و هم حامي تروريسم هستند، يعني رژيم 
صهيونيستي كه بزرگ ترين تروريست دنيا است، رژيم 
امريكا كه اقدام آن در شهادت سردار سليماني به عنوان 
اقدامي بزدلانه مورد نفرت همه مردم منطقه قرار گرفته و 
هم رسما حامي تروريسم است و همچنين رژيم عربستان 
سعودي كه معروف خاص و عام بوده و حامي مالي داعش، 
النصره، القاعده و ديگران اس��ت در اين مسير كارشكني 
كردند. وزير امور خارجه خاطرنش��ان كرد: ما اطمينان 

داريم كه ان ش��اء الله با تلاش هايي كه مي ش��ود، شرايط 
بهتر از آنچه تصور مي ش��د، خواهد شد. اگر هم به ليست 
سياه برگرديم، دوباره از نو شروع و تلاش خواهيم كرد تا 
كمترين خسارت به كشور وارد شود. امروز، همكاران ما در 
حال تلاش هستند، تلاش ما اين است كه بهترين نتيجه 
را از اجلاس بگيري��م. بايد صبر كنيم تا ببينيم همكاران 

ما چگونه با بهانه جويي هاي امريكا مقابله خواهند كرد.

   ديدارم با سناتورهاي امريكا جديد نيست
وزير امور خارج��ه درباره ديدار او با س��ناتور »مورفي«، 
گفت: س��ناتورهاي امريكا از ۲۰ سال پيش با من ديدار 
مي كنند و چيز جديدي نيست. محمدجواد ظريف گفت: 
بايد از حضور عظيم مردم در عرصه بين المللي استفاده 
كنيم و بتوانيم امريكايي ها را پاي ميز مذاكره بكشانيم. ما 
توانستيم امريكايي ها را وادار كنيم توافقي را امضا كنند كه 
امروز ترامپ مي گويد، اين بدترين توافق تاريخ امريكا بوده 
است. وي افزود: اين موضوع به دليل توان مذاكره كنندگان 
نبود، بلكه به اين دليل بود كه مذاكره كنندگان ما به مردم 
پشت گرمي داش��تند. امروز امريكايي ها بايد بدانند كه 
سياست فشار حداكثري محكوم به شكست است. ظريف 
با اشاره به برگزاري انتخابات مجلس، با بيان اينكه ممكن 
اس��ت كه هر كدام از ما دلخوري هايي در مورد انتخابات 
داشته باشيم، افزود: حتماً همه ما ترجيح ديگري در مورد 
انتخابات داشتيم و فكر مي كرديم اگر افراد بيشتري تأييد 
صلاحيت مي ش��دند، مردم حضور و انتخاب بيش��تري 
در انتخابات مي داش��تند. امروز زمان اين بحث نيست، 
بلكه زمان آن اس��ت كه به امريكا بگوييم سياست فشار 

حداكثري شكست خورده است. وزير امور خارجه تاكيد 
كرد: اگر مي خواهيم دس��ت همكاران من را در سياست 
خارجي تقويت كنيم تا بتوانند در حوزه سياست خارجي 
با جديت بيشتري جلوي تحريم ها را بگيرند،  بايد امريكا 
را مجب��ور كنيم به پاي ميز مذاك��ره بازگردد  نه مذاكره 
دوجانبه! بلكه مذاكره اي كه امريكا آن را ترك كرده است. 
ظريف با بيان اينكه حضور پر ش��ور مردم در انتخابات، 
بزرگ ترين تقويت ديپلماسي جمهوري اسلامي ايران 
براي مقابله با سياست هاي امريكا است، گفت: نياز داريم 
مردم در انتخابات دوم اسفند  از نظر كميت بهترين حضور 
و از نظر كيفيت بهترين انتخاب را داشته باشند. ظريف 
در پاسخ به سوال ديگري درباره خروج برخي شركت هاي 
خارجي از كشور، گفت: اينكه برخي كشورهاي ديگر در 
مقابل امريكا كمتر تاب آوري دارند، موضوعي اس��ت كه 
خودشان هم به آن رس��يده اند. اگر به موضوعاتي كه در 
اتحاديه اروپا مطرح مي شود توجه كنيد، مي بينيد كه آنها 
مي گويند بايد در حوزه مالي و دفاعي استقلال بيشتري 

داشته باشيم.

    آمار كشته شدگان آبان 
طي چند روز آينده اعلام مي شود

بعد از اظهارات ظريف و حضور رييس جمهوري در حياط 
دولت، ربيعي سخنگوي دولت نيز به پرسش هاي مطرح 
شده از سوي خبرنگاران پاس��خ داد. سخنگوي دولت در 
پاس��خ به پرس��ش » تعادل« درباره بحث FATF گفت: 
امروز اكثر كشورها با شدت در جلسه از ما حمايت كردند. 
س��خنگوي دولت درباره بحث FATF گف��ت: امروز اكثر 

كشورها با شدت در جلس��ه از ما حمايت كردند. امريكا، 
اسراييل و عربستان مخالفت خود را در جلسه اعلام كرده و 
تلاش زيادي براي ورود ايران به ليست سياه كرده اند. تلاش 
مي كنيم كه كش��ورمان به بهترين نتيجه برسد. عده اي 
تلاش داشتند چيز جديدي براي ايران نوشته شود كه اين 
امر صورت نگرفته است. در بخش اقتصادي تلاش هايي را 
بانك مركزي و وزير اقتصاد انجام داده اند كه در صورت ورود 
به ليست سياه، كشور آسيبي نبيند. با توجه به تحريم ها كه 
متمركز بر روابط پولي و مالي ما است حتي اگر در ليست 
سياه برويم، اتفاق جديد و موثري نخواهد افتاد. ربيعي در 
خصوص جعبه سياه هواپيماي اوكرايني توضيح داد: اينكه 
نمي خواهند تجهيزات رمزگش��ايي را بدهند جاي سوال 
دارد. ما تحقيقات را با اوكراين انجام داديم و چنانچه جعبه 
سياه در كشور نتواند رمزگشايي شود، جعبه سياه در خارج 
از ايران بازخواني مي شود. در اين زمينه پيشنهاد همكاري 
داشته ايم. مايليم در داخل فناوري و نرم افزار منتقل شود. 
سخنگوي دولت درباره آمار كشته شدگان آبان ماه گفت: 
اين آمار بايد شفاف بيان شود. پزشكي قانوني گزارش داده 
است اما اعلام پزشكي قانوني كافي نبود. در چند روز آينده 
از سوي يكي از مراجع اعلام خواهد شد. ربيعي در خصوص 
سهميه بنزين در ايام عيد اظهار كرد: اگر بخواهيم ۴۰ ليتر 
اضافه بدهيم بيش از ۳ه��زار ميليارد تومان اضافه هزينه 

دارد. در اين زمينه هنوز به نتيجه نهايي نرسيده ايم.

   حملات سايبري هفته گذشته
اثر زيادي روي كاركرد ما نداشت

وزير ارتباطات با اش��اره به آمادگي اين وزارتخانه براي 

برگزاري انتخابات مجلس، خاطرنش��ان كرد: حملاتي 
كه طي دو هفته گذش��ته رخ داده، با قدرت دفاعي دفع 
شد و اثر زيادي روي كاركرد ما نداشته است. محمدجواد 
آذري جهرم��ي در خصوص پيامك ه��اي تبليغاتي كه 
از س��وي برخي كانديداهاي انتخاباتي ب��راي كاربران 
تلفن همراه ارسال مي شود گفت: شكايت هايي در اين 
خصوص از مردم دريافت كرده اي��م اما اينكه اپراتورها 
منابعي در اختيار نمايندگان ق��رار داده اند يا خير را نه 
مي توان��م رد كنم نه تكذيب. ش��كايت از افرادي كه به 
ص��ورت غيرقانوني اطلاعات مردم را به دس��ت آوردند 
را حتما پيگيري خواهيم كرد، ضمن اينكه ش��كايات 
مردم در اين خصوص را از سامانه 19۵ سازمان تنظيم 
مقررات جمع آوري ك��رده و آنها را به مراجع ذي صلاح 
ارس��ال مي كنيم. جهرمي همچنين درب��اره آمادگي 
زيرساخت هاي ارتباطاتي كشور براي برگزاري انتخابات 
تاكيد كرد: بخشي از مسووليت انتخابات بر دوش حوزه 
ارتباطات است. ارتباطات شعب اخذ راي از طريق شبكه 
ملي ارتباطات برقرار مي ش��ود. شبكه ملي اطلاعات به 
س��پر دفاعي دژفا مجهز اس��ت و تيم هاي كارشناسي 
آمادگي كامل براي انجام وظيفه اي كه برعهده ش��ان 
هست را دارا هستند. حملاتي كه طي دو هفته گذشته 
رخ داده، ب��ا قدرت دفاعي دفع ش��د و اث��ر زيادي روي 
كاركرد ما نداشته است.بنابراين جاي نگراني نيست و ما 

آماده برگزاري انتخابات هستيم.

   جهت تنظيم بازار گوشت قرمز 
از ذخاير استفاده مي كنيم

همچني��ن رضا رحمان��ي وزير صم��ت در ارتباط با 
خودروهايي كه ديروز در حاشيه جلسه هيات دولت 
رونمايي شدند، اظهار كرد: يكي از برنامه هاي ما خروج 
خودروهاي قديمي و ورود خودروهاي جديد اس��ت. 
در اين ريل، از چهار خودروي س��واري رونمايي شد 
و رييس جمهور نيز از آن بازدي��د كردند. يكي از اين 
خودروها خودروي دنا بود. سه خودرو ديگر اولين بار 
است كه مي خواهند عرضه شوند. طراحي تا سفارش 
خدمات آنان انجام شده ديگر امكان پيش فروش آنان 
وج��ود دارد. اين خودروها بالاي نود درصد س��اخت 
داخل هس��تند؛ اين موضوع براي ش��روع توليد يك 
خودرو خيلي مهم است. وي ادامه داد: اين خودروها 
مطابق استاندارد هاي روز دنيا هستند. همه آنها يورو 
پنج هستند. غير از اين خودروها خوردوهاي ديگري 
براي سال 99 و 1۴۰۰ هم وجود دارد، اميدواريم مردم 
عزيز ما راضي باشند. وي در پاسخ به پرسشي درباره 
چرايي افزايش قيمت گوشت قرمز گفت: دوستان ما 
دلايل مختلفي را براي اي��ن موضوع تحليل كردند. 
دوستان بخش بازرگاني قرار شد اگر افزايش قيمت 
ادامه داشته باشد از ذخاير استفاده كنند. هفته هاي 
قبل گوشت قرمز قيمتش كاهشي بود. حالا شب عيد 
پيش آمده اس��ت. براي تنظيم قيمت از ذخاير خود 
اس��تفاده مي كنيم. برنامه ما هميش��ه اين است كه 
توليدكننده آسيب نبيند و مصرف كننده بهره ببرد. 

در همين روزها از ذخاير استفاده مي كنيم.

سخنگوي شوراي نگهبان مطرح كرد 

انتخابات و دفاع از منافع ملي 
س��خنگوي ش��وراي نگهبان با بيان اينك��ه تاكنون 
مشاركت زير ۵۰ درصد در انتخابات نداشته ايم، گفت: 
مش��اركت زير ۵۰ درصد هم اشكالي در دموكراسي 
ايجاد نمي كند.  به گزارش ايسنا، عباسعلي كدخدايي 
در پاسخ به سوالي درباره ميزان تاثير شرايط اقتصادي 
بر مش��اركت انتخابات، گفت: تخصص من نيس��ت 
ولي به طور كلي عوامل مختلفي در ميزان مشاركت 
در همه انتخابات و در همه جوامع موثر بوده اس��ت. 
جامعه ايران دور از اين قضيه نيست. پيش بيني ما اين 
است كه مشاركت خوبي در انتخابات پيش رو داشته 
باشيم. ميانگين مشاركت ما كمتر از ۵۰ درصد نبوده 
اس��ت و اين بار هم بالاي ۵۰ درص��د خواهد بود. وي 
درباره قوانين و مقررات ش��وراي نگهبان گفت: شورا 
تابع قوانين هس��ت وما تابع قانون انتخابات هستيم 
و بارها هم اصلاح ش��ده و بايد اين قانون را اجرا كنيم 

و اين ب��ار هم تلاش ما اين بود قانون به درس��تي اجرا 
شود. سخنگوي شوراي نگهبان درباره رد صلاحيت 
اصلاح طلبان گفت: عملكرد ش��وراي نگهبان پاسخ 
روشني است كه هيچگاه شورا نگاه سياسي نداشته 
است و قانون را مدنظر داشته است و با چشمان بسته 
نسبت به جريان هاي سياس��ي قضاوت مي كند. وي 
درباره اينكه آيا شورا بر تبليغات نظارت دارد در زماني 
كه هزينه ه��اي نامتعارف مي كنن��د؟ گفت: اگر چه 
قانون حداقلي است و ما تنها كاري كه مي توانيم كنيم 
اين اس��ت اگر تبليغات خلافي باشد و در سرنوشت 
انتخابات موثر باش��د در بررس��ي صحت حوزه هاي 

انتخابيه مدنظر قرار مي گيرد.

   پايان مهلت تبليغات
سخنگوي شوراي نگهبان در پاس��خ به سوالي درباره 

اينكه ب��ا توجه به پايان مهلت تبليغ��ات، گفته بوديد 
احتمال بررس��ي مجدد صلاحيت برخي نمايندگان 
هست و حاشيه سازي ها نسبت به ش��وراي نگهبان، 
گف��ت: در خصوص بحث بررس��ي صلاحيت ها زمان 
قانوني اش گذشته است و ۲۲ بهمن بود كه نظر نهايي را 
اعلام كرديم. با توجه به ثبت نام 1۶ هزار نفر ممكن است 
اشكالاتي صورت گرفته باشد كه اندك است . چند مورد 
بود كه تاچند روز گذشته به وزارت كشور داديم و بعد از 
آن خير، بررسي جديدي نداريم و شايعات كذب است.

وي با طرح اين سوال كه آيا با عدالت انتخاباتي همسو 
است يا خير؟ گفت: بايد قانونگدار پاسخگو باشد و قانون 
انتخابات هرچه سريع تراصلاح كنند و ثبت نام بي رويه و 
زمان كم براي بررسي ها بدون ابزار لازم ممكن است اين 
اشكالات وجود داشته باشد. وي در خصوص اظهارات 
اصلاح طلبان مبني بر عدم وجود تعداد كافي كانديدا 

براي تشكيل ليس��ت و تخريب شوراي نگهبان گفت: 
ارزيابي اينگونه مسائل بر عهده رسانه ها است و وظيفه 
شوراي نگهبان اجراي قانون است. انتظار ما اين است كه 
مسوولان قبل از موضع گيري اطلاعات را بگيرند كه البته 
برخي اظهارات خود را تصحيح كردند كه سپاسگزاريم. 

وي در خصوص اينكه آيا مواضع سياس��ي افراد هم در 
ردصلاحيت ها تاثير دارد كه اگر كسي خواهان ارتباط با 
امريكا باشد رد صلاحيت مي شود، گفت: شوراي نگهبان 
باشگاه سياسي نيست و ملاك ما آرا و نظرات نيست اما 

ساير مواد كه در قانون آمده از سوي ما لحاظ مي شود.
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چهره ها

 راي گيري در اين دوره از انتخابات
 دستي انجام مي شود

رييس س��تاد انتخابات كش��ور مي گويد: راي گيري در اين دوره از 
انتخابات به صورت دس��تي انجام مي شود و با هماهنگي هاي انجام 
شده با شوراي نگهبان اخذ راي در آينده الكترونيكي هم خواهد بود. 
»جمال عرف« در گفت وگويي با راديو انتخابات درباره روند برگزاري 
انتخابات در روز جمعه دوم اسفند ماه و ميزان آمادگي ستاد انتخابات 
كشور، اظهار داشت: دقيقا بر اساس زمان بندي و تقويم انتخابات عمل 
كرده ايم؛ تمام تجهيزات لازم به فرمانداري ها منتقل شده، دستگاه هاي 
احراز هويت ارس��ال شده و امروز هم اين دستگاه ها براي استفاده فرمانداري هاي سراسر كشور 
آماده سازي مي شوند. رييس ستاد انتخابات كشور با اشاره به پيش بيني سازمان هواشناسي كشور 
در خصوص ورود جبهه برف و باران به مناطق غرب و شمال غرب كشور گفت: جلسه ويژه ستاد 
انتخابات كشور، صبح امروز با حضور مسوولان سه وزارتخانه راه، ارتباطات و نيرو برگزار و تمهيدات 
مورد نظر براي تسهيل شرايط اخذ راي در حوزه هاي انتخابيه صعب العبور يا درگير برف و سرما 
انديشيده شد. همچنين برنامه ريزي شد تا در صورت لزوم، از نيروهاي مسلح هم استفاده شود تا 
همه بتوانند از حق خود براي راي دادن بهره ببرند. وي ادامه داد: تمامي شرايط بررسي و اعلام شد 
كه براي بدترين شرايط آب و هوايي، حداكثر آمادگي وجود داشته باشد تا انتخابات كه به تدبير 
مقام معظم رهبري جهاد عمومي است به درستي، سالم، پرشور و امن برگزار شود. رييس ستاد 
انتخابات كشور به دستگاه هاي احراز هويت الكترونيكي اشاره كرد و گفت: با وجود اين دستگاه ها 
كه در همه شعبه ها وجود دارند، اولين قدم در خصوص جلوگيري از بروز تخلفات و تحقق سلامت 

و شفافيت در برگزاري انتخابات برداشته شده و آموزش هاي لازم داده شده است.

 عربستان سه هواپيما سلاح و تجهيزات 
به تروريست هاي جيش الظلم داده است

فرمانده نيروي زميني س��پاه گف��ت: يكي از كش��ورهاي مرتجع 
منطقه تاكنون دست كم س��ه هواپيما سلاح و تجهيزات در اختيار 
تروريست هاي جنوب شرق كش��ور قرار داده است. به گزارش مهر، 
سردار محمد پاكپور فرمانده نيروي زميني سپاه در هشتمين همايش 
مديران و مسوولان ارتباطات مردمي نيروهاي مسلح با اشاره به اقدامات 
نيروي زميني سپاه براي مقابله با تروريست ها و تأمين امنيت مرزهاي 
شمال غرب، غرب و جنوب شرق، اظهار داشت: نيروي زميني سپاه 
در درگيري با تروريست هاي پژاك، كومله و دموكرات ضربات سنگيني به آنها وارد كرده است. 
وي افزود: نيروي زميني سپاه براي ايجاد امنيت در مرزهاي شرق، شمال غرب و غرب يكسري 
اقدامات گسترده از جمله استحكام مرزها، محروميت زدايي و استفاده از نيروهاي بومي براي تأمين 
امنيت منطقه انجام داده است. فرمانده نيروي زميني سپاه با تاكيد بر حمايت هاي همه جانبه 
استكبار جهاني و حمايت از تروريست ها يادآور شد: با وجود حمايت هاي همه جانبه امريكايي ها 
از تروريست ها، نيروي زميني سپاه با همه توان در مقابل تروريست ها ايستاده و يك امنيت قابل 
قبول در مرزهاي شمال غرب، غرب و جنوب شرق ايجاد كرده است. وي با بيان ابعاد حمايت هاي 
عربستان سعودي از تروريست هاي جيش الظلم تاكيد كرد: يكي از كشورهاي مرتجع منطقه 
تاكنون دست كم سه هواپيما سلاح و تجهيزات در اختيار تروريست هاي جنوب شرق كشور قرار 
داده است. وي ادامه داد: تروريست هاي جيش الظلم، پژاك، كومله و دموكرات از تجهيزات مدرني 
برخوردارند و اين نشان مي دهد كه آنها از حمايت هاي همه جانبه ايالات متحده، عربستان سعودي 

و هم پيمانان آنها در منطقه بهره مي برند.

 انتخاب آگاهانه 
مجلس را در راس امور قرار مي دهد

رييس ستادكل نيروهاي مسلح با بيان اينكه انتخاب آگاهانه مجلس 
را كارآمد و در رأس امور قرار مي دهد، تاكيد كرد: انتخابات دوم اسفند 
با حضور پرشور و حداكثري ملت ايران، رژيم تروريستي امريكا را به 
محاق و بن بست راهبردي خواهد برد. به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
سپاه، سرلشكر پاسدار محمد باقري ديروز در پيامي خطاب به ملت 
شريف ايران با دعوت از آحاد مردم براي شركت در انتخابات دوم اسفند، 
تاكيد كرد: قرائن و مستندات محكم نشان مي دهد در شرايط كنوني 
و در آستانه انتخابات دوم اسفندماه، دشمنان ملت ايران با بسيج منابع، توانمندي ها و امكانات 
رسانه اي خود راهبرد »مأيوس سازي مردم« از آينده و متقاعدسازي آنان براي عدم حضور در پاي 
صندوق هاي رأي را پيش گرفته اند، تا از منظر خود، انتخابات كم رونق و مشاركت حداقلي را بستري 
براي اعمال فشارهاي بيشتر به كشور قرار دهند. وي خاطرنشان كرد: در مقابل اين راهبرد شيطاني، 
ايرانيان غيرتمند و فهيم به رغم برخي مشكلات در صحنه زندگي خود، براساس باورهاي ديني و 
انقلابي و درك عميق از ضرورت ها و الزامات فراروي تداوم انقلاب و پيشران هاي مقوم پيشرفت 
كشور، انديشيدن به نمايش مجدد قدرت مردم سالاري ديني در صحنه انتخابات روز جمعه را با رأي 
هوشمندانه و توأم با بصيرت و ژرف انديشي، ضامن سربلندي و عبور از اين آزمون سترگ تاريخي 
مي دانند. وي افزود: رجاء واثق دارم انتخابات دوم اسفند ماه سال 9۸ با حضور پرشور و حداكثري 
ملت ايران، رژيم تروريستي امريكا را به عنوان محور شرارت و خصومت ورزي عليه انقلاب و ميهن 
اسلامي به محاق و بن بست راهبردي خواهد برد و به فضل الهي با تشكيل مجلسي قوي   از چالش ها 

و مشكلات موجود گره گشايي شود.
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 بخشنامه جديد دولت 
براي افزايش حقوق كارمندان

با دس��تور رييس جمهور و به منظ��ور رفع تبعيض 
در پرداخت هاي دس��تگاه هاي اجرايي، بخشنامه 
افزاي��ش ۵۰ درصدي امتيازات فص��ل دهم قانون 
مديريت خدمات كش��وري ابلاغ ش��د. محمد باقر 
نوبخت بخش��نامه افزايش ۵۰ درصدي امتيازات 
فصل دهم قانون مديريت خدمات كشوري را ابلاغ 
كرد. اين بخشنامه به تمامي دستگاه هاي اجرايي كه 
تاكنون افزايش امتيازات فصل دهم قانون مديريت 
خدمات كشوري در آنها اجرا نشده ابلاغ شده است. در 
بخشنامه ابلاغي رييس سازمان برنامه و بودجه كشور 
آمده است: با عنايت به اينكه برخورداري كاركنان 
دستگاه هاي اجرايي از افزايش امتيازات فصل دهم 
قانون مديريت خدمات كشوري تا پنجاه درصد )۵۰ 
%( پ��س از تصويب هيات وزيران و ش��وراي حقوق 
و دس��تمزد، منوط به وجود اعتب��ار در بودجه هاي 
سنواتي است و طي س��ال هاي گذشته تعدادي از 
دستگاه هاي اجرايي طبق مقررات و ضوابط قانوني 
از افزايش امتيازات مذكور استفاده كرده اند و تعداد 
ديگري از دستگاه هاي اجرايي با وجود مصوبه هيات 
وزيران و مصوبه شوراي حقوق و دستمزد مبني بر 
افزايش تا پنجاه درص��دي امتيازات فصل دهم، به 
دليل عدم وجود اعتبارات مصوب نتوانستند براي 
كاركنان خود از افزايش مذكور اس��تفاده نمايند و 
اين امر منجر به نابرابري و اختلاف در پرداخت هاي 
نيروي انساني گرديده اس��ت، لذا با توجه به تأكيد 
رييس جمهور محترم ب��راي رفع تبعيض و رعايت 
عدالت در پرداخت ها و در راس��تاي اجراي تبصره 
3 ماده 29 و ماده 3۰ قانون برنامه پنج س��اله ششم 
توس��عه اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي جمهوري 
اسلامي ايران و اعلام دستگاه هاي اجرايي متقاضي 
اعمال افزاي��ش امتيازات، مبني ب��ر امكان اجراي 
مصوبات مذكور از محل اعتبارات مصوب، به موجب 
اين بخشنامه دستگاه هايي كه تاكنون كاركنان آنها 
از مصوبات فوق الذكر و ديگر افزايش هاي مشابه در 
امتيازات برخوردار نش��ده اند مي توانند از تاريخ اول 
اسفند 1398 نس��بت به افزايش تا پنجاه درصدي 
امتيازات فصل دهم قانون مديريت خدمات كشوري 
طبق مفاد مندرج در مصوبات مذكور براي كاركنان 
خود اقدام نمايند. در اين بخشنامه تاكيد شده است: 
اجراي اين بخش��نامه منوط به عدم ايجاد هرگونه 
بار مالي مازاد ب��ر اعتبارات مصوب و تخصيص داده 
شده است. بر اساس بخش ديگري از اين بخشنامه 
حقوق و مزاياي كاركنان ق��رارداد انجام كار معين 
)مشخص( موضوع بند »ب« ماده 28 قانون برنامه 
ششم توسعه، معادل هشتاد درصد )8۰ %( حقوق 
و مزاياي كاركنان پيماني همتراز در اين دستگاه ها 
تعيين مي شود و نحوه اعمال اين افزايش براساس 
دس��تورالعملي خواهد بود كه با پيشنهاد مشترك 
س��ازمان برنامه و بودجه كشور و س��ازمان اداري و 
استخدامي كشور اعلام خواهد شد. همچنين در ابلاغ 
نوبخت آمده است: منابع مورد نياز براي اجراي اين 
بخشنامه در سال 1399 از محل اعتبارات هزينه اي 
مصوب دستگاه هاي اجرايي، با تأكيد بر صرفه جويي 
در هزينه ها و درآمدهاي حاص��ل از فروش اموال و 
دارايي هاي منقول و غيرمنقول مازاد، با رعايت قوانين 
و مقررات مربوطه و همچنين ساير موارد پيشنهادي 
دستگاه هاي اجرايي با تأييد سازمان برنامه و بودجه 

كشور تأمين مي شود.

 جزييات ترخيص
 كالاهاي مصرفي از گمرك

معاون فني و امور گمركي گم��رك ايران جزييات 
مصوبه هيات وزيران براي ترخيص كالاهاي گروه 

4 كه پيش تر واردات آن ممنوع بود را تشريح كرد.
مهرداد جمال ارونقي معاون فن��ي و امور گمركي 
گمرك ايران، جزييات مصوب��ه هيات وزيران براي 
ترخيص كالاهاي گروه چهار داراي ثبت س��فارش 
رس��وب ش��ده در بنادر و گمركات را تشريح كرد و 
گفت: بايد توجه داشت در متن مصوبه، مهلت براي 
»اظهار« كالا به گمرك تا پايان سال داده شده است و 
اين موضوع با مصوبه قبلي كه اين مهلت در راستاي 

»ترخيص« كالا بود متفاوت است.
معاون امور گمركي گمرك ايران درخصوص مصوبه 
صادره از س��وي هيات وزي��ران درخصوص تعيين 
تكليف كالاهاي گروه 4 داراي ثبت س��فارش اعلام 
كرد: هيات وزيران در جلسه 98/11/16 به پيشنهاد 
وزارت امور اقتصادي و دارايي و به استناد اصل 138 
قانون اساس��ي جمهوري ايران مصوبه مذكور را در 
خصوص تعيين تكليف كالاهاي گروه چهار داراي 
ثبت سفارش رسوب شده در بنادر و گمركات تصويب 
و در تاريخ 98/11/29 نسبت به ابلاغ اين مصوبه اقدام 

نموده است .
ارونقي در ادامه با اشاره به نحوه اقدام درخصوص ثبت 
سفارش��ات صادره در اين خصوص افزود: براساس 
بند 1 اين مصوبه ويرايش يا تمديد ثبت س��فارش 
تا پايان س��ال جاري براي اظهار كالاهاي گروه )4( 
به اس��تثناي خودرو كه تا قب��ل از تاريخ 98/2/31 
داراي ثبت سفارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
بارنامه ي��ا قبض انبار اماكن گمرك��ي، مناطق آزاد 
تجاري-صنعتي و ويژه اقتصادي باش��ند به صورت 
بدون انتقال ارز و از محل بند )9( ماده )38( ايين نامه 
اجرايي قانون مقررات صادرات و واردات و ارز متقاضي 
با تاييد منش��أ ارز توس��ط بانك مركزي جمهوري 
اس��لامي ايران، بلامانع اعلام شده است. بايد توجه 
داشت در متن مصوبه، مهلت براي »اظهار« كالا به 
گمرك تا پايان سال داده شده است و اين موضوع با 
مصوبه قبلي كه اين مهلت در راستاي »ترخيص« كالا 
بود متفاوت است. معاون فني گمرك ايران با اشاره 
به نحوه پرداخت حقوق ورودي اين كالاها ادامه داد: 
ترخيص كالاهاي مشمول بند فوق اين تصويب نامه 
با پرداخت حقوق گمركي و سود بازرگاني دو برابر و 
رعايت ساير مقررات از جمله اخذ مجوزهاي قانوني 

معتبر براي ترخيص كالا، صورت خواهد پذيرفت.

مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي بودجه هاي استاني كشور را آسيب شناسي كرد

استان هاي بهره مند از بودجه كشور 
گروه اقتصاد كلان|

در بودجه س�الانه بخش�ي از منابع به صورت 
استاني جمع آوري مي شود كه در لايحه بودجه 
س�ال 1399 مشخص ش�ده اس�ت. اين منابع 
ش�امل بخش هايي از »درآمده�اي مالياتي«، 
»درآمدهاي ناش�ي از كمك ه�اي اجتماعي«، 
»درآمده�اي ناش�ي از مالكي�ت دول�ت«، 
»درآمدهاي حاصل از فروش كالاها و خدمات«، 
»درآمده�اي حاصل از جرايم و خس�ارات« و 
»درآمدهاي متفرقه« اس�ت. در لايحه بودجه 
سال 1399، سهم منابع اس�تاني از كل منابع، 

حدود 34 درصد است.
به گزارش »تعادل«، بررسي اعتبارات به تفكيك 
ملي يا استاني نشان مي دهد كه سهم اعتبارات 
اس�تاني از مناب�ع عمومي دولت با احتس�اب 
برخ�ي رديف ه�اي متفرقه كه از س�ال 1397 
در قالب بودجه اس�تاني قرار گرفته اند حدود 
5.5 درصد است. اين رديف ها شامل اعتبارات 
بازارچه هاي مرزي، كمك زيان شركت هاي آب 
و فاضلاب روستايي و اعتبارات موضوع ماده 23 
قانون تخلفات رانندگي و سهم شهرداري ها و 

دهياري هاي كشور است.
به غي�ر از 5.5 درصد بودجه اس�تاني، مطابق 
با قانون اس�تفاده متوازن از امكانات كش�ور، 
س�ازمان برنامه و بودجه موظف اس�ت سالانه 
3 درص�د از كل اعتب�ارات بودج�ه عمومي را 
به منظور اس�تفاده متوازن از امكانات كش�ور 
و رف�ع تبعي�ض و ارتقاي س�طح مناطق كمتر 
توسعه يافته بين شهرستان ها توزيع كند. اين 
بخش از اعتبارات در لايحه بودجه سال 1399 
مبل�غ 145 ه�زار ميليارد ريال اس�ت و حدود 
3درصد از منابع عمومي را در بر مي گيرد. يكي 
از ن�كات لايحه بودجه س�ال 1399 در رابطه با 
بودجه استاني، انتشار گزارش بودجه استاني 

به صورت مجزاست.

    وضعيت ضريب بازگشت از درآمد استان
براي مقايس��ه استان هاي كش��ور مي توان از مفهوم 
ضريب بازگش��ت )برخورداري( از درآمد استان نيز 
استفاده كرد. اين ضريب كه از نسبت مصارف عمومي 
اس��تان به درآمد اس��تان حاصل مي ش��ود، ميزان 
برخورداري اس��تان از درآمدهايش را نشان مي دهد. 
به عبارت ديگر اين ضريب نشان مي دهد، چه ميزان از 
درآمدهاي هر استان دوباره به خود استان برمي گردد 

تا صرف مصارف عمومي استان شود. 
اين ضري��ب معمولًا به صورت درصد بيان مي ش��ود 
و ب��راي اس��تان هايي كه مص��رف عمومي م��ازاد بر 
درآمدش��ان دارند، بيشتر از 1۰۰ و براي استان هايي 
كه مصرف عمومي كمتر از درآمدهاي استاني ش��ان 
دارند كمت��ر از 1۰۰ اس��ت. اس��تان هاي رتبه هاي 
بالاتر، استان هايي هستند كه داراي مصارف عمومي 
بيشتري نسبت به درآمدهاي استاني هستند. از آنجا 
كه مقادير ضريب بازگشت چه از نظر بزرگي براي كل 
كش��ور و چه از نظر توزيع ميان استان هاي مختلف 
مستلزم مقايسه اس��ت، از قانون بودجه سال 1398 

استفاده شده است.
اين نس��بت در لايحه بودجه سال 1399 براي هفت 
استان ايلام، سيستان و بلوچستان، لرستان، خراسان 
جنوبي، كردستان، كهگيلويه و بويراحمد، خراسان 
ش��مالي بيش از 1۰۰ بوده كه به معناي برخورداري 
بيش از 1۰۰ درصدي استان از درآمدهايش است. اين 
نسبت براي 24 استان ديگر كمتر از 1۰۰ است. رتبه 
ضريب بازگش��ت در لايحه بودجه سال 1399 براي 
1۵ استان با ارتقا همراه بوده است. اين نسبت براي دو 

استان تهران و اصفهان 2 و 1۰ درصد است.
بررسي ضريب بازگشت اس��تان هاي مختلف نشان 
مي دهد در قانون بودجه سال 1399 استان ها نسبت 
به س��ال هاي گذشته همگراتر ش��ده اند. اين مساله 
خصوصاً نس��بت به لايحه س��ال 1398 تغيير قابل 
ملاحظه اي داش��ته است به طوري كه در لايحه سال 
1398 بيش��ترين ضريب بازگشت درآمد 216 بوده 
است و 9 استان داراي ضريب بيش از 1۰۰ بوده اند. اين 
مساله نشان مي دهد مجلس با تغييراتي كه در جدول 
بودجه اس��تاني ايجاد كرده استان ها را از نظر ضريب 

بازگشت درآمد همگراتر كرده است.

   س�رانه مصارف عموم�ي و اعتبارات تملك 
دارايي هاي سرمايه اي استان ها

يكي از شاخص هاي مورد استفاده در بررسي بودجه 
استاني، بررسي مصارف عمومي استان ها و اعتبارات 
تملك دارايي سرمايه اي اس��تان ها به صورت سرانه 
است. مش��اهده س��رانه اس��تان ها مي تواند در ارايه 

تصويري از بودجه استاني كمك كننده باشد.
بررس��ي مصارف عمومي اس��تان ها و سرانه مصارف 
عمومي استان ها حاكي از آن است كه سرانه اعتبارات 
هزينه اي استاني حدود 166 هزار تومان است و سرانه 

اعتبارات تملك دارايي س��رمايه اي اس��تاني برابر با 
1۵1 هزار تومان است. از نظر توزيع استاني، بيشترين 
س��رانه اعتبارات هزين��ه اي براي اس��تان هاي ايلام 
)۵2۰هزار تومان(، خراسان جنوبي )386 هزار تومان( 
و كهگيلويه و بويراحمد )379 هزار تومان( اس��ت و 
كمترين سرانه اعتبارات هزينه اي استاني مربوط به 
اس��تان هاي تهران )67 هزار تومان(، البرز )97 هزار 
تومان( و خراسان رضوي )113هزار تومان( است. از 
نظر اعتبارات تملك دارايي سرمايه اي بيشترين سرانه 
اعتبارات عمراني مربوط به اس��تان هاي كهگيلويه و 
بويراحمد )437 هزار تومان(، ايلام )433 هزار تومان( 

و بوشهر )36۰ هزار تومان( است. 
كمترين سرانه اعتبارات تملك دارايي سرمايه اي نيز 
مربوط به اس��تان هاي تهران )4۵ هزار تومان(، البرز 

)7۰ هزار تومان( و اصفهان )76 هزار تومان( است.

    نسبت درآمدها و مصارف عمومي استان 
به توليد ناخالص داخلي استان

يكي از شاخص هاي مورد استفاده در بررسي بودجه 
استاني، بررس��ي درآمدها، مصارف عمومي استان و 
اعتبارات تملك دارايي س��رمايه اي اس��تان به توليد 
ناخالص داخلي بدون نفت اس��تان است. اين نسبت 
نيز مي توان��د در اراي��ه تصويري از بودجه اس��تاني 

كمك كننده باشد. 
بررسي ها نش��ان مي دهد، ميانگين نس��بت درآمد 
عمومي اس��تان ها به توليد ناخالص داخلي استان ها 
در كل كش��ور 4.9 درصد اس��ت و بيشترين نسبت 
درآمد عمومي استان به توليد ناخالص داخلي استان 
براي استان هاي تهران )8.9 درصد(، هرمزگان )7.9 
درص��د( و اصفهان )۵.4 درصد( و كمترين نس��بت 
درآمد عمومي استان به توليد ناخالص داخلي استان 
براي اس��تان هاي لرس��تان )1.۵ درصد( ايلام )1.6 

درصد، سيستان و بلوچستان 1.6 درصد است.
همچنين ميانگين نسبت اعتبارات هزينه اي استان ها 
به توليد ناخالص داخلي اس��تان ها در كل كشور ۰.4 
درصد است و بيشترين نس��بت اعتبارات هزينه اي 
استان به توليد ناخالص داخلي استان براي استان هاي 
اي��لام 1.7 درصد، خراس��ان جنوب��ي 1.۵ درصد و 
كهگيلويه و بويراحمد 1.۵ درصد و كمترين نس��بت 
اعتبارات هزينه اي اس��تان به توليد ناخالص داخلي 
استان براي استان هاي تهران ۰.1 درصد، بوشهر ۰.2 

درصد و البرز ۰.2 درصد است.
ميانگين نس��بت اعتبارات عمراني استان ها به توليد 
ناخالص داخلي استان ها در كل كشور ۰.4 درصد است 
و بيشترين نس��بت اعتبارات عمراني استان به توليد 
ناخالص داخلي اس��تان براي استان هاي كهگيلويه 
و بويراحمد 1.7 درصد، سيس��تان و بلوچستان 1.6 
درصد و ايلام 1.4 درصد و كمترين نسبت اعتبارات 
عمراني اس��تان به توليد ناخالص داخلي استان براي 
اس��تان هاي تهران ۰.1 درصد، الب��رز ۰.2 درصد و 

اصفهان ۰.2 رصد است.

    اعتبارات موضوع قانون استفاده متوازن 
از امكانات كشور

مطابق با قانون دولت مكلف است سالانه 3 درصد از 
منابع بودجه عمومي را به منظور استفاده متوازن از 
امكانات كشور و توزيع عادلانه و رفع تبعيض و ارتقاي 
سطح مناطق كمتر توس��عه يافته و تحقق پيشرفت 
و عدال��ت در قال��ب رديف مش��خص تح��ت همين 
عنوان تعيين كند. مطابق با قانون س��هم هر استان 
براساس شاخص هاي نرخ بيكاري، آب شرب شهري 

و روس��تايي، آموزش و پرورش، بهداش��ت و درمان، 
به سازي روس��تاها، راه و زيرس��اخت هاي جادهاي، 
س��رانه هاي عمران ش��هري و درآمد ش��هرداري ها 

مشخص مي شود.
بررسي ها نشان مي دهد استان هاي كرمان و سيستان و 
بلوچستان بيشترين سهم را از اعتبارات موضوع قانون 
استفاده متوازن »خراسان رضوي« و »خوزستان«، 
»فارس« از امكانات كشور به خود اختصاص داده اند 
به نحوي كه بي��ش از 32 درصد اين اعتبارات به اين 
استان ها از منظر سهم از اعتبارات مذكور، »زنجان« و 
»قزوين«، »سمنان«، »قم« اختصاص يافته است. در 
مقابل در رتبه هاي پاياني قرار دارند و كمتر از ۵ درصد 
اعتبارات به اين استان ها تعلق گرفته است. سرانه اين 
اعتبارات نيز در جدول ارايه ش��ده اس��ت. بيشترين 
سرانه مربوط به كهگيلويه و بويراحمد، با ۰.4 ميليون 
تومان و كمترين آن مربوط به اس��تان هاي تهران و 
اصفهان 28۰۰و 9۰۰۰ تومان است. سرانه كشوري 
نيز 1۰۰ ميليون است. اين اعتبارات در لايحه بودجه 
سال 1399 نسبت به قانون بودجه سال 1398 كمتر 

از  يك درصد رشد داشته است.

    عدم توازن هاي منطقه اي
يكي از موانع اصلي كارايي ساختارهاي اداري دولتي 
در اكثر كش��ورهاي در حال توس��عه، تمركز بيش از 
حد تصميم گيري و اختيار در دولت مركزي اس��ت. 
س��ازمان هاي دولت مرك��زي از نظ��ر جغرافيايي و 
اجتماعي از مردم دورند و با آگاهي كمي از مشكلات 
و خواس��ته هاي مردم در اس��تان ها، تصميم گيري 
مي كنن��د. راهكار مت��داول براي برخ��ورد با چنين 
تمركزي، تمركززدايي اس��ت. اي��ن اصطلاح به طور 
ضمني ي��ادآور ويژگي ه��اي مثبت مانن��د نزديكي 
و هم ج��واري، مربوط بودن، اس��تقلال، مش��اركت، 

پاسخگويي و حتي دموكراسي است.
تمركز و عدم تمركز، ويژگي هايي نيستند كه بتوان 
آنها را در يك طبقه بندي دوگانه جاي داد، بلكه آنها 
نمايانگر قطب ه��اي فرضي يك طيف هس��تند كه 
يك س��وي آن س��اختار كاملًا متمركز و سوي ديگر 
آن ساختار كاملًا نامتمركز اس��ت. ساختار متمركز 
س��اختاري س��ازماني اس��ت كه در آن اختيار براي 
تصميم گيري هاي مهم توس��ط مديران در س��طوح 
بالايي سلس��له مراتب حفظ مي ش��ود، اما س��اختار 
نامتمركز ساختاري سازماني است كه در آن اختيار 
براي تصميم گيري هاي مهم درباره منابع سازماني و 
راه اندازي پروژه هاي جديد به مديران در همه سطوح 

سلسله مراتب تفويض مي شود. 
س��اختار س��ازماني دولت ها مي تواند در هر جايي بر 
روي اين محور دوقطبي باشد كه بر كارايي آن تأثير 
بسزايي دارد. از آنجا كه در ساختار نامتمركز نزديكي 
بين كساني كه اداره مي كنند و اداره مي شوند بيشتر 
مي ش��ود، تمركززدايي به افراد اختيار داده و س��بب 
ايجاد نهادهايي مانند اعتماد، تعامل و شبكه س��ازي 
مي شود كه به تبع در كاهش هزينه مبادله موثر است.

    عدم توازن عمودي
عدم توازن عمودي به اين معناست كه بين اندازه دولت 
در سطح مركز و اندازه دولت در سطح استان ها عدم 
توازن شديد برقرار باشد؛ به طوري كه ميزان اختيار، 
وظايف، كاركنان و بودجه دولت در سطح مركز بسيار 
بيش��تر از دولت در سطح استان ها باش��د. بنابراين 
براساس س��هم نسبي بودجه اس��تاني كه در حيطه 
اختيارات تصميم گيري ش��وراي برنامه ريزي استان 

است به بودجه دولت مي توان به شرايط تمركز و عدم 
تمركز ساختار اداري دولت پي برد و پايين بودن سهم 
بودجه استاني كه در حيطه اختيارات تصميم گيري 
ش��وراي برنامه ريزي استان است، نس��بت به سهم 
بودجه ملي، عدم توازن عمودي در س��اختار دولت را 

نشان مي دهد.
همانطور كه در بخش مصارف گفته شد، كل مصارف 
عمومي دولت در لايحه بودجه س��ال 1399 برابر با 
484 هزار ميليارد تومان است كه از اين ميان حدود 
4۵7 ه��زار ميليارد تومان به ص��ورت ملي و 27هزار 
ميليارد تومان به صورت استاني است كه سهم مصارف 
عمومي ملي 94 درصد و سهم منابع استاني 6 درصد 
اس��ت. به عبارت ديگر سهم كل اس��تان ها در ميزان 
اختيار تصميم گي��ري درباره بودجه تنها در حدود 6 
درصد است و اين رقم، عدم توازن عمودي شديد در 

ساختار دولت را نشان مي دهد.

    عدم توازن افقي
عدم توازن افقي به اين معناس��ت كه در اندازه نسبي 
دولت بين استان ها عدم توازن برقرار باشد؛ به طوري كه 
ميزان اختيار، وظايف، كاركن��ان و بودجه در برخي 
از اس��تان ها بيش��تر از برخي ديگر باش��د. بنابراين 
براساس مقايسه سهم نسبي بودجه استان ها كه در 
حيطه اختيارات تصميم گيري ش��وراي برنامه ريزي 
استان است مي توان به شرايط توازن افقي استان ها 
پي برد. بررس��ي ها نش��ان مي دهد كه توزيع سرانه 
مصارف عمومي اس��تان ها )كه در حيطه اختيارات 
تصميم گيري شوراي برنامه ريزي استان است( بين 
112هزار تومان به ازاي هر نفر براي اس��تان تهران تا 
9۵3 هزار تومان به ازاي هر نفر براي استان ايلام متغير 
است كه نشان مي دهد نسبت بيشترين به كمترين 
سرانه مصارف عمومي اس��تاني 8.48 برابر است كه 
مي تواند نش��ان دهنده عدم توازن افقي باشد، اما اگر 
اعتبارات ملي نيز كه توسط دستگاه هاي اجرايي در 
استان ها هزينه مي شود را به مصارف عمومي استاني 
اضافه كنيم توزيع س��رانه مص��ارف بين 1۵16 هزار 
تومان به ازاي هر نفر براي استان البرز تا ۵۰49هزار 
تومان به ازاي هر نفر براي ايلام متغير است كه نشان 
مي دهد نسبت بيشترين به كمترين سرانه مصارف 
استاني به 3.33 برابر كاهش مي يابد. بنابراين مي توان 
گفت چنانچه عدم ت��وازن عمودي كاهش يابد، عدم 
توازن افق��ي نيز تا حدود زيادي كاهش مي يابد و چه 

بسا رتبه استان ها تغيير اساسي كند.

    34 درصد درآمدها از جانب استان ها
همانطور كه پيش تر اعلام شد از مجموع منابع عمومي 
دولت حدود 34 درصد به مبل��غ 163 هزار ميليارد 
تومان درآمدهاي اس��تاني است و از مجموع مصارف 
عمومي بودجه، ح��دود ۵.۵ درصد به مبلغ 26 هزار 
ميليارد تومان، اعتبارات اس��تاني است كه از طريق 
سازوكار نظام درآمد هزينه )موضوع ماده( 31 )قانون 

احكام دايمي برنامه هاي توسعه( تخصيص مي يابد.
به غير از اين اعتبارات، اعتبارات ديگري به استان ها 
با هدف رفع ش��كاف توسعه و رس��يدن استان هاي 
كمتر برخوردار به ميانگين توس��عه كشور تخصيص 

يافته است. 
اين اعتب��ارات عبارتند از: اعتب��ارات موضوع قانون 
استفاده متوازن از امكانات كش��ور به مبلغ 14 هزار 
ميليارد تومان و اعتب��ارات 3 درصد درآمد حاصل از 
نفت و گاز به مبلغ 2.8 هزار ميليارد تومان كه در قالب 

اعتبارات عمراني در اختيار استان ها قرار گرفته اند.

همچنين 3.6 هزار ميليارد تومان اعتبارات مربوط به 
طرح هاي تملك دارايي سرمايه اي ملي استاني شده 
در لايحه بودجه س��ال 1399 پيش بيني شده است. 
با توجه به مجموع ش��رايط بودجه استاني و رتبه ها 
در تخصيص هاي اعتبارات مرتبط با امور اس��تان ها، 
مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي موارد زير 

پيشنهاد كرده است: 

   ض�رورت تعيي�ن تكلي�ف در م�ورد منابع
در اختيار شوراي برنامه ريزي و توسعه استان 

در لايحه بودجه سال 1399
گزارش بودجه اس��تاني به صورت مجزا منتشر شده 
است كه در آن اطلاعات دقيق تري نسبت به اعتبارات 
و درآمدهاي اس��تاني ارايه كرده اس��ت. بخش��ي از 
اين اطلاعات مربوط به توزيع دس��تگاهي اعتبارات 
هزينه اي اس��تاني و بخش��ي مربوط به توزيع فصل 
برنامه، اعتبارات تملك دارايي سرمايه اي استاني است 

)مبلغ 12هزار ميليارد تومان( . 
اگر ارايه اين اطلاعات بخشي از سند بودجه به وضوح 
محدودكننده اختيارات شوراي برنامه ريزي و توسعه 
استان در رابطه با تخصيص بودجه )موضوع ماده 31( 
قانون احكام دايمي برنامه هاي توسعه است. اگر ارايه 
اين عناوين و جداول صرفاً به صورت اطلاعي است بايد 
جايگاه آن در لايحه بودجه مشخص مي شد. به عبارت 
بهتر لازم است دامنه اختيار ش��وراي برنامه ريزي و 
توسعه اس��تان در جابه جايي اعتبارات بين رديف ها 

مشخص شود.

   افزايش واقعي ظرفيت تصميم گيري ها 
در تخصيص بودجه

با ش��كل گيري نظام درآمد هزين��ه در ضمن قانون 
برنامه سوم توسعه، بس��تر لازم براي واگذاري برخي 
مسووليت هاي ملي به استان ها فراهم شد. با اين حال 
سهم استان ها از اختيارات مالي و قدرت تصميم گيري 
در بودجه پايين باقي مان��د و در برخي دوره ها حتي 
اس��تان ها به لحاظ اختيارات مالي تضعيف شده اند. 
با توجه به ش��ناخت بهتر مديران محلي و اس��تاني 
نس��بت به اولويت ها و كمبودهاي هر اس��تان، بهتر 
است تصميم گيري در امور مرتبط به استان ها واگذار 
و از تصميم گيري مركزي و اختصاص منابع به شكل 
متمركز جلوگيري شود، چراكه نحوه توزيع متمركز 
منابع بين اس��تان ها مغاير با اصل كارايي اس��ت. در 
لايحه بودجه س��ال 1399 مش��ابه قواني��ن بودجه 
سال هاي گذشته حدود 6 درصد از مصارف عمومي 

بين 31استان توزيع مي شود. 
بنابراين لازم اس��ت ضمن اصلاح س��اختار و تقسيم 
وظايف ميان مقامات ملي و اس��تاني، سهم استان ها 
حداقل در اعتبارات تملك دارايي هاي س��رمايه اي 

افزايش يابد.

   ضرورت بررسي ميزان اثربخشي سياست هاي 
كاهش شكاف توس�عه اي در سال هاي اخير از 
طريق سازوكارهاي توزيع اعتبارات در بودجه

تخصيص اعتبارات قانون استفاده متوازن از امكانات 
كش��ور از قانون برنامه چهارم وجود داشته و از سال 
1394 اي��ن اعتبارات از نرخ 2 درصد به نرخ 3 درصد 

منابع بودجه افزايش يافته است. 
همچنين اعتبارات 3 درصد درآمد نفت و گاز از سال 
138۵ با هدف محروميت زدايي وجود داشته است و 
در سال 1398 از 2 درصد به 3 درصد افزايش يافت و 
همچنين مبناي محاسبه آن افزايش يافت و به قبل 
از كسر سهم صندوق توسعه و سهم شركت ملي نفت 

تغيير كرد.
 اي��ن افزايش هاي پي در پي در اعتب��ارات مربوط به 
محروميت زدايي اين سوال اساسي را طرح مي كند كه 
آيا در اين دوره زماني تخصيص اين اعتبارات توانسته 
استان هاي كمتر برخوردار را به متوسط توسعه كشور 
نزديك كند يا ش��كاف توس��عه اي ميان استان ها را 

كاهش دهد يا خير.

 توجه به بودجه شركت ها 
براي محروميت زدايي استان ها

يكي از بخش ه��اي مهم بودجه كل كش��ور، بودجه 
ش��ركت هاي دولتي اس��ت. پراكندگي جغرافيايي 
شركت هاي دولتي و سرمايه گذاري آنها و همچنين 
شركت هاي خصوصي كه قبلًا دولتي بوده اند و واگذار 
شده اند در تفاوت سطح توسعه استان ها موثر هستند.

آمار دقيق��ي از پراكندگي جغرافيايي ش��ركت هاي 
دولت��ي و درنتيج��ه تفكي��ك اس��تاني اعتب��ارات 
ش��ركت هاي دولتي در دست نيس��ت، اما توجه به 
سرمايه گذاري شركت هاي دولتي و هم راستا كردن 
بودجه اين شركت ها با اهداف و سياست هاي دولت 
مي تواند در كاهش شكاف توسعه بين استان ها موثر 
واقع شود. اين امر از طريق ايجاد سازوكارهاي تشويقي 
براي سرمايه گذاري ش��ركت هاي دولتي در مناطق 

محروم و كمتر برخوردار در بودجه قابل انجام است.

ترخيص خودروهاي دپو شده با پرداخت 4۰ درصد سود بازرگاني
هي��ات وزيران به پيش��نهاد وزارت ام��ور اقتصادي و 
دارايي با تمديد مهل��ت ترخيص خودروهاي موضوع 
تصويب نامه مورخ دي ماه س��ال گذش��ته مشتمل بر 
خودروهاي سواري داراي قبض اماكن گمركي، مناطق 
آزاد تجاري-صنعتي يا مناطق وي��ژه اقتصادي و نيز 
خودروهاي با ارزش بي��ش از 4۰ هزار دلار و پرداخت 
4۰ واحد درصد سود بازرگاني، به مدت سه ماه از تاريخ 
ابلاغ اين تصويب نامه موافقت كرد. به گزارش »تعادل«، 
هيات وزيران در جلسه 16 بهمن 1398 به پيشنهاد 

وزارت امور اقتصادي و دارايي با تمديد مهلت ترخيص 
خودروهاي موضوع تصويب نامه تاريخ شانزدهم دي ماه 
سال گذشته مشتمل بر خودروهاي سواري داراي قبض 
اماكن گمركي، مناطق آزاد تجاري- صنعتي يا مناطق 
ويژه اقتصادي و نيز خودروهاي با ارزش بيش از 4۰ هزار 
دلار و پرداخت 4۰ واحد درصد سود بازرگاني، به مدت 
سه ماه از تاريخ ابلاغ اين تصويب نامه موافقت كرد. بر 
اين اساس، ترخيص خودروهاي سواري با حجم موتور 
بالاتر از 2۵۰۰ سي س��ي امكان پذير نبوده و مشمول 

مقررات اين تصويب نامه نمي شود. طبق اين مصوبه كه 
به تازگي ابلاغ شده است خودروهاي سواري مربوط به 
جانبازان موضوع تصويب نامه مورخ هفتم بهمن 1387 
كه تا قبل از صدور مصوبه مورخ بيست و سوم شهريور 
ماه سال 1393 با ثبت سفارش وارد كشور شده اند، از 
حكم بند فوق مس��تثني هستند. همچنين ترخيص 
خودروهاي س��واري، بدون الزام به رعايت محدوديت 
حجم موتور 2۵۰۰ سي سي كه تا تاريخ 31 مرداد ماه 
سال 1397 براي آنها از سوي سازمان هاي مناطق آزاد 

تجاري- صنعتي قبض انبار صادر شده است، با رعايت 
مقررات مناطق مذكور و س��اير قوانين موجود، براي 
ش��ماره گذاري و تردد در محدوده مجاز تعيين شده 
براي مناطق، مجاز اس��ت. انجام تشريفات گمركي و 
ترخيص خودروه��اي داراي پرونده قضايي كه حكم 
قطعي برائت براي آنها از سوي مراجع رسيدگي كننده 
صادر مي شود، مشمول قيد زماني براي ترخيص نبوده 
و با رعايت س��اير مقررات، ترخيص آنها بلامانع است. 
طي چند سال گذشته حدود 12 هزار و 261 دستگاه 

خودرو وارد كشور ش��د كه ترخيص اين خودروها به 
دلايل متعددي مانند نوسانات بازار ارز و ممنوعيت ثبت 
سفارش و واردات، متوقف و در گمرك ها بنادر و مناطق 
آزاد دپو ش��د. اما در نيمه دوم سال گذشته و با مصوبه 
هيات دولت، 71۵3 دستگاه از آنها ترخيص و ۵1۰8 
دستگاه ديگر به دليل پايافتن مهلت تعيين شده و عدم 
حل و فصل مشكلات مربوطه در گمرك ها باقي ماند، 
در بين آنها خودروهايي بودند كه فاقد ثبت سفارش، 

امريكايي، داراي پرونده قضايي و... بودند. 
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تصويب امهال بدهي 
توليدكنندگان

با توجه به بالا بودن قيمت اوراق در س��فارش هاي 
فروش دريافت شده كه نشان دهنده عدم كمبود 
نقدينگي در بازار بين بانكي است، بانك مركزي در 
روز چهارشنبه )۳۰ بهمن ماه( معامله اي نداشت، 
حراج بع��دي اين بازار در هفتم اس��فندماه انجام 
مي شود. به گزارش تعادل، بر اساس اطلاعيه روز 
دوشنبه )۲۸ بهمن ماه( در خصوص موضع بانك 
مركزي در عمليات بازار باز، سه بانك سفارش هاي 
فروش قطعي اوراق بهادار دولتي خود را در حجم 
محدود از طريق س��امانه بازار بين بانكي به بانك 
مركزي ارس��ال كرده بودند.  روز چهارش��نبه )۷ 
اسفندماه ۱۳۹۸( در چارچوب مديريت نقدينگي 
مورد نياز بازار بين بانكي ريالي، بانك مركزي دوباره 
عمليات بازار باز را اجرا مي كند. موضع بانك مركزي 
)خريد يا ف��روش اوراق بدهي دولتي( بر اس��اس 
پيش بيني وضعيت نقدينگي در بازار بين بانكي و 
با هدف كاهش نوسانات نرخ بازار بين بانكي حول 
نرخ هدف، در روز دوش��نبه )۵ اسفندماه ۱۳۹۸( 
از طريق اطلاعيه در س��امانه بازار بين بانكي اعلام 
خواهد شد. بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي 
مي توانند در راستاي مديريت نقدينگي خود در بازار 
بين بانكي نسبت به ارسال  سفارش ها تا ساعت ۱۰ 
صبح روز سه شنبه )۶ اسفندماه( ۱۳۹۸ از طريق 
سامانه بازار بين بانكي اقدام كنند. بانك مركزي به 
منظور دستيابي به ثبات قيمت ها )كنترل تورم(، 
از عمليات بازار باز به عنوان يك ابزار غيرمستقيم 
سياس��ت گذاري پولي جهت هدايت نرخ  س��ود 
يك ش��به بازار بين بانكي حول نرخ سود هدف و 
مديريت نقدينگي در اين بازار استفاده مي كند. از 
سوي ديگر، رييس كل بانك مركزي از تصميم روز 
گذشته شوراي پول و اعتبار براي توليدكنندگان 
بدهكار بانكي خبر داد. در جلس��ه روز س��ه شنبه 
ش��وراي پول و اعتبار مشكل توليدكنندگاني كه 
تمام يا بخشي از بدهي آنها معوق شده است مطرح 
و مصوب ش��د: بانك ها موظف هستند در صورت 
درخواست توليدكنندگان، با دريافت ۷.۵ درصد 
مانده بدهي، براي يك بار و با تنفس شش ماهه و 
با حداكثر اقساط ۵ ساله بدهي آنها را امهال كنند. 
مهلت اس��تفاده از اين تسهيلات تا پايان شهريور 

ماه ۱۳۹۹ است.

افزايش 11 درصدي 
سپرده هاي ارزي در بانك ها 

ميزان سپرده هاي ارزي نزد سيستم بانكي كشور 
در آذر امس��ال نسبت به ماه مشابه سال گذشته 
۱۱ درصد رشد داشته است. به گزارش ايسنا، بر 
اساس تازه ترين آمار بانك مركزي از بخش پولي و 
بانكي كشور حجم سپرده هاي ارزي نزد سيستم 
بانكي تا آذرماه سال جاري به بيش از ۶۳۰ هزار 
ميليارد تومان رس��يده كه رش��د ۱۱درصدي 
نسبت به سال گذش��ته را نشان مي دهد. حجم 
اين سپرده ها در سال گذشته ۵۶۹ هزار ميليارد 
تومان بوده اس��ت كه در اسفندماه سال گذشته 
ني��ز به ۵۹۲ ه��زار ميليارد تومان رس��يد. البته 
بر اس��اس آمار منتش��ر ش��ده اين رقم علاوه بر 
سپرده هاي ارزي شامل تس��هيلات و اعتبارات 
دريافتي از خارج از كش��ور نيز مي شود. از سوي 
ديگر مجموع سپرده هاي دولت نزد نظام بانكي به 
همراه تسهيلات اين بخش به بيش از ۱۰۹ هزار 
ميليارد تومان رسيده است كه نسبت به آذرماه 
سال گذشته بيش از ۳۹ درصد رشد كرده است.

ميزان سپرده هاي دولت نزد نظام بانكي كشور در 
سال گذشته حدود ۷۸ هزار ميليارد تومان بوده 
كه اكنون رقم ۱۰۰ هزار ميليارد تومان را رد كرده 
است. اين در حالي اس��ت كه از اين رقم، بيش از 
۸۱ هزار ميليارد تومان آن سپرده هاي دولت نزد 
بانك مركزي اس��ت كه با احتساب رقم ۵۲ هزار 
ميليارد توماني سال گذشته رشد ۵۵ درصدي در 

اين حيطه به چشم مي خورد.

 تصويب حذف چهار صفر  
در كميسيون اقتصادي

لايحه اصلاح ماده يك قانون پولي و بانكي كش��ور 
)حذف چهار صفر از واحد پول ملي( در كميسيون 

اقتصادي مجلس شوراي اسلامي تصويب شد.
به گزارش ايبِنا در طول چند سال گذشته اقدامات 
مناسبي در خصوص توسعه كمّي و كيفي نظام هاي 
پرداخت الكترونيكي و افزايش اعتبار نظام پردازش 
چك صورت پذيرفته اس��ت؛ ام��ا در خصوص نظام 
پرداخت نقدي ب��ه دليل وجود نرخ هاي تورم بالا در 
دهه هاي گذش��ته و عدم بازبيني در ساختار پولي 
كشور، تناسب ميان قطع هاي مختلف اسكناس و 
مس��كوك و ارزش مبادلات مالي روزانه افراد به طور 
ملموس��ي از ميان رفته اس��ت. تداوم اين وضعيت 
علاوه بر افزايش قابل ملاحظه حجم اس��كناس در 
گردش )حدود ۸ ميليارد قطعه( و به تبع آن تحميل 
هزينه هاي بالاي چ��اپ، توزيع، جمع آوري و امحاء 
اسكناس، زمينه ساز افت حيثيت ظاهري واحد پول 
ملي در مقابل س��اير ارزها و همچنين عدم كارايي 
مسكوكات در مبادلات روزمره بوده است. بر همين 
اساس، بانك مركزي بر پايه مطالعات بنيادين و بررسي 
تجربيات كشورهاي مختلف، موضوع حذف چهار 
صفر از پول مل��ي را در قالب لايحه اصلاح ماده يك 
قانون پولي و بانكي كشور تدوين و در تاريخ ۱۵ دي 
۱۳۹۷ جهت بررسي و تصويب به هيات وزيران ارايه 
داد. پس از تصويب اين لايحه در جلس��ه ۱۳ مرداد 
۱۳۹۸ هيات وزيران، موضوع براي طي تش��ريفات 
قانوني در تاريخ ۳۰ مرداد ۱۳۹۸ به مجلس شوراي 
اسلامي ارسال شد. نمايندگان نيز در جلسه مورخ ۷ 
مهر ۱۳۹۸ ضمن تصويب يك فوريت اين لايحه، آن 
را جهت بررسي هاي تكميلي و ابعاد مختلف اجرايي به 

كميسيون اقتصادي مجلس ارجاع كردند.

»تعادل«ازتحولاتبازارارزوطلاگزارشميدهد

قيمتطلاوسكهبهدنبالافزايشنرخاونسجهانيودلارافزايشيافت

قيمت جهاني طلا  از مرز 1600 دلار در هر اونس عبور كرد

اقدامات سيستم بانكي در اقتصاد مقاومتي

گروه بانك و بيمه|
 روز چهارش�نبه 30 بهمن م�اه 98 در بازارهاي 
جهاني نرخ اونس طلا به بالاترين سطح قيمتي 
خود از س�ال 2013 رس�يد و با 21 دلار افزايش 
نسبت به روز سه ش�نبه 1610 دلار معامله شد. 
اين افزايش قيمت پس از ترور شهيد سليماني 
و حمله موشكي ايران به پايگاه امريكا در عراق، 
تجربه شد و قيمت اونس جهاني روز چهارشنبه 
18 دي م�اه 98 در بازارهاي جهان�ي و به دنبال 
حمله موش�كي س�پاه پاس�داران به دو پايگاه 
نظامي امريكا در عراق به شدت افزايش يافت و 
در ساعاتي از روز چهارشنبه به بالاي 1600 دلار 
رس�يد اما پ�س از آن به زي�ر 1600 دلار و 1584 

دلار رسيد. 

به گزارش تعادل، براين اس��اس، نرخ روز چهارشنبه 
۳۰بهمن ۹۸، بالاترين نرخي اس��ت كه طلا از س��ال 
۲۰۱۳ تاكنون تجربه كرده است و كارشناسان دلايل 

مختلفي براي آن مطرح كرده اند. 
 از سوي ديگر، در بازار آزاد و معاملات نقدي نيز قيمت 
دلار به ۱4۳4۰ تومان رسيد كه نسبت به نرخ ۱4۵۰۰ و 
۱44۵۰ تومان روز سه شنبه كاهش يافته است. فعالان 
بازار ارز گفته اند كه روز چهارشنبه ۳۰ بهمن ۹۸، نرخ 
دلار براي ساعاتي از ۱4۵۰۰ تومان عبور كرد اما پس 
از آن دوباره روند نزولي به خود گرفته و كاهش يافت. 

برخي كارشناسان معتقدند كه كاهش نرخ دلار در روز 
چهارشنبه، به معناي سيگنال مثبتي است كه از نشست 
گروه اقدام مالي و بررسي وضعيت ايران دريافت شده 
است و گمانه زني ها حاكي از تمديد مهلت ايران براي 
چهار ماه ديگر اس��ت و ايران همچنان خارج از ليست 
س��ياه fatf قرار خواهد داش��ت. اما در عين حال بايد 
منتظر ماند تا خبر قطعي در مورد نتيجه نشست گروه 
اقدام مالي منتشر شود كه آيا مهلت ايران تمديد شده يا 

وضعيت ديگري را بايد شاهد بود. 
همچنين در بازار آزاد معاملات نقدي روز چهارشنبه، 
هر يورو به ۱۵۵۵۰ تومان رسيد، بهاي خريد هر دلار 
در تابلوي صرافي هاي بانكي بدون تغيير نسبت به روز 
سه ش��نبه ۱4 هزار و ۱۰۰ تومان و ف��روش ۱4 هزار و 
۲۰۰تومان درج شد و نرخ خريد هر يورو نيز ۱۵ هزار 
و ۳۰۰ تومان و نرخ ف��روش آن ۱۵ هزار و 4۰۰ تومان 
معامله شد، بانك ها روز چهارشنبه هر دلار امريكا را ۱۳ 
هزار و ۹۶4 تومان و ه��ر يورو را ۱۵ هزار و ۱۲۱ تومان 
خريداري كردند. همچنين قيمت ارز مس��افرتي در 
شعب بانك هاي عامل با احتساب كارمزد بانك مركزي 
و بانك عامل به حدود ۱۵ هزار و ۷۰۰ تومان دادو ستد 

شده است. 
در س��امانه س��نا نيز نرخ لحظه اي قيمت خريد دلار 
۱4 هزار و ۱۰۰ تومان و قيمت ف��روش آن ۱4 هزار و 
۲۰۰تومان اعلام ش��د. همچنين نرخ لحظه اي خريد 
هر يورو ۱۵ ه��زار و ۳۰۰ تومان و فروش آن ۱۵ هزار و 

4۰۰تومان معامله شد.
 از سوي ديگر، سامانه سنا نيز نرخ ميانگين معامله شده 
ارز براي روز سه شنبه ۲۹ بهمن ۹۸ را براي دلار ۱4 هزار 
و ۱۵۹ تومان، يورو ۱۵ هزار و ۳۸۷ تومان، پوند انگليس 
۱۸ هزار و ۲4۹ تومان، درهم امارات ۳ هزار و ۸۵۰ تومان 

و لير تركيه را ۲ هزار و 4۲۶ تومان اعلام كرد.
در بازار طلا و سكه نيز، با اعلام اونس طلاي جهاني به 
قيمت ۱۶۱۰ دلار و دلار به نرخ ۱4 هزار و ۳۷۰ تومان 
در بازار آزاد، نرخ طلا و س��كه ب��ه روند افزايش قيمت 

خود ادامه دادند. 
مظنه يك مثقال طلاي آب شده ۱۷ عيار ۲ ميليون و 
۳۵۶ ه��زار تومان، هر گرم طلاي ۱۸ عيار ۵4۱ هزار و 
۸۰۰ تومان، س��كه طرح جديد ۵ ميليون و ۳۰۰ هزار 
تومان، طرح قديم ۵ ميلي��ون و ۲۹۰ هزار تومان، نيم 
سكه ۲ ميليون و ۷۶۰ هزار تومان، ربع سكه يك ميليون 
و ۶۶۰ هزار تومان و س��كه گرمي نيز ۹۵۰ هزار تومان 
معامله ش��د. در بازار ارز رسمي نيز بانك مركزي نرخ 
4۷ارز را اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ ۳۱ ارز مانند يورو 
كاهش و قيمت ۹ واحد پولي ديگر مانند پوند افزايش 
يافت؛ نرخ دلار و ۶ ارز ديگر نيز ثابت ماند. براساس اعلام 
بانك مرك��زي هر دلار امريكا براي روز »چهارش��نبه 

س��ي ام بهمن ماه ۹۸« 4۲ هزار ري��ال قيمت خورد. 
همچنين هر پوند انگلي��س ۵4 هزار و ۶۰4 ريال و هر 
يورو نيز به نرخ 4۵ هزار و ۳۵4 ريال ارزش گذاري شد.

   قيمت طلاي جهاني ركورد جديدي زد
از س��وي ديگر، قيمت طلا پس از اينكه روز سه شنبه 
تحت تاثير نگراني ها پيرامون اپيدمي ويروس كرونا از 
مرز ۱۶۰۰ دلار عبور كرد، در معاملات روز چهارشنبه 

بازار جهاني بالاي اين مرز ماند.
به گزارش ايسنا، هر اونس طلا براي تحويل فوري در 
معاملات روز جاري بازار سنگاپور تغيير چنداني نداشت 
و در ۱۶۰۱ دلار و ۷۷ سنت ايستاد. بهاي معاملات اين 
بازار روز گذش��ته ۱.۳ درصد جهش پيدا كرده و تا مرز 

۱۶۰۵ دلار و ۱۰ سنت پيش رفته بود.
در ب��ازار معاملات آت��ي امريكا، هر اون��س طلا با ۰.۱ 
درص��د افزايش، به ۱۶۰4 دلار و ۸۰ س��نت رس��يد. 
بازارهاي سهام آس��يايي و بورس هاي امريكا با تلاش 
سرمايه گذاران براي زدودن نگراني ها نسبت به اپيدمي 

ويروس كرونا، صعود كردند.
اس��تفن اينس، استراتژيست ارش��د بازار در شركت 
»اكس��ي كورپ« در اين باره اظهار ك��رد: موج بزرگ 
ريس��ك گريزي فعلا از ميان رفته است اما پيامدهاي 
اقتصادي اين اپيدمي همچنان تقاضا براي طلا را تقويت 
مي كند. با وجود اينكه روز سه شنبه ۱۳۲ نفر ديگر به 
ش��مار قربانيان ويروس كرونا اضافه شد، روند افزايش 
موارد جديد ابتلا به ويروس كرونا در استان هوبي چين 
آهسته شده اس��ت. دلار امريكا كه در شرايط ابهامات 
سياس��ي و اقتصادي به ارز مطمئن تبديل مي ش��ود 
هم در برابر رقيبان بزرگ خود در بالاترين حد بيش از 
چهار ماه گذشته ثابت ماند. بر اساس گزارش رويترز، 
سرمايه گذاران براي ارزيابي روند نرخ هاي بهره، منتظر 
جزييات نشست سياس��ت پولي بانك مركزي امريكا 

هستند كه در روزهاي ۲۸ و ۲۹ ژانويه برگزار شد.
نرخ هاي بهره پايين تر هزينه نگهداري طلا كه سوددهي 
ندارد را كاهش داده و جذابيت سرمايه گذاري در اين فلز 
را تقويت مي كنند. موجودي طلاي »اس پي دي آر گلد 
تراست« كه بزرگ ترين صندوق سرمايه گذاري تحت 
پشتوانه طلا در جهان است، روز سه شنبه ۰.۶ درصد 
رش��د كرد و به ۹۲۹.۸4 تن رسيد كه منعكس كننده 

تقاضا براي اين فلز ارزشمند است.
در بازار س��اير فلزات ارزشمند، هر اونس پالاديم براي 
تحويل ف��وري با ۱.۶ درصد افزاي��ش، ۲۶۷۷ دلار و ۹ 
سنت معامله شد. هر اونس نقره براي تحويل فوري با 
۰.4 درصد افزايش، به ۱۸ دلار و ۲4 س��نت رسيد. هر 
اونس پلاتين براي تحويل فوري با ۰.۸ درصد افزايش، 

به ۱۰۰۰ دلار و دو سنت رسيد.

   دلار كماكان بالا  مي رود
همچنين با تداوم سايه كرونا بر بازار ارز تقاضا براي خريد 
دلار كماكان بالاس��ت. به گزارش رويترز، روند رش��د 
ضعيف اقتصادي كشورهاي اروپايي كماكان ادامه دارد؛ 
آلمان به عن��وان بزرگ ترين اقتصاد اروپايي با كاهش 
شديد رشد مواجه ش��ده و در فرانسه نيز اعتراضات به 

لايحه جنجالي اصلاح بازنشستگي ادامه دارد.
در انگليس ني��ز پس از كناره گيري چند وزير از جمله 
ساجد جاويد، وزير دارايي و چهره كليدي بودجه اين 
كش��ور از سمت خود، اكنون نوبت به استعفاي مشاور 
ارشد نخست وزير رسيد. همچنين اختلافات داخلي در 
دولت ائتلافي ايتاليا و احتمال برگزاري مجدد انتخابات 
در اين كش��ور به نگراني ها از تشديد بحران بدهي اين 

كشور دامن زده است.
به دنبال خروج انگليس از اتحاديه اروپا در ژانويه امسال 
و نزديك شدن به موعد مذاكرات در خصوص تعيين 
چگونگي روابط آينده، به نظر مي رسد بايد منتظر يك 
دوره پر تنش باشيم. ديويد فورست، مشاور نخست وزير 
انگليس در امور اروپايي گفت: از اينكه روابط تجاري مان 
با اتحاديه اروپا دچار تنش هايي شود واهمه نداريم. ما 
چيز زيادي از آنها نمي خواهيم فقط مي خواهيم تجارت 
آزادي مشابه بقيه كشورها با اتحاديه اروپا داشته باشيم.

دولت انگليس به رهبري بوريس جانسون اكنون كار 
بسيار سختي براي احياي رشد اقتصادي و همچنين 
رسيدن به توافق با اتحاديه اروپا بر سر چگونگي روابط دو 
طرف در آينده خواهد داشت. انتظار مي رود كه دست كم 
يك سال دوره گذار در نظر گرفته شود و روابط دو طرف 
به شكل كنوني باقي بماند. به گفته فورست، انگليس 

قصد تمديد دوران گذار را ندارد.
بوريس جانسون، نخست وزير انگليس خواستار داشتن 
روابطي مش��ابه كانادا با اتحاديه اروپا ش��ده اما يكي از 
مسوولان ارش��د اتحاديه اروپا گفته است اين اتحاديه 
تن به ش��رايطي مش��ابه روابط با كانادا براي انگليس 
نخواهد داد و اين توافق مد نظر يك روياي خيالي است. 
اورس��لا فون در لين، رييس كميسيون اروپا نيز گفته 
است امضاي هر پيمان تجارت آزاد با انگليس مستلزم 
مطمئن شدن اتحاديه از رعايت قوانين ضد دامپينگ 
توس��ط انگليس خواهد بود. انتظار مي رود پيامدهاي 
برگزيت به تدريج روي اقتصاد انگليس و كش��ورهاي 
اروپايي آشكار شود، هر چند كه انتظار نمي رود بانك 
مركزي اروپا دست كم در كوتاه مدت تغيير زيادي در 
سياست هاي پولي خود ايجاد كند. اقتصاد انگليس به 
تدريج در حال وارد شدن به ركود است تا جايي كه مركز 
آمار انگليس رشد اقتصادي اين كشور در ماه دسامبر 
را تنها ۰.۱ درصد اندازه گيري كرده اس��ت. از س��وي 
ديگر به دنبال افزايش تعرفه روي محصولات ايرباس 

از ۱۰ درص��د به ۱۵ درصد و تهديد وزارت خزانه داري 
اين كشور به اعمال تعرفه هاي بيشتر روي محصولات 
اروپايي درصورت نرس��يدن به توافق تج��اري، يورو 
بيش از پيش در موقعيتي ضعيف قرار گرفته اس��ت. 
همچنين نگراني ها از تاثيرگذاري ويروس كرونا روي 
رشد اقتصادي منطقه يورو باعث شده است تا ارز واحد 

اروپايي ضربه ديگري دريافت كند. 
جونيچي ايشي كاوا، استراتژيست ارش��د بازار ارز در 
موسسه » اي جي س��كيوريتيز« گفت: يورو اكنون در 
كانال مهمي قرار دارد و به نظر نمي رسد در كوتاه مدت 
شانسي براي تقويت محسوس در برابر دلار داشته باشد 
چرا كه از نظر بنيادي ش��رايط منطقه يورو بد تر شده 
اس��ت. اگرچه براي چهارمين روز متوالي روند شيوع 
ويروس كرونا در چين كاهش��ي بود اما تلفات ناشي از 
اين ويروس كماكان ادامه دارد و اكنون شمار قربانيان 
به بيش از ۲۰۰4 نفر و ش��مار مبتلايان از ۷۰ هزار نفر 
عبور كرده است. با مرگ يك گردشگر چيني ۸۰ ساله 
در فرانسه، نخستين مرگ ناشي از كرونا در اروپا نيز به 
ثبت رسيد. خبرگزاري بلومبرگ از برنامه ريزي مقامات 
چيني براي تزريق نقدينگي بيشتر به بازارها در صورت 
ل��زوم خبر داده اس��ت. بانك مركزي چي��ن نيز براي 
جلوگيري از ريزش بيشتر بازارها به تزريق بيش از ۲4۰ 
ميليارد دلار نقدينگي اقدام كرده كه اين اقدام اندكي 
در تقويت ارزش يوان موثر بوده است. پيشتر شكسته 
شدن محدوده مقاومتي مهم هفت يواني در برابر هر دلار 
موجب نگراني از ريزش بازارهاي مالي در چين شده بود.

مو سيونگ، تحليلگر بازار ارز در بانك مركزي سنگاپور 
گفت: يك نوع جنگ احساس��ي در معاملات به چشم 
مي خ��ورد كه در آن معامله گ��ران نمي توانند نگراني 
خود را مخفي نگه دارند. خيلي مهم است كه چين براي 
حمايت از اقتصادش چه كاري انجام دهد و حمايت قوي 

باعث خواهد شد تا بازارها مجددا اوج بگيرند.
ش��اخص دلار كه ن��رخ برابري آن در مقابل س��بدي از 
ارزهاي جهان��ي را اندازه مي گي��رد، در معاملات امروز 
با صعود ۰.۱4درصدي نس��بت به روز قبل و در س��طح 
۹۹.۳4۳واحد بسته شد. نرخ برابري هر فرانك سوييس 

معادل ۱.۰۱۷۱دلار اعلام شد.
 رقابت هاي انتخاباتي درون حزبي امريكا اكنون به ايستگاه 
دوم رسيد و با شمارش آراي ايالت نيوهمپشاير مشخص 
شد برني سندرز و پت بوتيجج، برندگان انتخابات داخلي 
دموكرات ها هس��تند. پيش تر در ايالت آي��وا نيز نتايج 
مشابهي به دس��ت آمده بود و اليزابت وارن و جو بايدن، 
نامزدهاي اصلي حزب دموكرات عملكرد نااميدكننده اي 
داشتند. ايستگاه بعدي انتخابات درون حزبي ايالت نوادا 
خواهد بود. انتخابات رياست جمهوري امريكا قرار است 

در ماه نوامبر امسال برگزار شود.

در تازه ترين دور از معاملات، پوند با افت ۰.۰۱ درصدي 
نسبت به روز قبل خود و به ازاي ۱.۲۹۹۵ دلار مبادله شد. 
يورو ۰.۳۵ درصد پايين رفت و با رفتن به كانال ۱.۰۷ به 
۱.۰۷۹۵ دلار رسيد. همچنين نرخ برابري هر دلار امريكا 
معادل ۱.۳۲4۵ دلار كانادا اعلام ش��د. در برابر همتاي 
س��نگاپوري، هر دلار به ازاي ۱.۳۹۱۲ دلار س��نگاپور 
مبادله ش��د. تحليلگران بانك »ميتسوبيشي« ژاپن در 
يادداشتي نوشتند: با توجه به خروج انگليس از اتحاديه 
اروپا و كاهش رشد اقتصادي كشورهاي منطقه يورو از 
جمله آلمان و فرانسه، بانك مركزي اروپا احتمالا ناچار به 
اتخاذ سياست هاي انبساطي بيشتري خواهد بود و اين 
مساله مي تواند يورو را بيش از پيش رو به پايين سوق دهد.

در حوزه تجاري نيز پس از ۱۷ ماه جنگ تجاري سرانجام 
دو اقتصاد بزرگ جهان به توافقي اوليه بر سر آتش بس 
رسيدند و نخست وزير چين با سفر به واشنگتن به همراه 
دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا فاز نخست توافق را 
امضا كرد. چين از كاهش تعرفه واردات ۸۵ ميليارد دلار 
از محصولات امريكايي به اين كشور به عنوان بخشي از 
تعهدات فاز نخست توافق خبر داده است. انتظار مي رود به 
تدريج روند بازگشايي شعبات شركت هاي بزرگ خارجي 
در چين آغاز شود. خودروسازي تويوتا اعلام كرده است 
توليدات خود را در چين از هفته ديگر مجددا آغاز خواهد 
كرد. با اين حال هنوز بسياري از پروازهاي بين المللي به 

چين متوقف هستند.
ريچارد گريس، كارش��ناس بازار در بانك »كامن ولث« 
گفت: ريسك كاهش بيشتر رشد اقتصادي چين روي 
همه چيز سايه افكنده است. با توجه به اينكه اقتصاد چين 
۱۷ درصد كل تولي��د ناخالص داخلي جهان را بر عهده 
دارد، ريسك تداوم تعطيلي بخش بزرگي از اقتصاد اين 

كشور كاملا معامله گران را نگران كرده است.
در معاملات بازارهاي ارزي جهاني، همچنين هر دلار با 
۰.۲۳ درصد افزايش به ۱۱۰.۰4۵۹ ين رس��يد. در برابر 
همتاي اس��تراليايي، هر دلار امريكا ب��ه ازاي ۱.4۹۲۱ 
دلار مبادله ش��د. همچني��ن نرخ براب��ري دلار معادل 

۷.۰۰۳4يوان چين اعلام شد.

   لير در پايين ترين سطح طي 8 ماه
در خبري ديگر، ارزش لير تركيه به كمترين سطح خود 
از ماه مه  رسيد. به گزارش رويترز، روند تضعيف لير كه از 
روز س��ه شنبه آغاز شد امروز نيز ادامه يافت تا جايي كه 
نرخ برابري لير در مقابل دلار به كمترين سطح خود از ماه 
مه  سال گذشته رسيد. به گفته فعالان بازار، اصلي ترين 
دليل ريزش لير در حال حاضر منازعات شمال سوريه و 
درگيري پراكنده ارتش تركيه با ارتش سوريه بوده است. 
اين نگراني وجود دارد كه تشديد درگيري ها باعث سرازير 
ش��دن موج جديدي از آوارگان و پناهجويان سوري به 

تركيه شود.
انتظار م��ي رود بانك مركزي تركيه نرخ بهره را بار ديگر 
كاهش دهد و به حدود ۱۰.۷۵ درصد برساند. روند كاهش 
نرخ بهره در ماه هاي اخير با روي كار آمدن رييس جديد 
بسيار سريع شده و همين مس��اله باعث نگراني برخي 
نهادهاي بين المللي و معامله گران ارزي ش��ده است. به 
عقيده آنها كاهش بيش از حد سريع باعث آسيب پذيري 
لير در مقابل تورم و ريسك هاي پولي و ارزي خواهد شد. 
در آخرين دور از معاملات ارزي اس��تانبول، هر دلار به 
۶.۰۶۸۵ لير رسيد تا به اين ترتيب كاهش ارزش لير در 
برابر دلار طي دو ماه نخست امسال از دو درصد فراتر برود. 
ارزش پول ملي تركيه از سال ۲۰۱۸ تاكنون ۳۸ درصد در 
برابر اسكناس امريكايي تضعيف شده است. در برابر ديگر 
ارزهاي مهم، نرخ برابري هر يورو معادل ۶.۵۵۵۳ لير و 

هر پوند معادل ۷.۸۹۲۲ لير اعلام شد.
جيسون تووي، كارشناس ارشد مس��ائل اقتصادي در 
موسسه »كپيتال اكونوميكس« گفت: اين احتمال وجود 
كرد كه نرخ برابري هر دلار تا پايان س��ال به ۷.۵ لير نيز 
برسد. ريسك اصلي آن است كه مقامات سعي كنند هر 
طور شده جلوي ريزش لير را بگيرند و اين اقدام مي تواند 
عواقبي دردناك و بلندمدت براي بازار ارز تركيه داشته 
باشد. همچنين شاخص بورس استانبول نيز تحت تاثير 
عملكرد بازار ارز با ريزش بسته شد تا جايي كه شاخص 
»بيست ۱۰۰« در پايان معاملات روزانه يك درصد نسبت 

به روز قبل خود در سطح كمتري قرار گرفت.

 وهاب  قليچ |
اقدامات نظام بانكي در انتظام بخش��ي ب��ه بازار پول، 
ساماندهي موسسات اعتباري غيرمجاز و تعيين تكليف 
اموال مازاد ش��بكه بانكي مي تواند گام بزرگي از سوي 
اين بانك در پيشبرد اهداف اقتصاد مقاومتي در سال 

جاري ارزيابي شود.
۲۹ بهمن س��الروز ابلاغ سياس��ت هاي كلي اقتصاد 
مقاومتي توسط مقام معظم رهبري است. در مدت شش 
سالي كه از ابلاغ اين سياست ها مي گذرد كارهاي علمي 
و عملي زيادي در كشور جهت تبيين و فرهنگ سازي، 
تعيين چارچوب ها، ساختارها، راهبردها و سياست هاي 
اجرايي از سوي كارشناسان دانشگاهي و اجرايي صورت 
پذيرفته است. در اين راستا، سازمان برنامه و بودجه در 
طي دو مرحله در ارديبهش��ت ماه و مردادماه امسال، 
پروژه هايي تحت عنوان »پروژه هاي اقتصاد مقاومتي 
سال ۱۳۹۸« را به عنوان بخش مهمي از برنامه اقتصاد 
مقاومتي اين سال به ۲4 دستگاه اجرايي مربوطه ابلاغ 
كرد. براساس گزارش دي ماه معاونت امور اقتصادي و 
هماهنگي سازمان برنامه و بودجه، تا پايان آذرماه سال 
جاري، از ۱۱۳ عنوان پروژه، منش��ور ۹۳ عنوان پروژه 
به تاييد دبيرخانه ستاد رسيده كه مي تواند آمار قابل 
قبولي برآورد شود. اما از تعداد ۲۰ عنوان منشور پروژه 

تاييد نشده، ۱۳ پروژه مربوط به وزارت نفت و ۷ پروژه 
مربوط به وزارت كشور، وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد تجاري - صنعتي و 
ويژه اقتصادي، نظام بانكي، معاونت امور زنان و خانواده 
رييس جمهور، س��تاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز و س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت )هر كدام يك 
پروژه( است كه نياز اس��ت تا پايان سال جاري شاهد 
گزارش هايي از پيش��رفت كار اين طرح ها از سوي اين 

دستگاه ها باشيم.
در اين يادداشت بر پايه گزارش سازمان برنامه و بودجه، 
نگاه��ي به وضعيت عملك��رد نظام بانك��ي در اجراي 
»پروژه هاي اقتصاد مقاومتي س��ال ۱۳۹۸« خواهيم 
داشت. در ش��اخه »نس��بت پروژه هاي داراي منشور 
تاييد ش��ده توس��ط دبيرخانه به كل پروژه هاي ابلاغ 
شده به دستگاه«، از مجموع ۲4 دستگاه، نظام بانكي 
با ۸۰ درصد رده هجدهم را داشته است. همچنين در 
شاخه »نس��بت گزارش عملكرد ارسال شده به تعداد 
كل گزارش هاي عملكرد قابل ارايه توس��ط دستگاه از 
زمان ابلاغ پروژه ها« نظام بانكي با نس��بت 4۹ درصد، 
رتبه پنجم را در بين ۲4 دستگاه اجرايي داشته است. در 
شاخه »ميانگين پيشرفت عملياتي پروژه هاي ابلاغ شده 
به دستگاه هاي اجرايي تا پايان آذرماه سال جاري« نظام 

بانكي با 4۱ درصد، رتبه دوازدهم را كسب كرده است. 
براساس اين گزارش، مبناي محاسبه ميانگين پيشرفت 
عملياتي گزارش هاي عملكردي بوده كه حداقل به تاييد 
رييس دستگاه مربوط رسيده باشد. نكته جالب توجه 
آنكه در اين ش��اخه، وزارت كشور، معاونت امور زنان و 
خانواده رييس جمهور، ستاد مركزي مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز، س��ازمان حفاظت محيط زيست و سازمان 
اداري و استخدامي كشور پنج دستگاهي هستند كه با 
صفر درصد پيشرفت عملياتي پروژه هاي ابلاغ شده در 

بدترين جايگاه قرار گرفته اند.
در بين پروژه هاي مصوب، نظام بانكي عهده دار اجراي 
پن��ج پروژه با عناوين »انتظام بخش��ي به ب��ازار پول و 
ساماندهي موسس��ات اعتباري غيرمجاز«، »تعيين 
تكليف اموال مازاد ش��بكه بانك��ي«، »ادغام بانك ها 
و موسس��ات اعتباري وابس��ته به نيروهاي مسلح در 
بانك سپه«، »تجهيز منابع مالي خارجي ميان مدت و 
كوتاه مدت« و »راه اندازي سامانه رفع تعهد ارزي« بوده 
است كه هركدام به ترتيب ۹۰، ۶۲، 4۸، ۵ و صفر درصد 
پيشرفت عملياتي گزارش شده در سامانه نظام يكپارچه 

پيشبرد و پايش اقتصاد مقاومتي )نيپا( داشته اند.
براساس آنچه از مفاهيم اقتصاد مقاومتي و نقش مهم و 
اثرگذار بازار پولي و بانكي در پياده سازي آن برمي آيد، 

مي توان اذعان كرد كه آرام��ش و ثبات  بازار پول و ارز، 
رقابت سالم و شفاف شبكه بانكي، بهبود ترازنامه بانك ها 
با واگذاري و تعيين تكليف اموال مازاد جهت آزادسازي 
منابع براي اعطاي بهتر تسهيلات به طرح هاي توليدي 
و اشتغال زا و نيز تقويت حاكميت شركتي و مديريت 
منابع و ريسك هاي عملياتي جهت كاهش هزينه تمام 
شده تسهيلات از بسترها و پايه هاي مهم تحقق اقتصاد 

مقاومتي در كشور به حساب مي آيد.
موفقيت نسبي نظام بانكي در ۹ ماهه ابتداي سال جاري 
در انتظام بخش��ي به بازار پول، ساماندهي موسسات 
اعتباري غيرمجاز و تعيين تكليف اموال مازاد ش��بكه 
بانكي مي تواند گام بزرگي در پيش��برد اهداف اقتصاد 

مقاومتي باشد كه در سال جاري برداشته شده است.
نكته حايز اهميت آن است كه در سه ماهه پاياني سال 
۱۳۹۸ رون��د اقدامات مثبت نظام بانكي در راس��تاي 
اجراي سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي ادامه داشته 
اس��ت كه طبيعتا در گزارش دي ماه سازمان برنامه و 
بودجه به آن اشاره نشده است. به عنوان مثال، »استفاده 
از اب��زار گواهي اعتبار مولد )گام( با هدف ابزارس��ازي 
براي تأمين اعتبار واحدهاي توليدي در قالب زنجيره 
تأمين« و »راه ان��دازي عمليات بازار باز با هدف اجراي 
سياس��ت هاي پولي بازارمح��ور« و »راه ان��دازي رمز 

دوم پويا با هدف افزايش امني��ت تراكنش هاي مالي 
مشتريان« تنها سه نمونه از اين نوع اقدامات نظام بانكي 
در ماه هاي اخير بوده كه در راستاي اجراي حداكثري 
بند نهم سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي با محوريت 
»پاس��خگويي به نيازهاي اقتصاد مل��ي، ايجاد ثبات 
در اقتصاد ملي و پيش��گامي در تقويت بخش واقعي« 
ارزيابي مي ش��ود. انتظار مي رود در سال ۱۳۹۹ نظام 
بانكي با ادامه اقدامات سازنده خويش در انتظام بخشي 
و به كارگيري ابزارها و سياست هاي كارآمد بازار پولي 
و تعيين تكليف اموال مازاد ش��بكه بانكي، تلاش هاي 
منسجمي جهت پيگيري و به اتمام رساندن طرح هايي 
همچون ادغام بانك ها و موسسات اعتباري وابسته به 
نيروهاي مسلح در بانك سپه، تجهيز منابع مالي خارجي 
ميان مدت و كوتاه مدت، راه اندازي كامل س��امانه رفع 

تعهد ارزي را از خود بروز دهد.
همچنين ادامه مش��اركت و همفكري نظام بانكي با 
مجلس شوراي اسلامي در تصويب و نهايي سازي »طرح 
بانكداري جمهوري اس��لامي ايران« مي تواند بخشي 
از محدوديت ها و موانع نظام بانكي كشور در پيشبرد 
اهداف اقتصاد مقاومتي را برطرف س��ازد. همكاري و 
مشاركتي كه به نظر مي رس��د يكي از ضروري ترين و 
مهم ترين دستوركارهاي نظام بانكي در سال آتي باشد.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

در گفت وگو با يك كارشناس مطرح شد

ركود بيشتر بازار مسكن به نفع سهام
گروه بورس|

افت نسبي قيمت ها در بازار سهام كه در روز سه شنبه رخ 
داد در خلال معاملات آخرين روز هفته جاري پايدار نماند 
و اغلب نمادهاي مورد معامله در اين بازار را به مسير رشد 
بازگرداند. اين رويداد به صعود تمامي نماگرهاي بورس و 
فرابورس انجاميد موجب شد تا در پايان معاملات روز گذشته 
ارزش داد و ستدهاي اين دو بازار در مجموع از 5 هزار و 400 

ميليارد تومان فراتر رود.
در پايان روز گذشته افزايش تقاضا در بورس تهران توانست 
صعودي 6 هزار و 635 واحدي را رقم بزند. اين پيش��روي 
كه به رشد 1.41 درصدي ش��اخص كل بورس انجاميد، 
ارزش بورس تهران را از هزار و 740 ميليارد تومان فراتر برد 
و ارزش دلاري بازار ياد ش��ده را با احتساب دلار 14 هزار و 
200 توماني صرافي دولتي به 122 ميليارد و 535 ميليون 
دلار رساند. نمادهاي »پارس«، »وغدير« و »شتران« در اين 
روز بيش از هر نماد ديگري بر رش��د دماسنج اصلي بورس 

تهران اثرگذار بودند.
در فرابورس نيز س��مت و سوي معاملات كليتي مشابه با 
بورس تهران داشت در اين روز نمادهاي فلزي و شيميايي 
نقش مهمي در رش��د 90 واحدي شاخص كل در اين بازار 
داشتند و توانستند آن را به س��طح 6 هزار و 206 واحدي 
برسانند. نمادهاي »هرمز«، »مارون« و »ماديرا« بيشترين 

تاثير را بر رشد نماگر فرابورسي داشتند.
در اين روز 2.3 درصدي شاخص كل هموزن در مقايسه با 
افزايش 1.41 درصدي نماگر اصلي بورس تهران حكايت از 
آن داشت كه به رغم رشد لجام گسيخته قيمت  در نمادهاي 
كوچك بازار طي چند ماه اخير، سهام ياد شده همچنان از 
جذابيت بالايي براي خريداران برخوردار است. اين در حالي 
است كه تاكنون بس��ياري از متوليان بازار سرمايه در كنار 
تحليلگران بازارهاي مالي، سعي كرده اند تا مردم را از ورود 
به نمادهاي كوچك كه اكثر آنها از توجيه بنيادي برخوردار 
نيستند بر حذر بدارند. با اين حال صف هاي خريد سنگين 
در برخ��ي از نمادها همچنان به اين معناس��ت كه گوش 
حقيقي هاي بازار به خصوص آنهايي كه به تازگي وارد چرخه 
معاملات بورس شده اند چندان به توصيه هاي تخصصي 

بدهكار نيست. حالا خالص خريد حقيقي ها در كنار رصد 
رفتار سرمايه گذاران حكايت از آن دارد كه نه تنها نقدينگي 
وارد شده به بازار توانسته جريان خريد و فروش اين نمادها را 
در بازار دستخوش تغيير كند بلكه در برخي موارد تقاضا در 
ساير نمادها آنچنان زياد است كه حتي از اهميت سهامداران 
و سرمايه گذاران حقوقي در بسياري از نمادها كاسته است.

در همين خصوص يك كارشناس بازار سرمايه اعلام كرده 
اساسا كه يكي از موضوعات قابل توجه در خصوص معاملات 
اين روزهاي بازار سهام، حضور گسترده سهامدارن حقيقي 
در بازار است. علي زارعي در گفت وگو با ايبِنا گفت: با توجه به 

نقدينگي خوبي كه به سمت بازار سرمايه آمده است، يكي از 
موضوعات قابل توجه در خصوص معاملات اين روزهاي بازار 
سهام، حضور گسترده سهامداران حقيقي در بازار است و به 
نوعي مي توان اينگونه ابراز كرد كه اين روزها بيشتر عرضه و 

تقاضا سمت و سوي معاملات را تعيين مي كند.
اين كارشناس بازار سرمايه افزود: البته اينكه آيا معاملات بازار 
سهام و قيمت هايي كه اين روزها توسط معامله گران به ثبت 
مي رسد منطقي و بر پايه مسائل بنيادي صنايع و شركت هاي 
است يا خير، موضوعي جدا و قابل بررسي است؛ اما در همه 
بازارها از جمله بازار سهام اين سازوكار عرضه و تقاضا است 

كه تعيين مي كند كه آيا سهمي از ارزندگي لازم براي خريد 
يا فروش توسط سهامداران برخوردار است يا نه. وي اضافه 
كرد: از سوي ديگر جريان نقدينگي در بازار سهام اين روزها 
شرايطي را رقم زده است كه سهامداران حقوقي نيز كه در 
روزگاران نه چندان دور تعيين كننده شرايط بازار بودند، اين 

روزها خود تحت تاثير اين شرايط قرار گرفته اند.
زارعي همچنين در پاسخ به اين پرسش كه گرفتن ماليات 
از خانه هاي خالي چه تاثيري بر بازار سرمايه خواهد داشت، 
گفت: يك از دلايل اينكه طي چند ماه گذشته شاهد رونق 
معاملات در بازار س��هام هستيم و نقدينگي زيادي در اين 

بازار حضور داشته و موجب ش��ده است شاخص بورس و 
قيمت سهام شركت هاي مختلف كماكان روند متعادل و 
مثبتي را در پي داشته باش��ند، ركودي است كه در ساير 

بازارها وجود دارد.
اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره به اينكه گرفتن ماليات 
از خانه هاي خالي موجب افزايش عرضه ها در بازار مسكن 
و ركود بيشتر اين بازار مي شود، افزود: از آنجا كه نقدينگي 
همواره به سمت بازاري مي رود كه بيشترين سود را نصيب 
خود كند، بنابراين با توجه به شرايط و اقتصادي و ركود حاكم 
بر بازارهايي همچون ارز، طلا و خودرو از يك سو و نيز اشباع 
شدن تورم در اين بازارها، به نظر مي رسد بهترين بازار براي 

ورود اين نقدينگي بازار سهام باشد.
وي ادامه داد: در مجموع در پاسخ به اين پرسش كه گرفتن 
ماليات از خانه ه��اي خالي چه تاثيري ب��ر معاملات بازار 
سرمايه خواهد داشت، بايد تصريح كرد كه اگر اين موضوع 
اثر مثبتي بر بازار سرمايه نداشته باشد، به طور قطع اثر منفي 

نخواهد داشت.
زارعي افزود: اينكه نقدينگي بايد در تمامي بازارها در گردش 
باشد قابل دفاع است، اما بخش زيادي از نقدينگي موجود در 
جامعه با هدف سرمايه گذاري و كسب سود بيشتر در اقتصاد 
در جريان و گردش است و اين موضوع منطقي مي باشد كه 
نقدينگي به سمت بازاري برود كه سود بيشتري داشته باشد. 
از اين رو اگر متوليان اقتصادي كشور بتوانند نقدينگي موجود 
در بازار سرمايه را حفظ كنند و موجب شوند تا اين نقدينگي 
به طور منطقي در اين بازار جريان داشته باشد، اين موضوع 
به تامين مالي مناسب صنايع و شركت ها كمك مي كند و 
هم اينكه موجب خواهد شد تا شاهد سفته بازي و دلالي و در 

پي آن تورم نامتناسب در ساير بازارها نباشيم.
وي در خصوص وضعيت شاخص بورس و كليت بازار سهام 
تا پايان س��ال نيز گفت: با توجه به ركوردشكني هايي كه 
شاخص بورس در چند روز گذشته داشته است، استراحت 
چند روزه شاخص در ارتفاع هاي فتح شده براي چند روزي 
دور از انتظار نيست؛ هر چند كه حجم نقدينگي موجود در 
بازار بدون شك شاخص را تا پايان سال تا كانال 500 هزار 

واحد پيش خواهد برد.

رييس سازمان بورس مطرح كرد

مردميكردناقتصادبافروشسهامدولتازطريقصندوقها
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: با راه اندازي ابزار 
فروش تعهدي، همه ابزارهاي رايج دنيا و عقود اسلامي در 

بورس تهران تكميل مي شود.
به گزارش فارس، شاپور محمدي در مورد ابزارهاي استفاده 
شده در بورس تهران، گفت: تاكنون همه ابزارهاي كلاسيك 
دنيا در بورس اجرا شده و ابزارهاي عقود اسلامي نيز تقريباً 
تكميل شده و با راه اندازي ابزار جديد فروش تعهدي، همه 
ابزارهاي كلاسيك و عقود اسلامي در بورس اجرا مي شود. 

وي گفت: همچني��ن براي اينكه بازار ب��ورس براي مردم 
جذابيت داشته باشد، عرضه هاي اوليه سهام شركت هايي 

كه در بورس پذيرفته مي شوند، همچنان ادامه مي يابد.
محمدي گفت: همچنين ابزارهاي مالي اس��لامي مانند 
صكوك اجاره، مرابحه، وكالت، اوراق منفعت، اجاره سهام و 
خريد دِين در بورس انجام مي شود و تقريبا ابزارهاي مالي 
اسلامي كامل شده، ابزارهاي كلاسيك دنيا نيز در بورس به 

كار گرفته مي شوند. 
محمدي همچنين در مورد آينده ب��ازار گفت: نهاد ناظر 
نمي تواند پيش بيني بازار را انجام دهد، چون مساله اي است 
كه بايد تحليلگران بايد در مورد آن صحبت كنند، اما برنامه 

اين است كه عمق بازار و عرضه هاي اوليه را افزايش دهيم. 
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: با راه اندازي ابزار 
جديد اختيار خريد و فروش همچنين ابزارهايي مانند قرارداد 
آتي روي سبد سهام و نيز فروش تعهدي سهام كه امسال 
راه اندازي مي ش��ود، ابزارهاي نو در بازار استفاده مي شوند 

و استفاده از ابزارهاي نوين مالي تقريباً كامل شده است. 
محمدي همچنين گفت: در مورد نهادهاي مالي هم صندوق 
راه اندازي مي شود، س��ال آينده هم نهادهاي مالي جديد 
ممكن است، راه اندازي شود و طراحي بازار براي بورس فعلًا 
كافي است.  رييس سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار كرد: 
يكي از سياست هاي ما پايدار كردن نقدينگي در بازار سرمايه 
است كه مهم ترين مولفه آن فرهنگ سازي است؛ يعني ما از 
مردم خواهش مي كنيم كه زماني كه به بازار سرمايه مي آيند 
ممكن است يك سهمي در يك جا سود قيمتي كمتري 
داشته باشد، اما هنگام برگزاري مجمع عمومي، سود مجمع 
آن سهام نيز وجود داشته باشد، بنابراين حضور در بورس 

اوراق بهادار را به صورت استراتژي بلندمدت نگاه كنند. 
وي همچنين به سهامداران حقيقي توصيه كرد: پول هايي 
را ك��ه فعلًا نياز فوري ندارند به ب��ازار بورس بياورند؛ يعني 

سعي كنند پولي كه به بازار مي آورند پايدار باشد و ما از نظر 
مشوق ها براي حضور سرمايه گذاران در بازار بحث كاهش 
كارمزد معاملات بورس را درنظر گرفتيم كه از يك درصد 
ارزش معاملات به نيم درصد كاهش يافت و اين سياست ها 

اميدواريم به ماندگاري نقدينگي در بازار كمك كند. 
رييس س��ازمان بورس بر اين نكته تأكيد كرد: كساني كه 
به مدت بيشتري س��هامداري مي كنند و پايداري در بازار 
دارند، قطعاً سود مي برند و ما براي آنها مشوق هاي بيشتري 
مانند مشوق مالياتي و مشوق كارمزدي درنظر مي گيريم. 
رييس س��ازمان بورس و اوراق به��ادار همچنين در مورد 
طرح راه اندازي صندوق هاي قابل معامله بورسي موسوم 
به اي تي اف به عموم مردم، گفت: براساس پيشنهادي كه 
در لايحه بودجه س��ال آينده آمده است، دولت مي خواهد 
سهام خود در شركت هاي بزرگ را در داخل يك صندوق 
قابل معامله بورسي بياورد و واحدهاي آن را با يك تخفيف 
تا 30درصد به عموم مردم عرضه كند؛ يعني اگر اين طرح 
تصويب ش��ود، س��ال آينده عموم مردم ايران مي توانند 
واحدهاي صندوق قابل معامله بورسي را خريداري كنند. 
وي گفت: اين تخفيف تا يك سقفي در نظر گرفته مي شود 

و بنابراين مردم با داش��تن واحدهاي صندوق قابل معامله 
بورسي، اگر مشاهده كردند شاخص كل نوسان دارد، اما چون 
قيمت اين واحدهاي صندوق با تخفيف بوده است، همواره 
سودآوري آن حفظ مي شود. محمدي يكي از راه هاي مردمي 
كردن اقتصاد را فروش سهام دولتي از طريق صندوق هاي 
قابل معامله بورسي دانست كه اين امر مي تواند به بازار سرمايه 
هم عمق بدهد.  رييس س��ازمان بورس اوراق بهادار تهران 
همچنين گفت: با توجه به عرضه هاي اوليه، خريد سهام به 
روش ثبت سفارش يا بوكبيلدينگ انجام مي شود، بنابراين 
سعي مي كنيم س��هام آزاد شركت ها بيشتر شود و بورس 
تهران و فرابورس پيگير هستند كه شركت هايي كه عرضه 
اوليه دارند، سهام آزاد آنها بيشتر شوند تا مقدار بيشتري به 
متقاضيان برسد.  وي گفت:  در حال حاضر وقتي يك عرضه 
اوليه صورت مي گيرد و يك ميليون نفر متقاضي مي آيند، به 
هر نفر 40 هزار تومان سهام مي رسد، در حالي كه اگر سهام 
آزاد شناور بيشتر باشد، رقمي كه به هر متقاضي مي رسد 
بيشتر خواهد بود و براي آنها به صرفه تر خواهد شد.  محمدي 
همچني��ن در مورد اينكه برخي كارشناس��ان مي گويند 
اقتصاد در ركود به سر مي برد، اما بورس مرتب ركوردشكني 

مي كند، گفت: يكي از دلايل رش��د بازار، ورود حجم قابل 
توجهي از نقدينگي به بورس است، وقتي حجم نقدينگي 
بالا رفت، مردم تصميم مي گيرند كه به كدام بازار مراجعه 
كنند، اما وظيفه ما و لطفي كه رسانه ها به بازار بورس دارند، 
اين است كه زمينه اي فراهم كنيم تا مردم آگاهانه انتخاب 
كنند و سهم هايي خريداري كنند كه داراي سودآوري باشد.  
محمدي گفت: همه بايد تلاش كنيم كه ورود مردم به بازار 
همراه با پايداري و در درازمدت باش��د، زيرا بازار سرمايه در 
بلندمدت بازاري امن و جايگاهي مناسب براي سرمايه گذاري 
است.  وي افزود: مردم وقتي به بازار سرمايه مراجعه مي كنند، 
نبايد به س��ودآوري يك سهم توجه داشته باشند، بلكه به 
پايداري حضور در بازار و سود قيمتي سهم و سود سالانه كه 
در مجمع شركت ها نيز تعلق مي گيرد، توجه داشته باشند. 
رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار در پايان گفت: ما هم 
وظيفه داريم بازار را متنوع كني��م و ابزارهاي متنوعي در 
بازار اجرا كنيم، اما به مردم توصيه مي كنيم، در گام اول در 
صندوق هاي سرمايه گذاري شركت كنند، همچنين آموزش 
ببينند، به شايعات توجه نكنند و كساني كه با فضاي مجازي 

مي خواهند مردم را اغوا كنند، به آنها توجه نداشته باشند.

معاون پذيرش و بازارپژوهي فرابورس ايران خبر داد

سهم ۴۴ درصدي اسناد خزانه اسلامي در بازار بدهي
معاون پذيرش و بازارپژوهي فرابورس ايران با اشاره 
به اينكه رقم تامين مالي از طريق بازار بدهي در سال 
9۸ تا تاريخ 30 دي ماه، 1۸ هزار هزار ميليارد تومان 
بوده اس��ت، گفت: از اين رقم 16 ه��زار و 900 هزار 
ميليارد تومان مربوط به سيستم بانكي بوده و سهم 

بازار سرمايه حدود 14۸ هزار ميليارد تومان است.
به گزارش س��نا، رضا غلامعلي پور افزود: از رقم 14۸ 
هزار ميليارد تومان تامين مالي از طريق اوراق بدهي 
در بازار س��رمايه، اسناد خزانه اس��لامي با در اختيار 
داش��تن سهم 44 درصدي، بيش��ترين سهم از بازار 
بدهي را دارد و بعد از آن نيز اوراق منفعت با سهم 19 
درصدي، جايگاه دوم را در ميان اوراق مختلف به خود 

اختصاص داده است.
غلامعلي پ��ور در پنل »بررس��ي ابزارها و روش هاي 
تامين مالي در بورس ها«، رقم تامين مالي از طريق 
اوراق بدهي در بازار س��رمايه را نسبت به نظام بانكي 
كوچك عنوان كرد و افزود: به نس��بت ظرفيت هاي 
موجود در بازار سرمايه، توازن بين اين دو وجود ندارد 
در حالي كه با س��رازيري حج��م نقدينگي بالا، بازار 
سرمايه پتانسيل بسيار خوبي براي تامين مالي دارد.

غلامعلي پور اختلاف رقم تامين مالي از طريق نظام 
بانكي و بازار سرمايه را آسيب شناسي كرد و گفت: با 
وجود اينكه مجوز انتشار ابزارهاي مختلفي از سوي 
كميته فقهي ارايه شده و بستر آماده اي براي انتشار 
اوراق داريم، به دليل مسائلي همچون نرخ و ساده تر 
ب��ودن درياف��ت وام از طريق نظام بانك��ي، برخي از 
شركت ها ترجيح مي دهند از طريق اين نظام به تامين 

مالي اقدام كنند.
او در اين زمينه توضيح داد: مس��اله اول نرخ است و 
مادامي كه نرخ س��پرده در نظام بانكي بالا باشد، در 
اوراق موجود در بازار س��رمايه نيز ب��الا خواهد بود و 
اين چالشي براي شركت هايي است كه مي خواهند 
از طريق اين اوراق تامين مالي كنند. از س��وي ديگر 
در سيستم بانكي معمولا با وثيقه گذاري و به واسطه 
اعتباري كه ش��ركت هاي صاحب نام دارند، پروس��ه 
دريافت وام بانكي ساده تر است اما در بازار سرمايه اگر 
شركت ها بورسي نباشند، ملزم به انتشار چند دوره 
صورت مالي حسابرسي شده، تهيه گزارش توجيهي، 
حضور بازارگردان و متعهد پذيره نويسي و... هستند 
كه نسبت به وثيقه گذاري، فرايند پيچيده تري است.

او با اش��اره به اينكه در بين مجوزهايي كه س��ازمان 
بورس و اوراق بهادار در س��ال 97 و 10 ماهه اول 9۸ 
براي اوراق صادر كرده است، 43 هزار ميليارد تومان 
مربوط به اسناد خزانه اسلامي، 5400 ميليارد تومان 
س��لف موازي اس��تاندارد و 19 هزار و 300 ميليارد 
تومان اوراق منفعت بوده اس��ت، اف��زود: از كل 75 
هزار ميليارد تومان مجوزي كه ارايه ش��ده، 6۸ هزار 
ميليارد تومان مربوط به اوراق دولتي، 4100 ميليارد 
تومان مربوط به شهرداري ها و مابقي مربوط به اوراق 

شركتي يا بخش خصوصي بوده است.
به گفته معاون پذيرش و بازارپژوهي فرابورس ايران، 
ارزش بازار بورس و فرابورس در پايان دي ماه س��ال 

جاري 1900 هزار هزار ميليارد تومان بوده است.

تامينماليجمعيمبتنيبراعتماداست
مع��اون پذي��رش و بازارپژوهي فراب��ورس ايران در 
بخش ديگري از اين پنل كه در جريان »نخس��تين 
همايش مالي ايران با محوريت تامين مالي« برگزار 
ش��د، به بحث تامين مالي جمعي پرداخت و گفت: 
كراودفاندين��گ به معن��ي مش��اركت عمومي در 

جمع آوري س��رمايه براي حمايت از طرح هاست و 
مبتني بر اعتماد اس��ت. اين روش براي تامين مالي 
امور نوآورانه به كار مي رود به اين صورت كه به اعتبار 
فرد نوآور، فراخواني براي تامين وجوه براي پيشبرد 

يك طرح مشخص منتشر مي شود.
غلامعلي پور در ادامه انواع روش هاي كراودفاندينگ 
را توضي��ح داد و گف��ت: در م��دل اه��دا، انتظ��ار 
بازگشت س��رمايه وجود ندارد براي مثال به منظور 
 خريد دس��تگاه تصويربرداري براي يك موسس��ه 
خيريه يا بيمارس��تان، فراخوان براي تامين وجود 
منتش��ر مي ش��ود اما در مدل هايي همچون مبتني 
ب��ر وام، وجوه��ي تامين مي ش��ود ام��ا در ازاي آن 
سرمايه گذاران منتظر بازده هستند كه مي تواند در 

قالب وام باشد.
به گفته او در كشور ما براي مدل مبتني بر مشاركت 
از سوي س��ازمان بورس و اوراق بهادار مجوز صادر 
شده اس��ت و در اين مدل استارت آپ كه حتما بايد 
شخص حقوقي باشد، براي تجاري سازي ايده خود 
فراخوان منتشر مي كند. معاون پذيرش و بازارپژوهي 
فرابورس ايران با بيان اينكه كارگروه ارزيابي تامين 

مالي جمعي در فرابورس ايران تش��كيل ش��ده كه 
مش��ابه با هيات پذيرش در بورس ها عمل مي كند، 
گفت: اين كارگروه، پلتفرم ها يا س��كوها را ارزيابي 
كرده و س��پس براي آنان مجوز ارايه مي كند كه در 
مرحله بعد پلتفرم ها مجوز را مي گيرند و طرح ها در 

آنجا ليست مي شود.
به گفته غلامعلي پور از بين سكوهايي كه براي اخذ 
مجوز فعاليت درخواس��ت خود را ارايه كرده اند، 5 
مورد موافق��ت اصولي گرفته اند ك��ه بعد از گرفتن 
مجوز فعاليت، مي توانند سكوي خود را معرفي كنند 
تا كساني كه نياز به تامين مالي طرح هاي خود دارند 

به آنان مراجعه كنند.
او در نهاي��ت ب��ه يك��ي از ظرفيت هاي��ي ك��ه در 
دس��تورالعمل تامين مالي جمع��ي در نظر گرفته 
شده اشاره كرد و گفت: طبق اين دستورالعمل لازم 
اس��ت در كنار هر كدام از سكوها يك نهاد مالي اعم 
از شركت مشاوره سرمايه گذاري، تامين سرمايه و... 
تحت نظارت بازار سرمايه در قالب يك قرارداد قرار 
داشته باشد تا كمك و مشاوره فني در ارزيابي طرح ها 
ارايه كنند و رعايت قوانين و مقررات را يادآور شوند.

عضو شوراي عالي بورس در خصوص رويدادهاي بازار 
فولاد كشور كه برخي افراد با فشار به وزارت صمت در 
تلاش براي برقراري مجدد قيمت گذاري دستوري 
و اجبار فولادسازان به ارزان فروشي هستند، گفت: 
تا زماني كه مسوولان تصميم گير براي تنظيم بازار 
فكر كنند كه با دس��تور مي توانند قيمت يك كالا را 
تعيين كنند، اقتصاد ما اصلاح نخواهد شد. به گزارش 
ايسنا، س��عيد اس��لامي بيدگلي درخصوص اعمال 

برخي فشارها به توليدكنندگان محصولات فولادي 
براي ف��روش ارزان قيمت و پايين ت��ر از نرخ واقعي 
محصولاتش��ان به صنايع پايين دستي و رانت هايي 
كه تحت تاثير اعمال سياست هاي دستوري تعيين 
قيمت ها توزيع مي ش��ود، اظهار كرد: اگر قرار است 
معاملات يك كالا را به سازوكار بازار بسپاريم نبايد 
در آن دخالت��ي صورت گيرد و باي��د اجازه داد نظام 
عرضه و تقاضا قيمت ها را تعيين كرده و تعادل لازم 

را در بازار ايجاد كند.وي درپاسخ به اينكه مشكل در 
بازار كالاهاي ايران چيست؟ گفت: مشكل اين است 
كه يك س��مت و حتي در برخي كالاها هر دو سمت 
نظام عرض��ه و تقاضا متاثر از سياس��ت گذاري هاي 
دستوري است؛ يعني دولت علاوه بر اعمال نظر در 
سياست گذاري ها، به عنوان متقاضي يا عرضه كننده 
اصلي در مساله تقاضا يا عرضه نيز نقش كليدي دارد. 
دبيركل كانون نهادهاي سرمايه گذاري معتقد است 

كه بايد همه س��ازوكارهاي بازار در نظام اقتصادي 
كش��ور توسعه پيدا كند به ش��كلي كه امروز بخش 
بزرگي از مشكلاتي كه اقتصاد ايران به آن دچار است، 
ناشي از عدم شفافيت ها و عدم وجود سازوكارهاي 
 ب��ازار در بس��ياري از بخش هاي سياس��ت گذاري 
و توزيع رانت ها از طريق سياس��ت هاي دس��توري 
است و تنها راه نجات آن هم سپردن آن به سازوكار 

بازار است.
اسلامي بيدگلي تاكيد كرد: در بسياري از بخش ها 
بايد ببينيم س��ازوكاري كه مي تواند نظ��ام بازار را 
تقويت كند، چيست و نبايد به سمت سياست هاي 

دس��توري و قيمت گذاري ها تمايل داشته باشيم. 
به ط��وري ك��ه در بازه هاي زمان��ي مختلف و تحت 
تاثير ش��رايط خاص شاهد هس��تيم كه عده اي از 
توليدكنن��دگان در يك بخش چون مي بينند روند 
قيمت يك كالا به نفع شان نيست، با نامه نگاري هاي 
متعدد به وزارتخانه هاي مربوطه براي قيمت گذاري 
آن كالا فش��ار مي آورن��د، حال آنك��ه كل ماجراي 
مشكلات ما در اقتصاد همين سياست هاي دستوري 
است و تا زماني كه مسوولان تصميم گير براي تنظيم 
بازار فكر كنند كه با دستور مي توانند قيمت يك كالا 

را تعيين كنند، اقتصاد ما اصلاح نخواهد شد.

با قيمت گذاري دستوري، اقتصاد ايران اصلاح نمي شود
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  »فارس« با افزايش سرمايه امروز به چهارمين 
شركت بزرگ بورس تبديل شد:  افزايش سرمايه 
57 درصدي هلدينگ پتروشيمي خليج فارس از سود 
انباش��ته در مجمع فوق العاده تصويب و اين شركت 
به چهارمين شركت بزرگ بازار سهام ايران از لحاظ 
سرمايه اسمي تبديل ش��د. به گزارش بورس پرس، 
طبق برنام��ه اعلامي، مجمع فوق الع��اده هلدينگ 
پتروشيمي خليج فارس امروز با حضور 94 درصد از 
سهامداران تشكيل ش��د تا در مورد افزايش سرمايه 
57 درصدي تصيم گيري شود. در اين رويداد با راي 
اكثريت حاضرين، سرمايه اسمي و 9.15 هزار ميليارد 
توماني »فارس« از محل سود انباشته به 14 هزار و 350 
ميليارد تومان رسيد تا زمينه جبران مخارج مشاركت 
در افزايش سرمايه شركت هاي سرمايه پذير، جبران 
مخارج س��رمايه گذاري هاي صورت گرفته و جبران 
بخشي از مخارج بازپرداخت بدهي ها فراهم شود. به اين 
ترتيب، هلدينگ پتروشيمي خليج فارس كه تا قبل از 
توقف نماد با ارزش روز بازار بيش از 103 هزار ميليارد 
توماني و در صدر ايستاده بود از لحاظ سرمايه اسمي هم 
به چهارمين شركت بزرگ بورس تبديل شد. براساس 
اين گزارش، در حال حاضر بانك تجارت، فولاد مباركه 
و بانك صادرات با س��رمايه 22.3، 20.9 و 17.5 هزار 

ميليارد توماني در رده هاي اول تا سوم ايستاده اند.

  ورود ي�ك ش�ركت س�يماني ب�ه جم�ع 
فرابورس�ي ها:  به گزارش تسنيم، شركت سيمان 
ساوه )سهامي عام( پس از احراز كليه شرايط پذيرش 
به عنوان دويست و هشتمين نماد معاملاتي )يكصد 
و بيست و پنجمين شركت در بازار دوم( در فهرست 
نرخ هاي فرابورس ايران درج ش��د. اين شركت كه در 
روز دهم مهرماه امس��ال پذيرش و در روز 2۸ بهمن 
ماه جاري نزد سازمان بورس اوراق بهادار ثبت شده، 
با نماد معاملاتي »س��اوه« در گروه و زير گروه توليد 
س��يمان، آهك و گچ روي تابلوي بازار دوم فرابورس 

ايران نشسته است.

فرابورس ايران ب��ر پايه فرمول  بلك-  ش��ولز روش 
بهينه سازي معاملات رپو را براي ايجاد كريدور نرخ 
بهره مدل سازي كرده اس��ت. به گزارش سنا، سيد 
عباس موسويان در نشس��ت علمي »كاركردهاي 
توافق نامه بازخريد منطبق با ش��ريعت اسلامي در 
بازارهاي پول و س��رمايه« گفت: بانك هاي مركزي 
در دنيا از چند اب��زار از جمله عمليات بازار باز، تغيير 
نرخ ذخيره قانوني و ن��رخ تنزيل مجدد براي اجراي 
سياست هاي پولي استفاده مي كنند؛ در اين ميان، 
مهم ترين ابزار سياس��ت پولي كه س��ريع و به موقع 
عمل مي كند، عمليات بازار باز )OMO( اس��ت. به 
گفته موس��ويان، در عمليات بازار باز بانك مركزي 
ب��ا خريدوفروش گروه خاص��ي از اوراق براي اهداف 
سياستي خود از طريق بازار بين بانكي اقدام مي كند 
كه مي تواند به هداي��ت و كنترل حجم نقدينگي و 
نرخ هاي سود كمك كند. عضو شوراي فقهي بانك 
 OMO مركزي افزود: مهم ترين اوراق موردمعامله در
اوراق قرضه دولتي، اس��ناد خزان��ه و توافق بازخريد 
)رپو( است. موسويان سپس به تشريح قرارداد رپو در 
كشورهاي غربي و اشكالات فقهي آن پرداخت و گفت: 
برخي از مدل هاي رپوي غربي مبتني بر استقراض 
و وثيقه گذاري اوراق بهادار است كه اساس آن بر ربا 
است و نمي تواند در بانكداري اسلامي استفاده شود. 
وي همچنين افزود: برخي از مدل هاي رپوي غربي، 
گرچه مبتني قرارداد خريد و فروش است، به گونه اي 
طراحي شده كه شبهه »بيع العينه« دارد؛ يعني قرارداد 
دوم در قرارداد نخست شرط مي شود، در نتيجه اين 
مدل نيز نمي تواند در بانكداري اسلامي استفاده شود. 
علاوه بر اين در قرارداد رپو غربي غالبا دارايي پايه اوراق 
قرضه دولتي يا اسناد خزانه دولتي است كه مبتني 
بر قرض با بهره و رباس��ت . عضو شوراي فقهي بانك 
مركزي تصريح كرد: در طراحي رپو اسلامي چند قيد 
درنظر گرفته شده است؛ از جمله اينكه بسته قراردادي 
براي آن تعريف ش��ده اس��ت و اوراق دارايي پايه آن 
بايد اوراق بهادار اسلامي مانند مرابحه، اجاره، اسناد 
خزانه اسلامي باشد. در اين نشست علمي همچنين 
مديرعامل فرابورس تعميق بازار بدهي، شفافيت نرخ 
سود و اعمال درست سياست هاي پولي بانك مركزي 
در عمليات بازار باز را از مزاياي رپو منطبق با شريعت 
اسلامي در بازار پول و سرمايه خواند و اظهار داشت: 
اين ابزار، به تامين مالي سرمايه در گردش شركت ها 
كه در مقابل تعهدات خود از دولت اسناد خزانه اسلامي 
دريافت كرده اند كمك شاياني مي كند. امير هاموني 
افزود: فرابورس ايران بر پايه فرمول  بلك-  شولز روش 
بهينه سازي معاملات رپو را براي ايجاد كريدور نرخ 
بهره مدل س��ازي كرده اس��ت. به گفته هاموني، در 
روش پيش��نهادي  فرابورس ايران، يك اس��تراتژي 
بهينه براي حفظ كريدور نرخ بهره با استفاده از رپو 
محاسبه مي شود. در اين نشست، علي صالح آبادي 
رييس انجمن مالي هم اظهار داشت: رپو منطبق با 
شريعت اس��لامي در بازار پول مي تواند توسط بانك 
مركزي جهت سياست گذاري پولي از طريق عمليات 
بازار باز و همچنين در بازار بين بانكي با هدف تامين 
نقدينگي كوتاه مدت به كار گرفته شود .  همچنين 
محمود نادري عضو كميته اجرايي عمليات بازار باز 
بانك مركزي، توافق نامه بازخريد را يكي از ابزارهاي 
پركاربرد در بازارهاي پول و سرمايه ذكر كرد .معاون 
اداره بررسي ها و سياست هاي اقتصادي بانك مركزي 
افزود: اين ابزار در عمليات بازار باز نيز نقش بس��يار 
موثري ايفا مي كند. در ادامه اين نشست، محمدرضا 
يوسفي شيخ رباط عضو هيات علمي دانشگاه مفيد هم 
با بيان اينكه كشور براي مديريت نقدينگي به اين ابزار 
نياز دارد، گفت: توافق نامه بازخريد مي تواند در بازار 
سرمايه جهت وسعت بخشي به ابزارهاي تامين مالي 

شركت ها و تعميق اين بازار مورد استفاده قرار گيرد.

قراردادبازخريد
منطبقباشريعتاسلامي

رويداد
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در هفتاد و پنجمين نشست كميته ماده 12 انجام شد

امتياز دولت به پيمانكاران 

پتانسيل هاي بخش خصوصي را جدي بگيريد

تعادل |
در هفتاد و پنجمين نشست كميته ماده 12 مبدا 
زماني اجراي ماده 13 اصلاحيه آيين نامه بند )ه( 
تبصره )5( قانون بودجه سال 97 درباره پذيرش 
هزينه تنزيل اسلناد خزانه اسللامي به عنوان 
هزينه قابل قبول مالياتي مورد توجه وبررسلي 
قرار گرفت. اعضلاي كميته ملاده 12 در هفتاد 
وپنجمين نشسلت تصويب كردند بر اسلاس 
اصلاحيله آيين نامه بند )ه( تبصلره )5( قانون 
بودجه سال 97 بايد هزينه تنزيل اسناد خزانه 
اسللامي كه به عنوان طلب پيمانكاران توسط 
دولت پرداخت مي شود، از ابتداي سال مالي 97 
به عنوان هزينه قابل قبول مالياتي در نظر گرفته 
شلود. نايب رييس اتاق ايران بلا اعلام اين خبر 
كه اعضاي كميته ماده 12 در تازه ترين نشست 
درباره پذيرش هزينه تنزيل اسناد خزانه اسلامي 
به عنوان هزينله قابل قبول مالياتي، راي مثبت 
دادند، عنوان كرد: با توجه به استدلال هايي كه 
مطرح شلد، اصلاحيه آيين نامه اجرايي بند )ه( 
تبصره )5( قانون بودجه سلال 97 به كل سلال 
مالي تسري پيدا كرد و بر اين اساس هزينه تنزيل 
اسناد خزانه اسلامي به عنوان هزينه قابل قبول 

مالياتي پذيرفته شد.

محسن عامري، مدير اجرايي كميته ماده 12 با تشريح 
مشكل پيمانكاراني كه طلب خود را از دولت به صورت 
اسناد خزانه اسلامي دريافت كرده اند و مجبورند هنگام 
تنزيل اين اسناد، وجهي را به عنوان ماليات بپردازند، 
گفت: اين مس��اله در س��ال هاي 95 و 96 در جلسات 
شوراي گفت وگو بررسي شد و در نهايت دولت تصميم 
گرفت آيين نامه بند )ه( تبصره )5( قانون بودجه سال 97 
را اصلاح كند و بر اساس آن هزينه هاي ناشي از تنزيل 
اوراق بهادار اسلامي اعم از »اسناد خزانه، اوراق مشاركت 
و س��اير اوراق مالي اس��لامي« كه باب��ت درآمدهاي 
غيرمعاف مالياتي نظير فعاليت هاي پيمانكاري به طور 
مستقيم واگذار شده است را به عنوان هزينه قابل قبول 
مالياتي درنظر بگيرد. بر اس��اس اظهارات او س��ازمان 
امورمالياتي با اين اس��تدلال كه اين اصلاحيه در آبان 
سال 97 انجام شده، تنها هزينه تنزيل اسناد بعد از 10 
آبان را به عنوان هزينه قابل قبول مالياتي منظور مي كند 
كه به اعتقاد پيمانكاران اين اقدام دولت نادرست بوده 

و بايد آيين نامه را به كل سال مالي 97 تسري بدهند.
لعيا جنيدي، معاون حقوقي رييس جمهور اين آيين نامه 
را جزو آيين نامه هاي اجرايي برشمرد و تصريح كرد: اين 
آيين نامه را بايد از زمان لازم الاجرا شدن قانون بودجه، 
اجرايي كرد و نمي توان اينگونه استدلال كرد كه ناظر 

به آينده است.

شاپور محمدي، معاون وزارت اقتصاد نيز تصريح كرد: 
اين اس��ناد به عنوان طلب پيمانكار از دولت پرداخت 
مي شود و نمي توان آن را درآمدي جديد براي او درنظر 
گرفت. بنابراين دريافت ماليات هنگام تنزيل اس��ناد، 
اقدام منطقي نيس��ت و بايد حق را به پيمانكار داد. از 
طرف ديگر آيين نامه اجرايي احكام بودجه با كمي تأخير 
تصويب و اجرايي مي شوند اما معطوف به كل سال مالي 
هستند اگر اين طور نباشد كه بايد بودجه هر سالي را از 

اواسط آن سال اجرا كنيم و اين منطقي نيست.
محمدباقر الفت، معاون اجتماعي و پيشگيري از وقوع 
جرم قوه قضاييه نيز با تأييد نظرات مطرح شده، تصريح 
كرد: اين آيين نامه مربوط به قانون بودجه سال 97 است 
و نمي تواند خلاف قانون نكته اي را مطرح كند. آيين نامه 
تنها شيوه اجراي بندهاي قانون است و نمي تواند حكمي 
فراتر از قانون بي��اورد. روح قانون هم پذيريش هزينه 
تنزيل اس��ناد خزانه به عن��وان هزينه هاي قابل قبول 
مالياتي است كه تنها در اواسط سال آيين نامه اجرايي آن 
اصلاح مي شود. وي ادامه داد: از طرف ديگر آيين نامه ها 
برخلاف قوانين اين قابليت را دارند كه عطف به ماسبق 
ش��وند و از س��وي ديگر هيچ الزامي در مورد انتش��ار 
آيين نامه ها در روزنامه رسمي وجود ندارد و تنها مربوط 
به قوانين اس��ت. بنابراين اين آيين نام��ه را بايد از اول 

فروردين 97 قابل اجرا بدانيم.
نايب رييس اتاق ايران با اعلام اين خبر كه اعضاي كميته 
ماده 12 در تازه ترين نشس��ت درباره پذيرش هزينه 
تنزيل اسناد خزانه اسلامي به عنوان هزينه قابل قبول 
مالياتي، راي مثبت دادند، تصريح كرد: اين موضوع در 
اصلاحيه آيين نامه بند )ه( تبصره )5( قانون بودجه سال 
97 ديده شده است اما چون اصلاحيه مربوط به اواسط 
سال بود، سازمان امور مالياتي اجراي اين آيين نامه را 
به 19 روز بعد از انتشار آن در روزنامه رسمي يعني 10 

آبان 97 منوط مي كند.
حسين سلاح ورزي، نايب رييس اتاق ايران ادامه داد: 
نگاه سازمان امور مالياتي به اين موضوع از منظر بخش 
خصوصي مورد اعتراض قرار گرفت. براي همين مساله 
را در كميت��ه ماده 12 مطرح كرديم. در اين نشس��ت 
بررس��ي هاي لازم انجام شد و از آنجا كه اين اصلاحيه 
مربوط به آيين نامه اجرايي قانون بودجه سال 97 است، 

بنابراين بايد مشمول كل سال مالي 97 شود.
وي ادامه داد: با توجه به استدلال هايي كه مطرح شد، 
اصلاحيه آيين نامه اجرايي بن��د )ه( تبصره )5( قانون 
بودجه سال 97 به كل سال مالي تسري پيدا كرد و بر 
اين اساس هزينه تنزيل اسناد خزانه اسلامي به عنوان 

هزينه قابل قبول مالياتي پذيرفته شد.
بررسي مش��كلات واردات چوب با پوس��ت و شرايط 
قرنطينه اي چوب هاي وارداتي دس��توركار بعدي اين 
نشست بود. عامري در تش��ريح اين مساله به قوانين 

بازدارنده دولت در مورد واردات چوب با پوست اشاره و 
تشريح كرد: اين نوع چوب به دليل اينكه مي تواند عامل 
ورود بخش زيادي از انواع آفات به كش��ور باشد، اجازه 
ورود به ايران را ندارد. هرچند به باور واردكنندگان اگر 
بتوان قبل يا بدو ورود اين نوع چوب مراحل ضدعفوني 
را انجام دهي��م، صرفه اقتصادي واردات اين نوع چوب 
بيشتر است. زيرا هم ارزان تر است و هم از پوست آن هم 

مي توان در بخش هاي مختلفي استفاده كرد.
وي ادامه داد: اين مساله در كارگروه تخصصي دبيرخانه 
كميته ماده 12 بررس��ي ش��د و اعضاي كارگروه كه 
نمايندگان سازمان هاي ذي صلاح بودن به سه پيشنهاد 
رس��يدند؛ اول ضدعفوني در مبدا، دوم ضدعفوني در 
مقصد و در نهايت حذف 4 درصد حقوق گمركي براي 

كاهش هزينه هاي واردات. 
 در ادامه رضا درگاهي، رييس س��ازمان حفظ نباتات 
تصري��ح كرد: دولت به هيچ وجه اج��ازه واردات چوب 
با پوس��ت را نخواهد داد چون عام��ل انتقال آفت لبه 
كشور مي ش��ود و مبارزه با آن كار بسيار سختي است. 
بر اساس رايزني هايي كه صورت گرفته واردكنندگان 
چوب مي توانند چيپس چوب با پوست و بدون پوست 
را وارد كنند. از طرفي اين امكان هم هست كه در بندر 
گميشان استان گلس��تان تجهيزاتي را فراهم كنند و 

چوب با پوست وارد شده را با استانداردها و شاخص هايي 
كه اعلام كرديم، ضدعفوني كرده و وارد كنند. وي ادامه 
داد: اين بندر فاصله حدود 120 كيلومتري از جنگل هاي 
شمال كشور دارد و در عين حال به خط آهن و منطقه 
آزاد نزديك اس��ت. البته بايد با سرمايه گذاري بخش 
خصوصي تجهيز ش��ود. اين كار مي تواند يك راهكار 

ريشه اي براي حل اين مساله باشد.
از آنجا كه اين راه حل از سوي اعضاي كميته به عنوان 
راهكار ريشه اي و هميش��گي مورد توافق قرار گرفت، 
مقرر شد براي اجراي آن، برآورد هزينه صورت گيرد. 
البته اين موضوع احتياج به تفاهمي بين سازمان هاي 
مربوطه از جمله سازمان حفظ نباتات، گمرك، انجمن 
صنايع چوب و ديگر تشكل هاي اين بخش، دارد. پس 
از مطالعات اوليه و برآورد هزينه در صورت مثبت بودن 
شرايط، مي توان قدم هاي اجرايي را براي تجهيز بندر 

گميشان برداشت.
نايب رييس اتاق ايران درباره مشكلات واردات چوب با 
پوست و شرايط قرنطينه اي آنكه دستوردوم اين نشست 
بود نيز گفت: واردات چوب با پوست به دليل احتمال 
بالاي انتقال آفت به كشور، ممنوع بوده و اين موضوع 
از سوي بخش خصوصي مورد اعتراض است. در حال 
حاضر تنها براي مقطوعات چوبي به طور كامل پوست 

كنده شده مانند الوار، مجوز واردات صادر مي شود.
سلاح ورزي تش��ريح كرد: اين موضوع در كميته هاي 
تخصصي از س��وي دبيرخانه كميته ماده 12 بررسي 
و در نهايت س��ه پيشنهاد مطرح شده كه قابل بررسي 
هستند. پيش��نهاد اول اين است كه دولت سازوكاري 
براي ضدعفوني چوب ها در كش��ور مقصد پيدا كند. 
پيش��نهاد دوم، تجهيز مكان و تهيه اسباب لازم براي 
ضدعفوني كردن اين چوب ها در بدو ورود به كش��ور و 
در نهايت حذف 4 درصد هزينه ورودي به منظور كاهش 

هزينه هاي واردات چوب.
قائم مقام دبير كميته ماده 12 با توجه به آنچه در اين 
نشست مطرح شد، گفت: پس از تشريح ديدگاه هاي 
دولتي و بخش خصوصي در اين رابطه، پيشنهاد دوم 
با موافقت اعضا روبه رو ش��د. هرچند لازم اس��ت براي 
اجراي آن ب��رآورد هزينه صورت گي��رد. اين موضوع 
احتياج به تفاهمي بين سازمان هاي مربوطه از جمله 
سازمان حفظ نباتات، گمرك، انجمن صنايع چوب و 
ديگر تشكل هاي اين بخش، دارد. پس از مطالعات اوليه 
و برآورد هزينه در صورت مثبت بودن شرايط، مي توان 
قدم هاي اجرايي را براي تجهيز بندر گميشان در استان 
گلستان كه فاصله 120 كيلومتري از جنگل هاي شمال 

كشور دارد،  برداريم.

فعالان اقتصادي در حوزه نشر ديجيتال با رييس مركز 
فناوري اطلاعات و رسانه هاي ديجيتال ديدار كردند. در 
اين جلسه كه با حضور رييس فدراسيون فاوا و اعضاي 
هيات مدي��ره انجمن ناش��ران ديجيتال برگزار ش��د، 
مشكلات نشر ديجيتال مطرح شد. همچنين فعالان 
اقتصادي اين حوزه خواستار تعاملات نزديك تر با اين 
مركز شدند. رييس مركز فناورري اطلاعات و رسانه هاي 
ديجيتال نيز از همكاري با بخش خصوصي و استفاده از 

پتانسيل هاي اين بخش استقبال كرد.
به گزارش فدراس��يون فاوا، محمدرضا طلايي رييس 
هيات مديره فدراسيون فاوا و رييس كميسيون فاواي 
اتاق ايران ضمن معرفي ظرفيت هاي اتاق بازرگاني، در 
اين جلسه گزارشي در خصوص فعاليت اتاق در بخش 
اقتصاد فرهنگ و هن��ر ارايه داد. او گفت: اتاق بازرگاني 
بيش از دو دهه است كه زمينه حضور فعالان فاوا در اتاق 
بازرگاني را فراهم كرده است . اين نهاد به عنوان پارلمان 
بخش خصوصي و مشاور سه قوه، تاكنون درحوزه هاي 
مختلف از جمله فناوري اطلاعات و ارتباطات، نظرات 
تخصص��ي خود را به دولت اعلام داش��ته و مي دارد. به 
عنوان نمونه، در آخرين نشس��ت كميسيون فناوري 
اطلاع��ات و ارتباط��ات اتاق اي��ران در خصوص طرح 
نمافا مباحثي مطرح ش��د كه در نهايت قرار بر اين شد 
كه با مركز پژوهش هاي مجلس كميته اي مش��ترك 

تشكيل ش��ود و نظرات كارشناسي كميس��يون فاوا 
مبني بر مخالفت با اين طرح تهيه و به هيات رييس��ه 
اتاق بازرگاني ايران ارايه شود. همچنين در بخش هاي 
اجرايي شامل برگزاري نمايشگاه هاي تخصصي، حضور 
در نمايش��گاه هاي معتبر بين المللي، اعزام و پذيرش 
هيات هاي تجاري و بازاريابي، ساماندهي توليد و  توسعه 
صادرات فناوري اطلاعات پتانس��يل هاي بالقوه وجود 
دارد كه اتاق بازرگاني آما ده همكاري با وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامي است.
طلايي افزود: از پتانس��يل كميته ماده 12 و ش��وراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي براي رفع موانع و 
مشكلات توليدكنندگان محتواي ديجيتال با همكاري 
مركز فناوري اطلاعات و رسانه هاي ديجيتال مي توان 
بهره گرفت. مشكلات صادرات فناوري اطلاعات نيز از 
طريق همكاري نزديكي كه بين اتاق ايران و س��ازمان 
توسعه تجارت وجود دارد، قابل پيگيري است. رييس 
هيات مديره فدراس��يون فاوا همچنين به بازنگري در 
منش��ور همكاري بين اتاق و وزارت ارشاد اشاره كرد و 
گفت: كميسيون فاواي اتاق بازرگاني آمادگي دارد ضمن 
بازنگري اين منشور، نسبت به فعال كردن آن اقدام كند. 
او همچنين عنوان كرد: دبيرخانه اقتصاد فرهنگ و هنر 

در چند ماه آينده در اتاق تاسيس مي شود.
شهرام حاج قرباني، نايب رييس انجمن ناشران ديجيتال 

نيز در اين نشست عنوان كرد: تنها تشكل ثبتي در حوزه 
نشر ديجيتال، انجمن ناشران ديجيتال است كه نزديك 
به 6 سال از ثبت آن مي گذرد. اما بسياري از فعاليت هاي 
كساني كه در ش��روع كار با اين انجمن همراه بوده اند، 
تعطيل شده است. در دوره هاي مختلف خواسته ايم كه 
با مركز فناوري اطلاعات و رسانه هاي ديجيتال همكاري 
داشته باش��يم و به عنوان بازوي بخش خصوصي براي 
تسهيل كس��ب و كار با وزارت ارشاد وارد تعامل شويم. 
منشور همكاري اتاق و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 

نيز در همين راستا بود.
امير جهان تيغ، يكي از اعض��اي هيات مديره انجمن 
ناشران ديجيتال نيز از ضعيف بودن ارتباط فعالان اين 
حوزه با مركز فناوري اطلاعات و رسانه هاي ديجيتال 
گلايه كرد و درخواس��ت كرد كه تعاملات با اين مركز 
قوي تر از گذشته شود. او گفت: هر روز قوانين و مقررات 
جديدي وضع مي شود كه نيازمند ان است كه فعالان 
اين حوزه مشكلاتشان را در اين زمينه با مركز و متوليان 
و مس��وولان در ميان بگذارند. به عن��وان مثال اخيرا 
بخشنامه اي در خصوص مجوزدهي صدا و سيما براي 
توليدكنندگان محتواهاي صوت و تصوير ابلاغ شده كه 
شبهه هاي زيادي را براي فعاليت هايي كه پيش از اين 
از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي مجوز دريافت كرده 
بودند ايجاد و آنها را بلاتكليف كرده است. انتظار بر اين 

است كه مركز بتواند در اين راستا شفاف سازي كند تا 
آرامش بيشتري بر اين حوزه حاكم شود.

محمدرضا بهمني، رييس مركز فن��اوري اطلاعات و 
رس��انه هاي ديجيتال پس از استماع نظرات حاضران 
در نشس��ت ضمن بيان اينكه همواره در ادوار مختلف 
شاهد چالش هايي در خصوص سنت و مدرنيته بوده ايم، 
گفت: چالش بين حوزه كلاس��يك فرهنگ و رسانه و 
حوزه نوين طبيعي است و همواره فناوري در هر بخشي 
كه وارد شده، تقابل هايي را به همراه داشته است. البته 
بخشي از مشكلات نيز به ساختارهاي موجود در كشور 
برمي گردد. به نظر مي رسد نظام ساختاري ارتباط بخش 
حاكميتي با بخش غير حاكميتي جامع نيست و درون 
بخش حاكميتي چالش هاي ساختاري در حوزه فرهنگ 
و هنر وج��ود دارد. همچنين ش��اهد چالش هايي در 
مناسبات بين بخش حاكميتي و غيرحاكميتي هستيم 

كه در حوزه ديجيتال نيز ديده مي شود.
بهمني افزود: در طول اين يك س��ال گذشته طرحي 
تعريف شد كه بر اس��اس آن، حركت به سمت وزارت 
فرهنگ و ارشاد 2 يا وزارت فرهنگ و ارشاد نوين شكل 
مي گي��رد. در واقع اين ط��رح درون وزارتخانه در حال 
پيگيري است. البته بر اساس اين طرح تداخلي با ساير 
دس��تگاه ها نداريم؛ بلكه فناوري هاي جديد را به ساير 
دستگاه ها معرفي مي كنيم. ولي ما در درون دولت هم 

مقاومت هاي ب��راي ورود تكنولوژي هاي جديد داريم. 
حدود 7 تا ۸ ماه است كه اس��م جديد مركز را )وزارت 
فرهنگ و ارشاد نوين( به مراجع ذي ربط ارسال كرده ايم 

و در انتظار تاييد هستيم.
رييس مركز فناوري اطلاعات و رس��انه هاي ديجيتال 
در بخش��ي ديگر از صحبت هاي خود ب��ه ديجيتالي 
كردن تشكل هاي فرهنگي و هنري اشاره كرد و گفت: 
از تمام اين تشكل ها خواسته ايم كه بخش ديجيتال را 
در بدنه تش��كل فعال كنند. اين تعريف و نگاه جديدي 
اس��ت كه مركز آن را دنبال مي كن��د. او عنوان كرد: ما 
در حوزه تشكل هاي بخش خصوصي هم بايد محتوا را 
جدي بگيريم و پتانسيل هاي خوبي هم در اين بخش 

وجود دارد.
رييس مركز فناوري اطلاعات و رسانه هاي ديجيتال 
با بيان اينك��ه در ارتباطات ما انحص��اري وجود ندارد 
و مركز براي ارتباط با فع��الان اين بخش محدوديتي 
قائل نمي ش��ود، گفت: بخشي از ارتباط ما قطعا با اتاق 
بازرگاني و استفاده از ظرفيت هاي تشكل هاي موجود 
در اتاق خواه��د بود. ما به همكاري با بخش خصوصي 
اعتقاد داريم. هركجا كه دولت بتواند پايش را از جايي كه 
بخش خصوصي مشغول فعاليت است كنار بكشد، كارها 
راحت تر و بهتر پيش مي رود؛ اين باور ماست. اما به اين 

معني نيست كه حاكميت هم نقش خود را ايفا نكند.

همكاري 2 طرفه براي بهبود مناسبات اقتصادي
علي اصغر محمدي س��فير جديد ايران در مالزي و مس��عود خوانساري 
رييس اتاق بازرگاني تهران، در راستاي بررسي توسعه روابط تجاري بين 
دو كش��ور ملاقات و گفت وگو كردند و با برشمردن ظرفيت هايي چون 
توانمندي هاي بخش خصوصي ايران يا حضور مالزي در اتحاديه آسه آن 
توسعه همكاري هاي دوجانبه را قابل دستيابي خواندند. سفير جديد ايران 
در مالزي در ملاقات با رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
تهران، كش��ور مالزي را سرزمين فرصت ها دانست و با توجه به ظرفيت 
موجود و توانمندي  بخش  خصوصي ايران، توسعه مناسبات اقتصادي دو 

كشور با محوريت بخش  خصوصي، قابل دستيابي و در دسترس است.
به گزارش روابط عمومي اتاق تهران، علي اصغر محمدي كه پيش از 
اين سفير ايران در فيليپين بود، پيش از سفر به مالزي و آغاز ماموريت 
رس��مي خود در اين كشور، در ملاقات با مسعود خوانساري پيرامون 
ظرفيت هاي همكاري اقتصادي دو كش��ور و زمينه گس��ترش آن به 
گفت وگو نشس��ت. او در اين ملاقات، بر آمادگي سفارتخانه ايران در 
كوالالامپور براي همكاري با تجار و صاحبان بنگاه هاي ايراني جهت 
تعامل اقتصادي با همتايان خود در مالزي تاكيد كرد و يادآور شد كه 
بخش كنس��ولي در وزارت خارجه، جايي اس��ت كه تجار و بازرگانان 
مي توانند نسبت به ورود به بازارهاي تجاري پيش آگاهي به دست آورده 
و با اطمينان بيشتري تجارت با كشورها و شركاي تجاري خود را پيش 
برند. محمدي همچنين حجم مناس��بات تجاري ايران و مالزي طي 

10 ماه امسال را رقمي در حدود 400 ميليون دلار اعلام كرد و يادآور 
شد كه مالزي كشوري مستعد براي همكاري هاي چندجانبه است.

رييس اتاق بازرگاني تهران نيز در اين نشست، بر بررسي فرصت هاي 
اقتصادي مشترك دو كشور در اتاق تهران و تعيين مزيت هاي صادراتي 
و وارداتي ميان دو طرف، تاكيد كرد و گفت: اتاق تهران در حال حاضر 
با مطالعه بازار كشورهاي همس��ايه، در حال تدوين نقشه راه تجاري 
بخش خصوصي ايران با اين كشورهاست كه در اين ميان، با توجه به 
ظرفيت هاي اقتصادي كه كشور مالزي از آن برخوردار است، اين نقشه 
راه نيز مي تواند براي اين بازار ترسيم شود. مسعود خوانساري در عين 
حال، از تعيين مكانيزم تبادل كالا به كالا ميان دو كشور ايران و مالزي 
به عنوان فرصتي براي بهبود روابط اقتصادي ميان دو كشور ياد كرد. او 
با بيان اينكه مالزي جزو كشورهاي اتحاديه آسه آن است، گفت: ميان 
كشورهاي عضو اين اتحاديه تعرفه هاي ترجيحي برقرار است و تقويت 
مناسبات اقتصادي ايران با مالزي مي تواند راهي براي ورود ايران به بازار 

ديگر كشورهاي عضو اين توافق نامه باشد.
رييس اتاق تهران همچنين برقراري مناسبات در حوزه فناوري را يكي 
از زمينه هاي همكاري دو كشور دانست و عنوان كرد كه اتاق بازرگاني 
تهران آماده است تا با برگزاري همايش هاي تجاري مرتبط با مالزي، به 
شناسايي بازار و فرصت هاي اقتصادي در اين كشور به بخش خصوصي 

ايران، كمك كند.

انجمني كه فناوري اطلاعات جهان را هدايت مي كند
انجمن متخصص��ان فناوري اطلاعات )AITP( ي��ك انجمن حرفه اي و 
قديمي اس��ت كه روي آموزش فناوري اطلاع��ات براي متخصصان اين 
حوزه متمركز است. اين انجمن يك گروه غير دولتي محسوب مي شود كه 
مركزيت آن در امريكاست و جهت گيري هاي آن در حوزه فناوري اطلاعات 
با دولت اين كشور نزديكي بسيار زيادي دارد اما در 62 نقطه جغرافيايي 
مشغول فعاليت است و دانشجويان متعددي در دانشگاه هاي مختلف ذيل 
سرفصل هايي كه اين انجمن تبيين كرده آموزش مي بييند. گفتني است 
فعاليت هاي اين انجمن در س��ال 2017 با انجمن صنعت فناوري رايانه 
ادغام شد و هر دو تحت عنوان COMPTIA به فعاليت خود ادامه دادند، 

تا تبديل به نهادي قدرتمندتر از گذشته شوند.
به گزارش سايت فدراسيون فاوا، دايره فعاليت اين انجمن بسيار گسترده 
اس��ت، چراكه اين انجمن هم متخصصان ماهري را در اختيار دارد و هم 
متخصصان ماهري را آموزش داده اس��ت. دوره هاي آموزشي آن يكي از 
برترين دوره ها محسوب مي شود و يكي از معتبرترين مدارك را در اختيار 
دانش آموختگان دوره هاي تخصصي خ��ود قرار مي دهد. همچنين اين 
انجمن در جايگاهي قرار دارد كه بسياري از استانداردهاي بين المللي در 
حوزه فن��اوري اطلاعات و ارتباطات را تعيين مي كند و حتي اين انجمن 
تعاريف بين المللي را ارايه داده كه تبديل به واژه هاي فراگير جهاني شده 

است و از جمله آن مي توان به IT و ICT اشاره كرد.
اين انجمن در تلاش اس��ت ك��ه به صورت دوره اي ت��وان و دانش خود را 

گسترش دهد تا بتواند به توسعه فناوري اطلاعات كمك كند. اين انجمن 
مدعي است كه با اعضاي خود پايه هاي تكنولوژي هاي آينده را مي سازد. 
اگر به تاريخچه اين انجمن نگاه كنيم از زمان تاس��يس درگير اس��م ها و 
عنوان ها نبوده و س��عي كرده تا خود را بس��ت و توسعه دهد. اين انجمن 
براي اولين بار در سال 1949 در شيكاگوي امريكا اعلام موجوديت كرد 
و انجمن ماشين هاي محاسبه گر )NMAA( نام گرفت.در سال 1951 
و در ايالت ايلينوي امريكا براي اولين بار اساسنامه اين انجمن تنظيم شد 
كه 20 بخش داشت. هاروي پروتزل مدير كمپاني پروتزل در سال 1952 
به عنوان اولين رييس اين انجمن در مجمع عمومي مينيا پوليس معرفي 
شد. با توسعه تكنولوژي در سال 1962 به انجمن مديريت پردازش داده ها 
)DPMA( تغيير نام داد و در نهايت سال 1996 نام انجمن متخصصان را به 
خود گرفت و در نهايت با يك ادغام به كامپتيا تبديل شد. اين انجمن برنامه 
صدور مجوزهاي خود در بخش پردازش اطلاعات را از س��ال 1962 آغاز 
كرد و رفته رفته برنامه ها و كاركردهاي خود را گسترش داد و حتي اكنون 
به جايي رسيده كه جوايز سالانه به برترين افراد اين حوزه به مانند اسكار و 
گرمي اهدا مي كند. در اين بين هم شركت ها و فعالان حرفه اي مي توانند 
عضو اين انجمن باشند و هم دانشجويان و دانش آموزاني كه علاقه مند به 
حوزه و به دنبال كسب مهارت هاي بيشتر هستند، مي توانند به عضويت 
اين انجمن درآيند. حق عضويت سالانه انجمن براي فعالان حرفه اي 49 

دلار و براي دانشجويان و دانش آموزان 29 دلار است.
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افزايش قيمت دلار
تاثيري بر سفره مردم ندارد

ايسنا|يك عضو اتاق بازرگاني تهران معتقد است 
با توجه به اينكه بسياري از كالاهاي كشاورزي و 
محصولات غذايي مردم مس��تقيما از طريق ارز 
بازار آزاد يا نيمايي تامين نمي شوند، تغيير نرخ ارز 
در بازار آزاد تاثير مستقيمي بر قيمت اين كالاها 
نخواهد داشت. مهدي معصومي اصفهاني، اظهار 
كرد: فرايند توليد، فرايندي طولاني مدت و چند 
ماهه اس��ت و از اين رو محصولات��ي كه در حال 
حاضر به بازار عرضه مي شوند يا محصولاتي كه 
در هفته هاي باقيمانده تا نوروز به بازار مي آيند، 
به دليل آنكه از هفته ها قبل در مسير توليد قرار 
گرفته اند، تحت تاثير تغييرات قيمتي اخير در بازار 
ارز قرار نمي گيرند. به گفته او، البته در حوزه مواد 
غذايي و مايحتاج اصلي مردم در شب عيد به طور 
كلي ارتباط مستقيمي ميان قيمت ارز در بازار آزاد 
و قيمت عرضه كالاها وجود ندارد؛ زيرا بسياري از 
اين كالاها يا در داخل توليد مي شوند يا اگر نياز به 
ارز دارند، اين ارز از سوي دولت تامين مي شود و از 
اين رو نگراني در اين حوزه وجود ندارد. معصومي 
اصفهاني اين را نيز گفت ك��ه اگر براي كالاهاي 
شب عيد نياز به وارداتي همچون نهاده هاي دامي 
وجود داشته نيز از چند ماه قبل اين واردات انجام 
شده و واردات امروز براي محصولات ماه هاي بعد 
انجام خواهد شد. اين عضو اتاق بازرگاني تهران با 
بيان اينكه دليلي براي افزايش قيمت كالاها در 
هفته هاي باقي مانده تا پايان س��ال وجود ندارد، 
بيان ك��رد: به نظر آنچه در روزهاي گذش��ته در 
بازار ارز رخ داده نيز بيش��تر جنب��ه رواني دارد و 
ترس از افزايش قيمت ها نيز در همين جو و فضا 
شكل گرفته اس��ت. او ادامه داد: شايد در صورت 
ماندگار شدن قيمت ارز در كانال هاي بالاتر، تاثير 
اين موضوع بر قيمت محصولاتي كه با ارز ارتباط 
دارند در ماه هاي آينده خود را نش��ان دهد اما در 
حال حاضر با توجه به اينكه افزايش قيمت تثبيت 
شده اي در بازار ارز ديده نمي شود و شرايط توليد 
نيز تغيير نكرده، نگران��ي در اين زمينه محلي از 
اعراب ندارد. پس از افزايش قيمت بنزين در آبان 
ماه امس��ال، دولت اعلام كرد كه نظارت ها براي 
كنترل قيمت ها و مقابله با گران فروشي را تشديد 
خواهد كرد. بر اساس برنامه ريزي صورت گرفته، 
نظارت بر بازار شب عيد نيز از اسفند ماه آغاز و تا 
پايان تعطيلات نوروز ادامه خواهد يافت. دولت 
اعلام كرده با توجه ب��ه اهميت تامين مايحتاج 
مردم، در سال 1۳99 نيز به تعدادي از كالاهاي 

اساسي، ارز 4200 توماني تخصيص مي دهد.

نظارت كالاهاي اساسي
از 5 اسفند كليد مي خورد

شاتا|طرح تش��ديد نظارت و بازرسي با اولويت 
كالاهاي اساسي و خدمات ويژه مورد استفاده در 
ايام پايان سال از پنجم اسفند ماه كليد مي خورد. 
بر اساس تصميم ستاد تنظيم بازار، طرح تشديد 
نظارت و بازرسي از پنجم اسفند ماه سال 1۳9۸ 
آغاز و با اولويت كالاها و خدمات مش��مول طرح 
تا پايان ماه مبارك رمض��ان ادامه خواهد يافت. 
پيش بيني شده اس��ت معاونت بازرگاني داخلي 
سبد ويژه اقلام اساسي به همه استان ها تخصيص 
و شركت پش��تيباني امور دام و شركت بازرگاني 
داخلي نيز مجاز هستند با تصويب هيات مديره 
نس��بت به تحويل س��هميه كالاهاي اساسي و 
درياف��ت وج��ه كالا به صورت م��دت دار، يعني 
حداكثر دو ماه، با حداقل تضمين معتبر و رعايت 
قيمت مصوب اقدام كنند. به موجب تصميمات 
اتخاذ ش��ده مقرر شده است با هدف تامين اقلام 
مورد ني��از و خدمات پراس��تفاده در اي��ن ايام، 
نمايشگاه هاي فروش فوق العاده در آستانه نوروز 
برگزار شود. هر ساله در ايام ماه مبارك رمضان نيز 
برگزاري نمايشگاه هاي خاص با هدف تامين اقلام 
مصرفي در دستور كار قرار مي گيرد. نزديكي ايام 
نوروز و ايام ماه مبارك رمضان سبب شده است 
طرح تش��ديد نظارت از پنجم اس��فند ماه كليد 

خورده و تا پايان ماه مبارك رمضان ادامه يابد.

رشد توليد 30 محصول 
صنعتي و معدني طي 10 ماه

شاتا|معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اعلام كرد: از ميان 42 محصول منتخب، 
اصلي صنعتي و معدني كه بيشترين سهم را در 
اين بخش دارند در10 ماهه امسال ۳0 محصول 
رشد توليد داشته اند. سعيد زرندي گفت: فولاد 
خام ب��ا 20 ميليون تن، 6.۸ درصد، س��يمان با 
51.2 ميلي��ون تن، 12.2 درص��د، كاتد مس با 
207.۸ هزار تن، ۳.1 درصد، لوازم خانگي )شامل 
تلويزيون، يخچال و فريزر و ماشين لباسشويي( 
با 2149.7 هزار دستگاه، 7.۸ درصد و محصولات 
پتروشيمي با 45.۸ ميليون تن، 1.9 درصد رشد 
توليد داشته اند. او افزود: در اين مدت 12 محصول 
كاهش توليد داش��ته اند كه البته روند كاهشي 
توليد اين محصولات نس��بت به 9 ماهه امسال 
بهبود يافته است. معاون طرح و برنامه ادامه داد: 
توليد انواع خودرو س��واري با 612 هزار دستگاه 
1۸.۸ درصد كاهش داشته اما؛ روند توليد خودرو 
در دوماهه گذشته سرعت خوبي گرفته و تلاش ها 
اين اس��ت كه تا پايان س��ال روند كاهش توليد 
خودرو متوقف شود. زرندي همچنين گفت: در 
اين مدت، تعداد 5212 فقره پروانه بهره برداري 
با مي��زان س��رمايه گذاري 44.5 ه��زار ميليارد 
تومان و اش��تغال ۸1244 نفر صادره شده است. 
او مجوزهاي صنفي صادر شده ۳۳9.4 هزار فقره 
اعلام كرد و افزود: در اين مدت، در بخش معدن 
تعداد 504 فقره پروانه اكتشاف، 2۸9 فقره گواهي 

كشف و ۳۳۳ فقره پروانه بهره برداري صادر شد.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

در اتفاقي نادر، امريكا هم در صف حاميان قيمت هاي بيشتر نفت قرار گرفت

در صورت وضع ماليات بر انتشار گاز كربن محقق مي شود

زورآزمايي دلايل رشد قيمت نفت با كرونا

پيش بيني كاهش 9 درصدي كربن در ايران تا 2030

علت تاخير در تكميل توسعه ميادين مشترك نفتيسياست هاي تشويقي دولت ايتاليا براي استفاده از ال پي جي در خودروها

گروه انرژي|
ديروز قيمت نفت روند افزايشي يك هفته اخير خود را 
با شتاب بيشتري تداوم بخشيد. آمارها درباره كاهش 
موارد ابتلا به ويروس كرونا در چين و تلاش اين كشور 
براي راه اندازي صنايع معلق مانده مهم ترين محرك 
اين رش��د قيمتي بود، اما عوامل ديگ��ري نيز دخيل 
بودند. تحريم امريكا عليه يكي از شركت هاي بازرگاني 
زيرمجموعه ش��ركت نفتي روس نفت روسيه به بهانه 
همكاري با شركت ملي نفت ونزوئلا سبب كاهش بيشتر 
عرضه نفت ونزوئلا شد و جنگ داخلي در ليبي، توليد 
نفت اين كشور را به شدت پايين آورد و به سطح 123 
هزار بشكه در روز رساند. آمار منتشر شده از صادرات 
نفت عربستان نيز حاكي از كاهش فروش سالانه نفت 
آرامكو بود و در نهايت، اوپك پلاس نيز با اظهارنظرهاي 
جديد سخنگوي دولت روس��يه در خصوص تلاش و 
رايزني ها با اوپك، يك گام به توافق براي كاهش بيشتر 
توليد نفت نزديك تر ش��د. با وجود هم��ه اين عوامل 
تقويت كننده قيمت نفت، در نهايت برنت نتوانس��ت 
بيش��تر از 1.45 درصد رش��د يابد و در كانال 58 دلار 
باقي ماند. قيمت هر بشكه نفت برنت ديروز با 84 سنت 
معادل يك 1.45 درصد افزايش به 58 دلار و 59 سنت 
رس��يد. قيمت نفت خام امريكا نيز ديروز با 79 سنت 
معادل 1.52 درصد افزايش به 52 دلار و 84 سنت در 
هر بشكه رسيد. برنت چهارشنبه هفته گذشته را با 55 
دلار و 6 سنت در هر بشكه آغاز كرد و از آن زمان به طور 
پيوسته با شيبي ملايم افزايش يافته است. دبليوتي آي 
هم طي يك هفته اخير روندي مشابه را طي كرد. اين 
شاخص نفتي در روز چهارشنبه هفته گذشته با 49 دلار 

و 53 سنت در هر بشكه معامله مي شد.
به گ��زارش رويت��رز، چين ك��ه در هفته ه��اي اخير 
سختگيرانه ترين اقدامات محدوديتي را در زمينه رفت 
و آمد جهت كنترل ويروس كرونا به كار گرفته است، 
هنوز نتوانسته فعاليت كارخانجات را به وضعيت عادي 
بازگرداند. شمار كش��ته ها در چين از 2000 نفر فراتر 
رفته اما سرمايه گذاران نسبت به كوتاه مدت بودن دوره 
اوج بيماري كرونا خوش بين هستند. چين كه در پي 
شيوع ويروس كرونا اقدام به قرنطينه شهرها و محدود 
كردن س��فر و حمل و نقل كرده بود، اكنون به سختي 

در تلاش است تا بخش توليد را به فعاليت برگرداند.
جفري م��وري، مدير تحقيق��ات كالاي جهاني بانك 
»گلدمن ساكس« در مصاحبه با بلومبرگ اظهار كرد 
كندي فعاليت صنعتي چين بدترين شوك را به تقاضا 
براي نفت در بيش از يك دهه گذشته وارد كرده است.

با اين وجود از آنجا كه آمارهاي رسمي نشان مي دهد 

ميزان موارد جديد ابتلا به كرونا براي دومين روز متوالي 
كاهش يافته است، خوش بيني به رشد تقاضاي نفت 

بيشتر شده است.

    اعضاي اوپك به نوبت از گود خارج مي شوند
در دو س��ال اخير صادرات نفت خام دو عضو موسس 
اوپك، يعن��ي ايران و ونزوئلا با تحريم هاي مس��تقيم 
امريكا به ش��دت كاهش يافت. ليبي، ديگر عضو اوپك 
نيز درگير يك جنگ داخلي فرسايش��ي شد كه نفت 
كانون آن بود. هفته گذش��ته بي��ژن زنگنه، وزير نفت 
ايران در جمع خبرنگاران گفت كه امريكا نيز از كاهش 
بيشتر قيمت نفت تحت تأثير شيوع ويروس كرونا در 
چين رضايت ندارد و با لحني نيمه جدي بيان كرد كه 
احتمالا ايالات متحده براي كنترل قيمت نفت دست 
به تحريم چند كش��ور ديگر توليدكننده نفت خواهد 
زد. او در ادامه توضيح داد كه معتقد است انگيزه اصلي 
امريكا از تحريم هاي نفتي عليه ايران و ونزوئلا تسلط بر 

بازار نفت بوده است.
ديروز به تعبيري به اين س��خنان وزير نفت كه امريكا با 

اب��زار تحريم ها درصدد كنترل قيم��ت نفت به نفع خود 
است، جامه عمل پوشيده شد، وقتي امريكا تحريم هاي 
جديدي را عليه يك واحد از شركت روس نفت روسيه به 
بهانه حفظ روابط با شركت دولتي PDVSA ونزوئلا وضع 
كرد و صادرات نفت ونزوئلا را با فشار بيشتري مواجه كرد. 
به گفته يك مقام امريكايي، شركت روس نفت با استفاده 
از روش انتقال كشتي به كشتي نفت ونزوئلا، تحريم هاي 
امريكا را دور زده و در برخي از موارد نام كشتي ها را براي 
اجتناب از شناسايي شدن تغيير داده يا درباره منبع نفت 

خام دروغ گفته است.
آنطور كه ايس��نا در اين خصوص نوشته است، تحريم ها 
شامل بلوكه ش��دن اموال در امريكا هستند و كساني كه 
در مبادلات با ش��ركت بازرگاني روس نفت و كاسيميرو 
مش��اركت مي كنند نيز در معرض ريسك تحريم ها قرار 
دارن��د.  فروش نفت ونزوئلا در س��ال 2019 پس از وضع 
تحريم هاي امريكا به پايين ترين ميزان در 34 سال گذشته 
س��قوط كرد. پس از آنكه اين اقدام امريكا موجب حذف 
بخش بيشتري از نفت ونزوئلا از بازار شد، نگراني ها از عرضه 
نفت بيشتر شد و قيمت ها را تحت تأثير قرار داد. همزمان 

در ليبي هم خبرهاي نااميدكننده اي براي توليد نفت اين 
كشور منتشر شد. شركت ملي نفت ليبي ديروز در بيانيه اي 
اعلام كرد توليد نفت اين كشور روز سه شنبه، كمي بيشتر 

از 123 هزار بشكه در روز بوده است.
در اين بيانيه همچنين اعلام ش��د خسارت هاي ناشي از 
اختلال در دسترس��ي به تأسيسات نفتي ليبي، اكنون از 

مرز 1.7 ميليارد دلار فراتر رفته است.
فعاليت هاي شورشيان ليبي در روزهاي گذشته افزايش 
يافته است و نيروهاي وفادار به خليفه حفتر، رهبر نيروهاي 
مسلح شرق ليبي، دسترسي به پايانه ها و ميدان هاي نفتي 
ليبي را متوقف كرده و سبب كاهش شديد توليد نفت اين 

كشور شده اند.
مهار عربستان سعودي، بزرگ ترين صادركننده نفت جهان 
و از اعضاي موسس اوپك نيز به شيوه متفاوتي انجام شده 
اس��ت. در حالي كه هر كدام از بازيگران مهم نفتي جهان 
به نحوي مورد خش��م امريكا قرار گرفته اند، فش��ارهاي 
قيمت هاي پايين نفت به واسطه عرضه فراوان نفت ايالات 
متحده، باعث شده كه عربستان به عنوان مسوول اصلي 
اوپك مجبور به كاهش مس��تمر توليد خود چه از طريق 

توافق در اوپك پلاس و چه به صورت داوطلبانه و يكجانبه 
شود. گزارش ديروز اويل پرايس نش��ان داد كه صادرات 
نفت عربستان س��عودي در سال 2019 بر مبناي سالانه 
10.75 درصد كاهش پيدا كرده اس��ت. آمار منتش��ره از 
سوي سازمان JODI نشان داد مجموع صادرات عربستان 
سعودي شامل نفت خام و محصولات نفتي در سال 2019 
به 8.339 ميليون بش��كه در روز رسيد كه در مقايسه با 
9.344 ميليون بشكه در روز در سال 2018 كاهش داشت.

بر اس��اس آمار، صادرات نفت عربستان سعودي در طول 
سال 2019 از 7.4 ميليون بش��كه در روز فراتر نرفت. در 
سپتامبر كه تاسيس��ات نفتي اين كشور هدف حملات 
هوايي قرار گرفت، صادرات نفت به 6.67 ميليون بشكه در 
روز افت كرد كه پايين ترين ميزان در 22 ماه گذشته بود. 
تا پايان س��ال 2019 عربستان سعودي نفت كمتري در 
مقايسه با سال 2018 و دوره 2014 تا 2018 صادر كرد.

    تقويت احتم�ال توافق اوپ�ك پلاس براي 
كاهش توليد

ديگر عامل تقويت قيمت نفت اميدها به كاهش بيش��تر 
توليد نفت از سوي اوپك و متحدانش موسوم به گروه اوپك 
پلاس بوده است. كرملين ديروز اعلام كرد كه وزير انرژي 
روسيه همچنان سرگرم مذاكره با اوپك و ساير متحدان 
غيراوپك خود درباره آينده پيمان جهاني توليد نفت است.

اوپك تلاش كرده كه روسيه را ترغيب كند براي جلوگيري 
از اشباع عرضه بازار به دليل شيوع ويروس كرونا، كاهش 
توليد بيش��تري اعمال كند. مس��كو اعلام كرده اس��ت 
كه موضع خ��ود را در روزهاي آينده اع��لام خواهد كرد. 
توليدكنندگان اوپك و غيراوپك كه به گروه اوپك پلاس 
معروف هستند، قرار است براي مذاكرات بيشتر در خصوص 

سياست توليد نفت، در اوايل مارس ديدار كنند.
ديميتري پسكوف، س��خنگوي كرملين اظهار كرد كه 
الكساندر نواك، وزير انرژي روسيه به مذاكره درباره وضعيت 

فعلي بازار نفت با همكاران خود ادامه مي دهد.
در اين بين پاول سوروكين، معاون وزير انرژي روسيه به 
رويترز گفت: اين وزارتخانه همچن��ان انتظار دارد ديدار 
گروه اوپك پلاس همانطور كه پيش از اين در دسامبر از 

سوي اوپك اعلام شده بود، در ششم مارس برگزار شود.
بر اس��اس گزارش رويترز، اكثر شركت هاي روسيه مايل 
هستند قرارداد اوپك پلاس پس از انقضا در پايان مارس، 
براي سه ماهه دوم سال 2020 تمديد شود. روسيه با وجود 
رايزني هاي گسترده در هفته هاي اخير، پيشنهاد عربستان 
س��عودي براي برگزاري زودتر از موعد نشست رسمي و 
بررسي افزودن 600 هزار بش��كه در روز ديگر به كاهش 

توليد را نپذيرفت.

در ايران وضع ماليات 35 دلاري باعث مي ش��ود تا سال 
2030 انتشار گاز كربن 9 درصد تقليل يابد و اگر ماليات 
بر انتشار كربن به 70 دلار برسد ميزان كاهش انتشار اين 

گاز آلاينده به مرز 15 درصد مي رسد.
آلودگي هوا در زمستان در كشور ايران مشكلي رايج است. 
مش��كلي كه در اثر وارونگي و سرماي هوا ايجاد مي شود 
و آس��يب هاي زياد به سلامت مردم وارد مي كند. اما اين 
مشكل محدود به ايران نيست و بسياري از كشورها درگير 
اين معضل هستند. آمارها نشان مي دهد سالانه صدها هزار 
نفر در كشورهاي چين و هند در اثر بيماري هاي مرتبط 
با آلودگي هوا جان خود را از دست مي دهند. معضلي كه 
بس��يار جدي و قابل تأمل اس��ت و بايد براي مقابله با آن 
چاره اي انديشيد. آنطور كه سايت خبري اتاق بازرگاني 
نوشته؛ دليل اصلي بالا بودن ميزان انتشار كربن در اين 
كشورها را مي توان استفاده زياد از سوخت هاي فسيلي به 
خصوص زغال س��نگ و فراورده هاي نفتي در واحدهاي 

صنعتي و توليدي دانست.
صندوق بين المللي پول در گزارش اخير خود نوشته است 
در صورتي كه ايران بتواند سياست وضع ماليات بر انتشار 
كربن را در كشور اجرا كند مي تواند بين 5 تا 9 درصد توليد 
ناخالص داخلي خود درآمد كس��ب كند. درآمدي كه در 
شرايط فعلي اقتصاد ايران كمك بزرگي محسوب مي شود 
و از طرف ديگر با كاهش انتشار كربن باعث بهبود هواي 
كشور و از بين رفتن آلودگي ها مي شود. اجراي اين سياست 
را مي توان به مثابه بازي برد - برد براي اقتصاد ايران قلمداد 
كرد كه انگيزه سرمايه گذاري در توسعه زيرساخت هاي 
صنعتي و افزايش اس��تفاده از سوخت هاي پاك را فراهم 

مي كند و چه بسا سرعت صنعتي شدن اين كشور را بيش 
از پيش افزايش دهد. از طرف ديگر از آسيب پذيري اقتصاد 
ايران در برابر تحريم هاي نفتي مي كاهد و وابستگي اقتصاد 

به نفت و درآمد نفتي را نيز كمتر خواهد كرد.
افزايش انتش��ار كربن در نتيجه استفاده از سوخت هاي 
فس��يلي در واحدهاي صنعتي و تولي��دي بعد از انقلاب 
صنعتي در جهان باعث ش��د تا زمين با معضل افزايش 
درجه حرارت روبرو شود. افزايش دماي زمين باعث از بين 
رفتن شماري از گونه هاي گياهي و جانوري شد و بلاياي 
طبيعي زيادي از قبيل سيل و آتش سوزي و غيره را ايجاد 
كرد. در نتيجه اين بحران هاي طبيعي بود كه دنيا به فكر راه 
چاره اي افتاد و اين راه چاره منجر به توافق پاريس در سال 
2015 ميلادي شد. توافقي كه در آن تمامي كشورها قبول 
كردند سياست هايي براي مقابله با انتشار كربن اجرا كنند. 
صندوق بين المللي پول اخيراً گزارشي در مورد آلودگي 
هوا و ضرورت اجماع جهاني براي مقابله با اين معضل تهيه 
كرده است كه خلاصه اي از آن را در اين بخش مي بينيد. 
بر طبق اين گزارش اگر براي حل معضل انتشار گازهاي 
دي اكس��يد كربن و تجمع اين گاز در جو اطراف زمين 
سياستي انديشيده نشود، نس��ل بعدي سياره اي بسيار 
گرم تر از س��ياره ما را به ميراث خواهد برد و آسيب هاي 
اين مساله را مي توان در از بين رفتن بسياري از گونه هاي 
گياهي و وقوع بلاياي طبيعي زيادي كه زمينه ساز مرگ 
انسان ها مي شود مش��اهده كرد. جامعه جهاني در سال 
2015 و به دليل تلاش هاي زياد توانست زمينه را براي 
توافق پاريس فراهم كند كه هدف اصلي اين توافق محدود 
كردن روند افزايش دماي كره زمين به سطحي بين 1.5 تا 

2 درجه سانتي گراد بيشتر از دماي قبل از انقلاب صنعتي 
اس��ت. قرار بر اين بود كه تا س��ال 2020 انتشار گاز دي 

اكسيد كربن در دنيا 20 تا 40 درصد تنزل يابد.

    سياست وضع ماليات بر انتشار كربن
ماليات بر كربن به معناي وضع ماليات بر واحدهاي صنعتي 
و توليدي است كه از س��وخت هاي بسيار آلاينده مانند 
زغال سنگ و فرآورده هاي نفتي استفاده مي كنند. وضع 
اين ماليات ها باعث افزايش قيمت سوخت هاي فسيلي، 
الكتريسيته و كالاهاي مصرفي مي شود كه زمينه را براي 
كاهش تقاضا براي اين محصولات فراهم مي كند. در اين 
شرايط واحدهاي صنعتي و توليدي به فكر اصلاح روش 
توليد و اس��تفاده از تجهيزات مدرن تري مي افتند كه به 
جاي سوخت هاي فسيلي و بسيار آلاينده از سوخت هاي 
كم آلاينده استفاده مي كنند.  مطالعات نشان داده است 
با وضع ماليات 35 دلاري بر انتش��ار هر تن كربن تا سال 
2030 به طور متوس��ط انتش��ار كربن 23 درصد كمتر 
مي ش��ود و اگر نرخ ماليات به مرز 70 دلار رسيد ميران 
كاهش انتشار گاز دي اكسيد كربن به 34 درصد خواهد 
رسيد. در كشورهاي گروه 20 با دريافت 35 دلار به عنوان 
ماليات بر انتش��ار هر تن كربن از ميزان انتشار كربن 21 
درصد كاسته مي شود و با دو برابر كربن مبلغ ماليات، افت 

كاهش انتشار كربن به 32 درصد خواهد رسيد.

    سياستي موثر براي ايران 
در ايران وضع ماليات 35 دلاري باعث مي شود تا سال 
2030 انتشار گاز كربن 9 درصد تقليل يابد و اگر ماليات 

بر انتشار كربن به 70 دلار برسد ميزان كاهش انتشار 
اي��ن گاز آلاينده به مرز 15 درصد مي رس��د. صندوق 
بين المللي پول در اين گزارش با اشاره به سطح بالاي 
انتشار كربن در كشورهاي ايران و هند و چين و اندونزي 
و شمار ديگري از كش��ورهاي در حال توسعه نوشت: 
ماليات 35 دلاري بر انتشار كربن باعث مي شود تا ميزان 
كاهش انتشار كربن در كشورهاي چين و هند حتي از 
ميزاني كه براي از بين بردن بحران زيست محيطي در 
اين كشورها لازم است هم فراتر رود ولي در كشورهاي 
ايران و پاكس��تان و بخش هاي صنعتي بريتانيا مبلغ 
مناسبي براي احقاق اهداف توافق پاريس تا سال 2030 
است. اما اگر بخواهيم اوضاع زيست محيطي دنيا را به 
وضعيتي كه قبل از انقلاب صنعتي داش��تيم برسانيم 
بايد رقم اين ماليات را تا س��قف 70 دلار و حتي 100 
دلار افزايش دهيم كه در شرايط فعلي اقتصادي دنيا 

امكان پذير نيست.
از طرف ديگر با وضع ماليات 35 دلاري بر انتشار هر تن 

كربن در اي��ران دولت مي تواند درآمدي معادل 5 درصد 
توليد ناخالص داخلي را تا س��ال 2030 ايجاد كند و اگر 
ميزان مالي��ات به م��رز 70 دلار برس��د، درآمد حاصل 
از اين بخ��ش به مرز 9.1 درصد تولي��د ناخالص داخلي 
كشور خواهد رسيد كه رقم قابل توجهي است. صندوق 
بين المللي پول اعلام كرده است در ميان 30 كشور مورد 
مطالعه ميزان درآمدي كه ايران از اجراي اين سياس��ت 
كس��ب مي كند بيش از ديگر كشورها اس��ت و البته در 
كنار اين كس��ب درآمد كاهش انتشار گازهاي آلاينده و 
مطلوب شدن هوايي كه مردمان استشمام مي كنند هم 

وجود دارد.
طبق اين برآوردها، ميزان انتش��ار گاز دي اكسيد كربن 
كاملًا تحت تأثير اين سياست قرار دارد ولي هرچه ميزان 
اس��تفاده از زغال سنگ و س��وخت هاي فسيلي در يك 
كشور بيشتر باشد- مانند وضعيت چين- پاسخ گويي به 
اين سياست بالاتر است و اجراي اين سياست با موفقيت 

بيشتري همراه است.

علاوه بر قيمت ارزان سوخت ال پي جي در ايتاليا، دولت 
اين كشور كمك هزينه هايي را نيز به صورت دوره  اي براي 
تبديل خودروهاي با سوخت تك به دوگانه سوز با سوخت 

ال پي جي به صاحبان خودروها اختصاص مي دهد. 
به گزارش خبرگزاري فارس، ال پي جي سوخت شماره يك 
جايگزين در اتحاديه اروپا است و تعداد بيش از 8 ميليون 
وسيله نقليه ال پي جي سوز و 31 هزار جايگاه سوختگيري 
اتوگاز در اروپا وجود دارد. تميز، ايمن و در دسترس بودن 
اين س��وخت از مزاياي آن به شمار مي  رود. در چند سال 
گذشته، در پاسخ به نگراني هاي مربوط به كيفيت هواي 
شهري، مقامات ايتاليايي اقداماتي را براي ترويج استفاده 
از سوخت هاي گازي از جمله ال پي جي در وسايل نقليه 
انجام داده اند. در حال حاضر بعد از لهستان، ايتاليا دومين 

بازار بزرگ اتوگاز در اروپا را در اختيار دارد.
ايتاليا جزو نخستين كشورهايي است كه در دهه 1950 از 
ال پي جي به عنوان سوخت خودرو استفاده كرد. در سال 
2001 استفاده از اتوگاز در اين كشور به 1.4 ميليون تن 

در تعداد يك ميليون و سيصد هزار دستگاه خودرو رسيد 
و به مرور اين مقدار كاهش يافته تا اينكه در سال 2007 
به كمتر از يك ميليون تن رسيد. به لطف ماليات كم اين 
سوخت و ماليات زياد ديگر سوخت  ها، دوباره از سال 2008 
اس��تفاده از اين سوخت ش��روع به افزايش كرد. تقاضاي 
استفاده از اتوگاز در سال 2016 به 1.7 ميليون تن در سال 
رسيد و همچنان در حال گسترش است. اكنون 46 درصد 
از ال پي جي مصرفي در ايتاليا در خودروها مصرف مي شود. 
بنابر آمارهاي انجمن جهاني ال.پي.جي، تعداد خودروهاي 
ال پي جي سوز در ايتاليا در سال  هاي اخير افزايش يافته و 
در س��ال 2018 به بيش از 2.5 ميليون دستگاه رسيده 
اس��ت. تعداد جايگاه  هاي سوخت گيري اتوگاز ايتاليا نيز 
در حال افزايش اس��ت و اكن��ون 1204 جايگاه گازمايع 
در اين كش��ور وج��ود دارد. فقط در س��ال هاي 2017 و 
2018 تعداد 600 هزار دستگاه خودرو با سوخت اتوگاز 
در ايتاليا به فروش رسيد كه 16 شركت خودروسازي در 
مجموع 51 مدل خودرو ال پي جي س��وز را به بازار عرضه 

كردند. كش��ور ايتاليا خود يكي از مهم ترين كشورهاي 
سازنده موتور ال پي جي سوز و كيت تبديل موتور بنزيني 
به دوگانه ال پي جي اس��ت.  در اين راس��تا رضا رحيمي 
كارش��ناس نفت و انرژي گفت: علاوه بر قيمت ارزان اين 
سوخت، دولت نيز كمك هزينه هايي به صورت دوره  اي 
براي تبديل خودروهاي با س��وخت تك به دوگانه سوز با 
سوخت ال پي جي به صاحبان خودروها اختصاص مي دهد. 
رض��ا رحيمي در ادامه به اش��اره به جاي��گاه ال پي جي و 
س��ي ان جي در ايتاليا اظهار داشت: »گاز طبيعي در اروپا 
و كش��وري مثل ايتاليا به فراواني كش��ور ايران نيس��ت. 
بنابراين براي گازسوز كردن خودروها در اين كشور نياز به 
واردات گاز دارند. از آنجايي كه واردات گاز مايع براي آنها 
اقتصادي تر از گاز طبيعي است، بنابراين گسترش استفاده 
از ال پي جي در خودروها بيش��تر از سي ان جي است. هر 
چند كه تعداد خودروهاي سي ان جي سوز در ايتاليا نيز كم 
نيست و در سال 2018 آمار خودروهاي سي ان جي سوز 

در اين كشور يك ميليون دستگاه است.

مديرعامل شركت متن استفاده از واحدهاي فرآورشي سيار 
را راهبردي نو براي شتاب بخش��ي به طرح هاي توسعه اي 
به ويژه در ميدان هاي مش��ترك اعلام كرد. به گزارش ايلنا 
از ش��ركت ملي نفت ايران، تورج دهقاني در آيين امضاي 
قرارداد واحد فرآورش پيش ساخته در ميدان نفتي مشترك 
آزادگان جنوبي كه بين جهاد دانشگاهي و شركت متن امضا 
شد به بيان تجربي اينكه چرا استفاده از واحدهاي فرآورش 
پيش ساخته به عنوان يك راهبرد و سياست در طرح توسعه 
ميدان ها مورد اس��تقبال قرار گرفته است، اشاره كرد. وي 
افزود: طرح توس��عه ميدان ها يكي از طرح هاي سرمايه بر 
به شمار مي آيد كه افزون بر 60 تا 70 درصد آن به حفاري 
و تكمي��ل چاه، حدود 20 درصد به خط��وط لوله انتقال و 
واحدهاي جم��ع آوري و... و ح��دود 7 و 8 درصد به واحد 
بهره برداري و شيرين سازي مربوط است. وي افزود: تجربه 
نشان مي دهد كه هر چند بخش اعظمي از عمليات توسعه 
مرتبط با حفاري و تكميل چاه است، اما به دليل توانمندي 
و امكانات موجود، سرعت و كيفيت اجرا بسيار خوب است. 

مصداق آن هم اينكه پس از خروج شركت خارجي از پروژه 
آزادگان جنوبي در مدتي كوتاه، 150 حلقه چاه با توان ايراني 
حفاري و تكميل شده است. دهقاني علت تاخير در تكميل 
توس��عه ميدان ها را همان 8 درصد ناچيزي كه مربوط به 
واحدهاي بهره برداري و شيرين س��ازي است، اعلام كرد و 
گفت: پيچيدگي هاي فني اين بخش حتي ممكن اس��ت 
اجراي يك طرح توسعه اي را سال ها به تاخير بيندازد كه اين 
موضوع در مورد ميدان هاي مشترك و مخازن با ريسك بالا 
اهميت بيشتري پيدا مي كند. وي به سريع الاحداث بودن 
تاسيسات فرآورشي پيش ساخته به عنوان يك ويژگي مثبت 
اشاره كرد كرد و گفت: اين تاسيسات كه كاركرد واحدهاي 
فرآورشي كامل را دارند براي نخستين بار در ميدان آزادگان 
جنوبي به كار گرفته شد كه منهاي مسائل قراردادي، از زمان 
تامين تا اجرا بيشتر از يك سال طول نكشيد. دهقاني ادامه 
داد: با استفاده از ظرفيت واحد فرآورشي جفير و تاسيسات 
فرآورشي پيش س��اخته اي كه مورد استفاده قرار گرفت، 

ظرفيت توليد نفت در آزادگان افزايش يافت.
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خطر توقف توليد صنايع 
پتروشيمي منتفي شد

ايلنا| ژاپني ها از حدود 10 سال قبل همكاري از زمان 
تحريم هسته اي فروش و ارايه خدمات اكسترودرها 
را به صنعت پتروش��يمي ايران متوقف كرده و حتي 
در دوره برجام هم حاضر به ازسرگيري همكاري ها 
نشده اند، اما اكنون در اين حوزه كوچك ترين مشكلي 
وجود ندارد. حسين خطيبي از منتفي شدن خطر 
توقف توليد در صنايع پتروش��يمي ايران در شرايط 
تحريم به دليل بومي س��ازي ساخت و ارايه خدمات 
دو تجهيز استراتژيك مجتمع هاي پتروشيمي خبر 
داد و گفت: كمپرسورها قلب توليد در مجتمع هاي 
پتروشيمي هستند كه شركت هاي ژاپني و آلماني با 
افزايش تحريم هاي غيرقانوني فروش و ارايه هرگونه 
خدمات جانب��ي، تامين قطعات يدكي را به صنعت 
پتروشيمي ايران متوقف كرده اند. اين عضو انجمن 
سازندگان تجهيزات صنعت نفت افزود: با توقف ارايه 
خدمات پيش بيني مي شد در يك دوره 3 تا 5 ساله 
ش��اهد كاهش و توقف توليد در اكثر مجتمع هاي 
پتروشيمي كشور باشيم، اما در شرايط فعلي تمامي 
خدمات جانبي ش��امل تعمي��رات، تامين قطعات 
يدكي، ساخت، راه اندازي و گارانتي هاي فني توسط 
متخصصان داخلي به شركت هاي پتروشيمي ارايه 
مي شود و مديران پتروشيمي نگراني بابت كمپرسور 
ندارند.  خطيبي همچنين از بومي سازي طراحي و 
ساخت اكسترودرهاي مورد نياز صنايع پتروشيمي 
خبر داد و افزود: اكس��ترودرها ي��ك تجهيز مهم و 
استراتژيك در واحدهاي پليمري صنعت پتروشيمي 
بوده كه هم اكنون بدون نياز به حضور خارجي ها در 
اين حوزه هم انواع خدمات فني شامل تعميرات، تعمير 
قطعه و س��اخت تجهيز به شركت هاي پتروشيمي 

ارايه مي شود.

ايجاد مانع در صادرات برق 
صلاح نيست

ايرنا|  نايب رييس س��نديكاي صنعت برق ايران 
گفت: احتمال قطع صادرات ب��رق به دليل تامين 
نش��دن گاز مورد نياز نيروگاه ها در ش��رايط فعلي 
كش��ور كه درگير تحريم ها است به صلاح نيست. 
پيام باقري افزود: چنانچه براساس افزايش مصرف 
گاز در بخش خانگي، خللي در كار صادرات برق ايجاد 
شود، از نظر تعهدات بين المللي به ضرركشوراست، 
زيرا از نظر بين المللي پايبندي جمهوري اسلامي 
به صادرات بسيار مهم است. وي اضافه كرد: اكنون 
و در شرايطي كه كش��ور عراق براي پنجمين بار از 
معافيت ها درباره واردات انرژي از كشورمان برخوردار 
شده، نبايداجازه داد اين مزيت به دليل مسائل داخلي 
با مشكل روبرو شود. نايب رييس كميسيون انرژي 
اتاق بازرگاني اضافه كرد: قطع صادرات برق علاوه 
بركاهش درآمد ها، عواقب ناخوشايند بين المللي 
خواهد داشت كه اين وجه از جنبه كاهش درآمدها 
مهم تر است. وي يادآور شد: وقوع چنين شرايط در 
سال 97 و قطع صادرات برق به عراق به دليل كمبود 
ظرفيت توليد در كشور قبلا تجربه شده و اين موضوع 
هم براي عراق عوارض ناخوشايندي داشت و هم به 
جايگاه كش��ورمان در جهان در اين بخش، خدشه 

وارد ساخت.

كاهش ۱۵ درصدي هزينه ها 
در صنعت نفت امريكا

ش�انا| بانك ف��درال رزرو دالاس پيش بيني كرد 
صنعت نفت امريكا ش��اهد تغيير ساختار و كاهش 
10 تا 15 درصدي هزينه ها باشد.  بانك فدرال رزرو 
دالاس كه منطق��ه نفت خيز پرمين در اين منطقه 
اقتصادي واقع است، پيش بيني كرد كاهش قيمت 
نفت خام و كاهش رشد توليد آن مي تواند به افت 10 
تا 15 درصدي هزينه سرمايه شركت هاي خدمات 
انرژي در سال 2020 بينجامد. راب كپلان، رييس 
اين بانك در مقاله اي اظهار كرد كه كاهش رش��د 
توليد نفت تأثيري بس��زا در شركت هاي خدمات 
انرژي خواهد داشت و س��ال جاري ميلادي، سال 
تجديد س��اختار و ادغام اين شركت ها خواهد بود. 
وي افزود: تقاضاي نفت خام، در طولاني مدت تحت 
تاثير رش��د انرژي هاي تجديدپذير قرار مي گيرد و 
ميزان مصرف انرژي هاي تجديدپذير تا سال 2040 
ميلادي به يك س��وم مصرف نفت خام مي رس��د. 
پيش بيني مي شود توليد نفت ايالات متحده از سه 
ماهه چهارم 2019 ميلادي تا سه ماهه چهارم سال 

2020 ميلادي 700 هزار بشكه افزايش يابد.

 گام نفتي چين 
براي كاهش تنش تجاري

شانا| چين در تازه ترين اقدام خود ايالات متحده 
امريكا را از پرداخت تعرفه واردات نفت خام، ال ان جي 
و فرآورده هاي پالايش��ي مس��تثنا كرد. به گزارش 
نش��ريه پلتس از سنگاپور، چين روز سه شنبه )29 
بهمن ماه(، اعلام كرد ك��ه پيرو توافق تجاري اخير 
واشينگتن و پكن، چين تعرفه هاي اعمال شده بر 
696 كالاي امريكايي از جمله نفت خام، گاز طبيعي 
مايع ش��ده )ال ان جي( و فرآورده هاي نفتي از دوم 
مارس )هفتم اس��فندماه( را بر مي دارد. براس��اس 
بيانيه كميسيون دولتي تعيين تعرفه ها در چين كه 
روز سه شنبه )29 بهمن ماه( در پايگاه اطلاع رساني 
وزارت دارايي اين كش��ور منتشر شد، شركت هاي 
چيني از پرداخت تعرفه ه��اي تلافي جويانه چين 
بر كالاه��اي امريكايي كه به دلي��ل جنگ تجاري 
دو طرف در س��ال هاي 2018 و 2019 وضع شده 
بود، معاف ش��دند.  اين وزارتخانه اعلام كرد كه اين 
معافيت ها تا يك سال پس از تاريخ تصويب، معتبر 
هستند و بر اس��اس ارزش بازار محاسبه مي شوند. 
براس��اس اع��لام وزارت دارايي چي��ن، معافيت  از 
تعرفه ها تنها به خريدهايي اعطا مي شود كه از نظر 

اقتصادي و تجاري عملي باشند. 
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نگاهي به مجلس اول پس از انقلاب

اولين مجلس در 40 سال پيش چگونه شكل گرفت

شفافيت هزينه هاي انتخاباتي؛ خيلي دور خيلي نزديك

تعادل|
فردا روز انتخابات مجلس يازدهم ش��وراي اسلامي است. 
درس��ت 40 سال پيش در چنين ايامي و در حالي كه يك 
سال از پيروزي انقلاب اسلامي ايران مي گذشت انتخابات 
مجلس اول شوراي اسلامي برگزار شد. جمعيت كشور در 
آن موقع حدود 34 ميليون نفر بود كه بنا بر آمارها حدود 
1900 نفر در سراسر كشور نامزد نمايندگي براي مجلس 
ش��ده بودند كه از ميان آنها 540 نفر از تهران نامزد شده 
بودند.  انتخابات اولين دوره مجلس شوراي اسلامي به دليل 
شركت گسترده تمامي نيروها و گروه هاي فعال در انقلاب و 
صف بندي جديد گروه ها در مقابل يكديگر، با ساير انتخاباتي 
كه از ابتداي انقلاب تاكنون برگزار شده است، تمايز داشت.

در زير نامزدان گروه هاي مختلف براي نمايندگي مجلس را 
مي توان مشاهده كرد: 

  انتخابات در سه مرحله
انتخابات مجلس اول در سه مرحله برگزار شد. مرحله اول 24 
اسفند 58 بود كه طي آن 18 نفر با كسب اكثريت مطلق آرا 
وارد مجلس شدند. دومين مرحله از انتخابات مجلس اول 19 
ارديبهشت 59 برگزار شد و 12 نفر ديگر از نمايندگان تهران 
برگزيده شدند. به دليل شهادت 11 تن از نمايندگان تهران 
در واقعه هفتم تير 1360 يا ترورهاي گروهك منافقين، 11 
نفر ديگر در انتخابات ميان دوره اي سال 60 جايگزين آنها 
شدند. به همين دليل تعداد نمايندگان تهران در مجلس اول، 
در مجموع 41 نفر بود.  از اين ميان، تنها چهار نماينده زن از 
تهران راهي پارلمان شدند و در بين مردان نيز 13 نفر روحاني 
بودند. اكثر نمايندگان اين دوره -19 نفر- در رده سني 40 
تا 50 سال بودند. تنها حسين كمالي و هادي غفاري با 28 
و 29 سال سن، در رده سني زير 30 بودند و يدالله سحابي و 
مهدي بازرگان با 74 و 72 سال سن، مسن ترين نمايندگان 
اين دوره بودن��د. 5 تن از نمايندگان تهران در مجلس اول 
تحصيلات كمتر از ديپلم و 11 نفر دكترا داش��تند. ميزان 
مشاركت مردم در انتخابات مجلس اول در سراسر كشور 
52 درصد برآورد شده است. اما نمايندگان تهران در مجلس 
اول از نظر كسب آرايي بيش از يك ميليون نفر، منحصر به 
فرد هس��تند. تا آنجا كه تمامي 18 نماينده اي كه در دور 
اول وارد مجلس ش��دند، همگي بيش از يك ميليون راي 

اخذ كرده بودند. ميزان مشاركت در انتخابات مرحله دوم 
كمي پايين آمد اما در انتخابات ميان دوره اي باز هم تمامي 
نمايندگان تهران آرايي بيش از يك ميليون نفر از پايتخت 
نشينان را در سبد راي خود داشتند. در مجموع فخرالدين 
حجازي با كسب يك ميليون و 568 هزار و 759 راي، نفر 
اول در انتخابات پارلماني پايتخت بود و مهدي شاه آبادي با 
684 هزار و 422 راي پايين ترين راي را كسب كرد. جدول 
اسامي و مشخصات نمايندگان تهران در مجلس اول شوراي 

اسلامي را در ادامه بخوانيد: 
در زير نگاهي به سرنوشت برخي از نمايندگان سرشناس 
دوره اول مجلس شوراي اس��لامي تهران انداخته ايم: در 
ميان اين نمايندگان آيت الله خامنه اي از سال 1360 و پس 

از شهادت محمد علي رجايي مقام رياست جمهوري را به 
دست آوردند و بعد از فوت حضرت امام )ره( در سال 1368 

به رهبري انقلاب انتخاب شدند. 
فخرالدي�ن حجازي: نماين��ده اول تهران ك��ه به مرد 
نطق هاي آتش��ين معروف بود در 29 ارديبهش��ت سال 

1386 درگذشت .
حس�ن حبيبي: در دولت ميرحسين موسوي به وزارت 
دادگس��تري راه يافت و در دولت هاي اول و دوم هاشمي و 
دولت اول خاتمي معاون اول بود در 12 بهمن سال 1391 

درگذشت.
مهدي بازرگان: نخس��ت وزير منصوب امام خميني در 

بهمن ماه سال 1373 درگذشت.

علي اكبر معين فر: 12 دي ماه سال 1396 درگذشت.
محمدج�واد باهن�ر: پ��س از ع��زل بن��ي ص��در از 
رياست جمهوري و رياست جمهوري محمدعلي رجايي 
به نخس��ت وزيري دولت رجايي انتخاب شد و در انفجار 
رياست جمهوري شهريورماه سال 1360 )هشتم شهريور( 

همراه با محمد علي رجايي شهيد شد.
حس�ن آيت: در 14 مرداد ماه س��ال 1360 در ترور كور 

منافقين شهيد شد. 
علي گلزاده غفوري: از خرداد ماه سال 1360 به مجلس 

نرفت و استعفا داد. او در دي ماه سال 1388 درگذشت.
اكبر هاشمي رفسنجاني: او در همان مجلس اول به عنوان 
رييس مجلس انتخاب شد و تا مجلس سوم كه از اواسط آن به 

رياست جمهوري رسيد،  همواره رياست مجلس را بر عهده 
داشت. از سال 1376،  رييس مجمع تشخيص مصلحت 
نظام شد و تا دي ماه سال 1395 كه درگذشت اين سمت 
را برعهده داشت. رفسنجاني در انتخابات رياست جمهوري 
سال 1384 شركت كرد و همراه با محمود احمدي نژاد به دور 
دوم راه يافت اما نتوانست آراي لازم را به دست آورد. او يك بار 
ديگر در انتخابات رياست جمهوري سال 1392 ثبت نام كرد 

اما از سوي شوراي نگهبان رد صلاحيت شد.
ابراهيم يزدي: وزير امور خارجه دولت بازرگان بود. پس از 
درگذشت مهدي بازرگان دبيركل نهضت آزادي شد. او در 

6 شهريور سال 1396 درگذشت.
اعظم طالقاني: دختر آيت الله طالقاني و دبيركل جامعه 
زنان انقلاب اس��لامي. او در س��ال 1376 براي انتخابات 
رياست جمهوري ثبت نام كرد و نام خود را به عنوان اولين 
زني كه در انتخابات رياست جمهوري ايران ثبت نام كرد، 

ثبت كرد. او در آبان سال 1398 درگذشت.
مصطفي چم�ران: فرمانده جنگ هاي نامنظم س��پاه 
پاسدااران انقلاب اسلامي كه از شروع جنگ تحميلي عراق 
عليه ايران در جبهه ها بود. او در خرداد ماه سال 1360 در 

جبهه به شهادت رسيد.
عزت الله سحابي: فرزند يدالله سحابي كه همراه با پدر به 
مجلس اول راه يافت. او باني نشريه ايران فردا هم بود كه به 
تحليل موضوعات سياسي و اقتصادي روز ايران مي پرداخت. 
عزت الله سحابي در 10 خرداد ماه سال 1390 درگذشت.

كاظم سامي: دبيركل جاما )جنبش اسلامي مردم ايران( 
و وزير بهداشت دولت بازرگان. او در سال 1367 در مطب 

خود به قتل رسيد.
يدالله سحابي: از همرزمان مهدي بازرگان و از بنيانگذاران 

نهضت آزادي. او در فروردين ماه سال 1381 درگذشت.
حبيب الله عسگراولادي:  از بانيان حزب موتلفه اسلامي. 
او در دولت اول ميرحسين موسوي به وزارت بازرگاني رسيد 
و از طرف مقام معظم رهبري رييس شوراي مركزي كميته 
امداد امام خميني بود او در آبان ماه سال 1392 درگذشت. 
٭ در جمع آوري مطالب مربوط به انتخابات دوره 
اول مجلس شوراي اسلامي از تاليف خانم نسرين 
وزيري به نام بازيگران و بازيگردانان مجلس 
استفاده شده است. 

طرح شفافيت هزينه هاي انتخاباتي در حالي به تاييد شوراي 
نگهبان رسيده كه به دليل تصويب ديرهنگام اين قانون، اجراي 
آن در انتخابات پيش رو با چالش هاي مهمي روبرو است. طرح 
ش��فافيت و نظارت بر تامين مالي فعاليت هاي انتخاباتي در 
انتخابات مجلس با قيد دو فوريت در سال جاري به مجلس 
شوراي اسلامي ارايه شد و پس از موافقت نمايندگان با بررسي 
دو فوريتي آن به دليل در پيش بودن يازدهمين دوره انتخابات 
مجلس شوراي اسلامي به منظور جلوگيري از ورود پول هاي 
كثيف به فرايند انتخابات به تصويب نهايي رسيد. اين طرح 
در هفت بهمن به شوراي نگهبان ارسال شد. اين شورا نيز دو 
روز بعد طرح شفافيت و نظارت بر تامين مالي فعاليت هاي 
انتخاباتي را مغاير با شرع و قانون اساسي ندانسته و به تاييد 
رساند. در نهايت هم 15 بهمن ماه »قانون شفافيت و نظارت بر 
تامين مالي فعاليت هاي انتخاباتي در انتخابات مجلس شوراي 
اسلامي« از سوي رييس جمهور براي اجرا به وزارت كشور ابلاغ 
شد. »حميدرضا حاجي بابايي«، رييس فراكسيون ولايي در 
توضيح طرح گفته است: بر اساس اين طرح كانديداي انتخابات 
بايد محل تامين منابع مالي، ميزان منابع و محل هزينه كرد 
منابع تبليغات را ش��فاف كنند. هيات نظارت بر اساس اين 

اطلاعات بر فرايند انتخابات نظارت مي كند. متاسفانه برخي از 
نامزدها پول نقد براي تبليغات توزيع مي كنند كه در اين طرح 
توزيع پول نقد نيز ممنوع شده است. همچنين سقفي براي 
منابع مالي تبليغات نامزدهاي انتخابات مجلس تعيين نشده 
است اما فرايند تامين منابع و هزينه كرد آن براي تبليغات كه 
به بحراني تبديل شده است با اين طرح شفاف مي شود. به نظر 
اين طرح تا يك ماه آينده تعيين تكليف مي شود و قابل اجرا 
در انتخابات دور يازدهم مجلس خواهد بود. مهم ترين مساله 
مورد اشاره در قانون مذكور اين امر است كه هيچ شخص يا 
نامزدي نمي تواند اقدام به دريافت يا پرداخت كمك مالي نقدي 
يا غيرنقدي جهت تامين منابع مالي فعاليت هاي انتخاباتي و 
هزينه كرد آنها كند، مگر به صورتي كه در اين قانون مشخص 
ش��ده اس��ت. در واقع اين قانون تامين مالي انتخابات را در 
چارچوب مشخصي محدود كرده است. اين قانون تصريح دارد 
كه امكانات و منابع قانوني تامين مالي تبليغات و فعاليت هاي 
انتخابات��ي نامزدهاي انتخابات، اع��م از نقدي و غيرنقدي و 
مستقيم و غيرمستقيم منحصرا شامل اموال و دارايي شخصي 
نامزد، كمك هاي احزاب و گروه هاي سياس��ي و كمك هاي 
اشخاص حقيقي ايراني مي باشد. همچنين منابع و امكانات 

عمومي كه مطابق اين قانون و ساير قوانين مرتبط استفاده از 
آن براي انجام فعاليت ها و تبليغات انتخاباتي مجاز است هم 
مي تواند مورد استفاده داوطلبين قرار گيرد. در ذيل همين 
بند اشاره مي شود كه كمك به فعاليت هاي انتخاباتي تحت 
هرعنواني به صورت مستقيم و غيرمستقيم از سوي اشخاص 
حقوقي به جز احزاب و گروه هاي سياسي ممنوع است. بر اين 
اساس همچنين نامزدها و احزاب و گروه هاي سياسي حق 
ندارند هيچ گونه كمك مالي و غيرمالي از اشخاصي كه داراي 
تابعيت غيرايراني مي باشند يا اشخاصي كه به يكي از جرايم 
اقتصادي محكوم مي باشند را اعم از مستقيم و غيرمستقيم 

دريافت كنند. 
ماده ديگ��ر اين قانون صراح��ت دارد درياف��ت و پرداخت 
كم��ك مالي نقدي ي��ا غيرنقدي براي تامي��ن منابع مالي 
فعاليت هاي انتخاباتي بايد شفاف بوده و هويت پرداخت كننده 
و دريافت كننده آن بايد مشخص باشد. بر اين اساس هرگونه 
پرداخت و كمك نقدي  بايد از طريق اسناد بانكي يا به صورت 
الكترونيكي و از طريق شماره حساب مورد اشاره در اين قانون 
انجام مي ش��ود. همچنين درصورت عدم رعايت الزامات و 
ضوابط قانوني مقرر درخصوص وجوه پرداختي، نامزدها حق 

استفاده از آن را نداشته و بايد وجوه دريافتي به پرداخت كننده 
عودت داده شود. درصورتي كه پرداخت كننده كمك مشخص 
نباشد يا اطلاعات ارايه شده از سوي آن بيانگر موارد فوق نبوده 
يا اشتباه باشد، اموال مذكور اعم از نقدي و غيرنقدي، مشمول 
احكام اموال مجهول المالك است. در اين قانون براي داوطلبين 
حداكثر هزينه انتخاباتي لحاظ مي شود. حداكثر هزينه هر 
نامزد انتخاباتي، در هر دوره انتخابات متناسب با پراكندگي 
جمعيت، محدوده جغرافيايي و تعداد كرسي هاي هر حوزه 
انتخابيه با پيش��نهاد وزارت كش��ور به تاييد هيات مركزي 
نظارت مي رس��د. بر اين اس��اس هزينه ها و مخارجي كه با 
موافقت نامزدها يا ستاد انتخاباتي آنها توسط اشخاص حقيقي 
يا احزاب و گروه هاي سياس��ي ص��ورت مي گيرد، به عنوان 
هزينه  نامزدها محاسبه مي شود. مخارج احزاب و گروه هاي 
سياسي در حوزه فعاليت هاي انتخاباتي از زمان شروع ثبت نام 
انتخابات مشمول اين حكم مي شود به رغم تصويب اين قانون 
و سير مراحل اجرايي شدن آن، اما بنظر مي رسد در انتخابات 
پيش رو اجراي كامل آن ميسر نيست چرا كه زير ساخت ها 
فراهم نشده و آمادگي لازم هم در نهادهاي دخيل در اين امر 

به وجود نيامده است. 

نكته اي كه وزير كشور هم بر آن مهر تاييد مي زند. »عبدالرضا 
رحماني فضلي« درباره اجراي قانون ش��فافيت و نظارت بر 
هزينه هاي انتخاباتي نامزدها كه قبل از ش��روع تبليغات به 
وزارت كشور ابلاغ شده تصريح كرده: اين قانون به تازگي ابلاغ 
ش��ده و به راحتي و به صورت كامل اجرا نخواهد شد چرا كه 
نمايندگان بايد يك حساب باز كرده و حسابرس داشته باشند 
و اين نيازمند به سلسله اقدامات حسابداري است ولي آنچه 
وظيفه وزارت كشور است را ابلاغ كرديم. سخنان وزير كشور 
به روشني اين امر را قطعي مي كند كه اجرايي شدن اين قانون 
به انتخابات بعدي مجلس شوراي اسلامي موكل مي شود و 
شفافيت هزينه ها در انتخابات مجلس يازدهم هم همچنان 
در پيچ و خم هاي ادراي و قانون گذاري كش��ور معطل مانده 
است. البته بدون ترديد تصويب اين قانون يكي از دستاوردهاي 
مهم مجلس شوراي اسلامي در دوره دهم است. اما تصويب 
ديرهنگام و مطرح شدن طرح ها و لوايح موازي با آن باعث شد 
كه در انتخابات مجلس دوره يازدهم تنها قانون مصوب را داشته 
باشيم و امكان اجرايي شدن آن فراهم نباشد. بنابراين شفاف و 
نظارت پذير شدن هزينه هاي انتخاباتي با وجود قانون و تصويب 
منبع:  ايرنا آن همچنان نيازمند انتظار چهار ساله است.  
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اشتراكات اصلاح طلبان 
افتراقات اصولگرايان

دو ليست براي اصلاح طلبان و چندين ليست از سوي 
اصولگرايان برآيند رايزني هايي است كه اين دو جناح 
سياسي اصلي كشور در آس��تانه انتخابات مجلس 

يازدهم به آن رسيده اند.
به گزارش ايسنا، دوم اسفند يازدهمين دوره انتخابات 
مجلس شوراي اسلامي براي انتخاب 290 نماينده 
پارلمان برگزار مي ش��ود. اين در حالي اس��ت كه دو 
جناح اصلاح طلب و اصولگرا از مدت ها پيش به دنبال 
راهكارهاي متفاوتي براي پيروزي در اين انتخابات 
بودند. اما اقدام ه��ر دو جناح در فاصله يك هفته اي 
تبليغات انتخاباتي نشان مي دهد كه هيچ كدام از اين 

دو گروه نتوانسته اند به تعامل و وحدت برسند.

  اصلاح طلبان؛ دو ليست و ۲۰ اشتراك
در جناح چپ و ميان اصلاح طلبان از مدت ها پيش و 
به خصوص با مشخص شدن نتايج تاييد صلاحيت ها 
نظ��رات مختلفي در مورد ش��ركت ك��ردن يا عدم 
حضور در انتخابات مطرح بود. سرانجام شوراي عالي 
سياست گذاري اصلاح طلبان كه محمدرضا عارف 
رييس فعلي فراكس��يون اميد كه حتي خودش در 
انتخابات ثبت نام نكرده به عن��وان مرجعي كه با به 
وحدت رساندن اصلاح طلبان در انتخابات گذشته 
پيروزي شيرين 30 بر صفر آنها را در تهران به ارمغان 
آورد به اين نتيجه رسيد كه با توجه به تاييد نشدن 
كانديداهاي شاخص اصلاح طلب از دادن ليست در 
اين انتخابات خوددداري كند. البته اين شورا دست 
احزاب اصلاح طلب را براي ارايه ليست هاي انتخاباتي 
باز گذاشت تا هر حزب در صورت تمايل ليست خود 
را به آراي مردم بگذارد. در اين ميان حزب كارگزاران 
سازندگي كه از ابتدا اعلام كرده بود در هر شرايطي در 
انتخابات شركت خواهد كرد روز جمعه 25 بهمن و با 
آغاز تبليغات انتخاباتي، ليست 30 نفره مورد حمايت 
خود را در تهران از تاييد صلاحيت شدگان اصلاح طلب 
از احزاب و گروه هاي مختلف و همچنين مستقلين 
با عنوان »ياران هاشمي« منتش��ر كرد. عنواني كه 
مورد انتقاد برخ��ي اصلاح طلبان ق��رار گرفت و به 
عنوان سوءاستقاده از نام مرحوم هاشمي رفسنجاني 
مطرح شد. در ليست اوليه كارگزاران نام سيداحمد 
حس��يني و مراد دهداري وجود داشت اما فرداي آن 
روز طبق ليستي كه روزنامه سازندگي )ارگان حزب 
كارگزاران( منتشر كرد به جاي اين دو، نام علي صابري 
و علي حسين رضاييان )انجمن اسلامي مدرسين 
دانشگاه ها( اضافه شده بود. نكته جالب اينجاست كه 
روز يكشنبه 27 بهمن دوباره تغييراتي در اين ليست 
صورت گرفت و طبق آنچه روزنامه سازندگي منتشر 
كرد نام فريده اولادقباد و فخرالدين صابري به جاي دو 
نفري كه پيش از اين جايگزين شده بودند اضافه شد.

از س��وي ديگر روز شنبه 26 بهمن ائتلافي با حضور 
هشت حزب اصلاح طلب )حزب اسلامي كار، خانه 
كارگ��ر، حزب مردم س��الاري، مجم��ع فرهنگيان 
ايران اس��لامي، ح��زب آزادي، حزب همبس��تگي 
دانش آموختگان ايران، ح��زب وحدت و همكاري 
و انجمن اسلامي معلمان( ليس��ت 30 نفره تهران 
خود را با عنوان »ائتلاف براي ايران« منتش��ر كرد و 
فرج كيمجاني رييس ستاد انتخاباتي »ائتلاف براي 
ايران« در يك نشست خبري با اهالي رسانه در ارتباط 
با فعاليت احزاب اصلاح طلب جزييات ائتلاف هشت 

حزب اصلاح طلب را تشريح كرد.
اين دو گروه اصلاح طلب كه به نظر مي رسد ليست هاي 
اصل��ي اصلاح طلبان در انتخاب��ات مجلس يازدهم 
را ارايه كنند در برخي شهرس��تان ها هم ليست ها و 
كانديداهايي را براي انتخاب��ات معرفي كرده اند. در 
ليس��ت 30 نفره تهران »ياران هاشمي« و »ائتلاف 
براي ايران« نام 20 كانديدا مشترك است و عده اي 
اين گمانه زني را مطرح مي كنند كه ممكن است در 
آستانه انتخابات با ادغام اين دو ليست، اصلاح طلبان 

يك ليست واحد را براي انتخابات ارايه دهند.

    ليست هاي متعدد، بلاي جان اصولگرايان
در جناح راست اوضاع متفاوت است. اصولگرايان با 
توجه به رد صلاحيت كانديداهاي مطرح اصلاح طلب 
و انتقادات��ي كه به دولت روحان��ي كه مورد حمايت 
اصلاح طلبان بود، وارد اس��ت، خود را از پيش، برنده 
انتخابات مي دانند و همين موضوع باعث شده تا به 

فكر رقابت با يكديگر بيفتند.
در ميان اصولگرايان از مدت ها پيش براي رس��يدن 
به وحدت س��از و كاري تحت عنوان شوراي ائتلاف 
نيروهاي انقلاب )ش��انا( به رياست غلامعلي حداد 
عادل شكل گرفت تا شايد بتوانند به ليستي مشترك 
در انتخابات مجلس يازدهم برسند. اما در اين ميان 
جبهه پايداري طبق معمول بناي مخالفت گذاشت و 
رسيدن به وحدت را عملا ناممكن كرد. طبق شنيده ها 
گفته شده كه شرط پايداري براي ارايه ليست مشترك 
با شوراي ائتلاف حذف قاليباف بوده است. در اين ميان 
حداد عادل پيشنهاد انتشار ليست ائتلاف به سرليستي 
قاليباف و ليست پايداري به سرليستي آقاتهراني را 
مي دهد كه از سوي آقاتهراني و محصولي رد مي شود. 
از طرفي قاليباف پيشنهاد مي كند كه نامش از ليست 
حذف شود و به صورت مستقل در انتخابات شركت 
كند و ليس��ت ائتلاف 29 نفره منتشر شود كه اين 

پيشنهاد هم رد مي شود.
در ميان سه ليست اصلي اصولگرايان يعني شوراي 
ائتلاف نيروهاي انقلاب )ش��انا( و جبهه پايداري به 
سرليستي محمدباقر قاليباف و مرتضي آقاتهراني، 
جبهه پيشرفت، رفاه و عدالت به سرليستي غلامرضا 
مصباحي مقدم و جبهه جهادگران ايران اسلامي به 
سرليستي سيد محمد حسيني اشتراكات كمي به 
چشم مي خورد و بيشترين اشتراك ميان ليست هاي 

جبهه پيشرفت و جهادگران وجود دارد. 
تعدد ليست و كم بودن اشتراكات ميان ليست هاي 
متعدد اصولگرايان نشان دهنده اختلاف شديد و رقابت 
ميان آنان است و مي تواند براي جناح راست كه خود 
را از هم اكنون برنده انتخابات مجلس يازدهم مي داند 

به نقطه ضعفي بدل شود.

نامزدهاي مورد حمايتاسامي گروه ها

حزب جمهوري اسلامي
آيت الله سيدعلي خامنه اي، هاشمي رفسنجاني، محمدجواد باهنر، حسن آيت، محمدعلي رجايي، كاظم بجنوردي، علي اكبر ناطق نوري، عبدالمجيد معاديخواه، فخرالدين حجازي، جواد منصوري، هادي غفاري، محمدعلي هادي، محمد موسوي خوئيني ها، 
علي اكبر معين فر، ابوالقاسم سرحدي زاده، محمود كاشاني، حسين كمالي، اسدالله لاجوردي، مريم بهروزي، گوهرالشريعه دستغيب، محمدباقر لواساني، عبدالله جاسبي، سيف الله وحيد دستجردي، سعيد اماني، رضا زواره اي، محمدباقر شايورد، علي اكبر 

ولايتي، حبيب الله عسگراولادي، اكبر پوراستاد و محمدجواد حجتي كرماني.

جامعه روحانيت مبارز 
تهران

آيت الله سيدعلي خامنه اي، هاشمي رفسنجاني، محمد اسلامي، سيدعبدالمجيد ايرواني، محمدجواد باهنر، حسن حبيبي، محمدجواد حجتي كرماني، نجفقلي حبيبي، فخرالدين حجازي، محمدموسوي خوئيني ها، محمدعلي رجايي، گوهرالشريعه 
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محمدعلي هادي، ابراهيم يزدي، مصطفي چمران، احمد مولايي، فرشته هاشمي و شمس آ ل احمد.

دفتر همكاري مردم با 
رييس جمهور )بني صدر( 

محمد اسلامي، محمدحسين بتولي، فتح الله بني صدر، محمدرضا پسنديده، عبدالصمد تقي زاده، محمد جعفري، حسن حبيبي، محمدجواد حجتي كرماني، فخرالدين حجازي، كاظم سامي، عزت الله سحابي، مهدي شاه آبادي، محمدباقر شايورد، حسين 
شفيعي، طاهر صفارزاده، اعظم طالقاني، مهدي ظريف، نعمت غلاموند، علي گلزاده غفوري، علي اصغر مرواريد و محمدعلي هادي.

گروه همنام )وابستگان به 
نهضت آزادي و...( 

مهدي بازرگان، جلال الدين آشتياني، عبدالعلي بازرگان، فتح الله بني صدر، علي اصغر بهزادنيا، محمد توسلي، مصطفي چمران، حسن حبيبي، علي دانش منفرد، محمدعلي رجايي، يدالله سحابي، عزت الله سحابي، هاشم صباغيان، علي صادقي، مصطفي 
كتيرايي، علي اكبر معين فر، محمود مانيان و ابراهيم يزدي.

كاظم حسيبي، اصغر پارسا، اسدالله مبشري، پرويز ورجاوند، عبدالكريم انواري، محمود مانيان، حسن لباسچي، عبدالعلي اديب برومند، حسن شهيدي، ابراهيم كريم آبادي و عبدالحسين خليلي.جبهه ملي
نورالدين كيانوري، احسان طبري، محمدعلي عمويي، منوچهر بهزادي، فرج الله ميرزايي، مريم فرمانفرمايان، رفعت محمدزاده، هوشنگ ناظمي، محمد پورهرمزان، ملك  تاج محمدي، سياوش كسرايي تهراني، محمود سيدروغني، فاطمه ايزدي، هوشنگ شهلايي.حزب توده

كاظم سامي، مهدي ظريف، نظام الدين قهاري، محمود نكوروح مطلق، محمد ملكي، عبدالكريم لاهيجي، عبدالصمد تقي زاده، محمدجواد حجتي كرماني، محمد موسوي خوئيني ها، عزت الله سحابي، مصطفي ميرخاني و عزت الله خليلي.جاما
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گزارش 9 دريچه

برگزيت نهايتا فرا رسيد

»اتحاديه اروپا و بريتانيا« و تبعات جدايي 

چرا جنگ ها هيچ گاه پايان نمي يابند 

مترجم:  طلا تسليمي|
يادداشت جهاني تهيه شده توسط چتم هاوس، 
موسس�ه آلمان در امور بين الملل�ي و امنيتي، 
 اي اِي اي و انديشكده پيشرو مستقل با تمركز بر 

سياست هاي اروپايي.

ديپلماسي ايراني| در سال 2016 كه مردم بريتانيا 
به ترك اتحاديه اروپا )برگزيت( راي دادند، كمتر كسي 
پيش بيني مي كرد كه مذاكرات در اين زمينه بيش از 
سه سال طول بكشد و به دو انتخابات سراسري زودهنگام 
بينجام��د. اختلاف نظرها درباره ش��دت و زمان بندي 
جدايي بريتانيا از بلوك اروپايي تا پايان س��ال 2019 
ادامه داش��ت و تنها پس از پيروزي حزب محافظه كار 
بريتانيا در انتخابات ماه دسامبر بود كه مسير پيش رو 
روشن شد. اگرچه بريتانيا اتحاديه اروپا را به طور رسمي 
در تاريخ 31 ژانويه سال 2020 ترك كرده، اما ابتدا وارد 
يك دوره انتقال مي شود كه در جريان آن، همچنان در 
اتحاديه گمركي و بازار واحد اتحاديه اروپا خواهد ماند تا 

چارچوب روابط آتي به طور دقيق مشخص شود. 

  سياس�ت خارجي بريتانيا: يافتن يك تعادل 
جديد

 توماس رِينز 
)مدير برنامه اروپا در چتم هاوس در بريتانيا( 

برگزيت به موقعيت بريتانيا در 
جهان از نو شكل مي دهد چرا كه 
اين كش��ور با خروج از نهادهاي 
مش��ترك اتحادي��ه اروپا، يك 
سياست تجاري مستقل تدوين 
مي كند و درباره روابط بين المللي 
خود تصمي��م مي گيرد. اكنون فرصت مناس��ب براي 
بررسي مجدد فرضيات حاكم بر سياست خارجي بريتانيا 
در چند دهه گذشته ايجاد شده است. اغلب، ديدگاه به 
سياست خارجي بريتانيا پس از برگزيت به شور و شوق 
درباره توافق هاي تجاري با كشورهاي نيمكره انگليسي 
زبان تقليل يافته است. آنچه بريتانيا اكنون احتياج دارد، 
يك ارزيابي دقيق تر از چگونگي محافظت از منافع خود 
و ترويج آن در خارج از اتحاديه اروپا به گونه اي واقع بينانه 
و منعكس كنن��ده بريتانياي امروزي اس��ت. بريتانيا 
همچنان يك قدرت نظامي مهم و فعال باقي خواهد ماند 
و مي توان اميدوار بود كه به پيشرو بودن در زمينه توسعه 
بين المللي، حقوق بشر و ارزش هاي ليبرال ادامه مي دهد. 
دول��ت بريتانيا مي توان��د از طريق دفاع اس��تراتژيك 
برنامه ريزي شده و بازنگري امنيتي، منافع، ارزش ها، جاه 
طلبي ها و منابع مختلف را كه احتمالا با برخي مشكلات 
مواجه خواهند بود، پيش ببرد. اولي��ن اقدام در ايجاد 
سياست خارجي پسابرگزيت بايد برقراري يك رابطه 
كاري جديد با اتحاديه اروپا باشد كه همچنان بزرگ ترين 
شريك تجاري بريتانيا خواهد بود. يك مشاركت عملي 
در سياس��ت خارجي محور اصلي اين رابطه را تشكيل 
خواهد داد: همكاري نزديك در زمينه هايي مانند اجراي 
قانون و موضوعاتي از جمله تحريم ها و تغييرات آب و 
هوايي به نفع هر دو طرف خواهد بود. اما ايجاد يك رابطه 
جديد جامع به زمان نياز دارد. بريتانيا تسلط بر سياست 
تجاري خود را دوباره به دست خواهد آورد. اگرچه اين 
مساله پتانسيل در پيش گرفتن رويكردي زيركانه تر را 
براي بريتانيا فراهم مي آورد، اما اين كشور مدتي درگير 
جبران كاهش تجارت بريتانيا و اتحاديه اروپا خواهد بود 
به ويژه اينكه جدايي در زماني صورت گرفته كه سياست 
تجاري به طور فزاينده اي با ديگر موضوعات مرتبط شده 
است. بازپس گيري كنترل بر سياست تجاري همچنين 
به معناي بازگش��ت بيش��تر سياس��ت ها و مشكلات 
توافق هاي تجاري به كش��ور اس��ت. تمرك��ز بر توافق 
نامه هاي جديد با شركاي متوسط به جاي توافق با ايالات 
متحده كه در دوران ترامپ از نظر سياس��ي به ش��دت 

آش��فته اس��ت، منطقي تر ب��ه نظر مي رس��د. به طور 
گسترده تر، بريتانيا مي تواند درصدد ارزيابي مجدد روابط 
ديپلماتيك خود برآي��د. مي تواند تلاش كند تا الگوي 
»اي3« با فرانس��ه و آلمان را گسترش دهد يا ابتكارات 
بيشتري را با قدرت هاي ميانه هم فكر مانند كانادا و ژاپن 
در نظر بگيرد. حذر كردن از گرفتار ش��دن بين ايالات 
متحده و اروپا به ويژه اگر رييس جمهوري دونالد جي 
ترامپ براي دور دوم در انتخابات راي آورد، يك چالش 
مكرر خواهد بود. بريتاني��ا در حال حاضر در موقعيت 
مناسبي براي ايفاي نقش ميانجي نيست، اما بايد براي 
مهندسي همكاري در دو سوي اقيانوس اطلس تلاش 
كند: روابط امنيتي بريتانيا با امريكا عميق خواهد بود و 
جاذبه اقتصادي آن را در مدار اروپا نگه خواهد داشت؛ و 
دست كم در حال حاضر، بريتانيا از نظر سياسي در رابطه 
با مس��ائلي همچون تغييرات جوي، تجارت جهاني و 
خاورميانه با فرانس��ه و آلمان هماهنگ است. بريتانيا 
دوران س��ختي را براي ايجاد تعادل و ت��وازن در روابط 

خارجي پيش رو خواهد داشت.

   چالش هاي پيش رو براي بريتانيا و اتحاديه 
اروپا در سياست خارجي

نيكولاي فون اوندرزا 
)معاون اتحاديه اروپا/اروپا در موسسه آلمان در 

امور بين المللي و امنيتي( 
از منظ��ر سياس��ت خارج��ي، 
برگزي��ت همچنان ي��ك اقدام 
»باخت-باخت« اس��ت. اگرچه 
بريتاني��ا از مدت ه��ا پي��ش در 
پذي��رش سياس��ت خارجي و 
امنيتي اتحادي��ه اروپا مقاومت 
نشان مي داده، اما دسترسي خود را به چارچوبي كه از آن 
سود مي برده از دست داده است. در مقابل، اتحاديه اروپا 
هم يكي از قدرت هاي اصلي نظامي و ديپلماتيك خود و 
يك عضو دايم ش��وراي امنيت سازمان ملل را از دست 
مي دهد.  در حال حاضر، سه چالش برجسته پيش روي 
بريتانيا و اتحاديه اروپا وجود دارد. اولي اين اس��ت كه 
برخلاف ساير حوزه هاي سياست گذاري، برگزيت براي 
سياست خارجي و امنيتي اتحاديه اروپا عواقب فوري 
خواهد داشت. تا پايان س��ال 2020 همچنان قوانين 
اتحاديه اروپا ب��ر بريتانيا حاكم خواهد بود. با اين حال، 
سياست خارجي اتحاديه اروپا چندان ارتباطي با قوانين 
ندارد و بيشتر به هماهنگي مداوم در همه سطوح بين 
نهادهاي اتحاديه اروپا مروبط مي شود و بريتانيا ديگر 
جايگاهي در ميز مذاكرات در اين نهادها ندارد. دومي اين 
است كه كشورهاي عضو اتحاديه اروپا و بريتانيا مايلند 
در اس��رع وقت راه هاي جديدي براي همكاري بيابند. 
گستردگي بريتانيا در اين زمينه بيشتر يك مشكل به 
ش��مار مي رود تا مزيت. س��ازوكارهاي كشور ثالث كه 
اتحاديه اروپا به طور معمول براي كشورهايي مانند نروژ 
از آن استفاده مي كند، به آنها اجازه مي دهد در عمليات 
يا تحريم هاي اتحاديه اروپا ش��ركت كنند اما حق نظر 
دادن درباره مسير اس��تراتژيك اين اقدامات را فراهم 
نمي آورد. اي��ن قالب براي بريتاني��ا كار نخواهد كرد و 
اتحاديه اروپا هم تمايلي به موافقت با تاثيرگذاري يك 
كشور ثالث در تصميم گيري هاي خود نخواهد داشت. 
اين مساله باعث مي شود روند سياست خارجي اروپا در 
خارج از چارچوب اتحاديه اروپا صورت بگيرد و به سمت 
قالب هاي دو جانبه و چند جانبه مانند گروه بندي »اي 
3« پيش برود. سومي اين است كه ايالات متحده و اكثر 
اعضاي اتحاديه اروپا بر سر مسائل مهم سياست خارجي 
اختلاف نظر دارن��د و بريتانيا بين اين دو قطب گرفتار 
خواهد شد. بريتانيا ديگر به مثابه يك پل بين دو سوي 
اقيانوس اطلس عمل نخواهد كرد و بيشتر مجبور خواهد 
شد يك طرف را به هزينه از دست دادن ديگري، انتخاب 
كند. اگرچه يكي از اهداف پسابرگزيتي بريتانيا دستيابي 

به توافق تجارت آزاد با ايالات متحده است، اما از زمان 
راي گيري جدايي در سال 2016 در موضوعات مهم از 
جمله تنش هاي ايران، توافق نامه پاريس و غيره بيشتر 
جانب متحدان اروپايي خود را گرفته است. اكنون كه 
برگزيت رسمي شده، براي لندن حفظ توازن در روابط 

با بروكسل و واشنگتن دشوارتر خواهد شد. 

  جن�گ امريكا و اتحاديه اروپا بر س�ر روابط 
با بريتانيا

 اتِوره گرِكو 
)معاون اجرايي موسسه امور بين الملل ايتاليا( 

بريتانيا از 31 ژانويه وارد يك دوره 
انتقال��ي پيچيده ش��ده كه در 
جري��ان آن مجبور ب��ه مذاكره 
درباره رواب��ط دوجانبه جديد با 
اتحاديه اروپا خواهد بود. دولت 
بريتانيا هدف دس��تيابي به يك 
توافق تجارت آزاد با »تعرفه صفر، س��هميه صفر« را با 
اتحاديه اروپا دنبال مي كند، اما توافق نظارتي كه مي تواند 
آن را با اتحاديه اروپا وابس��ته نگه دارد و آزادي آن را در 
رابطه با توافق هاي تجارت آزاد ديگر از بين مي برد، رد 
مي كند. هدف بوريس جانسون، نخست وزير بريتانيا، 
اين اس��ت كه به سياس��ت اقتصادي كش��ورش »بعد 
جهاني« بده��د. اتحاديه اروپا از ي��ك معامله تجاري 
بلندپروازانه حمايت مي كند، اما تنها در ازاي مقرراتي كه 
زمينه را براي كسب اطمينان از تراز بودن زمين بازي 
فراهم مي آورند كه براي نمون��ه مي توان به همگرايي 
مقررات در بخش هايي مانند محيط زيست، كمك هاي 
دولتي و حقوق كارگران اش��اره كرد. اولويت بروكسل 
حفظ انس��جام بازار واحد اس��ت. پر كردن شكاف بين 
مواضع دو طرف آسان نخواهد بود، به ويژه اينكه جانسون 
و اعضاي دولت او وعده داده اند برگزيت در پايان 2020 
به هر صورتي اتفاق بيفتد. او ممكن است در برابر زمان 
شكست بخورد. در حقيقت، منتقدان جانسون هنوز هم 
چشم انداز يك برگزيت ناگهاني را محتمل تر مي دانند. 
در همين حال، بريتانيا به دنب��ال اولويت دادن به يك 
توافق تجارت آزاد با ايالات متحده است. دولت دونالد 
جي ترامپ كه از طرفداران سرسخت و فعال برگزيت 
بوده، ظاهرا قصد دارد براي تعميق فاصله بين لندن و 
بروكسل، با بريتانيا وارد مذاكره شود. اين مساله بريتانيا 

را به تلاش بيش��تر براي دس��تيابي به استقلال كامل 
مقرراتي تحريك كرده اس��ت. بي ش��ك اگ��ر لندن با 
بروكسل به توافقي برسد كه با همگرايي مقررات همراه 
باشد، مذاكرات تجاري با واشنگتن به ويژه در ارتباط با 
مواد غذايي و محصولات دامي، بسيار پيچيده خواهد 
ش��د. در حالي كه خطوط قرمز اتحاديه اروپا براي يك 
دولت مشتاق به بازگرداندن حاكميت خود در بريتانيا 
بسيار سختگيرانه مي نمايد، ايالات متحده از اين كشور 
مي خواهد ك��ه قوانين نظارت��ي در برخي بخش هاي 
اقتصادي مانند داروس��ازي را تغيير دهد و اين مساله 
مي تواند اعتراض قابل توجه مردم را در پي داشته باشد. 
نگراني ها و اختلاف نظر مشابه درباره استانداردهاست 
كه به عدم موفقيت مذاكرات در تجارت، سرمايه گذاري 
و همكاري در دو سوي اقيانوس اطلس )تي تي اي پي( 
انجاميده اس��ت. در يك نقطه مشخص، لندن مجبور 
خواهد شد بين الگوهاي نظارتي اروپا و ايالات متحده 

يكي را انتخاب كند.

  استقلال ملي و وحدت اروپايي
 استيون بلاكمنز 

)پژوهش�گر ارش�د در مركز مطالعات سياست 
اروپايي در بلژيك( 

اتحاديه اروپا پس از چندين دهه 
توسعه و عضوگيري، اكنون يك 
عضو خود را از دست داده است. 
تا اينج��اي كار، تجربه دردناك 
برگزيت به انسجام بيشتر بين 27 
ش��ريك باقي مانده انجاميده و 
اتحاديه را تضعيف نكرده است. با اين حال، اگر اتحاديه 
اروپا بخواهد كه خروج بريتانيا از اتحاديه همچنان عاملي 
براي »نزديكي هر چه بيش��تر ديگر اعضا« باشد، بايد 

دست كم 3 درس از اين ماجرا بگيرد.
1- قدرت در وحدت اس��ت. دستورالعمل هاي شوراي 
اروپا براي برگزيت به عمد امكان انعطاف پذيري اندكي 
براي كميسيون اروپايي در مذاكرات از طرف اين بلوك 
فراهم آورد، اتحادي كه با شكاف هاي عميق در بريتانيا 
در تضاد كامل بود. براي اتحاديه اروپاي مواجه شده با 
بحران، به ويژه با توجه به اينكه اعضاي آن اغلب بر سر 
چالش هاي سياس��ت خارجي اختلاف نظر دارند، اين 
يك تجربه ارتقاء دهنده بود. قدرت اقتصادي و نظارتي 

هسته اصلي اتحاديه اروپا را تعريف مي كند، اما اين نهاد 
يك تلاش سياسي فراتر از يك توافق تجارت آزاد است. 
پرونده ايرلند نشان مي دهد كه عضويت در اتحاديه اروپا 
مي تواند براي يك كشور محافظت بيشتري فراهم آورد و 

آن را در پيشبرد منافع ملي خود سوق دهد.
2- وابس��تگي متقابل انكار ش��دني نيست. سيستم 
بين المللي مدرن عمدتا بر مبناي دو مفهوم ساختگي 
حاكميت ايجاد مي شود كه يكي بر تاكيد بر مرزهاي ملي 
اصرار دارد و ديگري بر انحصار اقتدار تصميم گيري در آن 
مرزها. ماجراي برگزيت نشان داد كه اين مفهوم بسيار 
دشوار و پرهزينه است. مساله ايرلند به وضوح نشان داد 
كه تصورات بريتانيا چه چيزي كم داش��ت: يك كشور 
مي تواند با تجميع با ديگ��ران از نظر تئوري حاكميت 
مس��تقل خود را از دست بدهد، اما در عين حال قدرت 
زيادي در دنياي واقعي كسب مي كند. اتحاديه اروپا نيز 
بايد بپذيرد كه وابس��تگي متقابل، يك شمشير دو لبه 
است. جدايي بريتانيا اتحاديه اروپا را تضعيف مي كند. 
از آنجايي كه هيچ يك از طرفين چارچوب روابط آتي را 
در كنترل ندارند، هر دو مسوول محدود كردن خسارت 
ناشي از جدايي هستند. اتحاديه اروپا بايد از جنبه هاي 
منفي تاكيد بيش از اندازه بر موضع گيري قانوني به ويژه 
در زمينه هايي كه مشاركت بريتانيا به طور مستقيم به 
اتحاديه سود مي رساند از جمله امنيت و دفاع، احتياط 
كند. مباحث اتحاديه اروپا در س��طح مل��ي مي برد يا 
مي بازد. آشفتگي سياسي و بي اعتمادي اقتصادي كه 
برگزيت در بريتانيا ايجاد كرده، ساير كشورهاي اتحاديه 
اروپا را از خروج دومينو وار از اين بلوك بازداشته است. 
روند پوپوليستي در بسياري از مناطق در اروپا متوقف 
شده و نگاه انتقادي بين المللي به برگزيت يك موفقيت 
بزرگ براي اتحاديه اروپا بوده است. اما هنوز زمان آرامش 
فرا نرسيده است. برگزيت بايد هشداري براي همه باشد 
كه اگر مردم عادي اتحاديه اروپا را نهادي دور از دسترس، 
غير قابل ارزيابي و دوردس��ت ببينن��د، چه اتفاقي رخ 
خواهد داد. آزمون واقعي اتحاديه اروپا زمان وقوع ركود 
بعدي است چرا كه كش��ورها باز هم اتحاديه را قرباني 
خواهند كرد و براي شكست خود، نهاد اروپايي را مقصر 
خواهند دانست. اتحاديه اروپا بايد تغيير كند و از پايين 
به بالا دچار تحول ش��ود و به شيوه بهتري نمايندگي 

شهروندان در دفاع از اروپا را بر عهده بگيرد.
منبع: شوراي روابط خارجي 

مايكل ال. فالك| ترجمه  :يوسف نوري زاده|
نقد اقتصاد سياسي|

 جنگ در سرتاس��ر تاريخ بش��ريت، يگانه عامل معرف 
هستي ما روي اين سياره بوده؛ و هرگز پايان نمي يابد. 
هزينه هاي عظيم آن به لح��اظ زندگي هاي بربادرفته، 
پول هاي خرج شده، و رنج هايي كه بر بشر رفته، مصيبتي 
مستمر براي بشريت به بار آورده اما همواره مورد غفلت 
قرار گرفته است. كشتنِ همنوعان مان به عنوان ركني 
شرم آور براي گونه ما بر جريده تاريخ به ثبت رسيده است. 
با اين حال، در نحوه مواجهه با يكديگر عامل »شرمناكي« 
به ندرت عاملي تعيين كننده بوده است. تاريخ به وضوح 
نشان مي دهد كه كش��تار بي امانِ همنوعان، در واقع، 
ماهيت راس��تين تمدن ما بوده اس��ت. م��ا توجيهات 
راهگشاي عديده اي براي بي حرمتي به شأن زندگاني 
همه ابناي بش��ر ابداع كرده ايم تا حدي كه كش��تن، به 
هر دليلي كه باشد، به طرز بس غم انگيزي به عنوان يك 
هنجارِ پذيرفته ش��ده مقبوليت عام يافته است. كافي 
است تبليغات توجيه گر انبوه شهروندانِ اكثرا بي گناه و 
به دام افتاده در كشاكش بين قدرت ها را در نظر بگيريد. 
كشتن به اندازه زندگي به يك امر متعارف تبديل شده، 
و ما به ندرت به خوف و هراس نهفته در اين واقعيت پي 
مي بريم. به لحاظ عاطفي به واسطه صحنه هاي رسانه اي 
از واقعياتي كه خالي از احساس��ند، حس انساني خود 
را نس��بت به مرگ غم انگيز انس��ان ها از دست داده ايم. 
به رغم پيشرفت هاي بسياري كه عمدتا پيشرفت هاي 
فناوران��ه بوده اند، نحوه برخورد ما ب��ا يكديگر هنوز به 
سبك و سياق انسان هاي قرون وسطي انجام مي گيرد. 
با تخريب كش��ورها، ش��هرها، روس��تاها و جابه جايي 
ميليون ها پناهنده كه به س��ختي توانسته اند از خون و 
خونريزي جان س��الم به در برند، چه بسا اسفناك تر از 

قبل به كشتار تعمدي همنوعان مان مبادرت مي ورزيم. 
حقيقت فجيعي كه به راحتي آن را تحريف كرده و پذيراي 
آن شده ايم اين اس��ت كه جنگ، در همه اشكال خود، 
تا حد قابل ملاحظ��ه اي ديگر چيزي بيش از صرفا يك 
پديده فرسايشي  نيست يا، بي پرده گفته باشيم، به اين 
بر مي گردد كه كدام جناح مي تواند انسان هاي بيشتري 
را از پ��ا در آورد )يعني پس��ر، پدر، دختر، م��ادر، برادر، 
خواهر، فرزند، پدربزرگ و مادرب��زرگ، قوم و خويش، 
و بيشتر( . آيا اين معدوم سازي تعمدي به دست يابي به 
آن هدف مي ارزد؟ آيا فرونشاندن عطش قدرت مهم تر 
از مرگ ومير دايمي ساير انسان ها ست؟ قداست زندگي 
با شيوه سنگدلانه اي كه اين گونه با طيب خاطر رخصت 
مي دهيم از دست انسان ها ستانده شود، از نظرها پنهان 
مانده اس��ت.  ما حتي واژه هاي هوش��مندانه اي ابداع 
كرده ايم تا روي خوف و هراس ناش��ي از كشت وكشتار 
بي رحمانه از اين دس��ت را بپوشانيم: پاكسازي قومي، 
نسل كشي، هولوكاست، نزاع و درگيري، اقدام پليسي، 
زدوخ��ورد، خصوم��ت، رودررويي، مناقش��ه، تعرض، 
درگيري كنترل شده، مداخله نظامي، حمله پيشگيرانه، 
عمليات احتياطي برون مرزي، كه سرمنشأ همگي اين 
رفتار ها همان پديده حي و حاضر است كه جنگ باشد. 
كش��تن، فارغ از آنكه چه واژه اي ب��راي آن به كار رود يا 
چگونه در دهان خود بچرخانيم، همچنان كشتن است. 
نمي توان به گرفتن ارادي جان انسان ها طهارت بخشيد.

هر مرگِ ناشي از قتل يك انس��ان به معني فروكاهي 
حقارت بار تمدن انساني براي بازماندگان است.

ما مثل ساير موجودات زنده اين سياره، دو وظيفه عمده 
داريم كه فطرتا به هم تنيده اند؛ 1- استمرار بخشيدن 
به هستي گونه ها از طريق توليد مثل؛ 2- ادامه حيات. 
آنچه در اين بين رخ مي دهد معرف ماست. و با آنكه در 

فناوري به پيشرفت هاي عظيمي نائل شده ايم، شاخص 
واقعي هويت ما شيوه پاسداشت تماميت زندگي از جمله 
حيات سياره ماست؛ انسانيتي برخاسته از همزيستي. 
تاريخ به وضوح بارها و بارها به ما نشان داده كه اكثريت 
عظيمي از گونه ما انسان ها ازبنياد نژادپرست، مغرض، 
متعصب و نابردبار نسبت به كساني هستيم كه به لحاظ 
رنگ پوس��ت، ظاهر فيزيكي، زبان، فرهنگ، مذهب، 
نژاد، فاصله طبقاتي يا مليت متفاوت از ما مي باشند و 
همين امر به رفتارهاي خاص ناخواسته دامن زده است. 
در بهترين وضعي��ت، اين تفاوت ها را تحمل مي كنيم 
تا از س��تيزه جويي پرهيز كرده تا صرف��ا »با هم كنار 
بياييم«، به جاي آنكه رفتار اخلاقي و ايده آلِ پذيرشِ 
بي قيدوش��رط يكديگر و مبتني بر انس��انيتِ متقابل 
را پيشه كنيم. متأس��فانه رايج ترين واكنش ما به اين 
تفاوت ها تنش زايي است كه متناوبا در يك سير قهقرايي 
به تعرض و خشونت منجر مي گردد. يكي از عمده ترين 
عللِ خصومت هايي كه با تناوب زياد و با چنان سرعت 
»غي��رارادي« دامن م��ا را مي گيرد، به »ق��درت« باز 
مي گ��ردد. بررس��ي كش��اكش هاي قدرت طلبانه در 
سرتاس��ر اعصار همواره حول و ح��وش ثروت، اقليم و 
اعِمال اقتدار بر ديگران متمركز بوده؛ همه اين وجوه در 
پيوند با يكديگرند. سرمايه داري يا توليد، كسب و حفظ 
ثروت، در اش��كال گوناگونِ خود، سرمنش��أ نمايش و 
تجلي قدرت بوده. تقريبا همه تعرضاتي كه گونه ما بدان 
متوسل شده و جنگ به راه انداخته توسط كساني بوده 
كه قدرت را به دست داشته اند، يا به دنبال كسب قدرت 
بوده اند. عمدتا جنگ هميشه ابزار طبقه حاكم بوده براي 
پيشبرد گسترش يا محافظت از منافع خود؛ چه با كنترل 
منابع باشد، چه اقليم ويا مردم. مساله زندگي اكثريت 
به نفع اقليتِ انسان ها در ميان است. از اين روست كه 

ميليون ها انسان به جنگ گسيل مي شوند تا بميرند يا 
نقص عضو شوند، نه براي دموكراسي يا آزادي، بلكه براي 
كسب قدرت. قدرت، تشفي خاطري است براي منيت 
انس��اني. نهايتِ لغزش منيت است، چه توسط همسر 
آسيب رسان انجام بگيرد، قلدر حياط مدرسه، رييس 
ديكتاتور مآب، جبار سياسي يا يك دولت اليگارش. با 
توجه به اهميت اين رفتار، آدمي شايد بگويد عملي است 
بيش وكم طبيعي، اما متاسفانه تا حد قابل ملاحظه اي 
منبعث از توهم زدگي  ماست و در نتيجه پذيرش جنگ 
به خاطر مقاصد عديده ظاهري آن است. اين شكل از 
نابخردي كوته نظرانه كه مشخصه جامعه اي است كه تا 
بدين حد پذيراي ستيزه جويي و جنگ است، نسبت 
به اثر زيان بار سرمايه داري هم نابيناست كه بي ترديد 
علت العل��ل تنش ها و نزاع هاي جهاني اس��ت. قدرت 
به نظام س��رمايه داري و به موفقيت ني��از مبرم دارد. و 
سرمايه داري براي ادامه حيات به ساختارهاي قدرت 
نياز دارد. ابزار آنها يا كنترل نيروهاي بازار اس��ت يا، در 
مواقع اضطراري، دس��ت درازي خشونت بار فيزيكي و 
اقتصادي و زيست محيطي، يا هر سه آنها. اين اژدهاي 
سه سرِ قدرت و س��رمايه داري و دست درازي است كه 
زندگي بسياري از گونه هاي بي گناه را به تباهي كشانده؛ 
چه انسان، چه غير انسان. عملكرد سرمايه داري و موتور 
آن، وال اس��تريت، فارغ از آنكه به چه دست اندازهايي 
مي افتد، فقط به س��ودآوري نامحدود منوط اس��ت. 
هستي آنها دربست به انگيزه سودآوري وابسته است؛ 
تا بدان حد ك��ه انبوهي از كالاهاي اساس��ي در قالب 
محصولات و خدماتي بازتوليد مي شوند كه از مقصود 
اوليه خود دور شده و آگهي هاي سرسام آور و بي پايان 
با تاخت وتاز خود محصولات رفاهي غير ضروري را به 
خورد مردم مي دهند. اسم آن را »پيشرفت« مي گذارند 

تا زندگي ساده تر و آسان تر شود! مهاتما گاندي مي گفت 
»جهان به اندازه رفع نياز همه دارد، اما نه به اندازه فرو 
نشاندن حرص وآز همه.« به زباني صاف و ساده، جان 
س��رمايه داري به حرص وآز بسته است تا مدام بيشتر 
توليد كند، نه به خاطر مصرف كننده، بلكه در عوض، به 

قصد سود بيشتر به نفع سهام داران خود.
س��رمايه داري بدون س��ود نمي تواند ب��ه حيات خود 
ادامه دهد. تعرض، بازوي قدرتمند سرمايه داري بوده. 
س��رمايه داري هم س��اختار قدرت را تغذيه مي كند؛ و 
اگر چه اين مقاله صرفا ب��ر نابودي زندگي بر اثر جنگ 
متمركز بوده، ضايعه بزرگ ديگ��ري كه از مخاطرات 
سرمايه داري است نابودي بهداشت و سلامت، محيط  
زيس��ت، و زيرساخت هاست كه به طرز چشمگيري بر 
زندگي ميليون ها انسان اثر مي گذارد. شاهان، ملكه ها، 
فرمانروايان، امپراتوران، روساي جمهور، و نخست وزيران 
زيادي در سرتاس��ر تاريخ به وضوح نش��ان داده اند كه 
بي هيچ ش��ك وترديد بزرگ ترين تهديد براي زندگي 
روي اين سياره، عطش سيري ناپذير قدرت بوده است. 
برخلاف تعالي��م آموزش وپرورش مان كه هدف دولت 
نمايندگي دموكراسي است، در عوض به ابزاري در دست 
عده اي قليل تبديل شده تا با كنترل و استثمار توده هاي 
غافل، از طريق ايجاد خوف و هراس، به ثروت هاي عظيم 
و قدرت دس��ت بيابند. ما به عنوان يك��ي از گونه هاي 
ساكن روي اين سياره به همراه ساير گونه ها و موجودات 
زنده لازم است خوب در آينه به خود نظر بيفكنيم تا به 
حقيقت هستي خود و تأثيري كه بر يكديگر و بر سياره 
گذاشته ايم پي ببريم. مس��اله ديگر اين نيست كه چه 
شده ايم، بلكه مساله اين اس��ت كه چه نشده ايم: ما به 
موجوداتي انسان دوست تبديل نشده ايم.آيا سرنوشت 

ما از اين قرار بوده؟
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توان نظامي چين، كابوس 
كاخ سفيد

قدرت نظامي چين در دو دهه گذشته همپاي با توان 
اقتصادي اين كشور توسعه يافته است و پكن را به 
مهم ترين رقيب و عامل نگراني واشنگتن در عرصه 
امنيتي تبديل كرده است. ايرنا با بيان مطلب افزود: در 
دو سال اخير بر هزينه هاي نظامي كشورهاي جهان 
افزوده شده است و چين نيز از اين قاعده مستثني 
نيس��ت. گفته مي شود، در س��ال 2019 بيشتر از 
2000 ميليارد دلار براي خريدهاي تس��ليحاتي 
هزينه شده است كه در كل نسبت به سال پيش از 
آن حدود ۵ درصد افزايش را نشان مي دهد. اين آمار 
روبه رشد و حيرت آور از نگاه بسياري از تحليلگران 
حكايت از آغاز دوباره رقابت تسليحاتي ميان كشورها 
و به ويژه قدرت هاي ب��زرگ دارد. امريكا و چين به 
عنوان دو اقتصاد بزرگ جهان در صدر كش��ورهاي 
داراي بالاترين هزينه هاي نظامي قرار دارند. البته 
هزينه هاي نظامي كاخ س��فيد نزديك به سه برابر 
بيشتر از پكن است كه در رتبه دوم قرار دارد. امريكا 
بين 6۵0 تا 700 و چين حدود 2۵0 ميليارد دلار را 
در سال گذشته صرف توسعه توان تسليحاتي خود 
كرده اند. در سال 1996 هزينه هاي نظامي امريكا 
16 برابر چين بود. درحالي كه پكن آن زمان تنها 2۵ 
ميليارد دلار هزينه نظامي داشت، امريكا ۴20 ميليارد 
دلار صرف كرد. اين رقم در سال 2006 براي چين 
به 90 و براي امريكا به 6۴0 ميليارد دلار رسيد. در 
سال 201۸ از فاصله دو كشور به اندازه چشمگيري 
كاسته شد به نحوي كه هزينه نظامي امريكا كمتر از 
سه برابر چين شد، چيني ها حدود2۵0 و امريكا 6۵0 
ميليارد دلار براي حوزه هاي نظامي هزينه كردند. در 
بررسي موسسه مطالعات استراتژيك، ايالات متحده 
هنوز بيشتر از ديگر كشورها هزينه نظامي دارد به 
گونه اي كه رقم آن چند برابر همه كشورهاي اروپايي 
بيش��تر و نزديك به 700 ميليارد دلار عنوان شده 
است. ايالات متحده در دوره بين سال هاي 201۸ تا 
2019 بيشتر از ۵0 ميليارد دلار بر هزينه نظامي خود 
افزوده است. رشد اين هزينه ها براي امريكا و چين 
بيش از 6 درصد بيان شد. گفته مي شود هزينه هاي 
نظامي چين بيشتر از 1۸0 ميليارد دلار بوده است. 
در دو دهه گذش��ته ارتش آزادي بخش چين، خود 
را از شكل يك نيروي قديمي و بزرگ به ساختاري 
توانمند و مدرن تبديل كرده است. اگرچه چين از 
نظر سخت افزار نظامي و مهارت هاي عملياتي فاصله 
زيادي با ايالات متحده دارد، به تناس��ب توانس��ته 
است قابليت هاي خود را در مقابله با موقعيت هاي 
بحراني ارتقا دهد. موسسه »رند« در كتابي به ارزيابي 
مزيت هاي نظامي ايالات متحده و چين در مقابل 
يكديگر پرداخته و در 10 ح��وزه توانايي نظامي و 
ارتش دو كشور را مقايسه كرده است. در اين پژوهش 
مزيت هاي نسبي هر يك از دو ارتش امريكا و چين در 
زمينه هاي مختلف درگيري ها در سال هاي 1996 تا 
2017 مقايسه شده است. در اين چارچوب و براي 
پيروزي در هر سناريويي اهداف تهاجمي چين در 
بخش هاي عملياتي مورد توجه قرار گرفته است، حال 
آنكه اهداف دفاعي ايالات متحده با حفظ و ارتقاي 
توانايي ها در چند حوزه محدود عنوان شده است. با 
اين همه يك اصل در اين پژوهش مورد تاكيد قرار 
گرفته است كه نمايش عملكرد بهتر پكن در حوزه 
نظامي مي تواند باعث افزايش هزينه ها، طولاني شدن 
درگيري ها و افزايش مخاطرات براي واشنگتن شود.

براساس بسياري از برآوردها، اگرچه چين به صورت 
جدي در حوزه نظامي تمركز كرده اس��ت، هنوز 
فاصله زيادي با توانايي هاي امريكا دارد و اين نكته از 
بودجه نظامي آنها در سال گذشته پيداست. بودجه 
نظامي امريكا حدود سه برابر بودجه اي است كه 
پكن تصويب كرد، با اين حال چين توانسته است 
در حوزه هاي عملياتي سرعت چشمگيري را كسب 
كند. موسسه ها و تحليلگران امريكايي نسبت به 
دقيق بودن روند و س��رعت پيشرفت برنامه هاي 
نظامي چين ترديد دارند. كارشناس��ان موسسه 
تحقيقات اس��تراتژيك تاكيد دارند شفافيتي در 
مورد هزينه هاي نظامي اين كش��ور وجود ندارد. 
برخي رسانه ها رقم رس��مي هزينه هاي نظامي 
پكن را ح��دود 1۸0 ميليارد دلار اعلام كردند. اما 
موسسه ياد شده اعتقاد دارد مبلغ واقعي هزينه هاي 
چين در سال 2017 بيشتر از ارقامي است كه به 
صورت رسمي از س��وي دولت بيان مي شود. رقم 
واقعي بودجه نظامي پكن در آن س��ال بيشتر از 
210 ميليارد دلار ارزيابي شده كه شامل بودجه 
نظامي مركزي و محلي، خريدهاي تسليحاتي و 
بخش هاي توسعه و تحقيق است. تارنماي »گلوبال 
فايرپاور« در زمينه تداوم رشد نظامي چين آورده 
است، اين كش��ور مي تواند مهم ترين رقيب براي 
توانايي هاي امريكا و روسيه در آينده نه چندان دور 
باشد.  براساس اين پژوهش شمار كل نيروي نظامي 
رسمي چين نزديك به 2 ميليون و هفتصد هزار 
نفر است كه حدود ۵00 هزار نفر از آنها نيروهاي 
ذخيره هستند. اين كشور بيشتر از 1200 فروند 
هواپيماي جنگن��ده دارد ضمن اينكه نزديك به 
300 فروند هليكوپتر تهاجم��ي آماده رزم نيز در 
اختيار دارد. چين همچنين 770 ناو و ناوچه جنگي 
دارد كه دو عدد از آنها ناو هواپيمابر هستند. چين 
7۴ زيردريايي جنگي نيز دارد. بودجه نظامي چين 
در سال 200۸ حدود ۸0 ميليارد دلار بود. با نگاهي 
به آمار چندساله معلوم مي شود، هزينه هاي نظامي 
چين در يك دهه اخير نزديك به 1.۸ درصد توليد 
ملي آن بوده است حال آنكه عددي كه به صورت 
رسمي اعلام شد حدود 1.3 درصد توليد ملي اين 
كشور را نشان مي دهد. نشريه »بيزينس اينسايدر« 
اعتقاد دارد، اگرچه هنوز نيروي نظامي چين عقب تر 
از امريكا قرار دارد، ممكن است قدرت نظامي اين 
كشور به لطف 6 راهبرد هوشمندانه و دقيق، زودتر 

از زمان مورد انتظار امريكا را پشت سر بگذارد.
ب��ر پايه اين تحليل، اظهارات يك��ي از مقام هاي 
وزارت دف��اع امريكا نش��ان از نگراني جدي كاخ 

سفيد نسبت به آينده حركت پكن دارد. 



دانش و فن10دنياي فناوري

 از كاهش قدرت خريد و توليد تا تعطيلي بزرگ ترين كنگره جهاني موبايل

بلايي كه كرونا  بر سر صنعت  فناوري آورد 
گروه دانش و فن   

شيوع ويروس كرونا در چين به همه صنايع خساراتي 
وارد كرده، مركز زنجيره ذخاير صنعت فناوري جهان 
را به ل��رزه درآورده، بس��ياري از كارخانه هاي چيني 
تعطيل شده اند، كارگران سرگردانند و همين موضوع 
براي شركت هاي بزرگ از اپل گرفته تا آمازون و تسلا 
چالش هايي ايجاد كرده اس��ت. گزارش هاي مختلف 
حاكي از آن است كه اين ويروس خسارت سنگيني به 
صنعت فناوري و موبايل زده است. به نوشته فايننشال 
تايمز، در يك نگاه پيامدهاي اين ويروس عفوني مانند 
زنجيره اي از مهره هاي دومينو به رويدادهاي مختلفي 
منجر مي شود. به عنوان مثال ويروس كرونا سبب شده 
عرضه آيفون جديد به تأخي��ر بيفتد زيرا اين ويروس 
توليد در چين را مختل كرده اس��ت. فاكسكان يكي 
از بزرگ ترين توليد كنندگان دستگاه هاي اپل است. 
اين شركت به دليل شيوع كرونا مجبور شد تأسيسات 
خود را به طور موقت تعطيل كن��د و اكنون فقط يك 
كارخانه خود را بازگش��ايي كرده است كه حدود ۱۰ 
درصد نيروي كار اين شركت در آنجا مشغول هستند. 
يكي از تحليلگران موسسه مشاوره مورنينگ استار در 
سنگاپور مي گويد: »ايالت هاي ژجيانگ، گوانگ دانگ 
و هنان شاهد بيشترين مبتلايان به اين ويروس بودند. 
اين ايالت ها اهميت زيادي در توليد محصولات فناورانه 
دارند و همين امر چالش بزرگ��ي ايجاد مي كند.« به 
گفته او احتمال دارد توليد آيفون ارزان قيمتي كه قرار 
بود در ماه مارس رونمايي ش��ود، چند هفته به تأخير 
بيفتد. از سوي ديگر اپل از هم اكنون پيش بيني خود 
از رش��د درآمدش را از پنج به س��ه درصد كاهش داده 
است. از سوي ديگر طبق گزارش موسسه تحقيقاتي 
كانترپوين��ت، تصميم اپل براي بس��ته نگه داش��تن 
فروشگاه خود تا ۱۵ فوريه به كاهش فروش يك ميليون 

دستگاه منجر مي شود.
واحدهاي توليد نيمه رسانا و نمايشگرهاي ال سي دي يا 
fab طي تعطيلات سال نو چيني فعاليت خود را متوقف 
نكردند زي��را هزينه هاي توقف توليد برخي تجهيزات 
بسيار زياد اس��ت. اما صنعت توليد نمايشگر به شدت 
تحت تاثير ش��يوع كرونا در ايالت ووهان است. در اين 
ايالت پنج كارخانه توليد ال سي دي وجود دارد. شركت 
بي.او.اي تكنولوژيز كه بزرگ ترين س��ازنده پنل هاي 
ال سي است، ۱۷ درصد ذخيره جهاني را تامين مي كند. 
اين شركت از نوامبر ۲۰۱۹ ميلادي فعاليت تاسيسات 
خود در ووهان را گسترش داده بود و قصد داشت تا توليد 
انبوه را در ژانويه ۲۰۲۰ ميلادي آغاز كند اما با ش��يوع 
كرونا مواجه شد. اين روند به كاهش ذخاير ال سي دي 
در بازار منجر مي ش��ود. اريك چيو كارشناس شركت 
ترند فورس مي گويد: »در ماه جاري قيمت پنل هاي ۶۵ 

اينچي حداقل يك يا دو دلار رشد مي كند.«

  كاهش قدرت خريد و توليد موبايل
 در سه ماهه نخست ۲۰۲۰

نشريه گاردين در گزارش��ي به تعطيلي كارخانه ها و 
افزايش قيمت براي مصرف كننده ها اش��اره كرده و 

نوش��ت: هرچند از هفته گذشته بسياري از كارگران 
فعاليت خود را آغاز كرده اند اما بسياري از كارخانه ها، 
مغازه ها و دفاتر كاري تعطيلند. شركت هاي ال جي، 
سامسونگ و فاكس كان نيز بسياري از واحدهاي خود 
را بازگش��ايي نكرده اند. به همين دليل تحليل گران 
پيش بيني مي كنند توليد موبايل در سه ماهه جاري 

ميلادي بيش از ۱۰ درصد كاهش يابد. 
طبق پيش بيني موسس��ه مالي گلدمن س��اكس تا 
۴ فوري��ه، اين ويروس به بازده س��هام ش��ركت هاي 
صنعت ارتباطات در آس��يا ۵.۸ درصد خسارت زده 
است. همچنين خسارت ويروس كرونا به بازده سهام 
شركت هاي صنعت فناوري اطلاعات در كشورهاي 

آسيايي ۷.۴ درصد تخمين زده شده است.
روزنامه ساوث چاينا مورنينگ پس��ت اشاره مي كند 
ش��يوع ويروس كرونا در ايالت ووهان چين احتمالا 
به كاهش بارگي��ري محموله ه��اي موبايل از چين 
منجر مي شود. ليندا سويي مدير موسسه استراتژي 
آنالايتيكز در ي��ك گزارش تحقيقاتي مي نويس��د: 
»شيوع كرونا در نيمه اول ۲۰۲۰ ميلادي به اقتصاد 
چين و جهان خسارت مي زند. بازار موبايل نيز به شدت 
تحت تاثير كاهش رش��د اقتص��ادي و قدرت خريد 
مش��تريان قرار مي گيرد.« اين موسس��ه پيش بيني 
مي كند ميزان بارگيري موبايل در ۲۰۲۰ ميلادي و 
در سطح جهاني دو درصد كمتر از پيش بيني ها خواهد 
بود. در كن��ار اين موارد گ��زارش مذكور پيش بيني 
مي كند ش��يوع كرونا روي زنجيره ساخت و ذخيره 
موبايل در سطح جهاني تاثير مي گذارد زيرا چين ۷۰ 
درصد موبايل هاي فروخته شده در جهان را مي سازد. 

تأخير در عمليات كارخانه ها به كاهش موقت ذخاير 
و نيروي كار منجر مي ش��ود. به عنوان مثال شركت 
تايواني ايس��وس هفته قبل اعلام كرد ذخاير موبايل 
ROG Phone II به ط��ور موق��ت كاهش يافته كه 
دليل آن اختلال در زنجيره ذخيره و تقاضا در آسيا به 

دليل شيوع كرونا در آسيا است. 
ش��ركت تراشه س��ازي كوالكام نيز به دليل ش��يوع 
كرونا پيش بيني درآمد به ازاي هر س��همش را حدود 
پنج درص��د كاه��ش داد. اي��ن در حالي اس��ت كه 
س��رمايه گذاران اين شركت بس��يار نگران درآمد و 
سرمايه هاي خود هستند. همچنين به نوشته نشريه 
فورچ��ون، گروه مالي س��يتي نيز تخمي��ن مي زند، 
فقط ۳۰ درصد ني��روي كار بخش توليد محصولات 
نيمه رس��انا در چي��ن در ۱۱ فوريه به س��ر كار خود 

برگشته اند.

 كنگره موبايل؛ خسارت ديده اصلي كرونا
اما شايد مهم ترين و بارزترين خسارت كرونا به صنعت 
فناوري، لغو برگزاري كنگره جهاني موبايل بوده است. 
اين رويداد جهاني كه سالانه در ماه فوريه و در بارسلونا 
برگزار مي شود با انصراف يك باره شركت هاي بزرگ از 
ال جي و آمازون گرفته تا انويديا و سوني و حتي برخي 
ش��ركت هاي چيني متضرر ش��د. البته شركت هاي 
بسياري كه از كنگره جهاني موبايل انصراف داده اند، 
اعلام كرده اند به منظور مقابله با شيوع و انتشار بيشتر 
ويروس خطرناك و كش��نده كرونا و همچنين حفظ 
بهداشت عمومي، مي خواهند محصولات و گوشي هاي 
هوش��مند جديد خود را با برگ��زاري يك كنفرانس 

آنلاين )ويديو كنفرانس در يوتيوب( معرفي و رونمايي 
كنند. اين در حالي است كه س��ازمان برگزاركننده 
كنگره جهاني موبايل اعلام كرده بود اقداماتي ايمني 
را ب��راي ش��ركت كنندگان در نظر گرفته اس��ت. به 
عنوان مثال س��اكنان اس��تان هوبي چين حق ورود 
به اين نمايشگاه را نداشتند و با استفاده از تجهيزات 
پيش��رفته دماي بدن افراد اندازه گيري مي ش��د. به 
نوشته فايننشال تايمز برگزار كنندگان كنگره جهاني 
موبايل ادعا مي كنن��د در اين رويداد چهارروزه بيش 
از يك ميليون جلسه تجاري ميان شركت كنندگان 

برگزار مي شد. 
لغو برگزاري اين كنفرانس ضرب��ه بزرگي به اقتصاد 
بارس��لونا نيز به حس��اب مي آيد. به گفته رسانه هاي 
محلي لغو كنگره جهاني موبايل حدود ۴۹۲ ميليون 
يورو به درآمد ش��هر خس��ارت مي زند. اين درحالي 
است كه بايد در نظر داش��ت رويداد مذكور ۱۴ هزار 
شغل موقت در بارسلونا ايجاد مي كرد كه اكنون اين 
مشاغل نيز نابوده ش��ده اند. بخش اعظم هزينه هاي 
برگ��زاري اين كنگ��ره از مبلغي تامين مي ش��د كه 
ش��ركت كنندگان براي حضور در روي��داد پرداخت 
مي كرده ان��د. با توج��ه به ح��ق ورود ۷۹۹ يورويي و 
حضور ۱۰۹هزار شركت كننده، تخمين زده مي شود 
برگزاركنن��دگان كنگ��ره جهاني موباي��ل بيش از 
۸۷ ميليون يورو ض��رر كرده اند. لغو اين مراس��م به 
كسب وكارهاي كوچك و متوسط نيز خسارت مي زند. 
اين رويداد براي كسب و كارهاي كوچك فرصتي است 
تا با توليدكنندگان دستگاه ها يا اپراتورهاي مخابراتي 
از هند، برزيل، فنلاند يا چين ارتباط برقرار كنند. اما 

با لغو اين رويداد فرصتي ب��راي ملاقات هاي تجاري 
وجود نخواهد داشت. رويترز در گزارشي مي نويسد: 
ويروس كرونا سبب شده هواوي بيش از شركت هاي 
چيني ديگر با كاه��ش درآمد روبرو ش��ود. به گفته 
محققان موسس��ه كانتر پوينت، در سه ماهه نخست 
۲۰۲۰ فروش موبايل اين شركت به دليل شيوع كرونا 
با كاهش روبرو مي شود. همچنين طبق آخرين آمار 
اين شركت تخمين زده مي ش��ود فروش موبايل در 
چين به طور آفلاين  در چين حدود ۵۰ درصد كاهش 
يابد و ميزان كل فروش موبايل در س��ه ماهه نخست 
۲۰۲۰ حدود ۲۰ درصد كاهش يابد. البته كانترپوينت 
معتقد اس��ت ش��ركت هاي اوپو و ويوو كه به فروش 
آفلاين وابسته هستند خس��ارت بيشتري متحمل 
مي شوند. اما تاثير اين ويروس بر فروش شركت هاي 
شيائومي، وان پلاس و ريل مي احتمالًا كمتر باشد زيرا 
اين شركت ها بيشتر بر فروش آنلاين متمركز هستند 
و در س��طح بين المللي فعاليت مي كنند. همچنين 
طبق پيش بيني موسسه تحقيقاتي IDC پيش بيني 
مي ش��ود محموله هاي موبايل چيني احتمالًا در سه 

ماهه نخست سال جاري ۳۰ درصد كاهش يابد.

 لپ تاپ ها هم در امان نماندند
تاثير منفي ويروس كرونا ب��ر صنعت فناوري تنها به 
موبايل محدود نمي ش��ود و لپ تاپ هم از آن در امان 
نمانده اس��ت. بخش عم��ده اي از لپ تاپ ها در چين 
توليد مي شوند اما شيوع ويروس كرونا در اين كشور 
اين صنعت را به شدت تحت تاثير قرار داده و احتمالا 
طي س��ه ماهه جاري عرضه لپ تاپ بي��ن ۲۹ تا ۳۶ 
درصد افت خواهد كرد. گوآنتا كه س��هم عمده اي از 
توليد مك بوك پرو و مك بوك اي��ر را در اختيار دارد، 
به خاطر محدوديت هايي كه دولت چين پس از شيوع 
ويروس كرونا اعمال كرده بخشي از فرآيند مونتاژ را به 
تايوان منتقل كرده اما مشكل اينجاست كه به زودي 
موجودي قطعات س��اخت چين به پايان مي رس��د، 
بنابراين اگر دولت پكن مجوز بازگشايي كارخانه هاي 
توليد قطع��ه را صادر نكند، بازار لپ تاپ به ش��دت با 
كمبود موجودي مواجه خواهد شد. از آنجا كه حدود 
۹۰ درصد از كل نوت بوك ه��اي دنيا در چين توليد 
مي ش��ود، هر نوع چالش��ي در اين بازار روي كل دنيا 
تاثير خواهد گذاشت. بر اساس برآوردهاي ديجي تايمز 
ريس��رچ، عرضه جهاني اين محصولات در سه ماهه 
اول ۲۰۲۰ شاهد افت ۲۹ تا ۳۶ درصدي خواهد بود 
كه به مراتب از پيش بيني هاي اوليه كه در حدود ۱۷ 
درصد بود، شديدتر است. كارشناسان صنعت فناوري 
و موبايل اميدوارند به زودي ش��يوع اين ويروس مهار 
شود تا خسارت بيشتري به اين صنعت وارد نشود. تام 
كانگ يكي از مديران موسسه تحقيقاتي كانترپوينت 
معتقد است ويروس كرونا در ماه مارس مهار مي شود. 
با وجود اين بيش از دو ماه طول مي كشد تا فعاليت هاي 
تجاري در چين به حال��ت عادي برگردد. پيش بيني 
مي شود در سه ماهه اول و دوم ۲۰۲۰ رشد بازارهاي 

موبايل در چين و در سطح جهاني منفي باشد.
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رييس س��ازمان نظام صنفي كشور گفت: »قصد داريم به 
هدف دو برابر كردن بازار اي.تي تا سال ۱۴۰۱ دست يابيم.« 
به گزارش ايرنا، محمدباقر اثني عشري درباره برنامه هاي 
اين سازمان در سال آينده گفت: »اولين چيزي كه در دور 
جديد به آن تعهد داديم انسجام و وحدت صنفي و جلوگيري 
از تنش هاي داخلي بوده است. يكي از نقاط ضعف سازمان 
نظام صنفي رايانه اي نداشتن اتوماسيون مناسب است كه 
اكنون مشغول تقويت اين خدمت هستيم. ساختار سازمان 
كه تقويت شد توانستيم از موضع قدرت و اقتدار به مباحث 
ورود كنيم. اكنون سازمان در سطح ملي و كشور در مراجع 
تصميم گيري حضور موثر دارد و با تمام دستگاه هايي كه 
در زمينه فناوري اطلاعات فعاليت دارند در تعامل هستيم 
و روي تصميم گيري آنها تاثيرگذاريم.« وي با بيان اينكه 
حوزه آي سي تي از يك وزارتخانه فراتر رفته و اين مساله بار 
مسووليت سازمان نصر را افزايش داده است، گفت: »ما هنوز 
نتوانسته ايم از تمام فرصت هايي كه وجود دارد به شكل ۱۰۰ 
درصدي استفاده كنيم. در سال۹۵ بنا به گزارش مركز آمار 
رشد اقتصادي كش��ور منهاي ۴.۹ درصد بود كه در بخش 
صنعت اين عدد به منهاي ۹.۶ درصد رسيد. يك سال بعد 
صنعت فناوري اطلاعات رشد ۶.۴ درصدي را تجربه كرد. 
در شرايطي كه بقيه صنايع با مشكل روبه رو بودند در آي تي 

رشد داشتيم. علاوه بر وزارت ارتباطات، سازمان نصر هم در 
اين رشد مثبت ۶.۴ درصدي سهم داشته و در سال آينده 
كه شواهد نشان مي دهد سال سختي از نظر اقتصادي است، 
نيز ما به رشد اميدوار هستيم.« اثني عشري با بيان اين كه 
سازمان نصر مدتي قبل از فاز پدافندي به فاز تغيير مثبت 
وارد ش��د، تاكيد كرد: »براي پيش رفتن در اين مس��ير به 
برنامه اي نياز داشتيم تا بتوانيم تا سال ۱۴۰۱ بازار آي تي را 
دو برابر كنيم. به همين منظور برنامه بيستون طراحي شد. 
در مجمع سال گذشته، وزير ارتباطات، رييس مركز ملي 
فضاي مجازي و معاون��ان وزير ارتباطات پاي اين برنامه را 
امضا كردند. اما در دولت كندي هايي وجود دارد كه تصميم 
گرفتيم خودمان كار را به عنوان يك پروژه مردمي و بدون 

بودجه دولت پيش ببريم.«

ش��وراي عالي فضاي مجازي در مصوبه  سند كلان شبكه 
ملي اطلاعات، وزارت ارتباطات را موظف كرده اس��ت كه 
نسبت ترافيك اينترنت داخلي به خارجي ۷۰ به ۳۰ شود. 
به گزارش مهر، اعضاي شوراي عالي فضاي مجازي طي دو 
جلسه  آخر اين شورا در تاريخ هاي ۱۲ و ۲۶ بهمن ماه، طرح 
كلان و معماري شبكه ملي اطلاعات و اهداف مربوط به اين 
طرح را بررسي و مواردي را تصويب كردند. عباس آسوشه، 
معاون مركز ملي فضاي مجازي با بيان اينكه اگر در شبكه 
ملي اطلاعات، خدمات كاربردي و محتوا، هم پاي زيرساخت 
ارتباطي و اطلاعاتي رشد نكند، شبكه بلااستفاده خواهد 
بود، گفت: »بنابراين براي رونق و بلوغ شبكه ملي اطلاعات و 
رسيدن به هدف كسب سهم ۱۰ درصدي اقتصاد ديجيتال از 
كل اقتصاد كشور، اين بخش ها بايد همگام و هماهنگ پيش 
بروند.« او در مورد پوشش ۸۰ درصدي دسترسي پهن باند 
ثابت گفت كه اين هدف نوعي هدف زيرساخت ارتباطي 
اس��ت اما ايجاد حداقل سه قطب مركز داده در سه استان، 
زيرساخت اطلاعاتي محسوب مي شود و شكل گيري حداقل 
سه فراهم كننده خدمات ابري داخلي و استقرار خدمات پايه 
كاربردي داخلي كه از جمله آن مي توان به موتور جست وجو، 
ايميل، مراكز داده و سيستم عامل اشاره كرد، از ديگر اهدافي 

است كه در اين مصوبه بر آن تأكيد شده است.«

او در ادام��ه در مورد سيس��تم عامل اندرويد بومي گفت: 
»مطابق مصوبه  شوراي عالي فضاي مجازي، سيستم عامل 
بومي داخلي سرويس هاي جانبي خواهد داشت كه اصل 
قضيه خواهد بود و اگر نتوانيم اين سرويس ها را ارايه كنيم، 
سيستم عامل به تنهايي معنايي نخواهد داشت.« معاون 
مركز ملي فضاي مجازي در مورد ساير خدمات پايه كاربردي 
گفت: »موتور جست وجوي بومي و پيام رسان ها نيز از جمله 
اهداف خدمات كاربردي است كه بايد به صورت كامل در 
كشور استقرار يابند تا ديگر با پيام رساني مواجه نباشيم كه 
اگر كاربر آن از دو ميليون به ۵/۲ ميليون افزايش يابد، ديگر 
قادر به ارايه  خدمات نباشد و از كيفيت مناسبي برخوردار 
نيست؛ اين موضوع در مورد ايميل و موتور جست وجو نيز 
صادق است.« معاون مركز ملي فضاي مجازي اظهار كرد: 

»ما هميشه در زمينه  شبكه  ملي اطلاعات، كره جنوبي را 
مثال مي زنيم. اين كشور شبكه اي دارد كه ۸۰ درصد محتوا 
در آن به محتواي داخلي اختصاص دارد و تنها ۲۰ درصد 
محتواي خارجي در اين كشور استفاده مي شود؛ اين بدين 
معني نيست كه در اين كشور دسترسي به خارج قطع است، 
اما توانسته طوري عمل كند كه كليه  خدماتي كه بايد به مردم 
ارايه دهد به صورت داخلي انجام مي گيرد و وابسته به امريكا 
نيست. شبكه  ملي اطلاعات بايد ايجاد شود تا باوجود آنكه 
به اينترنت وصل هستيم و تعامل دوجانبه و مديريت شده 
داريم، محت��واي خود را نيز توليد كنيم و مردم از هزينه ها 
و سرمايه گذاري هايي كه حاكميت براي ايجاد اين شبكه 
انجام داده است، بهره مند ش��وند. شبكه بايد اين امكان را 
داشته باشد تا ۷۰ درصد ترافيك داخلي را پشتيباني كند و 
قابليت ۳۰ درصد ترافيك خارجي را نيز داشته باشد اما اين 
مساله زماني اتفاق مي افتد كه خدمات كاربردي و محتواي 
ما همپاي شبكه حركت كنند. بايد اين امكان و قابليت در 
شبكه باشد كه خدمات كاربردي و محتوا، همپاي شبكه رشد 
كنند. محتواي اينترنت بايد به ۳۰ درصد ظرفيت ارتباطي ما 
برسد و ۷۰ درصد بايد در اختيار خدمات و محتواي داخلي 
ش��امل خدمات حمل ونقل، س��لامت و بهداشت و دولت 

الكترونيك باشد.«

رشد دو برابري بازار آي تي كشور تا سال ۱۴۰۱ نسبت ترافيك اينترنت داخلي به بين الملل ۷۰ به ۳۰ مي شود

اسپانيا قانون »ماليات گوگل« 
را اجرايي مي كند

آسوشيتدپرس| دولت اسپانيا قصد دارد ماليات 
ديجيت��ال بر ش��ركت هاي بزرگ فن��اوري را وضع 
كند. به گزارش مهر، دولت اسپانيا لايحه ماليات بر 
كسب و كارهاي ديجيتال و تراكنش هاي مالي بورس 
را تصويب كرد. اين در حالي است كه پيش از اسپانيا 
كش��ورهاي اروپايي ديگر نيز اقدامي مش��ابه انجام 
داده اند. كابينه دولت اين كش��ور در جلسه هفتگي 
خود تصميم گرفته ان��د اقداماتي به ن��ام »ماليات 
گ��وگل« و »ماليات توبي��ن« را اجرايي كنند. البته 
پارلمان اسپانيا هنوز اين اقدامات را تأييد نكرده است. 
به گفته مارا خسوس مونترو وزير اقتصاد اين كشور، 
قانون ماليات گوگل از پايان ۲۰۲۰ اجرايي مي شود. 
اين ماليات مقامات امريكايي را خش��مگين كرده 
است. همچنين دولت ترامپ تهديد كرده در صورت 
اجرايي ش��دن ماليات گوگل، تعرفه ه��اي وارداتي 
سنگيني بر كالاهاي اسپانيايي وضع كند. دولت اسپانيا 
اميدوار است تا پايان سال جاري، جامعه بين المللي 
براي وضع ماليات بر كس��ب و كارهاي ديجيتال به 
توافقي دست يابد. درهمين راستا سازمان همكاري 
اقتصادي و توسعه )OECD( هم اكنون سعي دارد 
اين توافق را به وجود بي��اورد. به گفته مونترو دولت 
اسپانيا خواهان يك سيستم مالياتي عادلانه تر است 
كه مبتني بر روندهاي اقتصادي جهاني سازي باشد. 
بسياري از شركت هاي بزرگ فناوري مانند گوگل و 
فيس بوك از روش هاي مختلفي براي فرار مالياتي 
استفاده مي كنند. وضع ماليات جديد در اسپانيا نيز 
براي مواجهه با اين امر است. اسپانيا تصميم دارد سه 
درصد ماليات بر تبليغ��ات آنلاين، معاملاتي كه در 
پلتفرم هاي ديجيتال انجام مي شود و فروش آنلاين 
اطلاعات كاربران توس��ط شركت هاي بزرگي وضع 
كند كه درآمد آنها در سطح بين الملل بيش از ۷۵۰ و 
در داخل اسپانيا بيش از ۳ ميليون يورو است. فرانسه، 
ايتاليا و بلژيك قبلًا قانون ماليات توبين )ماليات بر 

معاملات مالي( را وضع كرده اند.

امريكا جلوي توليد تراشه 
براي هواوي را مي گيرد

جي اس ام آرنا| دولت ترامپ در يك اقدام تهاجمي 
جديد عليه شركت هواوي قصد دارد مانع از تامين 
تراش��ه هاي مورد نياز اين ش��ركت چيني توسط 
TSMC ش��ود. به گزارش مهر، TSMC از جمله 
شركت هاي مهم توليدكننده انواع تراشه درتايوان 
است و هواوي از جمله مشتريان اين شركت محسوب 
مي شود. با توجه به اينكه TSMC از برخي تجهيزات 
ساخت امريكا براي ساخت و توليد تراشه استفاده 
مي كند، دولت ترامپ مي تواند اين شركت تايواني را 
براي تبعيت از خواست ها و فرامين خود تحت فشار 
قرار دهد. از همين رو ممكن است برخي قوانين وزارت 
بازرگاني امريكا تغيير كند تا شركت هاي خارجي 
كه از فناوري هاي امريكايي استفاده مي كنند براي 
فروش محصولات خود به هواوي نيازمند دريافت 
مجوز باشند. در اين صورت TSMC قادر به فروش 
تراش��ه هاي Kirin كه در بس��ياري از گوشي هاي 
هواوي مورد اس��تفاده قرار مي گي��رد، نخواهد بود. 
تصويب چنين قانوني حتي مي تواند توليد تراشه براي 
استفاده هواوي در خود چين را هم با چالش جدي 
مواجه كند. زيرا تمامي دستگاه هاي مورد استفاده 
در داخل چين براي توليد تراشه نيز يا از امريكا وارد 
شده اند يا داراي اجزا و مواد امريكايي هستند. البته 
برخي صاحب نظران و متخصص��ان حوزه فناوري 
هشدار مي دهند كه چنين اقدامي در نهايت به ضرر 
امريكا تمام خواهد شد. زيرا موجب رشد خلاقيت و 
نوآوري در چين شده و ديگر مشتريان فناوري هاي 
امريكايي را نيز به ترس و وحشت انداخته و ممكن 

است باعث كاهش همكاري آنها با امريكا شود.

 5G اولين مودم 
با فناوري  5 نانومتري 

انگجت| كوالكام از نسل سوم مودم 5G خود با نام 
اسنپدراگون X60 رونمايي كرد. به گفته كوالكام 
اين محصول اولين مودم 5G با فناوري ۵ نانومتري 
بوده و براي نخستين بار تجميع فركانس شبكه زير 
 )mmwave( ۶ گيگاهرتزي و امواج ميليمتري
را فراهم مي كن��د. به گزارش ديجيات��و، كوالكام 
مي گويد اس��نپدراگون X60 حداكثر س��رعت 
اينترن��ت 5G را در طيف كنون��ي افزايش داده و 
اپراتورها مي توانند به كمك آن ظرفيت و پوشش 
شبكه را افزايش دهند. اسنپدراگون X60 نهايت 
س��رعت دانلود ۷.۵ گيگابيت ب��ر ثانيه و حداكثر 
س��رعت آپلود ۳ گيگابيت بر ثاني��ه را به ارمغان 
آورده و به گفته س��ازنده امكان دو برابر كردن نرخ 
ديتا در ش��بكه هاي زي��ر ۶ گيگاهرتزي در حالت 
مس��تقل )SA( وجود دارد. مودم هاي نسل قبلي 
X50 و X55 به ترتيب حداكثر س��رعت دانلود 
۵ و ۷ گيگابيت بر ثانيه را فراهم مي كردند. مصرف 
انرژي و ابعاد مودم X60 ب��ه لطف بهره مندي از 
فناوري ۵ نانومتري كاهش پيدا كرده اس��ت. اين 
محصول از نس��ل س��وم ماژول آنتن ميليمتري 
QTM535 برخوردار بوده كه نس��بت به نسل 
قبل ابعاد كوچك تري دارد. اين مورد سبب شده تا 
مودم فضاي كمتري را در گوشي اشغال كند. علاوه 
بر اين عملكرد آنت��ن در طيف ميليمتري بهبود 
پيدا كرده اس��ت. آنتن QTM535 با باندهاي 
بين المللي س��ازگار بوده و كاربر مي تواند در ساير 
نقاط دنيا از اينترنت 5G بهره مند شود. اين آنتن 
از تجميع شبكه هاي ميليمتري زير ۵ گيگاهرتزي 
و همچنين تجميع شبكه هاي زير ۶ گيگاهرتري 
در باندهاي TDD و FDD پش��تيباني مي كند. 
اس��نپدراگون X60 و آنتن QTM535 در سه 
ماهه نخست س��ال جاري ميلادي به بازار عرضه 
خواهند شد و گوشي هاي مجهز به آن اوايل سال 

آينده ميلادي روانه بازار مي شوند.

رييس مركز ملي فضاي مجازي معتقد اس��ت اقتصادي 
كه ارزش افزوده به دنبال دارد را بايد حفظ كرد؛ البته رفع 
اشكالاتي كه در اين فرآيند وجود دارد نيز ضروري است. به 
گزارش ايرنا پاي��ان دادن به خدمات ارزش افزوده تقريبا از 
اواسط سال گذشته آغاز شد و محمدجواد آذري جهرمي 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات بارها اعلام كرد قصد دارد به 
كلاهبرداري ستاره مربع ها پايان دهد. ابوالحسن فيروزآبادي 
درباره وضعيت رسيدگي به تخلفات ارزش افزوده و بررسي 
اين مساله در مركز ملي فضاي مجازي اظهار كرد: »در حال 
مذاكره هستيم و هنوز طرح پيشنهادي مورد به جمع بندي 
نهايي نرسيده اما چهارچوب اصلي را مشخص كرده اند اما از 
آن جايي كه هنوز به نتيجه نرسيده است نمي توان درباره آن 
صحبت كرد.« رييس مركز ملي فضاي مجازي با بيان اينكه 
مبحث ارزش افزوده در اقتصاد حائز اهميت اس��ت گفت: 
»در مركز ملي فضاي مجازي دو جلس��ه كميسيون عالي 
محتوايي برگزار كرديم و بحث اقتصاد ارزش افزوده در آن 
مورد بررسي قرار گرفت. اين اقتصاد ضرورت دارد و بايد حفظ 
شود. البته در اين فرآيند اشكالاتي وجود دارد كه رفع آنها 

الزاميست.« فيروزآبادي گفت: »اميدواريم از طريق همكاري 
مشترك وزارت ارش��اد، كه بر اساس مصوبه شوراي عالي 
فضاي مجازي كميسيوني براي ارزش افزوده ايجاد كرده، با 
سازمان تنظيم مقررات ارتباطات راديويي، اشكالات در اين 
حوزه به حداقل برسد. وضعيتي كه در خصوص ارزش افزوده 
پيش آمد منجر به سلب اعتماد مردم از اين حوزه اقتصادي 
شده است و ضمن رفع اشكالات ارزش افزوده بايد اين سلب 
اعتماد نيز رفع ش��ود.« فيروزآبادي در پايان گفت اميدوار 
است چارچوب هاي اصلي قبل از پايان سال براي تاييد به 

كميسيون تنظيم مقررات ارسال شود.

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات از پيگيري ارس��ال 
پيامك ه��اي انبوه و عض��و كردن ناخواس��ته افراد در 
گروه ها و كانال ها توس��ط س��تادهاي انتخاباتي خبر 
داد. به گزارش ايس��نا، اضافه ك��ردن عضو به گروه ها و 
كانال ها براي افزايش تع��داد اعضا، اين روزها در حالي 
به يكي از راه هاي درآمدزايي تبديل ش��ده كه از سوي 
ديگر نارضايتي بس��ياري از كاربران را هم سبب شده 
است. از طرفي اين روزها كه انتخابات مجلس شوراي 
اسلامي نزديك اس��ت تنور چنين كارهايي داغ است. 
بدين ترتيب كه كاربران اينترنتي و كساني كه پيام رساني 
را روي گوش��ي خود نصب دارن��د، گاه و بيگاه و بدون 
اينكه خودشان بخواهند، عضو گروه هايي مي شوند كه 
مضامين انتخاباتي دارد. البته كاربران اين پيام رسان ها 
مي توانند هر زمان كه مي خواهند، امكان عضو شدن در 
گروه ها و كانال هاي تلگرامي را محدود كنند و اين كار را با 
اصلاح تنظيمات اين پيام رسان انجام دهند. بدين ترتيب 
كاربران مي توانند انتخاب كنند چه كساني امكان اضافه 
كردن آنها به هر گروهي را داش��ته باشند يا حتي اين 

امكان را براي تمامي مخاطبان خود حذف كنند. با وجود 
اين، محمدجواد آذري جهرمي- وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات- در توييتر با اش��اره به اين روش عضو كردن 
افراد در گروه هاي تلگرامي نوشت: ارسال پيامك هاي 
انبوه و عضو كردن ناخواسته در گروه ها و كانال ها توسط 
برخي از ستادهاي انتخاباتي براي مردم آزاردهنده شده 
است. مي پرسند شماره ما را از كجا آورده اند؟ حق الناس 
خط قرمز ما است. با متخلفين شديدا برخورد خواهيم 
كرد، هر كه مي خواهند باشند. شكايت در ۱۹۵ از شما، 
پيگي��ري از ما. او همچنين تصوي��ر نامه اي خطاب به 

حسين فلاح جوشقاني- رييس سازمان تنظيم مقررات 
ارتباط��ات راديويي- را در اينس��تاگرام خود منتش��ر 
كرد كه در آن نوشته ش��ده: »ارسال پيامك هاي انبوه 
و عضو كردن ناخواس��ته مردم در گروه ها و كانال هاي 
پيام رس��ان ها موجب رنجش و آزار برخي از مردم شده 
است. مسائلي همچون عدم رعايت مصوبات كميسيون 
تنظيم مقررات ارتباطات، قواني��ن انتخاباتي، اجراي 
دستورالعمل هاي شوراي نگهبان و ستاد انتخاباتي كشور 
و رعايت حريم خصوص��ي و نيز موضوع نحوه دريافت 
شماره تلفن هاي مردم بايد مورد بررسي قرار گيرد. از 
شما مي خواهم سريعا نسبت به پيگيري شكايات مردم، 
برخورد  و با متخلفين اين حوزه مطابق مقررات و اعلام 
آنها به دستگاه هاي قضايي و ديگر نهادهاي نظارتي اقدام 
و گزارش آن به طور مستمر براي اينجانب ارسال شود. 
تمامي هدف بايد برگزاري انتخابات پيش روي مجلس 
شوراي اسلامي در آرامش كامل و ايجاد فضاي عادلانه و 
كمك به شوراي نگهبان و ديگر مسوولان برگزاركننده 

انتخابات با تمامي قوا باشد.«

اقتصاد »ارزش افزوده« بايد حفظ شود وعده پيگيري عضو شدن هاي بي اجازه در گروه ها و كانال ها
اخبار



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

»تعادل«تمهيداتجديددولتبرايحمايتازواحدهايتوليديرابررسيميكند

مديرجهادكشاورزيميبد:

ريل گذاري قانوني براي احياي واحدهاي تعطيل

كشاورزي سنتي ديگر مقرون به صرفه نيست 

گروهبنگاهها|
با توجه به نياز اقتصاد ايران به توليد و متعاقب آن صادرات؛ 
يكي از اولويت هايي كه طي س��ال هاي اخير پيش روي 
مس��وولان اجرايي و تقنيني قرار گرفته، بازگش��ت آن 
دس��ته از واحدهاي اقتصادي است كه در خطر تعطيلي 
يا نيمه تعطيلي قرار گرفته اند. واحدهايي كه بعد از اولين 
سونامي تحريمي در سال هاي ابتدايي دهه 90خورشيدي 
در دولت هاي نهم و دهم به محاق تعطيلي و فراموش��ي 
رفتند و بعد از تش��كيل دولت تدبي��ر و اميد تلاش براي 
احياي آنها در دس��تور كار قرار گرفت. اما در شرايطي كه 
مسوولان اقتصادي استان ها اعلام مي كنند احياي تمام 
واحدهاي مش��كل دار نيازمند ريل گذاري قانوني است؛ 
هيات وزيران در جلس��ه ديروز خود به منظور حمايت از 
صنايع داخلي و جلوگيري از تعطيل كارخانه هاي كشور، 
تعيين نحوه مديريت و اداره كارخانجات تحت پوشش و 
رفع ايرادات شوراي نگهبان درخصوص قانون »حمايت 
صنعت��ي و جلوگيري از تعطيلي كارخانه هاي كش��ور« 
لايحه اصلاح قانون مورد اشاره را تصويب كرد. مطابق اين 
لايحه، اعضاي هيات حمايت از صنايع داخلي و جلوگيري 
از  تعطيلي كارخانه هاي كش��ور، مندرج در اين قانون با 
پيشنهاد دس��تگاه هاي ذي ربط و تصويب هيات وزيران 
»از ميان افراد موثق و امين« تعيين مي شود. همچنين، 
درصورت وقوع مواردي كه موجب تعطيلي كارخانه شود 
هيات مي تواند شخص يا اشخاص طبيعي يا حقوقي »موثق 
و امين« را به عنوان مدير كارخانه  تعيين نمايد. با توجه به 
اهميت موضوع احياي واحدهاي توليدي در جريان اين 
گزارش سراغ چهره هاي اقتصادي در استان هاي مختلف 

رفتيم تا نوري به ابعاد پنهان موضوع تابانده شود. 

   جلوگيري از تعطيلي واحدهايي كه معوقات 
مالياتي دارند، ارايه شد

مهم ترين دلايل تعطيلي واحدهاي توليدي در استان هاي 
مختلف كدام موارد هستند؟رييس اتاق بازرگاني، صنايع، 
معادن و كشاورزي استان فارس در پاسخ به اين پرسش 
با اش��اره به اين واقعيت كه مشكلات سرمايه در گردش 
و مشكلات مالياتي مهم ترين دلايل تعطيلي واحدهاي 
اقتصادي محسوب مي شوند، گفت: » در شرايط اقتصادي 
بحران كشور، فشار مالياتي و كمبود نقدينگي نبايد منجر 
به تعطيلي كس��ب و كار و واحدها توليدي شود. در اين 
خصوص دولت از طريق مصوبات اجرايي مي تواند اثرگذار 
باش��د.« جمال رازقي در ادامه بيان كرد: در ش��رايط بد 
اقتصادي كشور نبايد انتظار درامد مالياتي از واحدهاي 
توليدي داش��ت بلكه دس��تگاه مالياتي باي��د همراهي 
بيشتري با واحدهاي توليدي داشته باشد. در سال هاي كه 
اقتصاد در وضعيت نامناسب و نامطلوب قرار دارد سازمان 

امور مالياتي باي��د فعاليت هاي خود را بر بخش هايي كه 
فرار مالياتي دارند متمرك��ز كند و بر واحدهاي توليدي 
شناسنامه دار فش��ار نياورد كه درنهايت اين روند منجر 
به تعطيلي واحدها شود. بين مودي مالياتي كه به دليل 
ش��رايط اقتصادي ق��ادر به پرداخت ماليات نيس��ت، با 
فرارمالياتي تفاوت وجود دارد و انتظار داريم مسوولان اين 
مهم را درك كنند. رازقي ادامه داد: پيشنهاد مشخص ما 
اين است كه در خصوص پرونده هاي مالياتي شركت هاي 
توليدي و معوقات؛ بدهي آنها ابتدا قبل از صدور اجراييه و 
ابلاغ آن و همچنين مسدود كردن حساب ها توسط اداره 
مالياتي اس��تان در فواصل زماني مختلف اقدام به صدور 
اخطاريه جهت واحد توليدي شود تا واحد توليدي كمتر 
متضرر ش��ده و هماهنگي لازم را براي رفع مشكل انجام 
ده��د. وي با طرح موارد مالياتي ك��ه واحدهاي توليدي 
استان را آسيب پذير كرده اند اضافه كرد: آمادگي داريم 
براي جلوگيري از فش��ار مالياتي ب��ر واحدهاي توليدي 
استان، جلسات مستمري را با سازمان امور مالياتي برگزار 

و موارد را با ارايه راهكار اجرايي بررسي كنيم.

   در مسير احياي بنگاه هاي مشكل دار
از سوي ديگر رييس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اصفهان نيز در پاسخ به اين پرس��ش كه فرآيند احياي 
بنگاه هاي راكد در اصفهان در س��ال98 بر اس��اس چه 
مكانيس��مي پيش مي رود با اش��اره به آمار استان هاي 
مختلف مي گويد: بر اساس جديدترين گزارش كارگروه 
تسهيل و رفع موانع توليد در استان ها، اصفهان بهترين 
عملكرد و بيشترين امتياز در كشور را به خود اختصاص 
داده، به طوري كه ۱9۵ واحد توليدي غيرفعال با حمايت 
كارگروه تسهيل و رفع موانع توليد، احيا شده اند. اسرافيل 
احمديه اظهار داشت: بر اساس جديدترين گزارش وزارت 
صنعت، معدن و تجارت درباره عملكرد و ميزان اثربخشي 
كارگروه تسهيل و رفع موانع توليد استان ها در سال 9۷، 
استان اصفهان طبق شاخص هاي انتخابي امتياز ۶0۴8 
را كسب و در رتبه نخست كشوري قرار دارد. وي با بيان 
اينكه در اين عملكرد شاخص هايي مانند جلسه هاي برگزار 
شده، حضور استاندار در جلسه ها و تعداد مصوبه هاي اجرا 
شده و در دس��ت اقدام در نظر گرفته شده، افزود: پس از 
اصفهان، استان هاي تهران )با ۵9۴0 امتياز(، البرز )۴989 
امتياز( و ف��ارس )۴۷9۵ امتياز( در رتبه هاي بعدي قرار 
گرفتند. احمديه خاطرنشان كرد: بررسي عملكرد كارگروه 
تسهيل با توجه به ضرورت اثربخشي اقدام هاي استان ها 
در جهت رفع مشكلات واحدهاي توليدي و ايجاد زمينه 
مناسب براي توسعه طرح هاي سرمايه گذاري كه نقش 
موثري در ايجاد فرصت هاي شغلي و تثبيت اشتغال دارد، 
همواره جزو اولويت هاي وزارت صنعت، معدن و تجارت 

است. رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان، 
گفت: اين استان بهترين عملكرد را در احياي واحدهاي 
توليدي غيرفعال در سال گذشته داشت به طوري كه ۱9۵ 
واحد توليدي غيرفعال را با حمايت كارگروه تسهيل و رفع 
موانع توليد، احيا كرد. وي با بيان اينكه استان هاي كرمان 
با ۱۵۵ واحد و گيلان با ۱۳۷ واحد در رتبه هاي بعدي قرار 
گرفتند، اضافه كرد: در مجموع، پارسال يك هزار و ۲9۷ 
واحد توليدي غيرفعال با حمايت كارگروه تس��هيل در 
كشور احيا شدند كه منجر به اشتغال ۱۲ هزار و ۶۷۷ نفر 
شد. احمديه با اشاره به اينكه اصفهان در ارتقاي ظرفيت 
واحدهاي توليدي نيز بهترين عملكرد را در كشور داشت، 
ادامه داد: سال گذشته ۴9۷ واحد با مصوبه هاي كارگروه 
تسهيل و رفع موانع توليد، در اين استان ارتقاي ظرفيت 
يافتند و استان هاي سمنان با ۴0۴ و قم با ۳۶۴ واحد در 

رتبه هاي دوم و سوم قرار گرفتند.
وي، رتبه اصفهان از نظر ايجاد فرصت هاي شغلي از محل 
افزايش ظرفيت واحدهاي تولي��دي را پس از تهران، دوم 
اعلام و اظهار داشت: در تهران سه هزار و در اصفهان ۲هزار 
و 9۳ فرصت شغلي از اين محل در اين استان ها ايجاد شد. 
به گفته وي، در مجموع سال گذشته سه هزار و 80۲ واحد 

توليدي با كمترين ظرفيت اسمي خود فعال بودند كه با 
حمايت كارگروه تسهيل و رفع موانع توليد، ارتقاي ظرفيت 
يافتند و منجر به اش��تغال ۲۴ هزار و ۲۴۵ نفر در كش��ور 
ش��د.احمديه با اش��اره به اينكه اصفهان در اجرايي شدن 
مصوبات كارگروه تسهيل و رفع موانع توليد، رتبه دوم كشور 
را با اجرايي شدن ۷۶ درصد از تصميم ها، دارد، اظهار داشت: 
هرمزگان با ۷۷ درصد و خراسان جنوبي با ۷۴.۶ درصد در 

رتبه هاي اول و سوم اين شاخص قرار گرفتند.

   بازگشت 31 واحد توليدي 
به چرخه توليد خراسان جنوبي

سرپرست شركت شهرك هاي صنعتي خراسان جنوبي 
نيز با شااره به تلاش هاي مسوولان اقتصادي استان براي 
بازگشت واحدهاي مش��كل دار مي گويد: از ابتداي دولت 
دوازدهم تاكنون ۳۱واحد صنعتي و توليدي استان كه به 
دلايل مختلف تعطيل شده بودند، مجدد به چرخه توليد 
بازگشت. مرتضي عابديني با بيان اينكه از اين تعداد تنها 
۱0واحد در سال جاري احيا شده اند، افزود: با فعاليت دوباره 
اين واحدهاي صنعتي ۲۲0ميليارد ريال سرمايه گذاري 
انج��ام و زمينه اش��تغال ۳۶0نفر مجدد فراهم ش��د كه 

اشتغالزايي ۶0نفر از اين تعداد در سال 98 انجام شده است. 
وي گفت: برخي واحدهاي صنعتي به مرور زمان با توجه به 
برخي مشكلات از قبيل نقدينگي، از دست دادن مشتريان، 
فرسودگي ماشين آلات و تجهيزات و مشكلات مالياتي از 
چرخه توليد خارج و غيرفعال مي شوند. واحدهاي غيرفعال 
ظرفيت ها و سرمايه هايي هستند كه نمي توان از ظرفيت 
آنها در حوزه اشتغال يا ارزش افزوده استفاده كرد لذا يكي 
از برنامه هاي محوري كه در دستور كار قرار دارد راه اندازي 
مجدد اينگونه واحدهاي توليدي اس��ت.  به نظر مي رسد 
تاكيد مقامات ارشد كشور و كارشناسان اقتصادي بر مقوله 
رونق توليد و احياي واحدهاي اقتصادي مشكل دار باعث 
شده تا تكاپوي فراواني براي احياي واحدهاي توليد راكد 
و نيمه فعال و آن دسته از واحدهاي صنعتي كه با كمترين 
توانمندي ممكن در حال توليد هستند در سراسر كشور 
انجام ش��ود. راهبردي كه دولت از طريق مصوبات قانوني 
از يك طرف و تشكيل ستادهاي استاني در سراسر كشور 
از س��وي ديگر تلاش مي كند تا زمينه احياي بنگاه هاي 
توليدي و خدماني را فراهم كند. فرآيندي كه براي بررسي 
دقيق آن بايد منتظر روزهاي آينده و اخب��ار تازه در  اين 

خصوص باشيم.

مدير جهاد كشاورزي شهرستان ميبد با اشاره به شرايط 
كم آبي و افزايش هزينه هاي كشاورزي به ويژه در اين 
شهرستان، كشاورزي سنتي را ديگر مقرون به صرفه 
ندانست و تغيير روش هاي كشاورزي اعم از بهره گيري 
از روش هاي نوين آبياري، استفاده از سايبان در باغات 
و س��وق دادن كشاورزي به كش��ت هاي گلخانه اي را 

توصيه كرد.
ص��در پوركوثري ضمن اش��اره ب��ه تاثير ك��م آبي و 
خشكسالي هاي پياپي سال هاي اخير بر استان يزد و 
شهرستان ميبد، گفت: كاهش نزولات جوي و تاثيرات 
مستقيم آن بر منابع آب هاي زيرزميني باعث افت سطح 
آب سفره ها و خشك شدن قنوات و چشمه ها شده كه 
اين امر باعث شده است با حساسيت بيشتري تا همين 
مقدار آب موجود به صورت بهينه مصرف و شيوه هاي 

 كشاورزي به س��مت روش هاي نوين سوق داده شود.
وي اصلاح الگوي مصرف را تنها راه گذر از بحران كم آبي 
در حوزه كشاورزي خواند و افزود: اصلاح الگوي مصرف 
و استفاده از شيوه هاي نوين در آبياري كشاورزي، سهم 
بسياري در كاهش مصرف آب در اين شهرستان كويري 

خواهد داشت.
پوركوثري يكي از روش هاي اعمال شده در كشاورزي 
شهرستان ميبد را استفاده از روش هاي آبياري كم فشار 
نام برد و بيان كرد: اين سيستم به نحوي طراحي شده 
تا تلفات آبياري شامل تبخير از سطح زمين و نفوذ به 

داخل زمين به حداقل ممكن كاهش يابد.
به گفته وي، البته در گذشته براي اين منظور معمولًا 
از روش هاي��ي مانند ايج��اد راه آب هاي س��يماني و 
جدول گذاري آنه��ا بهره گرفته مي ش��د اما در روش 

جديد و سيستم آبياري كم فشار، آب از محل چاه تا خود 
مزرعه به وسيله لوله  انتقال مي يابد و به پاي درخت  يا 
گياه هدايت مي شود تا تلفات در مسير آبياري به صفر 

كاهش يابد.
مدير جهاد كشاورزي ميبد با بيان اينكه راندمان آبياري 
در روش هاي گذش��ته ۴0 تا ۵0 درصد بوده اس��ت، 
راندمان آبياري در سيستم كم فشار را بيش از 8۵درصد 
خواند و تصريح كرد: از س��ال 9۴ تاكنون تعداد هشت 
حلقه چاه كشاورزي در شهرس��تان از اين روش براي 
آبياري اراضي زراعي و باغي به وسعت 8۳0 هكتار بهره 
گرفته اند كه 8۵ درصد از سرمايه گذاري انجام شده در 
اين رابطه از طريق كمك هاي بلاعوض دولتي تامين 
شده و ۱۵ درصد مابقي خودياري كشاورزان بوده است.

پور كوثري اس��تفاده از سايبان در سطح باغات را يكي 

ديگر از روش هاي نوين كشاورزي ذكر و در اين رابطه 
بيان كرد: سايبان، پوششي براي محافظت درختان و 
محصولات از سرما و شدت تابش نور خورشيد است و 
با توجه به اينكه ميبد يك شهرستان گرم و خشك به 
حساب مي آيد، بسياري از باغات انار در اين شهرستان 
با دو معضل گرماي شديد و تبخير بالا مواجه هستند و 
همين موضوع با توجه به اختلاف دماي روز و شب در 
شهرستان منجر به تركيدگي يا سوختگي محصول و 

كاهش كيفيت و كميت آن مي شود.
وي با بيان اينكه استفاده از سايه بان در باغ ها علاوه بر 
افزايش راندمان و كيفيت محصولات، صرفه جويي در 
مصرف آب را نيز به دنبال خواهد داشت، گفت: استفاده 
از س��ايه بان در تمام باغات و ب��راي تمام محصولات 
امكان پذير است و در همين راستا نيز تاكنون ۱۵00 

مترمربع از باغات شهرستان از اين امكان بهره گرفته اند 
كه جهادكش��اورزي ني��ز در اين رابطه از كش��اورزان 

حمايت مي كند.
مدير جهادكش��اورزي شهرس��تان ميبد در پايان نيز 
مهم ترين شيوه مصرف بهينه آب در بخش كشاورزي را 
سوق دادن آن به سمت كشت محصولات خارج از فصل 
دانست و در اين باره تصريح كرد: كشت هاي گلخانه اي 
يا كش��ت محصولات خارج از فصل مي تواند ش��رايط 
مناس��بي براي گذر از بحران كم آبي و اقليم خش��ك 
شهرستان باشد چرا كه كشاورزي به روش هاي گذشته 
با توجه به مصرف بالاي آب و بهره وري كم و هزينه زياد 
نيروي كار و تامين نهاده هاي كشاورزي ديگر مقرون به 
صرفه نيست و كشت گلخانه اي بهترين جايگزين در 

اين رابطه است.

رييستبليغاتاسلامي
شهرستانكرمانشاهعزلشد
كرمانش�اه|با توجه به 
دستور اكيد قانون اساسي 
مبني بر پرهيز مسوولان 
از ه��ر ن��وع فعالي��ت 
انتخابات��ي، مدي��ركل 
تبليغات اسلامي استان  
كرمانش��اه اع��لام كرد: 
رييس اداره تبليغات اسلامي شهرستان كرمانشاه 
به دليل شائبه تبليغات انتخاباتي به صورت موقت 
عزل ش��د. يوس��ف احمدي ديروز در گفت وگو با 
ايرنا افزود: در شب هاي گذشته در نشستي از ائمه 
جماعت و علماي شهر كرمانشاه دعوت مي شود كه 
در آيين تجليل و اهدا هديه شركت كنند كه در اين 
مراسم يكي از نامزدهاي مجلس شوراي اسلامي و 
مديركل پيشين اداره كل تبليغات اسلامي استان 
كرمانشاه سخنراني مي كنند. وي افزود: اين موضوع 
به ش��دت مورد انتقاد ائمه جماعت قرار مي گيرد 
كه نشس��ت به يك فعاليت تبليغاتي تبديل شده 
است. مديركل تبليغات اسلامي استان كرمانشاه 
اظهارداشت: مدير تبليغات اسلامي شهر كرمانشاه 
با توجه به اينكه پيامك دعوت به اين برنامه را براي 
ائمه جماعت ارس��ال كرده بود اكنون به واس��طه 
شائبه تبليغات انتخاباتي عزل شده است. احمدي 
ادامه داد: وي مدعي اس��ت ك��ه از حضور نماينده 
مجلس در اين مراس��م بي اطلاع بوده و در پيامك 
دعوتي نيز نامي از نامزد خاصي نبرده است از اين رو 
مشخص شدن موضوع تخلف انتخاباتي توسط اين 

شخص نياز به بررسي هاي بيشتر است. 

اتصال7ميليونروستاييبه
منابعآبپايدار

ن  و مع��ا مرك�زي| 
مهندسي و توسعه آبفاي 
كشور گفت: در سال 9۲ 
جمعيت روستايي كمتر 
از ي��ك ميليون نفر به آب 
پايدار دسترسي داشتند 
ام��ا امروز بي��ش از هفت 
ميليون نفر جمعيت روستايي در كشور به آب پايدار 
متصل ش��ده اند. ش��اهين پاكروح در آيين معارفه 
مديرعامل شركت آب و فاضلاب مركزي با بيان اينكه 
رسالت اصلي آب و فاضلاب، تامين آب پايدار است و 
با يك برنامه ريزي جامع و با اولويت بندي در مديريت 
تنش آب و تامين آب پايدار تلاش لازم در راستاي 
انجام مناسب اين رس��الت انجام شده است، افزود: 
بيش از ۱۵ سال خشكسالي س��بب ايجاد چالش 
جدي در منابع آب زيرزميني شد. معاون مهندسي 
و توس��عه آبفاي كش��ور تصريح كرد: در مقايس��ه 
شاخصه هاي مختلف كشور درمي يابيم كه مجموعه 
اقدامات انجام ش��ده در اين ح��وزه رضايت مندي 
مناسبي را ايجاد كرده است. برنامه ريزي هاي جامعي 
در كشور در شهرها و روس��تاها در راستاي تامين 
منابع آب انجام شده كه مبتني بر منابع آب موجود، 
پايداري به لحاظ كمي و كيفي، جمعيت هاي مستقر 
در مراكز جمعيتي شهري و روستايي و... بوده است. 
وي ادامه داد: بيش از هشت هزار ميليارد تومان منابع 
توسط سرمايه گذاران بخش غيردولتي و از طريق 
وام هاي مختلف در راستاي ايجاد پايداري مناسب 

در اين زمينه تامين شده است.

ارايهسالانه8هزارخدمات
پزشكيهستهايدريزد

يزد|تنه��ا عضو هيات 
علمي پزشكي هسته اي 
دانش��گاه علوم پزشكي 
ش��هيد صدوقي با بيان 
اينكه ماهان��ه ۳0 بيمار 
پزش��كي  بخ��ش  در 
هس��ته اي تحت درمان 
قرار مي گيرند، گفت: ع��لاوه بر خدمات درماني 
سالانه براي حدود 8 هزار نفر خدمات تشخيصي 
در بخش پزش��كي هس��ته اي اس��تان يزد انجام 
مي ش��ود. دكتر »س��يدكاظم رضوي« ديروز در 
نشست خبري كه به منظور اعلام دستاوردهاي 
پزشكي هسته اي در استان يزد، برگزار شد، با بيان 
اينكه رشته پزشكي هسته اي از جمله رشته هاي 
نوپا در ايران و جهان اس��ت، اظه��ار كرد: اولين 
خدمات پزشكي هسته اي در ايران از سال ۱۳۵۶ 
در دانش��گاه علوم پزشكي تهران انجام شده و در 
استان يزد از س��ال 9۳ فعاليت خود را به صورت 

رسمي آغاز كرده است. 
در س��ال 9۴ نيز با توجه به نياز استان به خدمات 
تكميلي پزشكي هسته اي اولين مركز تخصصي 
قلب و عروق در زمينه پزشكي هسته اي با همت 
دكتر»جاويد اتابكي« راه اندازي و تاكنون در حال 
ارايه خدمات اس��ت. رضوي در ادامه با اش��اره به 
خدمات گسترده اين رشته پزشكي، تصريح كرد: 
تشخيص به هنگام هرگونه سرطان و درمان آن، 
از جمله اقدامات و خدمات پزشكي هسته اي در 

استان يزد است. 

تعرفهصادراتيسيبدرختي
وپرتقالافزايشنمييابد

آذربايجانغربي| در 
راستاي تنظيم بازارهاي 
پاياني سال و برنامه ريزي 
از  جلوگي��ري  ب��راي 
افزايش قيمت ها رييس 
سازمان جهاد كشاورزي 
آذربايجان غربي گفت: به 
منظور جلوگيري از متضرر شدن چرخه صادرات، 
مصوبه افزايش تعرفه صادرات سيب و پرتقال لغو 
شد. رسول جليلي در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
افزود: در جلسه اي كه با حضور نمايندگان وزارت 
جهاد كشاورزي مورخه ۲۷بهمن ماه سال جاري 
در محل سازمان توسعه تجارت ايران برگزار شد، 
با برقراري عوارض براي صادرات محصولات سيب 
درختي و پرتقال مخالفت گرديد. جليلي تصريح 
كرد: بر اساس اين درخواست و با پيگيري استاندار 
آذربايجان غربي اين مصوبه لغو ش��د. پيش از اين 
آذربايجان غربي آمادگي خود را براي تامين سيب 
مورد نياز ش��ب عيد و ماه مب��ارك رمضان اعلام 
كرده ب��ود.وي اضافه كرد: درح��ال حاضر طبق 
اعلام وزارت جهاد كش��اورزي، حداقل ۷00 هزار 
تن سيب در سردخانه هاي كش��ور موجود است 
كه از اين مق��دار حدود ۳00 هزار تن س��يب در 
سردخانه هاي آذربايجان غربي وجود دارد. جليلي 
گفت: باغداران آذربايجان غربي امسال با برداشت 
بيش از يك ميليون و ۱00 هزار تن س��يب، رتبه 
نخس��ت توليد اين محصول را در كش��ور به خود 

اختصاص دادند.

تقويتتعاملاتتجاريبابندر
اكتائودردستوركارقراردارد

گيلان|مدي��ركل بنادر 
و دريان��وردي گي��لان با 
تأكي��د بر بهره گي��ري از 
ظرفيت س��رمايه گذاران 
خارج��ي، وارد كنندگان 
و صادركنن��دگان، گفت: 
تقويت تعاملات تجاري و 

اقتصادي با بندر اكتائو در دستور كار قرار دارد.
حميدرضا آبايي در حاش��يه بازديد مسوولان اتاق 
بازرگاني استان قزوين و گيلان همچنين مديريت 
منطقه ويژه اقتصادي بندر اكتائو از مجتمع بندر انزلي 
در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار كرد: اين حضور 
در راستاي افزايش سطح تعاملات بندر انزلي با ساير 
پتانسيل هاي درياي خزر اس��ت. وي با بيان اينكه 
مديريت بندر ويژه اقتصادي اكتائو مربوط به بخش 
دولتي است، افزود: اين بندر هنوز جزو منطقه ويژه 
اقتصادي اكتائو نبوده لذا براي كسب بهره گيري از 
تجربيات ما در انزلي در اين بازديد حضور داش��ت. 
آبايي ادام��ه داد: در اين بازدي��د مديريت اين بندر 
با نحوه تعام��ل بندري و منطقه وي��ژه اقتصادي و 
برعكس و همچنين ايجاد رابطه بسيار قوي تجاري 
و صنعتي بين اين بندر و بندر ويژه اقتصادي آستارا و 
انزلي بحث و تبادل نظر شد. وي با بيان اينكه در اين 
بازديد مقرر شد در اين زمينه بررسي هاي لازم انجام 
شود، ادامه داد: مقرر شد از بخش خصوصي اين بندر 
دعوت به عمل آيد و زمينه تعاملات در حوزه واردات 
و صادرات بن��در انزلي، بندر اكتائ��و و منطقه ويژه 

اقتصادي قزوين فراهم شود.
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چكش هخامنشي و تيشه هاي 
ساساني به ميراث ملي پيوست

زنجان| مديركل ميراث فرهنگي، گردش��گري و 
صنايع دستي استان زنجان، گفت: با موافقت شوراي 
ثبت وزارت ميراث فرهنگي پنج اثر تاريخي استان 
زنجان در فهرست آثار ملي قرار گرفت. امير ارجمند، 
ديروز در جمع خبرنگاران از موافقت ش��وراي ثبت 
وزارت ميراث فرهنگي ب��راي ثبت پنج اثر تاريخي 
اس��تان زنجان در فهرس��ت آثار ملي خبر داد. امير 
ارجمند با اشاره به اينكه يكي از آثار تاريخي چكش 
آهني با دسته چوبي با قدمت دوره هخامنشي كشف 
شده از معدن نمك چهرآباد است، گفت: ۲ عدد تيشه 
آهني با دسته چوبي و يك عدد سر كلنگ آهني كشف 
شده از معدن نمك چهر آباد با قدمت ساساني از جمله 
آثار تاريخي زنجان است كه به تازگي به فهرست ميراث 
ملي پيوست. اين مقام مسوول ادامه داد: سنگ مزار 
خليل ميرزا شاهزاده قاجاري پسر عبدالله ميرزا دارا 
حاكم زنجان و پسر فتحعلي شاه قاجار ديگر اثر ثبت 
شده از اين استان در فهرست آثار ملي است؛ اين سنگ 
مزار از جنس مرمر بوده و در سال ۱۲۴۳هجري قمري 
ساخته شده است. به گفته وي با ثبت اين پنج اثر در 
فهرست ميراث ملي و چهار اثر در فهرست ميراث واجد 
ارزش تاريخي و فرهنگي، مجموع آثار ثبتي استان 

زنجان به عدد 8۴۷ اثر رسيد.

افزايش 124 درصدي كالا از 
گمركات سيستان و بلوچستان

زاهدان|سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت 
سيستان و بلوچستان گفت: مجموع صادرات انجام 
شده از گمرگات و بازارچه هاي مرزي استان به كشور 
پاكستان، طي مدت زمان ۱0 ماهه امسال به ميزان 
۳8۷ ميلي��ون و ۷۳۲ ه��زار و ۴۶۵ دلار بوده كه در 
مقايسه با مدت مشابه سال قبل ۱۲۴درصد افزايش 
داشته است. محمود رضا رحمتيان افزود: در مدت 
زمان ۱0 ماهه امسال از مجموع كل صادرات استان 
حدود ۵۲ درصد صادرات استان به كشور پاكستان 
انجام گرفته است . وي خاطرنشان كرد: ميزان صادرات 
از طريق گمركات استان به پاكستان طي مدت اعلام 
ش��ده برابر با ۱0۳ ميليون و ۳۶ه��زار و ۷۲۴ دلار و 
صادرات از طريق بازارچه هاي استان به كشور پاكستان 
نيز برابر با ۳۵۳ ميليون و ۶9 هزار و ۴0۲ دلار است. 

 400زائر از مرز مهران 
راهي عتبات عاليات شدند

ايلامچ| مدير حج و زيارت ايلام گفت: ۴00 زائر پس از 
باز شدن مرز مهران، از اين مرز به سمت عتبات عاليات 
در كشور عراق عبور كردند. حميد مصطفايي مدير 
حج و زيارت در اي��لام گفت: پس از وقفه كوتاه مدت 
اعزام زمين��ي زائران ايراني به عتبات عاليات كه طي 
۳ ماه اخير به وقوع پيوس��ت، اعزام هاي زميني براي 
زائران بازگشايي شد. او افزود: با آغاز سفر هاي زميني 
به عتبات عاليات از شنبه هفته جاري تاكنون ۴00 نفر 
در قالب ۱0 كاروان از سراسر كشور از مرز مهران راهي 
كشور عراق شده است. مدير حج و زيارت ايلام بيان 
داشت: از ۲۶ بهمن تا ۲۳ اسفند دوره ثبت نام و اعزام 
بخش نخست است و از ۲۴ اسفند تا ۳0 فروردين نيز 
س��فر هاي نوروزي عتبات را در پيش داريم. او اظهار 
كرد: افرادي كه قصد زيارت عتبات عاليات كشور عراق 
را دارند با مراجعه به سايت عتبات يا دفاتر تحت نظارت 
سازمان حج زيارت براي ثبت نام اقدام كنند. به گفته 
مصطفايي، هم اكنون ۱٠ دفتر زيارتي در استان ايلام 

فعال است و مراحل اعزام زائران را انجام مي دهند.

تجهيزات ترافيكي سطح شهر 
تا پايان سال بازسازي مي شود

تبريز|مديرعامل سازمان حمل و نقل و ترافيك 
شهرداري تبريز از ساماندهي و بازسازي تجهيزات 
ترافيكي سطح شهر خبر داد و گفت: شهر تبريز 
را ب��ه لحاظ تجهي��زات و علائ��م ترافيكي براي 
پذيراي��ي از ميهمانان ن��وروزي آماده مي كنيم. 
اصغر آدي بيگ ديروز با اشاره به تمهيدات حوزه 
حمل و نقل و ترافيك شهرداري تبريز در جهت 
روانسازي و بهسازي ترافيك شهر براي استقبال 
از بهار، اظهار كرد: همه تجهيزات ترافيكي اعم از 
تابلوهاي راهنمايي و رانندگي، راهنماي مسير، 
چراغ هاي راهنماي��ي و رانندگي، بش��كه هاي 
ترافيكي، س��يلندرهاي ترافيك، و ساير علايم و 
تجهيزات تا پايان سال بازس��ازي و ساماندهي 
مي ش��وند و همه خيابان هاي ش��هر كه نياز به 
خط كشي سرد و دوجزيي، عابر پياده و... دارند با 

همكاري مناطق دهگانه انجام مي پذيرد.

طرح هم پيوندي كلانشهرها
اصفهان| ط��رح »هم پيوندي« كلان ش��هرها با 
شهرهاي استان سيستان و بلوچستان به پيشنهاد 
ش��هرداري اصفهان، در س��ي و هشتمين نشست 
كميس��يون فرهنگي و اجتماعي كلان ش��هرها به 
تصويب رسيد  پس از آنكه نوروزي، شهردار اصفهان 
شخصا به ش��هرهاي درگير سيل استان سيستان و 
بلوچستان، س��فر كرد، در نامه اي خطاب به رييس 
مجمع ش��هرداران كلان ش��هرهاي ايران نوشت: با 
توجه به مشاهدات عيني در سفر به مناطق سيل زده 
سيستان و بلوچستان، پيش��نهاد مي شود مجمع 
كلان شهرها با تشكيل كارگروهي ويژه براي انجام 
فعاليت هاي لازم در اين منطقه در سه سطح كوتاه، 
ميان م��دت و بلندم��دت وارد عمل ش��ود. چراكه 
اعتقاد داريم اگر مجمع ش��هرداران كلان شهرهاي 
اي��ران در اجراي طرح »هم پيوندي« با ش��هرهاي 
بلوچستان هم ساز و هماهنگ ش��وند، مي توان ۱8 
نقطه تعريف شده را با ظرفيت هاي موجود به سطحي 
از تاب آوري رساند تا ضمن كاهش آسيب هاي ناشي 
از محروميت ه��اي متعدد در اين اس��تان، بتوانيم 

پايگاه هاي ميان فرهنگي را شكل دهيم.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

گزارش »تعادل« از وضعيت مازوت سوزي در نيروگاه ها و تاثير آن بر آلودگي هوا

مازوت،متهمتازهدرآلودهكردنهوايكلانشهرها
دست هاي زيادي در كار است تا معضل آلودگي هواي 
كلان شهرها به ويژه تهران كه در پاييز و زمستان امسال 
ش��رايط وخيمي داشت، حل نش��ود. اگرچه معضلي 
مانند آلودگي هوا در ظاهر س��اده به نظر مي رس��د اما 
زواياي پنه��ان آن ابعاد ماجرا را پيچي��ده مي كند. تا 
امروز بر آلايندگي منابع متح��رك مانند خودروها و 
موتورسيكلت ها به عنوان اصلي ترين عامل آلودگي هوا 
تاكيد مي شد با اين وجود گرچه نقش منابع متحرك را 
نمي توان ناديده گرفت اما چندي پيش رييس سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت كش��ور از مازوت س��وزي در 
نيروگاه ها به عنوان عامل مهم و جدي در آلودگي هواي 
پايتخت نام برد و بعد از آن معاون محيط زيست انساني 
اين س��ازمان هم از مس��وولان وزارت نفت خواست تا 
نسبت به اين ماجرا پاسخگو باشند، به اين ترتيب متهم 
تازه اي براي آلودگي هواي پايتخت پيدا شد كه كه كمتر 
به آن توجه شده بود. اظهارنظر عيسي كلانتري در حالي 
است كه مسوولان وزارت نيرو معتقدند چنين استدلالي 
درست نيست، چرا كه اس��تفاده از سوخت مازوت در 
نيروگاه ها براي آنها صرفه اقتصادي ندارد و از سوي ديگر 
اگر وزارت نفت،  گاز مورد نياز را براي آنها تامين كند، 
تمايلي به مصرف مازوت ندارند، اما محيط زيستي ها 
همچنان معتقدند وزارت نيرو و وزارت نفت در زمينه 
س��ولفورزدايي از س��وخت و اس��تفاده از م��ازوت در 
نيروگاه ها كوتاهي ك��رده و اين عنصر آلاينده بايد در 
مبدا از سوخت حذف شود. اما و اگرها و پاسكاري هاي 
بين سازماني در حالي اس��ت كه مصوبه دولت درباره 
م��اده ۲ قانون هواي پاك مي گوي��د نيروگاه هايي كه 
سالانه بيش از يك ماه مازوت مي سوزانند، بايد حتما 
تجهيزات كنترل آلايندگي داشته باشند، اين در حالي 
است كه كارشناسان معتقدند، اگر فقط يك نيروگاه 
به جاي مازوت،  گازسوز شود، ۵ درصد آلودگي ذرات 

معلق كم خواهد شد. 

   از اصرار محيط زيست تا انكار وزارت نيرو
بنابر اعلام مقامات وزارت نفت، گوگرد موجود در مازوت 
توليدي ايران ۴ برابر استاندارد جهاني بوده؛ ميزاني كه 
حتي براي سوخت كشتي ها در آب هاي آزاد نيز ممنوع 
است. موضوعي كه رييس سازمان حفاظت محيط زيست 
كشور همزمان با روز ملي هواي پاك اعلام كرده و درباره 
آن گفت: تحريم ها از يك طرف باعث شد وزارت نفت 
نتواند مازوت توليدي خود را صادر كند، از طرف ديگر 
وقتي مانع مص��رف مازوت در نيروگاه ها ش��ديم انبار 
پالايش��گاه ها پر از مازوت ش��د به طوري كه در آستانه 

تعطيلي بودند چون نه مي توانستند مازوت را مصرف 
كنند و ن��ه صادر. به ناچار نيروگاه ه��ا دوباره به مازوت 
س��وزاندن روي آوردند و گرفتار هواي آلوده ش��ديم، 
يعني دچار دور بسته اي شده ايم كه در شرايط تحريم 

نمي دانيم چطور از آن بيرون بياييم.
به دنب��ال اين اظهارنظر مس��عود تجريش��ي، معاون 
محيط زيست انساني سازمان حفاظت محيط زيست 
كشور هم اعلام كرد وزارت نفت بايد در خصوص قطع 
سوخت گاز تعدادي از كارخانه ها و نيروگاه ها در زمان 
كاهش دما و جايگزين كردن مازوت پاسخگو باشد زيرا 
احتراق ناشي از سوزاندن مازوت نقش موثري در آلودگي 
هوا دارد. او درباره اين موضوع گفت: وزارت نفت در زمان 
كاهش دما و افزايش ميزان مصرف گاز در تهران و برخي 
از كلان شهرها س��وخت گاز كارخانه ها و نيروگاه ها را 
قطع و به آنها مازوت مي دهد. سوزاندن مازوت و ذرات 
ايجادشده ناشي از اين احتراق نقش موثري در آلودگي 
هوا دارد به طوري كه تنها يك كارخانه سيمان در يك 
روز يك ميليون ليتر مازوت مي سوزاند و در اين خصوص 

وزارت نفت بايد پاسخگو باشد.
اظهارات مسوولان سازمان حفاظت محيط زيست كشور 
درحالي اس��ت كه روز گذشته مديركل دفتر بهسازي 
نيروگاه ها و محيط زيست ش��ركت توليد نيروي برق 
حرارتي در چهل و سومين جلسه كارگروه ملي كاهش 
آلودگي هواي كلان شهرها در ارتباط با مصرف سوخت 
در نيروگاه ه��ا بيان كرد: اگر گاز م��ورد نياز نيروگاه ها 
تامين شود، وزارت نيرو هيچ تمايلي به مصرف مازوت 
 به عنوان س��وخت ندارد. ظرفيت نيروگاه هاي كشور

۸۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات است، از اين ميزان فقط ۱۵ هزار 
و ۸۲۹ مگاوات در نيروگاه هاي بخاري توليد مي شود و 
فقط ۱۹ درصد ظرفيت نيروگاه هاي تمام كشور از نوع 
بخاري است كه مي تواند از سوخت مازوت استفاده كند 

و بقيه امكان مصرف مازوت را ندارند.
علي اصغر عبدل��ي افزود: تم��ام نيروگاه هاي حرارتي 
بر پايه س��وخت گاز طراحي ش��ده اند و فقط در موارد 
اضطراري اجازه اس��تفاده از س��وخت مايع كه همان 
گازوييل و مازوت اس��ت را دارند، بنابراي��ن اگر زياد از 
مازوت اس��تفاده كنيم يعني از دس��تورالعمل سازنده 
آن تخط��ي كرده ايم. علاوه بر اي��ن در صورت مصرف 
مازوت مشكلاتي همچون تخريب قطعات و تجهيزات 
نيروگاهي و ايجاد محدوديت در توليد، افزايش هزينه 
تعميرات، زياد شدن توقف واحدها و خروج اضطراري 
آنها و بالا رفتن مصرف آب مواجه مي شويم كه دلايلي 
بر تمايل ما براي اس��تفاده ۱۰۰ درصدي از س��وخت 

گاز اس��ت.او با بيان اينكه نيروگاه ها تمايلي به مصرف 
مازوت ندارند بيان كرد: با توجه به تاكيد سازمان محيط 
زيست تلاش كرديم مصرف مازوت را در نيروگاه هايي 
كه در نزديكي كلان ش��هرها قرار دارند كاهش دهيم و 
 ميزان مصرف را به ۵,۹ درصد مازوت، ۹۱.۶ درصد گاز 
و ۲.۵ درصد گازوييل رس��انديم. تاكنون نيروگاه هاي 

بعثت، منتظر قائم و اصفهان مازوت مصرف نكردند.

   اگر نيروگاه اعلام نكند
 نمي فهميم از مازوت استفاده مي شود

انكار وزارت نيرو و اصرار سازمان حفاظت محيط زيست 
در حالي اس��ت كه مصوبه دولت درباره ماده ۲ قانون 
هواي پاك مي گويد نيروگاه هايي كه س��الانه بيش از 
يك ماه مازوت مي سوزانند، بايد حتما تجهيزات كنترل 
آلايندگي داش��ته باش��ند. آرش جليلي، كارشناس 
محيط زيس��ت در حوزه س��وخت پاي��دار درباره اين 
موضوع به »تعادل« گفت: اگرچه در قانون هواي پاك، 
وظيفه نيروگاه ها در قبال استفاده از مازوت مشخص 

شده است اما درباره اينكه مازوت مي سوزانند يا خير، 
وزارت نفت و نيرو بايد پاسخ بدهند. ما جنس سوخت 
در نيروگاه را نمي توانيم پايش كنيم. اگر به جاي گاز، 
نيروگاه ها مازوت بسوزاند ما نمي توانيم متوجه شويم. 
صرفا بر اس��اس خوداظه��اري كه ني��روگاه مي دهد 
همچنين آمار توزيع س��وخت وزارت نفت مي ش��ود 
فهميد كه نيروگاهي مازوت مصرف كرده و اين درحالي 
است كه آنها مي گويند ما به هيچ وجه سوخت مازوت 
نداريم. اما هستند نيروگاه هايي كه در مواقعي از سال 
سوخت مازوت اس��تفاده مي كنند و از افزايش انتشار 

آلاينده آنها اين مهم مشخص مي شود.
او افزود: با اين وحود سازمان محيط زيست در مواردي 
كه خيلي حاد باشد يا گزارش هايي به اين سازمان داده 
شود، خروجي دودكش هاي صنايع را مشاهده عيني 
مي كند، اگر حجم آلايندگ��ي افزايش يابد ادارات كل 
در استان هاي مختلف به صنايع مراجعه كرده و نظارت 
مي كنند كه آيا مازوت سوزي شده است يا نه به عنوان 
مثال در بحث ش��هر تهران، اداره كل محيط زيس��ت 

اس��تان تهران كارخانه س��يمان ري را بست و نيروگاه 
بعثت را متوقف كرد اما در شرايطي كه به هيچ وجه نبايد 
از سوخت مازوت اس��تفاده كنند و اگر استفاده كردند 
تخلف كرده اند، اين سازمان چقدر نيرو و بودجه براي 
پايش عيني تمام نيروگاه هاي سراسر كشور دارد؟ پس 
نه تنها وزارت نيرو تخلف مي كند بلكه سازمان حفاظت 
محيط زيس��ت هم در ابزارهاي نظارتي ضعيف عمل 
مي كند. جليلي درباره نتايج يك تحقيق علمي پيرامون 
ميزان مازوت سوزي در يك نيروگاه  بيان كرد: نيروگاه 
منتظرالقائم كه سوخت مازوت دارد و آن سوي كرج است 
در نرم افزار شبيه سازي شد و نتيجه حكايت از آن داشت 
كه اگر اين نيروگاه كاملا مازوت را كنار بگذارد سالانه 
 ۵۰۰ تن ذرات معلق و ۸۰۰۰ تن دي اكس��يد گوگرد
 كم مي ش��ود، مي��زان ذرات معلق س��الانه در تهران،

۱۰ هزار تن اس��ت، يعن��ي يك نيروگاه مازوت س��وز 
مي تواند ۵ درصد آلودگي ذرات معلق را در تهران باعث 
ش��ود. يعني اگر يك نيروگاه را گازس��وز كنيم شاهد 

كاهش ۵ درصد آلودگي ذرات معلق خواهيم بود.

مرگ دو نفر  در قم   بر اثركرونا
س��اعاتي پس از آنكه رييس مركز مديريت بيماري هاي 
واگير وزارت بهداش��ت، گفت دو م��ورد مثبت مبتلا به 
كروناويروس در ش��هر قم، ايراني هستند، دانشگاه علوم 
پزشكي قم در اطلاعيه اي از  مرگ دو نفر در بيمارستاني در 
قم به دليل مشكلات تنفسي خبر داد. اين اطلاعيه هرگونه 
ابتلاي افراد به كرونا را تكذيب كرده است. در اين اطلاعيه  
آمده است: به اطلاع مردم عزيز استان قم مي رسانيم كه 

تاكنون هيچ مورد مثبت كرونا مشاهده نشده است.
از سوي ديگر عضو كميته كش��وري آنفلوآنزا با اشاره به 
برخي از نگراني ها در رابطه با ورود ماهي هاي قرمز چيني 
در ايام نوروز و احتمال انتقال بيماري از اين طريق، عنوان 
كرد: تا جايي كه مي دانم واردات كليه محصولات غذايي 
و حيواني از كشور چين ممنوع شده و هيچ منطقي وجود 
ندارد كه در شرايط اپيدمي موجود محصولات غذايي يا 

حيواني از چين وارد شود. 
مس��عود مرداني با بي��ان اينك��ه هنوز ميزبان واس��ط 
كروناوي��روس جدي��د »كوويد ۱۹« ب��ه صورت قطعي 
مشخص نش��ده اس��ت، ادامه داد: بنابراين نمي توان به 
صورت قطعي اعلام كرد كه كدام حيوان ميزبان واس��ط 
اي��ن ويروس و بيماري اس��ت. البته برخ��ي از حيوانات 
كاندي��داي انتقال اين بيماري به عنوان ميزبان واس��ط 
هستند كه از آنها مي توان به خفاش، ماهي و حتي گربه 

نام برد؛ ولي هنوز هيچ كدام به صورت قطعي ثابت نشده 
است.او با تاكيد بر اينكه در هر صورت توصيه كلي ما اين 
است كه در اين شرايط از تماس با هر نوع حيوان خانگي و 
اهلي جدا خودداري شود، گفت: اگر هم به هر دليلي اين 
اتفاق رخ داد، بايد بلافاصله ب��ا آب و صابون به مدت ۳۰ 
ثانيه دست خود را بشوييد. اين متخصص بيماري هاي 

عفوني با بيان اينكه خوشبختانه اخبار منتشر شده طي 
يك هفته گذشته از طرف مقامات چيني نشان دهنده آن 
است كه از موج رو به افزايش موارد ابتلا به كروناويروس 
جديد كاسته شده است، به ايسنا گفت: البته اين كاسته 
شدن به معني كاهش آمار نيست، بلكه آمار آن به حالت 
تقريبا پايدار در آمده است. به عبارت ديگر در چهار هفته 

اول بيماري تعداد موارد ابتلا به طرز بي س��ابقه اي  رو به 
افزايش بود، به طوري كه هر روز ۵ يا ۶ برابر روز قبل بود، 
ولي الان خوشبختانه تعداد موارد جديد به حالت سكون 
يعني به تعداد قابل قبول رسيده است.او اين مساله را نشانه 
بسيار خوبي دانست و اظهار كرد: البته هنوز در خصوص 
بيماري زايي اين ويروس جديد تحقيقات كامل نشده و 
نمي توان قضاوت دقيقي كرد. همچنين بايد دقت كرد كه 
در ش��هر ووهان چين تاكنون تعداد زيادي از افراد مبتلا 
شده اند و اين مساله با پايدار شدن آمار ابتلا ارتباط دارد. 
وي با بيان اينكه به اعتقاد اپيدميولوژيست ها آمار اعلامي 
ابتلا به كروناويروس جديد تنها پنج درصد موارد واقعي 
ابتلاس��ت، ادامه داد: به عبارت ديگر ۹۵ درصد موارد يا 
خفيف و بدون علامت بوده و نيازي به مراجعه به پزشك 

نداشته يا شناسايي و تشخيص داده نشده است.
او ادام��ه داد: موارد ابت��لا به اين بيماري اغلب از س��وي 
كشورهايي گزارش ش��ده كه از نظر مالي توانايي خريد 
كيت تشخيصي را داش��ته اند كه از آن جمله مي توان به 
كشورهاي فرانسه، امريكا، كانادا، استراليا، آلمان و ايتاليا 
اشاره كرد. در ساير كشورها كه توان مالي پايين تري داشته 
و به امكانات تش��خيصي بيماري دسترسي ندارند موارد 
ابتلا گزارش نشده است، به عبارت ديگر ممكن است در 
بسياري از كش��ورها موارد ابتلا وجود داشته ولي امكان 

تشخيص و شناسايي آن وجود نداشته باشد. در كشور ما 
نيز امكان ورود ويروس وجود دارد ولي احتمالا نوع سبك 
و بدون علامت آن بوده كه طي آن مراجعه به پزشك الزامي 
نداشته و در نتيجه آزمايشي براي تشخيص آن درخواست 

نشده و شناسايي نشده است.

    مردم به شايعات بي اساس توجه نكنند
وي تعداد كيت هاي تشخيصي ارايه شده از سوي سازمان 
جهاني بهداشت را محدود دانست و گفت: البته بيماراني با 
علائم مشابه عفونت هاي ويروسي دستگاه تنفسي فوقاني 
مانند آنفلوآنزا و ساير بيماري ها به پزشك مراجعه كرده اند 
كه همگي آزمايش ش��ده اند، ولي تاكنون مورد قطعي و 
ثابت شده اي از كروناويروس جديد در كشور تاييد نشده 
است. عضو كميته كشوري آنفلوآنزا در پايان با بيان اينكه 
مردم بايد همچنان هوش��يار بوده و ضمن رعايت نكات 
ايمني و بهداشتي به شايعات بي اساس توجه نكنند، اظهار 
كرد: متاسفانه عده اي در اين ش��رايط به جاي كمك به 
حفظ آرامش جامعه، براي مردم دغدغه هاي بي جا ايجاد 
مي كنند، با اين حال مردم مردم بايد هوشيار باشند و در 
صورت مشاهده بيماري مشابه و موارد مشكوك به پزشك 
مراجعه كنند و در اين ش��رايط به توصيه هاي بهداشتي 

درماني توجه بيشتري داشته باشند.
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امكان صدور »ديپلم المثني« 
فراهم شد

رييس مركز س��نجش و پايش كيفيت آموزش��ي 
وزارت آموزش و پرورش اعلام كرد كه ترتيبي اتخاذ 
شده تا كساني كه به دلايل موجه گواهينامه پايان 
تحصيلات دوره متوسطه شان مفقود شده است، به 
درخواست كتبي آنها توسط ادارات محل تحصيل 

مربوطه رسيدگي و گواهينامه المثني صادر شود.
خس��رو س��اكي در اين باره اظهار ك��رد: به منظور 
س��اماندهي و افزايش اعتبار صدور و تاييد مدارك 
تحصيل��ي دانش آم��وزان، براس��اس آيي��ن نامه 
ساماندهي صدور و تاييد مدارك تحصيلي، مصوب 
جلسه ۹۱۷ ش��وراي عالي آموزش و پرورش، اقدام 
به طراحي و چ��اپ گواهينامه پاي��ان تحصيلات 
دوره متوس��طه با اعمال بيش از شش آيتم داراي 
استانداردهاي امنيتي شده است. او افزود: اين امر 
قطعا اق��دام موثري در جهت پيش��گيري از جعل 
و مقابله با سوءاس��تفاده گران اس��ت. رييس مركز 
س��نجش و پايش كيفيت آموزشي وزارت آموزش 
و پ��رورش همچنين اعلام كرد ك��ه ترتيبي اتخاذ 
شده تا كساني كه به دلايل موجه گواهينامه پايان 
تحصيلات دوره متوسطه شان مفقود شده است، به 
درخواست كتبي آنها توسط ادارات محل تحصيل 

مربوطه رسيدگي و گواهينامه المثني صادر شود.

لزوم پوشش بيمه اي خدمات 
تغذيه اي باليني

رييس مركز مديريت پيوند و بيماري هاي وزارت 
بهداش��ت گفت: خدم��ات تغذي��ه اي باليني در 
بيمارستان ها تحت پوشش بيمه نيست و اين در 
حالي است كه اگر خدمات تغذيه اي تحت پوشش 
قرار گرفته و به آن توجه شود، بيمه ها عوايد زيادي 
از مح��ل صرفه جويي طول مدت زمان بس��تري 

بيماران خواهند داشت.
مهدي ش��ادنوش درباره اهميت پوشش بيمه اي 
خدمات تغذيه باليني در بيمارس��تان ها، گفت: 
خدمات كارشناسان تغذيه در بيمارستان ها براي 
مش��اوره هايي كه انجام مي دهند، تحت پوشش 
بيمه نيس��ت. اگر مي خواهيم روند سالمي را در 
تغذيه بيماران بس��تري در بيمارستان ها دنبال 
كنيم، هزينه ها افزايش پيدا مي كند و اين موضوع 
باعث نگراني بيمارس��تان ها مي شود.او ادامه داد: 
اين موضوع به سازمان هاي بيمه گر پيشنهاد شده 
تا مطالعه بيشتري در اين زمينه انجام بدهند. زيرا 
وقتي بيمار مقاومت بيشتري داشته باشد، در برابر 
عوامل بيماري زا راحت تر مقاومت مي كند و تغذيه 
مناسب در اين امر بسيار موثر است. اين متخصص 
تغذيه باليني اظهار كرد: اگر سازمان هاي بيمه گر 
كار عميقي در زمين��ه تغذيه باليني انجام دهند، 
مي توانند اث��ر آن را در كاه��ش هزينه هاي خود 
مشاهده كنند.شادنوش تاكيد كرد: در حال حاضر 
براي تغذيه بيماران بستري در مراقبت هاي ويژه 
مجبوريم از محلول هاي دست ساز استفاده كنيم 
و اين در حالي است كه اين محلول هاي دست ساز 
دقت كافي را ندارند و اين اقدام در دنيا با استفاده 
از محلول هاي صنعتي انجام مي شود كه توليد آن 
تحت استانداردهاي سخت گيرانه اتفاق مي افتد 
و توليد اين محلول ه��اي صنعتي در ايران تحت 

پوشش بيمه ها نيست. 

 تامين امنيت انتخابات 
در تهران با ۱۴ هزار پليس 

فرمانده انتظامي تهران ب��زرگ از تامين امنيت 
۴۵۵۲ شعبه اخذ رأي در پايتخت از سوي بيش 

از ۱۴ هزار نيرو خبر داد.
سردار حسين رحيمي در حاشيه همايش آموزش 
مسوولان انتظامي شعب اخذ رأي كه صبح ديروز 
در محل ستاد فرمانده انتظامي تهران بزرگ برگزار 
شد با حضور در جمع خبرنگاران گفت: امروز اين 
جلسه با هدف توجيح و آموزش به فرماندهان و 
مسوولان امنيت انتخابات برگزار شد و اميدوارم 
كه بتوانيم امنيت انتخابات روز جمعه را به بهترين 

شكل تأمين كنيم.
رحيمي با بيان اينكه در حوزه استحفاظي فرمانده 
انتظامي تهران بزرگ ۴۵۵۲ شعبه اخذ رأي واقع 
ش��ده اظهار كرد:  براي تامين نظم و امنيت اين 
ش��عب ۱۴ هزار نيرو پيش بيني شده و تيم هاي 
ويژه اطلاعاتي پليس فعال هستند. علاوه بر آن 
بحث نظم و امنيت ترافيكي نيز جزو اولويت هاي 
ماس��ت و تمام تلاش��مان را در اين زمينه نيز به 
كار خواهيم بس��ت تا مردم به ام��ور روزانه خود 
نيز برسند. رييس پليس پايتخت ابراز اميدواري 
كرد تا پليس بتواند با تمهيدات سنگين انتظامي 
و ترافيكي كه ويژه انتخاب��ات روز جمعه در نظر 
گرفته شده بتواند امنيت خوبي را در سطح شهر 

برقرار كند.
رحيم��ي با بيان اينك��ه ني��روي انتظامي براي 
انتخابات در آماده باش كامل اس��ت، در پاس��خ 
به پرسش��ي در مورد برخورد پليس با تخلفات 
انتخاباتي نيز اظهار كرد: طي اين مدت دو يا سه 
مورد اتفاق داشتيم كه البته همه عوامل مرتبط با 
آن دستگير شدند كه سه نفر بودند و دو نفرشان 
هم س��ابقه دار بودند. البته اين موارد نيز چندان 
موارد پيچيده و قاب��ل ذكري نبوده و در حد پاره 
كردن بنر از سوي رقبا بوده است. برخي از تخلفات 
در بخش فضاي مجازي هم بوده كه چندان مساله 
قابل ذكري نداشته است.سردار رحيمي، سلامت 
و امنيت و مشاركت را ۳ اصل پليس در انتخابات 
پيش رو برشمرد و گفت: تمام تلاش پليس اين 
است كه اين انتخابات با مشاركت بالا در امنيت 
كامل و با سلامت برگزار ش��ود و اميدوارم مردم 
تهران، روز جمعه با حضور در پاي صندوق هاي 
رأي پاسخ دشمنان و ياوه گوياني را كه قصد نااميد 

كردن مردم را داشتند، بدهند.

تكذيب كمبود ۴۰۰ قلمي دارو در كشوروجود ۱۰۵ هزار دانش آموز بازمانده از تحصيل در كشور
معاون آموزش ابتدايي وزارت آم��وزش و پرورش گفت: 
از دهي��اران، معتمدين محلي و روحانيون براي تغيير در 
نگرش خانواده هايي كه اجازه تحصيل به فرزندانشان را 

نمي دهند، كمك مي گيريم.
رضوان حكي��م زاده در واكنش به اعلام آم��ار چهار هزار 
دانش آموز بازمانده از تحصيل از سوي بنياد كودك گفت: 
امسال در ايران حدود ۱۴۱ هزار كودك بازمانده از تحصيل 
را شناس��ايي كرديم كه خوشبختانه توانستيم به كمك 
برنامه هايي كه در نظر گرفتيم ۳۶ ه��زار نفر از آنان را به 

مدارس برگردانيم.
او ادامه داد: قطعا آنچه كه مطلوب ماس��ت، اين است كه 
هيچ كودكي بيرون از مدرسه نباشد و همه كودكاني كه 
در سن يادگيري و تعليم هستند در داخل مدارس باشند. 
براي اينكه اين اتفاق بيفتد وظيفه آموزش و پرورش فراهم 
كردن مدرسه و معلم است. ما حدود ۲۰۰ مدرسه تك نفره 
داريم، زيرا حتي يك دانش آموز نيز براي ما اهميت دارد، 
اما رفع موانع حضور در مدرسه كه بيشتر موانع اقتصادي، 
اجتماعي و فرهنگي است، تنها بر عهده آموزش و پرورش 
نيست و سازمان هاي ديگري مانند بهزيستي، وزارت رفاه، 
كميته ام��داد و خيرين هم بايد كمك كنند. معاون وزير 
آموزش و پرورش به ايلنا گف��ت: يكي از اقدامات مهمي 
كه مي توان در كنار مدرسه س��ازي انجام داد، رفع موانع 
كودكان براي تحصيل است؛ يعني زماني كه ما مدرسه اي 
در منطقه محروم ايجاد مي كنيم، به اين موضوع هم توجه 
داشته باشيم كه اگر دانش آموزان آن منطقه لوازم التحرير، 
كفش و لباس مناسب براي ورود به مدرسه نداشته باشد، 

طبيعتا امكان ورود به مدرسه را هم نخواهد داشت، بنابراين 
شايد قسمتي از كارهاي خير مي تواند به اين شكل توسط 
خيرين دنبال شود و در جهت رفع موانع حضور كودكان 

در مدرسه باشد.
حكيم زاده اضافه كرد: آن بخش از كار كه به عهده آموزش 
و پرورش است با برنامه انسداد موانع بي سوادي به صورت 
جدي پيگيري مي شود، اما با تقسيم كار ملي كه پيگيري 
ش��ده اميدوار هس��تيم، هم افزايي بين دستگاه ها منجر 
ب��ه ارتقاي جذب كودكان بازمانده از تحصيل ش��ود و ما 
بتواني��م همه ك��ودكان را جذب كنيم. مع��اون آموزش 
ابتدايي وزارت آم��وزش و پرورش توضيح داد: تعدادي از 
كودكاني كه در مدارس حضور ندارند به دليل جابه جايي 
از مناطق و شهرهاي مختلف است و همين موجب شده 
در آمار بازمانده از تحصيل ها قرار بگيرند. نكته قابل توجه 
ديگر اين اس��ت كه برخي از ك��ودكان نيز معلوليت هاي 
ش��ديدي دارند كه نمي توانند در مدرسه حضور داشته 
باشند و بايد سازمان بهزيستي در اين زمينه ورود كند تا 

امكان حضور اين كودكان در مدرسه فراهم شود.او اظهار 
كرد: تا جايي كه ب��ه ما به عنوان وزارت آموزش و پرورش 
مربوط مي شود، در هر جايي كه لازم باشد معلم و مكان 
آموزشي را فراهم مي كنيم، اما در جايي كه خانواده ها به 
دليل تعصبات يا باورهاي غلطشان اجازه ادامه تحصيل به 
دختر دانش آموزشان يا اجازه حضور آنها در مدارس شبانه 
روزي را نمي دهند، بايد سازمان هاي فرهنگي وارد كار شده 
و صدا و سيما نيز فعاليت موثر داشته باشد. حكيم زاده گفت: 
در برنامه انسداد موانع بي سوادي پيش بيني كرده ايم كه از 
دهياران، معتمدين محلي و نيروهاي روحاني براي تغيير 

در نگرش برخي از اين خانواده ها كمك بگيريم.
او درباره آسيب هاي اجتماعي كه مدارس ابتدايي را هدف 
قرار داده اس��ت، توضيح داد: بايد بتوانيم اقداماتي انجام 
دهيم كه م��دارس ابتدايي ما محيط هاي ام��ن رواني و 
عاطفي داشته باشد، مدرسه اي كه بچه ها در آن احساس 
احترام و عزت نفس كنند. به نظ��رم ما هرچقدر بتوانيم 
مهارت هاي ابراز وجود، ارزشمندي، خودآگاهي و جرات 
را در كودكان پرورش بدهيم، كودكان ما در حال و آينده 
كمتر درگير آسيب هاي اجتماعي مي شوند.معاون وزير 
آموزش و پرورش درباره حذف پيك نوروزي و در قبال آن 
تكليف هاي سنگيني كه برخي معلمان براي شب عيد به 
دانش آموزان تحميل مي كنند، گفت: تكليف دادن براي 
شب عيد تخلف است، ما خواهش مان اين است كه معلمان 
هم به كودكان و هم به اي��ام عيد احترام بگذارند و نگران 
نباشد، زيرا بچه هاي ما از طريق فعاليت هاي داستان نويسي 

و كتابخواني يادگيري هاي خوبي خواهند داشت.

س��خنگوي س��ازمان غذا و دارو در خص��وص آخرين 
وضعيت بازار دارويي كش��ور گف��ت: آمار اقلام كمبود 
دارويي كشور حدود يك سوم فهرست زمان مشابه در 
سال گذشته است و در مناطق مختلف كشور به ۱۹ تا 

۲۱ قلم مي رسد.
به دنبال ارايه آماري مبني بر كمبود ۳۵۰ تا ۴۰۰ قلم دارو 
در كشور از سوي سازمان هلال احمر، كيانوش جهانپور 
گفت: آمار اقلام كمبود دارويي كشور حدود يك سوم 
فهرست زمان مشابه در سال گذشته است و در مناطق 
مختلف كشور به ۱۹ تا ۲۱ قلم مي رسد. در عين حال 
توزيع دارو در ش��ركت هاي پخش ظرف ماه هاي اخير 
در استان ها تحت كنترل مستقيم دانشگاه هاي علوم 
پزشكي و در كل كشور تحت نظارت سازمان غذا و دارو 
بوده است و اجازه انباشت دارو در داروخانه ها داده نخواهد 
شد.او در واكنش به اظهارات يكي از مديران هلال احمر 
در مورد فهرست كمبودهاي دارويي، با غير كارشناسانه 
خواندن اين اظهارات اظهاركرد: مرجع نظارت و پايش 
كمبودهاي دارويي، اداره كل دارو و مواد تحت كنترل 
سازمان غذا و داروست كه از منابع چندگانه بازار دارويي 
كشور را رصد مي كند. از طرفي تعريف كمبود دارويي 
هم مشخص است. اينكه برند خاصي از داروي خاصي 
در بازار موجود نباشد يا زنجيره داروخانه هاي متصل به 
يك سازمان، داروهايي را به اندازه كافي نداشته باشد يا 
اقلام تك نسخه اي و خارج از فهرست دارويي كشور و 
انواع مكمل ها در بازار نباشند، هيچكدام به منزله ضرورت 
ورود اين اقلام به فهرست دارويي كشور نيست.جهانپور 

به ايسنا گفت: ماموريت داروخانه هاي سازماني و دولتي 
و غيرخصوصي از جمله داروخانه هاي هلال احمر بايد 
باز تعريف شود. در شرايطي كه بخش خصوصي با بيش 
از ۱۲ هزار داروخانه در اقصي نقاط كشور درحال ارايه 
خدمات دارويي است، داروخانه هاي غيرخصوصي بايد 
به سمت برداشتن بار زمين مانده بروند. ارايه داروهايي 
كه به طور همزمان در بخش خصوصي ارايه مي ش��ود، 
نوعي بنگاه داري بدون وجه است. اين داروخانه ها بايد به 

فلسفه وجودي خود بازگردند.
وي تاكيد ك��رد: توزيع مديريت ش��ده دارو با نظارت 
س��ازمان غذا و دارو ت��داوم خواهد ياف��ت و نياز يك تا 
دوماهه داروخانه ها با تش��خيص و برآورد معاونت هاي 
غذا و داروي دانشگاه هاي علوم پزشكي و بر اساس روند 
مصرف گذشته و نه صرفا بر اساس درخواست و تقاضاي 
داروخانه، با اولويت بخش خصوصي در اختيار داروخانه ها 
قرار خواهد گرفت و اجازه انباش��ت دارويي در نقطه اي 

خاص يا داروخانه هاي خاص داده نخواهد شد.
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»تعادل«آثارنوساننهادههايتوليدساختمانرابررسيميكند

شارژ قيمت مسكن با رشد نرخ مصالح
گروه راه و شهرسازي|

درحالي كه براس��اس اظهارات نايب رييس اتحاديه 
مش��اوران املاك، حجم معاملات مسكن در بهمن 
ماه نس��بت به دي ماه 15 درصد رشد داشته و بازار 
رنگ و بوي آخرسال و افزايش تعداد قراردادها را به 
خود گرفته اس��ت، بازار ساخت وساز مسكن شرايط 
خوبي را سپري نمي كند، طي روزهاي گذشته قيمت 
مصالح س��اختماني بيش از 20 درصد رشد كرده و 
هزينه صدور پروانه هاي س��اختماني هم 30 درصد 

افزايش يافته است.
البته رش��د قيمت زمين را هم بايد به افزايش قيمت 
مصال��ح و هزينه ص��دور پروانه س��اختماني اضافه 
كنيم كه در چنين شرايطي شاهد سنگين تر شدن 
هزينه هاي ساخت و س��از براي سازندگان هستيم، 
موضوعي كه آرام آرام بازار خريد و فروش مسكن را 

هم تحت تاثير قرار مي دهد.
گزارش ميداني »تعادل« از مشاوران املاك مناطق 
مختلف تهران حكايت از آن دارد كه در روزهاي اخير 
و پس از افزايش قيمت مصالح و رش��د هزينه صدور 
پروانه هاي س��اختماني، متوسط قيمت هرمترمربع 
واحد مس��كوني در مناطق مختلف پايتخت رش��د 
داشته و فروشندگان و دلالان بازار مسكن، افزايش 
قيمت مصالح و هزينه صدور پروانه را به عنوان عوامل 
اصلي رش��د قيمت ها در بازار خريد و فروش معرفي 
كردند. ناگفته نماند كه قيمت ها در بازار مس��كن از 
آبان ماه رشد داشته و در بهمن ماه هم نسبت به دي 
ماه افزايش يافته است، اما رشد قيمت در يك هفته 
گذشته بيش از همه ناش��ي از تحولاتي است كه در 
بازار مصالح ساختماني و صدور پروانه رخ داده و جدا 

از افزايش ماهيانه قيمت ها است.

   رشد قيمت مسكن كمتر از نرخ تورم 
اما در ش��رايطي كه قيمت ها در بازار مسكن افزايش 
يافته است و گزارش هاي ميداني هم اين موضوع را 
تأييد مي كنند، رييس اتحاديه مش��اوران با اشاره به 
اينكه قيمت مسكن تا پايان امسال تغيير نمي كند، 
مي گويد: قيمت ها در چند روز اخير افزايش نداشته 
و هر گونه تغيير و تحول در قيمت از ديد مش��اوران 

املاك در امان نخواهد بود. 
مصطفي قلي خسروي در گفت وگو با فارس با اشاره 
به اينكه اگر رشد قيمت مسكن در سال 99 كمتر از 
نرخ تورم خواهد بود، اظهار مي كند: قيمت مس��كن 
در سال آتي اگر دس��تخوش تحول شود و اگر رشد 

كند بدون شك كمتر از نرخ تورم عمومي اعلام شده 
از س��وي بانك مركزي خواهد بود. او ادامه مي دهد: 
بخش مسكن با 170 تا 180 شغل مستقيم در ارتباط 
اس��ت و قطعا اين ارتباط و رونق در بخش مس��كن 
مي تواند ساير صنايع و مشاغل را به حركت دربياورد 
پس چنانچه بخش مسكن رونق بگيرد براي اقتصاد 

كلان نيز مفيد و مناسب خواهد بود.
او اظهار مي كند: هر رونقي در بخش مسكن به دليل 
ارتباطي كه با صنايع مهم كشور دارد به نفع اقتصاد 
خواهد بود و مي تواند به عنوان موتور محركه اقتصاد 

انجام وظيفه كند.

   رشد 3300 توماني هر كيلو ورق آهن 
اگرچ��ه رييس اتحاديه مش��اوران ام��لاك افزايش 
قيمت مس��كن به دليل رش��د هزينه صدورپروانه و 
قيمت مصالح ساختماني طي روزهاي اخير را تاييد 
نمي كند، اما رشد قيمت مصالح و هزينه صدور پروانه، 

صداي سازندگان مسكن را در آورده است. 
ضمن اينك��ه با افزاي��ش قيمت زمي��ن در ماه هاي 
گذشته نسبت به دوره هاي مشابه سال قبل، مالكان 
سهم بيشتري از پروژه هاي مشاركتي مي خواهند و 
در اين ميان قيمت مصالح و صدور پروانه ها هم رشد 
كرده و فش��ار اقتصادي وارد به س��ازندگان مسكن 
دوچندان ش��ده اس��ت، موضوعي ك��ه نايب رييس 
انجمن انبوه س��ازان تهران ه��م آن را تاييد مي كند 
و با بيان اينكه ش��هرداري ها از هفته گذشته هزينه 
صدور پروانه ساختماني را 30 درصد افزايش داده اند، 
مي گويد: رش��د قيم��ت برخي مصالح س��اختماني 
نگران كننده است. ايرج رهبر با اشاره به اينكه گراني 
بي ضابطه قيمت مصالح ساختماني هزينه ساخت و 
قيمت تمام شده مسكن را بالا مي برد، اظهار مي كند: 
از هفته گذش��ته هزينه صدور پروانه ساختماني 30 
درصد افزايش يافته است كه البته اين اقدام در جهت 
س��ختگيري هايي بوده ك��ه اخيرا در ص��دور پروانه 

ساختماني بوده است.
او ادامه مي دهد: اين روزها ش��اهد رش��د بي ضابطه 
قيمت مصالح س��اختماني در سطح بازار هستيم كه 
همين موضوع باعث خواهد شد تا قيمت تمام شده 
مس��كن نيز افزايش يابد.به گفته رهبر در ساخت و 
ساز اسكلت هاي فلزي، ورق استفاده زيادي دارد، به 
همين دليل از هفته گذش��ته قيمت هر كيلو ورق از 
كيلويي 5200 تومان به 8500 تومان افزايش يافته 
 اس��ت، حال اگر دقت كنيد، در يك واحد مسكوني

5 طبقه اين رش��د قيمت ورق تا چه حد مي تواند بر 
قيمت تمام شده مسكن تاثيرگذار باشد.البته قيمت 
انواع مصالح س��اختماني مدتي اس��ت ك��ه در حال 
افزايش است و پيش بيني مي شود كه مساله بر قيمت 

تمام شده مسكن تاثيرگذار خواهد بود. 
در اين شرايط برخي سازندگان مسكن با اين عنوان 
كه قيمت مصالح س��اختماني رش��د داشته، عنوان 
مي كنند كه قيمت تمام شده مسكن در حال افزايش 
اس��ت، پس چاره اي جز افزايش قيمت مس��كن در 

شرايط ركودي نداريم.

  افزايش قيمت اوراق تسهيلات
بررسي تحولات بازار مسكن نشان مي دهد كه حجم 
معاملات در بازار مس��كن طي نيمه دوم سال جاري 
روندي صعودي داشته و تعداد قراردادهاي امضا شده 
هم از 3هزار و 400 فقره در مهر ماه به 10 هزار و 700 
فقره قرارداد در دي ماه رسيده است، قيمت ها هم از 
آبان ماه افزايشي شد، به عبارت ديگر بازار با عبور از 

ركود غير تورمي، رونقي نس��بي را تجربه كرد كه با 
توجه به افزايش چشمگير هزينه هاي ساخت و ساز 
و تاثير آن برقيمت هاي اعلامي از سوي سازندگان و 
فروشندگان، انتظار مي رود كه دوباره شاهد بازگشت 
ركود به بازار باشيم، چون بازار مسكن كشش افزايش 

مكرر و چندين باره قيمت ها را ندارد.
ضمن اينك��ه همگام ب��ا افزايش قيمت ه��ا در بازار 
خريد و فروش مسكن و در ش��رايطي كه خريداران 
مس��كن به ويژه متقاضيان مصرفي نياز به حمايت 
 بيشتري از سوي دولت دارند، فقط سقف تسهيلات 
مربوط ب��ه اوراق حق تقدم افزايش يافت كه با توجه 
به نرخ س��ود 18 درصدي اين وام، نمي توان انتظار 
تاثيرگذاري چنداني از اين تس��هيلات داشت فارغ 
از اينكه گزارش ها از بازار اوراق تسهيلات هم نشان 
مي دهد كه قيمت اوراق تسه به بالاترين ميزان خود 
طي روزهاي گذشته رسيده و خريداران بازار مسكن 
براي بهره گيري از اين تسهيلات با نرخ سود 18 درصد، 
بايد براي هر برگه تسه،  50 هزار تومان پرداخت كنند. 

براس��اس گزارش هاي منتشرش��ده از س��وي بانك 
مسكن، اگرچه در معاملات هفته گذشته و نخستين 
روز هفته ج��اري، خريد و فروش اوراق تس��هيلات 
 با كاهش ه��م در قيمت و هم در تع��داد مواجه بود، 
اما در س��ه چهار روز اخير، قيمت اوراق تس��هيلات 
مسكن از بازه كمتر از 45 هزار تومان به تدريج رشد 
كرده و ديروز در ۶ نماد معاملاتي به 50 هزار تومان 
بازگردد. بر همين اس��اس زوجين براي دريافت وام 
240 ميليوني بايد بي��ش از 23 ميليون تومان براي 
خريد اوراق بپردازند چون اين وام نيازمند خريد 480 

برگه اوراق است.
رشد چشمگير اين اوراق در روزهاي گذشته شرايط 
را براي متقاضيان خريد مسكن سختتركرده است، 
درواقع روزهاي اخير روزهاي سختي براي خريداران 
و س��ازندگان بازار مسكن است و تداوم اين شرايط و 
بي توجهي دستگاه هاي نظارتي به وضعيت موجود 
مي تواند آرامش نسبي بازار مسكن را هدف قرار داده 

و ركود عميق ماه هاي گذشته را بازگرداند.

طرحترافيكسال99پنجشنبههااجرانميشودنصبتلهكابينيامونوريلدرولنجك؟
حميد موسوي، ش��هردار منطقه يك تهران از انجام 
مطالعات ترافيكي براي نصب تله كابين يا مونوريل در 

راستاي حل مشكل ترافيك توچال خبر داد.
به گزارش ايسنا، حميد موسوي، با بيان اينكه توسعه 
فضاهاي گردشگري در حريم شهر تهران به خصوص 
در منطقه شمالي پايتخت مي تواند مانعي براي توسعه 
سكونتگاه هاي غيررسمي و زمين خواري باشد، افزود: 
اگر فضاهاي گردشگري در حريم تهران چه جنوب و 
چه شمال گسترش يابد تهران را از دست اندازي افراد 
سودجو نجات مي دهيم، در شمال تهران نيز به دليل 
وجود كوه و فضاهاي اكولوژيك خود به خود يك فضاي 
گردشگري ايجاد ش��ده كه فقط لازم است كه آنها را 

تجهيز كرده و بهبود بخشيم.
ش��هردار منطقه يك با بيان اينكه بزرگ ترين تهديد 
براي منطقه يك، ترافيك آزاردهنده آن است، تصريح 
كرد: معابر كم  عرض و افزايش ضريب مالكيت خودرو 

و همچنين بارگذاري بيش از اندازه مس��كوني در اين 
منطقه سبب شده است كه امروزه مهم ترين دغدغه 
ساكنان اين منطقه ترافيك باشد. از اين رو، ضروري 
است كه به استعدادهاي بالقوه طبيعي بيشتر توجه 
كرده و س��رمايه گذاري را در بخش ه��اي خدمات و 

گردشگري تقويت كنيم .
موس��وي با بيان اينكه بايد براي حل مشكل ترافيك 
منطقه به س��راغ ايده هاي جديد بروي��م كه علاوه بر 
توسعه فضاي گردش��گري مشكلات ترافيكي را حل 
كند، گفت: مي توانيم پايه گذار فكر جديدي در شهر 
باشيم و به همين دليل پيشنهاد كرديم كه براي حل 
ترافيك خيابان هاي منتهي ب��ه توچال از روش هاي 
مختلفي استفاده كنيم كه علاوه بر رفع ترافيك موجب 

گسترش گردشگري نيز باشد.
شهردار منطقه يك با بيان اينكه گزينه نصب تله كابين 
از مونوري��ل و ال آرتي قوي تر و اقتصادي تر اس��ت اما 

هنوز تصميم قطعي گرفته نشده است، گفت: مبدا و 
مقصد مشخص است و مي توانيم در چند فاز اين مهم را 
اجرايي كنيم كه در گام اول مي توان تنها مبدا و مقصد را 
افتتاح كرد و در فاز بعدي نيز بسته به نظر سرمايه گذار 
ايس��تگاه هاي مياني را افتتاح كرد كه خوش��بختانه 
سرمايه گذار براي ايستگاه مبدا و مقصد اعلام آمادگي 
كرده و مش��اور طرح در حال انجام مطالعات مختلف 
است.او با بيان اينكه خوشبختانه اين ايده مورد توجه 
اعضاي شوراي شهر و ش��هردار تهران قرار گرفته، در 
مورد جزييات اين طرح گف��ت: مبدا مدجديد حمل 
ونقلي كه ي��ا ال آر تي يا تله كابين خواهد بود، حدودا 
ميدان ولنجك است، چرا كه زميني در نزديكي ميدان 
شهيد شهرياري شناسايي شده است كه مي توانيم از 
اين زمين به عنوان ايستگاه مبدا تله كابين يا مونوريل 
استفاده كنيم و ايس��تگاه پاياني نيز مجموعه توچال 

خواهد بود.

عمار سعيديان فر، مدير واحد ساماندهي محدوده ها 
و طرح هاي ترافيكي گفت: طرح ترافيك در روزهاي 

پنج شنبه سال 99 اجرا نمي شود.
به گ��زارش فارس، عم��ار س��عيديان فر مدير واحد 
ساماندهي محدوده ها و طرح هاي ترافيكي سازمان 
حمل ونقل ترافيك ش��هرداري تهران، درباره نحوه 
اجراي طرح ترافي��ك و طرح كاه��ش آلودگي هوا 
در روزهاي پنج شنبه در س��ال 99، اعلام كرد: روند 
اجراي اين موضوع مشابه سال 98 است و فعلًا شوراي 
ترافيك تهران تصميم جديدي در اين زمينه اتخاذ 

نكرده است.
او با بيان اينكه طرح ترافيك روزهاي پنجشنبه سال 
جديد اجرا نمي شود، افزود: البته طرح كاهش آلودگي 
هوا يا همان محدوده زوج و فرد سابق از ساعت ۶:30 
تا 13 اجرايي خواهد شد و اين مساله علاوه بر كاهش 
بار ترافيكي در روزهاي جمعه، رضايتمندي مردم را 

به همراه دارد و از طرفي شهروندان مي توانند از يك 
روز تردد رايگان خود جهت ورود به حلقه دوم طرح 

ترافيك استفاده كنند.
 مدي��ر واحد س��اماندهي محدوده ه��ا و طرح هاي 
ترافيكي س��ازمان حمل ونقل ترافيك ش��هرداري 
 ته��ران ادام��ه داد: ط��رح ترافيك براي س��اكنان 
محدوده طرح نيز تغييري ندارد ولي رانندگان بايد 
در صورت مس��تأجر بودن، اجاره نامه تمديد ش��ده 
منزل مس��كوني خود را در يك��ي از دفاتر خدمات 
الكتروني��ك ارايه دهن��د. مدير واحد س��اماندهي 
محدوده ه��ا و طرح ه��اي ترافيك��ي تصري��ح كرد: 
همچنين همه س��اكنان محدوده ف��رد اعم از حلقه 
اول يا دوم بايد عوارض نوس��ازي، پسماند، عوارض 
خودرو و بدهي هاي طرح ترافيك را پرداخت كرده 
باش��ند تا بتوانند در سال 99 از طرح ترافيك جديد 

بهره مند شوند.

عضوهياترييسهشورايشهرتهرانخبرداد

تخلفات بزرگ در سازمان املاك و بازنشستگي شهرداري 
زهرا نژادبهرام عضو هيات رييسه شوراي شهر تهران 
در خصوص گزارش حسابرس��ي سال 93 شهرداري 
تهران گف��ت: موارد تخلفي در گزارش حسابرس��ي 
در س��ال 93 جديد و به جز يك مورد، جداي از 800 
مورد تخلف اعلامي از س��وي س��ازمان بازرسي كل 

كشور است.
نژادبهرام در پاس��خ به اينكه چرا بررس��ي و پيگيري 
تخلفات دوره پيشين مديريت شهري با تاخير صورت 
گرفته اس��ت، گفت: شوراي شهر ابزارهاي قانوني در 
اختيار دارد و مي تواند از طريق بازرسي و حراست اقدام 
كند، اما گزارش حسابرسي سال 93 تازه به دست ما 
رسيده اس��ت و تعجب مي كنيم كه چرا اين گزارش 

آنقدر دير ارايه شده است.
نژادبهرام در گفت وگو با ايلنا، با اش��اره به مواردي از 
تخلفات كه در گزارش حسابرسي سال 93 سازمان 
املاك و مستغلات ذكر شده است، گفت: بايد به چند 
نكته اساسي در گزارش هاي حسابرسي سال 93 توجه 
ش��ود، از جمله عدم پرداخت ماليات كه اين نه تنها 
حقوق شهروندان تهراني را تضييع كرد، بلكه حقوق 
كل كشور را زيرپا گذاشته است، چرا كه ماليات براي 
همه كشور مورد استفاده قرار مي گيرد و به خزانه كل 

واريز مي شود.

   تهاتر با بنياد مسكن 
بدون قيمت گذاري كارشناسي

عضو هيات رييس��ه شوراي ش��هر تهران ادامه داد: 
حجم املاكي كه در تعامل و تهاتر با بنياد مس��كن 
مبادله ش��ده بود، بدون قيمت گذاري مش��خص و 
كارشناسي درست انجام ش��ده كه اين نيز از ديگر 
موارد قابل بحث اس��ت كه پاسخ مناس��بي درباره 

آن درياف��ت نكردي��م. همچني��ن در گزارش هاي 
حس��ابرس به لحاظ قانوني حق كارگزاري 3 درصد 
در نظر گرفته شده بود، در حالي كه سازمان املاك 
با اضافه كردن 2 درصد آن را بدون مصوبه ش��وراي 
شهر تهران به 5 درصد رسانده بود.نژادبهرام با اشاره 
ب��ه نبود مس��تندات در گزارش حسابرس��ي گفت: 
يك��ي از نگراني ها در خصوص بررس��ي تخلفات در 
دوره پيشين مديريت شهري كه در اين گزارش نيز 
به آن اش��اره ش��ده، نبود اطلاعات مستند است كه 
حسابرس از آن استفاده كند. در گزارش هاي مالي 
سال 93 سازمان املاك و مس��تغلات يا اطلاعاتي 
وجود نداشته يا حذف شده است كه در هر دو صورت 
تخلف سازمان املاك جدي است و بايد بررسي شود 

كه چرا اطلاعات موجود نيست.

   تخفيف هاي بدون مجوز 
او ادامه داد: همچني��ن تخفيف هاي 50 درصدي به 
تعاوني هاي شهرداري بدون اخذ مجوز شوراي شهر از 
ديگر موارد بارز تخلف در سازمان املاك و مستغلات 
است، چرا كه بدون اخذ مجوز از شورا مجوز بسياري 
از املاك را ب��ه تعاوني ها واگذار كردن��د. اينها موارد 
بس��يار جدي بود كه قابل تامل و بحث است، اگرچه 
كه موارد ديگري نيز در گزارش حسابرس��ي س��ال 
93 س��ازمان املاك و مستغلات ش��هرداري تهران 
وجود دارد.عضو هيات رييس��ه ش��وراي شهر تهران 
گفت: براي همه سازمان ها گزارش حسابرسي تهيه 
و مورد بررس��ي قرار مي گيرد. ابت��دا به صورت كلي 
تخلفات سال مالي 93 شهرداري تهران مورد بررسي 
قرار گرف��ت و اكنون به صورت موردي و براي تمامي 

سازمان ها و شركت هاي وابسته به شهرداري تهران 
بررسي گزارش هاي حسابرسي در حال انجام است. 
س��ازمان حمل و نقل و ترافيك در دستور كار بعدي 
قرار دارد و پس از بررس��ي هاي تكميلي به وضعيت 
مالي آن در س��ال 93 پرداخته خواهد شد. او با بيان 
اينكه پاس��خ هاي ش��هرداري به موارد تخلف در اين 
باره ناكافي بوده اس��ت،  ادامه داد: موارد ذكر ش��ده 
حتما بايد مورد توجه مس��وولان شهري قرار گيرد تا 
مجددا اين راه ادامه پيدا نكند و اگر در گذشته چنين 
تخلفاتي وجود داشته است، ديگر شاهد تكرار مجدد 
آن نباش��يم.نژادبهرام با اشاره به بررسي  پرونده هاي 
ش��هرداري در محاكم قضايي از جمله پرونده املاك 
نجومي گفت: مي خواهيم بدانيم، چرا نهادهاي ناظر و 
ديده بان هايي كه بر اين قضيه نظارت دارند، حساسيت 
بيشتري نشان نداند و چرا اقدامات موثر و كامل براي 
بازگرداندن املاك و دارايي هاي شهر صورت نگرفت.

او درباره حجم تخلفات در شهرداري تهران و سازمان و 
شركت هاي وابسته به آن گفت: يكي از مهم ترين موارد 
مربوط به سازمان املاك و مستغلات شهرداري تهران 
بوده است و سازمان بازرسي نيز نسبت به آن حساس 
بوده است.نژادبهرام در پاسخ به اينكه اين تخلفات چه 
ميزان به ش��هر تهران خس��ارت زده است، گفت: رقم 
دقيقي ندارم، اما مي دانم كه ميزان تخلفات در سازمان 
املاك و مستغلات شهرداري تهران زياد بوده است و 
27 موردي كه حسابرس مطرح كرده، كم نيستند، به 
ويژه كه اگر حجم ريالي هركدام از تخلفات ذكر شده 
را كنار هم بگذاريم، رقم بزرگي مي ش��ود. عضو هيات 
رييسه شوراي ش��هر تهران گفت: مي توانيم اين را به 
عنوان يك درخواست از سازمان حسابرسي بخواهيم 
تا ميزان ريالي خسارتي كه به شهر تهران وارد شده را 

حساب كند، اما آنچه مسلم است، ابعاد خيلي بزرگي 
دارد.او در پاس��خ به اينكه آيا موارد تخلفات س��ازمان 
املاك و مستغلات و سازمان بازنشستگي شهرداري 
تهران در گزارش حسابرسي جزو 800 مورد پرونده اي 
است كه س��ازمان بازرس��ي از دوره پيشين مديريت 
شهري اعلام كرده اس��ت، گفت: اينها موارد جديدي 
بودند كه مطرح ش��د و تنها يكي از م��وارد به گزارش 
سازمان بازرسي اشاره مي كرد. محاكم قضايي بايد به 
اين موارد ورود كرده و آن را بررسي كنند.او همچنين در 
پاسخ به اينكه شوراي شهر چگونه براي ادامه پيگيري 
تخلفات دوره پيشين مديريت شهري اقدام خواهد كرد، 
گفت: يقينا اسناد مربوط به تخلفات بايد از طريق بخش 
حقوقي شوراي شهر و شهرداري به محاكم نظارتي و 
حقوقي ارسال شود تا بررسي هاي لازم انجام شود. اين 
اقدام به شوراي ش��هر ربطي ندارد و وظيفه ما ارسال 
مدارك و اطلاعات است. ما به نمايندگي از مردم و در 
راس��تاي احقاق حقوق آنها موظف هستيم، در قالب 
دادنامه هايي اي��ن مدارك را در اختيار محاكم قضايي 
قرار دهيم و اين موارد از طريق كميس��يون حقوقي و 

نظارت شوراي شهر اقدام مي شود.
نژادبهرام با اشاره به تاخير 5 سال هاي كه در بررسي 
گزارش هاي حسابرسي س��ال 93 شهرداري صورت 
گرفته بر لزوم بررسي وضعيت هاي مالي فعاليت هاي 
شهرداري در همان سال مالي تاكيد كرد و گفت: نكته 
قابل تامل اين است، چرا بررسي ها در شوراي چهارم 
كه براي گرفتن حس��ابرس و بررسي هم اقدام كرده، 
انجام نمي شود. بايد به اين مسائل دقت شود تا در دوره 
كنوني اين قبيل اتفاقات رخ ندهد و گزارش در همان 
دوره اي كه مديران و مس��وولان مشغول به فعاليت 

هستند، بررسي شود.
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اصلاح فرآيند صدور
 پروانه ساختماني در پايتخت

عبدالرضا گلپايگاني، معاون شهرسازي و معماري 
ش��هرداري تهران، از اصلاح فرآيند ص��دور پروانه 
ساختماني به منظور سرعت بخشي به درخواست 

متقاضيان خبر داد.
به گزارش مه��ر، عبدالرضا گلپايگان��ي در اين باره 
گفت: در راس��تاي تس��هيل امور متقاضيان صدور 
پروانه ساختماني و همچنين افزايش ميزان رضايت 
شهروندان، فرآيند صدور هوشمند پروانه ساختماني 
توسط اداره كل تدوين ضوابط، نظارت و صدور پروانه 

اين معاونت اصلاح شد.
معاون شهردار تهران با بيان اينكه هدف ما كاهش 
زمان ص��دور پروانه و توس��عه خدمات الكترونيك 
شهرسازي اس��ت، افزود: فرآيند اصلاح شده صدور 
پروانه از 2۶ بهمن ماه 98 در س��امانه شهرس��ازي 
اعمال شده است.او تأكيد كرد: در اين فرآيند پروانه 
شهرسازي در چارچوب ضوابط طرح تفصيلي شهر 
تهران و به اس��تناد پاكت حجمي و جدول سطح و 
سطوح ارايه شده توسط مهندس طراح ساختمان 
صادر مي ش��ود.گلپايگاني گفت: همچنين در اين 
فرآيند نياز به بارگذاري نقشه معماري و استعلاماتي 
هم چون سازمان آتش نشاني و فضاي سبز نيست و 
پس از دريافت ع��وارض قانوني براي دريافت پروانه 

ساخت با مهلت دوساله، پروانه صادر مي شود.
او افزود: در اين روند ارايه كليه نقشه هاي ساختماني 
اعم از معماري، سازه، پايدارسازي گود، تأسيسات 
مكانيك��ي و برقي الزامي اس��ت و بايد كليه ضوابط 
شهرسازي و مقررات ملي ساختمان در زمان دريافت 
پروانه ساخت رعايت شده باشد.معاون شهرسازي و 
معماري شهرداري تهران تصريح كرد: چنانچه در 
فرآيند صدور پروانه ساخت، نقشه معماري بارگذاري 
شده در چارچوب ضوابط و مقررات طرح تفصيلي با 
جدول سطح و س��طوح پروانه شهرسازي اختلاف 
داشته باش��د، عوارض نهايي بر اساس نقشه تأييد 
شده جديد محاس��به مي شود و ما به التفاوت آن به 
قيمت روز دريافت مي ش��ود.گلپايگاني ادامه داد: 
همچنين امكان صدور مجوز تخريب بناي موجود 
با نظر مهندس ذيصلاح در سامانه شهرسازي فراهم 
شده است.وي با بيان اينكه هدف ما تسهيل فرآيند 
ساخت و ساز متقاضيان است، گفت: امكان صدور 
پروانه تخريب پس از صدور پروانه شهرس��ازي و به 
موازات فرآيند صدور پروانه ساخت ايجاد شده است.

 460 هزار پرواز 
بر فرازآسمان ايران

رييس هيات مديره شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي 
ايران با اشاره به اينكه حدود 4۶0 هزار پرواز بين المللي 
سالانه بر فراز آسمان ايران صورت مي گيرد، عنوان 
كرد: اين موضوع به دليل ايمن بودن آس��مان ايران 
است و نشان مي دهد كه كشورمان از هر لحاظ مهياي 

ميزباني از پروازهاي بين المللي است.
سياوش اميرمكري با اش��اره به اينكه ارايه سرويس 
هوانوردي به پروازهاي عب��وري يكي از وظايفمان 
اس��ت، افزود: از يك سال پيش كشورهاي همسايه 
با هدايت امريكا به دنبال جابه جايي فضاي عبوري از 
كشور ما به كشورهاي همسايه بودند.او با بيان اينكه 
140 مسير هوايي بر فراز كشورمان قرار داشته و به 
كشورمان درآمد ارزي مي رساند، تصريح كرد: هنوز 
هم اين موضوع در برنامه كشورهاي همسايه است، 
اما يك س��ال پيش اختلافي بين كش��ور پاكستان 
و هند ايجاد شد و مس��يرهاي اين دو كشور بسته و 
شركت هاي هوانوردي به سمت ايران آمدند و روزانه 
200 پرواز بر فراز كشور اضافه شده است.اميرمكري با 
اشاره به اينكه پس از مدتي با سانحه هوايي در برخي 
كشورهاي ديگر به جايي رسيديم كه تعداد پروازهاي 
روزانه ما از 700 پرواز به 1۶00 پرواز رس��يده است، 
اظهار كرد: آنها به ايمن بودن آسمان ايران اطمينان 
دارند اما مي خواهند با بهانه هاي واهي اين موضوع را 
عملي كنند كه از مسيرهاي جايگزين استفاده شود.

 آسمان صاف و نيمه ابري 
در اغلب شهرها 

مدير پيش بيني و هش��دار س��ازمان هواشناسي 
گفت: آسمان تهران يكم اسفند، ابري همراه با مه 
رقيق، بارش باران، وزش باد و رعد و برق پيش بيني 
مي شود، امش��ب هم بارش باران در تهران داريم و 

با وزش باد شديد، به تدريج ابرها كاهش مي يابد.
صادق ضياييان در گفت وگو با فارس، در تش��ريح 
آخري��ن وضعيت جوي كش��ور اظهار ك��رد: روز 
پنجشنبه يكم اسفندماه با نفوذ بيشتر اين سامانه، 
در شمال غرب، غرب و جنوب غرب كشور، سواحل 
خزر، نواحي مركزي كشور، بخش هايي از جنوب 
كشور و استان هاي واقع در دامنه جنوبي البرز، بارش 
پيش بيني مي شود كه به تدريج به شمال شرق هم 
كشيده مي شود.مدير پيش بيني و هشدار سازمان 
هواشناسي ادامه داد: روز يكم اسفند در برخي نقاط 
جنوب ش��رق و شرق كشور بارش پراكنده داريم و 
شدت بارش ها در اس��تان هاي واقع در دامنه هاي 
زاگرس مركزي، ش��امل اس��تان هاي خوزستان، 
لرس��تان، كهگيلويه و بويراحم��د، چهارمحال و 
بختياري و ش��مال فارس و جنوب استان مركزي 
اس��ت.او اف��زود: روز پنجشنبه ش��دت بارش ها را 
همچنين در استان هاي واقع در دامنه البرز مركزي 
در استان هاي قزوين، تهران، البرز و شمال سمنان 
ش��اهد خواهيم بود.ضياييان بيان كرد: روز جمعه 
دوم اسفندماه سامانه بارشي در استان هاي خراسان 
شمالي، گلستان، شرق سمنان و شمال خراسان 
رضوي فعال است و به تدريج از كشور خارج مي شود.

مدير پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي يادآور 
شد: به سبب عبور موج تراز مياني از روي كشور، از 
بعدازظهر شنبه تا ظهر يكشنبه چهارم اسفند، در 
برخي نقاط شمال غرب و غرب كشور بارش برف و 
باران و وزش باد خواهيم داشت و در دامنه هاي البرز 

مركزي بارش پراكنده خواهيم داشت.
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»تعادل«درگفتوگوباذينفعانبخشخصوصيبررسيميكند

مناقشه  بي پايان  رتبه بندي فعالان اقتصادي
تعادل| 

واگ�ذاري رتبه بن�دي فعالان اقتص�ادي به يك 
مناقش�ه بي پايان بدل ش�ده اس�ت. به طوريكه 
كميس�يون تلفي�ق مجلس ش�وراي اس�امي 
چندي پيش، رتبه بن�دي توليدكنندگان كالا و 
عرضه كنندگان و پيمانكاران طراحي، ساخت و 
رتبه بندي كارت هاي بازرگاني را به اتاق بازرگاني 
اي�ران واگذار ك�رد. اما طرح ياد ش�ده بحث ها و 
اعتراضات متعددي را به دنبال داش�ت؛ تا جايي 
كه مسوولان سازمان بورس نسبت به اين موضوع، 
موضع گيري كردند. چراكه اعتقاد دارند اعضاي 
ات�اق بازرگاني ايران ب�ا لابي گري ب�ه دنبال آن 
هستند كه مسووليت صدور مجوز براي موسسات 
فعال در زمينه رتبه بندي را در اختيار بگيرند. در 
همين حال نايب رييس ات�اق بازرگاني ايران در 
گفت وگو با »تعادل« تاكيد ك�رد كه اتاق تنها به 
دنبال اجراي وظايف قانوني خود است و اصراري بر 
افزايش مسووليت هاي خود ندارد. اما در اين ميان 
سوء تفاهمي به وجود آمده كه رتبه بندي اعتباري 
از سوي اتاق ايران، با وظايف ساير نهادهاي دولتي، 
تداخل دارد. از سوي ديگر، برخي فعالان اقتصادي 
بر اين باورند كه تمامي نهادهاي دولتي به دنبال 
آن هستند تا با روش هاي مختلف، حضور بخش 
خصوصي را تا جايي كه امكان دارد، كمرنگ كنند 

و جايگاه دولت را در مقابل آنها تقويت كنند. 

    چند وچون يك اعتبار سنجي
فرآيند صدور، تمديد و رتبه بندي كارت هاي بازرگاني 
از مدت ها پيش، بحث هاي متعددي را در ميان فعالان 
اقتص��ادي و تصميم گيران نهاده��اي مختلف دولتي 
به دنبال داشته اس��ت. تا جايي كه اين موضوع به يك 
مناقشه بي پايان در ميان اتاق بازرگاني ايران در جايگاه 
پارلمان بخش خصوصي و سازمان هاي دولتي بدل شده 
است. هر ساله اصلاحيه هاي جديدي صادر مي شود، اما 
گويي مشكلات اين بخش تمامي ندارد و هر بار موضوع 

جديدي مطرح مي شود. 
در همين حال، در بند الحاقي تبصره ۱۹ گزارش نهايي 
كميسيون تلفيق لايحه بودجه سال ۱۳۹۹ كل كشور 
آمده است: اتاق بازرگاني، صنايع و معادن كشاورزي ايران 
موظف است به منظور تحقق اهداف مندرج در جزو ۴ 
بند »الف« ماده ۴ قانون حداكثر استفاده از توان توليدي 
و خدماتي كشور و حمايت از كالا هاي ايراني و آيين نامه 
اجراي��ي ماده ۱۰ قان��ون مقررات ص��ادرات و واردات، 
گزارش رتبه بندي توليدكنندگان كالا و عرضه كنندگان 
و پيمانكاران طراحي، س��اخت و رتبه بندي كارت هاي 
بازرگاني را كه اساس��اً يا از طريق موسسات مورد تأييد 
خود انجام مي دهد، بر اساس ضوابط مورد عمل خود هر 
۶ ماه يك بار به كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات 
و اقتصادي مجلس شوراي اسلامي اعلام كند. در ادامه 
بحث هاي متعددي پيرامون اين الحاقيه، آغاز شد سازمان 
بازرس��ي اعلام كرد كه ورود اتاق و تشكيل مركز ملي 

رتبه بندي راغيرقانوني مي داند.
مخالفان طرح ياد شده با استناد به ابلاغيه هاي وزارت 

صمت اعتقاد دارند، رتبه بندي كارت هاي بازرگاني به 
عهده وزارت صمت گذاشته شده است و اين قانون جديد، 
اختيارات تازه اي را به اتاق مي دهد كه صلاحيت اجراي 
آن را ندارد. چندي پيش نيز، حس��ين مدرس خياباني 
قائم مقام وزير صمت در امور بازرگاني هم از تس��هيل 
فرايند صدور كارت هاي بازرگان��ي وتدوين آيين نامه 
رتبه بندي كارت هاي بازرگاني خبر داد وگفت: اقدامات 
و تعامل مناسب ميان وزارت صمت و اتاق ايران درباره 
امكان بهره برداري از سامانه يكپارچه تجارت، نويدبخش 
تس��هيل فرآيند صدور و تمديد كارت ه��اي بازرگاني 
و اجراي بهتر قانون اس��ت. بر همين اس��اس كارگروه 
مش��تركي از معاونين وزير صنعت، مع��دن و تجارت و 
اعضاي هيات رييسه اتاق ايران در مورد تدوين آيين نامه 

رتبه بندي و ساير موارد مطرح شده، تشكيل مي شود.
در ادامه نيز فرآيند جديد صدور و تمديد كارت بازرگاني 
در سامانه اعتبارسنجي و رتبه بندي، براي اجرا به روساي 
س��ازمان هاي صنعت، معدن و تجارت اس��تان ها ابلاغ 
شد. در اين بخشنامه آمده براساس بخشنامه قائم مقام 
وزير صنعت، معدن و تج��ارت در امور بازرگاني، بخش 
اعتبارسنجي سامانه يكپارچه اعتبارسنجي و رتبه بندي 
اعتباري با امكان بررس��ي و تاييد كارت هاي بازرگاني 
براس��اس اس��تعلام ش��رايط صدور و تمديد از مراجع 
ذيربط از تاريخ ۱2 بهمن ماه ۱۳۹8، عملياتي شده است. 
همچنين با توجه به اين بخش��نامه در طراحي سامانه 
سه نقش »كارشناس جهت بررسي و تاييد اوليه، مدير 
جهت تاييد نهايي و ناظر جهت مشاهده و اعمال نظارت« 
تعريف شده است كه نقش مدير صرفا در اختيار روساي 
سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان ها است. در 
صورت تفويض اختيار نيز مسووليت امور مربوط به تاييد 
نهايي كارت بازرگاني متوجه رييس س��ازمان است. بر 
اين اساس در فاز اول ضرورت دارد بازرگاناني كه تاريخ 
صدور كارت بازرگاني آنها از اول فروردين ۱۳۹۷ به بعد 
است، نسبت به ثبت »درخواست تاييد« در سامانه جامع 
تجارت اقدام كنند تا پس از بررس��ي و تاييد اطلاعات 
توسط س��ازمان صنعت، معدن و تجارت ذيربط طبق 
شرايط مندرج در سامانه، نتيجه به صورت الكترونيكي 

در سامانه يكپارچه مجوزها درج شود.
در ادام��ه بحث هاي مطرح ش��ده، محمدرضا معتمد، 
مدي��ركل نظارت بر نهادهاي مالي س��ازمان بورس در 
گفت وگويي با »خبرگزاري مهر« با اش��اره به نفوذ اتاق 
بازرگاني در كميسيون تلفيق مجلس براي افزودن يك 
بند الحاقي به لايحه بودجه سال ۹۹ گفت: براساس اين 
بند، مس��ووليت صدور مجوز براي موسسات فعال در 
زمينه رتبه بندي بر عهده ات��اق بازرگاني قرار مي گيرد 
كه اي��ن موضوع، برخلاف بند 2۱ م��اده ۱ قانون اوراق 

بهادار است.
به گفته او، اتاق بازرگاني با لابي گري در كميس��يون 
تلفيق مجلس، در پي آن اس��ت كه مسووليت صدور 
مجوز براي موسس��ات فعال در زمينه رتبه بندي را در 
اختيار بگيرد. عملكرد كميسيون تلفيق مجلس شوراي 
اسلامي در اين باره مبهم بوده و هنوز مشخص نيست 
كه اين بند الحاقي بر چه اساسي به لايحه بودجه اضافه 
شده است. در همين راستا، ابتدا بايد بررسي شود كه 

اين مس��اله چه ميزان با قانون ب��ازار واوراق بهادار در 
تناقض است، همچنين در حال حاضر درصدد هستيم 
تا خاستگاه و منش��أ تصميم گيري در اين خصوص را 
در مجلس شوراي اسلامي شناسايي كنيم. اين مقام 
مسوول در س��ازمان بورس با اشاره به عواقب تصويب 
بند الحاقي مورد اشاره در لايحه بودجه سال آتي عنوان 
كرد: مطابق قانون اوراق بهادار، مس��اله رتبه بندي در 
حوزه بازار سرمايه مطرح مي شود، به اين معنا كه نظارت 
وسنجش توانايي افراد براي دريافت تسهيلات، انتشار 
اوراق و مسائل مشابه بايد توسط سازمان بورس و اوراق 
بهادار بررسي ش��ود. معتمد بر اين باور است كه اتاق 
قصد متقاضيان را بر اساس معيارهاي مورد نظر خود 
درجه بندي كند و نسبت به معيارهايي كه در قانون براي 

رتبه بندي وجود دارد، بي تفاوت باشد. 
در همين حال »تعادل« با هدف بررس��ي اين موضوع، 
با حسين سلاح ورزي نايب رييس اتاق بازرگاني ايران، 
گفت وگو كرده اس��ت. حس��ين س��لاح ورزي در مورد 
رتبه بندي كارت هاي بازرگاني عنوان كرد: قانون گذار 
تكاليف و وظايف��ي را درخص��وص رتبه بندي فعالان 
اقتصادي، به صورت مس��تقيم به اتاق بازرگاني ايران، 
واگذار كرده است. در قوانين ديگري نيز وظايفي را براي 

اتاق ايران به عنوان همكار در نظر گرفته است. 
به گفته او، اتاق بازرگاني ايران نيز در سنوات گذشته و 
مطابق با وظايف و اختياراتي كه بر عهده آن س��ازمان، 
گذاشته شده است؛ رتبه بندي فعالان اقتصادي را انجام 
داده اس��ت. اما در اين ميان خل��ط بحثي براي مديران 
سازمان بورس و بازار سرمايه به وجود آمده كه رتبه بندي 
اعتباري از سوي اتاق ايران، با آنچه كه قانون بازار اوراق 

بهادار بر عهده سازمان بورس به عنوان متولي نهادهاي 
مالي گذاشته است؛ تداخل دارد. اين سوء تفاهم در حالي 
است كه سازمان بورس، رتبه بندي اعتباري را بر عهده 
دارد؛ درحالي كه اتاق ايران براساس وظايف قانوني خود، 

عملكرد شركت ها را درجه بندي مي كند.
اين اختلاف ها به قدري بالا گرفت كه مجلس ش��وراي 
اسلامي براي ايجاد راهكاري روشن و مشخص به ميان 
آمد و تلاش كرد تفاوت دو موضوع ياد ش��ده را تفكيك 
كند. براساس قانون، اتاق هاي بازرگاني و سازمان هاي 
نظام مهندس��ي وظيف��ه رتبه بن��دي توليدكنندگان 
كالا، عرضه كنن��دگان خدمات و پيمانكاران را بر عهده 
دارند. وزارت صمت نيز موظف است نسبت به درج اين 

رتبه بندي ها در سامانه اعتبارسنجي اقدام كند.
براساس اظهارات سلاح ورزي، اتاق بازرگاني ايران هيچ 
اصراري ودرخواست اضافه اي مبني بر اينكه ماموريت 
جديدي را بر عهده بگيرد؛ ندارد. اما از سوي قانون گذار 
موظف اس��ت وظايفي كه بر عهده آن گذاشته شده را 
اجرايي كن��د. در حال حاضر نيز اعضاي اتاق بازرگاني 
منتظر راي نهايي مجلس شوراي اسلامي هستند و در 
نهايت هر تكليفي كه حسب قانون بر عهده اتاق گذاشته 

شود، را اجرا مي كنند. 
مهراد عباد عض��و هيات نمايندگان ات��اق تهران، نيز 
در گفت وگ��و با »تعادل« گفت: براس��اس قانون، اتاق 
بازرگاني ايران متولي رتبه بندي كارت هاي بازرگاني 
اس��ت. اما اكنون با وجود آنكه تغييري در قانون ايجاد 
نشده اس��ت، اين موضوع به وزارت صمت واگذار شده 
اس��ت.  به گفته او، بخ��ش خصوصي ب��ا اصل صدور 
كارت هاي بازرگاني به شكل كنوني مشكل داشتند؛ 

اما اين انتقادها به جايي نرسيد وتنها صدور آنها به يك 
سازمان دولتي واگذار ش��د. اين تغيير را بايد ناشي از 
مشكلات به وجود آمده ميان سازمان بورس و موسسات 
رتبه بندي، دانست. اتاق بازرگاني ايران نيز در قبال اين 

تغيير، موضع گيري نكرد و آن را پذيرفت.
اين عض��و اتاق بازرگاني ه��م در ادامه تاكي��د كرد: با 
وجود تمامي بحث هاي مطرح شده پيرامون صدور و 
رتبه بندي كارت هاي بازرگاني، يك نكته غافل مانده و 
آن هم استفاده صحيح از اين رتبه بندي است. متاسفانه 
تاكنون فرهنگ رتبه بندي كارت هاي بازرگاني ميان 
فعالان اقتصادي و مسوولان دولتي، جا نيفتاده است. به 
گفته عباد، اين در حالي است كه از اين مشخصه مي توان 
براي موضوعات مختلفي همچون ارايه تسهيلات به 
صاحبان آنها، تمديد كارت بازرگاني، ارايه مجوزهاي 

واردات و صادرات و... استفاده كرد. 
اين فع��ال اقتصادي ابراز اميدواري ك��رد كه به دور از 
بحث هاي مطرح شده براي در اختيار گرفتن امتيازات 
ياد شده، فرهنگ اس��تفاده از اين رتبه بندي در ميان 
مسوولان و فعالان اقتصادي، رواج پيدا كند و سازوكار 
مناسبي براي آن، تدوين شود. در همين حال حسن 
فروزان فرد، عضو هيات نماين��دگان اتاق ايران نيز در 
گفت وگو با »تعادل« عنوان كرد: انتقال فرآيند صدور 
و رتبه بن��دي كارت هاي بازرگاني ب��ه وزارت صمت، 
نشان دهنده آن است كه حاكميت تمايل تدارد بخش 
خصوصي به صورت مس��تقل فعاليت كند. انتقال اين 
فرآيند به سازمان هاي دولتي به جايگاه دولت در تعامل 
با بخش خصوصي، قدرت مي بخشد و بخش خصوصي 

را به حاشيه مي راند. 

فرصت 6 ماهه براي معرفي پتانسيل هاي صادراتي ايران در امارات
قائم مق��ام وزير صمت با تأكيد ب��ر ضرورت همكاري 
و همراهي تمامي دس��تگاه هاي دولتي و تشكل هاي 
خصوصي در برگزاري اكسپوي 2۰2۰ دوبي گفت: مانور 
آزمايشي برگزاري اكسپو ارديبهشت ۹۹ اجرا خواهد 
شد. حسين مدرس خياباني در جلسه ستاد ملي اكسپو 
با اشاره به اهميت برگزاري نمايشگاه اكسپوي 2۰2۰ 
دبي، گفت: دو هدف كلي رونق توسعه صادرات كالاهاي 
ايراني و جذب س��رمايه گذار خارج��ي در اهداف اين 
رويداد مهم بين المللي براي ايران تعريف شده كه بر اين 
اساس بايد از تمامي پتانسيل ها و توانمندي هاي كشور 
در بخش هاي مختلف به منظور استفاده حداكثري از 

فرصت هاي اين رويداد مهم بهره برداري نماييم.
قائم مقام وزير صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگاني 

اظهار كرد: اطلاع رساني يكي از مهم ترين بخش هاي 
مورد تأكيد در اكسپو است به نحوي كه بتوان اين رويداد 
اجتماعي، اقتصادي و فرهنگ��ي را به نحو مطلوب به 
جامعه معرفي كرده و زمينه اي را فراهم آوريم كه بتوان 
در يك بس��يج عمومي همه امكانات را در بخش هاي 
ملي و استاني براي شناساندن فرصت ها و مزيت هاي 

جمهوري اسلامي ايران در صادرات كالا به كار گيريم.
به گفته او، نقطه نظرات تمامي دستگاه هاي اجرايي بايد 
از سوي ستاد ملي اكسپو دريافت شده و تمامي مصوبات 
اطلاع رساني شود تا بتوان خروجي ملموسي را در اين 
رابطه شاهد بود. ضمن اينكه در برش هاي استاني تلاش 
شود تا از ظرفيت ها و پتانسيل هاي تخصصي هر يك از 

استان هاي كشور در اين رابطه استفاده گردد. 

مدرس خياباني ب��ا تأكيد بر ض��رورت نظرخواهي از 
تشكل هاي توليدي و صادراتي به منظور حضور پررنگ 
و موثر كالاهاي صادراتي ايران در اين نمايشگاه ۱8۰ 
روزه، گفت: 2۵ ميليون نفر از اين نمايشگاه بازديد به 
عمل خواهند آورد كه فرصت بي نظيري را براي بازاريابي 
كالاهاي ايراني در اختيار صادر كنندگان قرار مي دهد. 
اين در ش��رايطي اس��ت كه مهم ترين ماموريت ستاد 
اكسپو، تدوين نقش��ه راهي براي برگزاري برنامه هاي 
منسجم تدارك ديده ش��ده پاويون ايران در اكسپوي 
امارات است. وي با تأكيد بر ضرورت استفاده از مطالعات 
تطبيقي ساير كش��ورها در اكسپوهاي برگزار شده به 
ستاد اكسپو ماموريت داد با همكاري موسسه مطالعات و 
پژوهش هاي بازرگاني نتيجه مطالعات تطبيقي را به نحو 

مقتضي به كار گيرد. او افزود: نمود بيروني بلوغي كه در 
بخش نمايشگاهي كشور حاصل شده، در برگزاري اين 
رويداد ۶ ماهه نمايان خواهد شد. پس شركت سهامي 
نمايشگاه هاي بين المللي جمهوري اسلامي ايران بايد 

خود را آماده كرده و با تمام توان به ميدان بيايند.
مدرس خيابان��ي ادام��ه داد: برندهايي باي��د در اين 
نمايشگاه حضور داشته باشند كه در بازارهاي جهاني 
حرفي براي گفتن دارند. البته در اين ميان بايد مراقب 
تعدد برندهاي صادراتي نيز بود چرا كه نام و نشان عرضه 
شده در اين نمايشگاه بايد افتخاري براي ايران باشد و 
از چند صدايي جلوگيري شود. مدرس خياباني افزود: 
مشكل تعدد تجار در بازارهاي هدف صادراتي از جمله 
چالش هاي پيش روي حضور كالاهاي ايراني بوده به 

نحوي كه علاوه بر اينكه تعدد تجار در بازارهاي صادراتي 
منجر به ش��كل گيري نرخ پايين ب��راي كالاي ايراني 
مي شود، در حوزه واردات نيز منجر به افزايش قيمت در 
تأمين كالاي مورد نياز مي گردد. او همچنين به ستاد 
ملي اكسپو ماموريت داد تا ماكتي از پاويون جمهوري 
اسلامي ايران در اكسپوي 2۰2۰ دوبي طراحي كرده 
و در ارديبهش��ت سال ۹۹ در قالب برگزاري يك مانور 
منسجم حضور تمامي دس��تگاه هاي دست اندركار و 
تش��كل هاي صادراتي را محك زند. مدرس خياباني 
خواستار تهيه برش هاي ملي و استاني براي برگزاري 
اين نمايشگاه ش��د و گفت: طيف متنوعي از كالاهاي 
صادراتي از اقلام س��نتي تا كالاه��اي دانش بنيان و با 
فناوري بالا بايد در پاويون ايران به نمايش گذاشته شوند.

جزيياتتدويناستانداردبنزينيورو5
معاون نظارت بر اجراي استاندارد سازمان ملي استاندارد 
با تشريح جزييات تدوين استاندارد بنزين يورو۵، گفت: 
داستان مرغ و تخم مرغ خودروسازان و وزارت نفت يك 

بازي تكراري است و نمي توانيم منتظر بمانيم.
به گزارش خبرگ��زاري فارس، وحي��د مرندي مقدم 
اظهار كرد: پيش نويس اس��تاندارد ي��ورو ۵ بنزين را 
تدوين كرده ايم ولي مقداري اختلاف بين وزارت نفت 
و خودروسازان وجود دارد. او با بيان اينكه اين اختلاف 
تفكر هميش��ه وجود داشته اس��ت، افزود: زماني كه 
استاندارد يورو ۴ را نيز تدوين كرديم، مسوولان وزارت 
نفت مي گفتند كه مگر خودروي يورو ۴ توليد ش��ده 
كه حالا از م��ا بنزين يورو ۴ مي خواهي��د؟ در مقابل، 
خودروسازان نيز مي گفتند براي توليد خودروي يورو ۴ 

بايد ابتدا بنزين يورو ۴ توليد شود.
مرندي مقدم با بيان اينكه ديگ��ر اين مراحل براي ما 
عادي شده اس��ت،  گفت: اخيراً خودروسازان موفق به 
رونمايي از خودروي با اس��تاندارد يورو ۵ شده اند، هر 
چند گسترده نيست و تأييدش با سازمان محيط زيست 
اس��ت اما براي اينكه خودروي يورو ۵ داش��ته باشيم 
بايد بنزين يورو ۵ هم توليد ش��ود. او با اشاره به اينكه 
پيش نويس استاندارد يورو ۵ بنزين را تهيه كرده ايم، 
افزود: وقتي اس��تاندارد يورو ۴ براي بنزين تدوين شد 
دولت يك برنامه زمان بندي اراي��ه كرد كه طبق آن، 
بنزين يورو ۴ ابتدا در 8 كلان ش��هر عرضه ش��د بعد از 
آن به ۱۵ كلان ش��هر رسيد، سپس ۶۰ درصد پوشش 

جمعيتي كش��ور را شامل شد و بعد از آن به 8۰ درصد 
پوشش جمعيتي رس��يد. معاون رييس سازمان ملي 
استاندارد ادامه داد: س��ال آينده، آخرين سال اجراي 
استاندارد يورو ۴ اس��ت كه همه كشور تحت پوشش 
بنزين يورو ۴ قرار مي گيرد. تا آن زمان، استاندارد يورو 
۵ نيز نهايي شده است. او با بيان اينكه خودروسازان از 
ابتداي سال آينده ملزم به توليد خودرو با استاندارد يورو 
۵ هستند، در پاسخ به اين سوال كه چطور بدون توليد 
بنزين يورو ۵، قرار است خودروها يورو ۵ باشند؟ گفت: 
نمي توانيم منتظر باشيم و به خودروسازان بگوييم فعلا 
توليد نكن تا بنزين يورو۵ به توليد برسد.  مرندي مقدم 
در پاسخ به اين پرسش كه به گفته خودروسازان، نبود 
بنزين يورو ۵ باعث آس��يب ديدن خودرو و كاتاليست 
آن مي شود نيز اظهار داشت: اين طور نيست، اين همان 
داس��تان مرغ و تخم مرغ است كه بين خودروسازان و 
وزارت نفت تكرار مي ش��ود زيرا خودروسازان مدعي 
معيوب شدن خودرو در اثر استفاده از بنزين يورو ۴ در 
خودروي يورو ۵ هستند و در عين حال، وزارت نفت نيز 
معتقد است استفاده از بنزين يورو ۵ در خودروي يورو 

۴ باعث اتلاف منابع انرژي مي شود.
او اف��زود: به هر ح��ال يك نقطه انتقال ب��راي تبديل 
اس��تاندارد يورو ۴ به يورو ۵ وجود دارد و ممكن است 
چند ماهي بين توليد خ��ودرو و بنزين يورو ۵ فاصله 
وجود داشته باشد. نمي توانيم اينها را سر به سر با يكديگر 
هماهن��گ كنيم. معاون نظارت بر اجراي اس��تاندارد 

سازمان ملي استاندارد ادامه داد: هر زماني كه استاندارد 
يورو ۵ نهايي شود، در توليد بنزين رعايت خواهد شد 
فقط ممكن اس��ت وزارت نفت كشور را به مرور تحت 
پوشش اين استاندارد قرار دهد. همانطور كه در مورد 
استاندارد يورو ۴ اجرايي شد مثلًا ابتدا در كلان شهرها 
بنزين يورو ۵ توزيع شود و بعد از آن در شهرهاي ديگر 

نيز توزيع شود.
او در مورد زمان اجراي استاندارد يورو ۵ در توليد بنزين 
نيز گفت: ما تصميم گير نهايي نيستيم، بلكه اين موضوع 
بايد در دولت مطرح شود و در شوراي عالي استاندارد 
تصميم گيري نهايي شود ولي نبايد زمان زيادي طول 
بكش��د.  مرندي مقدم در پاس��خ به اين پرسش كه آيا 
خودروسازان قطعا از ابتداي سال آينده ملزم به توليد 
خودرو با استاندارد يورو ۵ هستند، گفت: بله، مگر اينكه 
مصوبه قبلي را تغيير دهند؛ البته ما درگير اين مساله 
نيستيم و سازمان محيط زيست تصميم گير است كه 

آنها نيز مُصر به اجراي استاندارد يورو ۵ هستند.
معاون نظارت بر اجراي استاندارد سازمان ملي استاندارد 
ادامه داد: البته استاندارد يورو ۴ و يورو ۵ تفاوت زيادي 
با يكديگر ندارند و اينكه خودروسازان بخواهند بگويند 
كه اول بنزين يورو ۵ توليد شود سپس ما خودروي يورو 
۵ توليد مي كنيم، يك بازي است. او تأكيد كرد: توليد 
خودروي يورو ۵ مصوبه دولت است و سازمان محيط 
زيست نيز بر اين موضوع تأكيد كرد. ما نيز مصّر هستيم 

و خودروسازان بايد آن را اجرا كنند.
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مصوبه تمديد ترخيص 
خودروهاي وارداتي ابلاغ شد

تسنيم| هيات دولت روز گذشته مصوبه تمديد 
ترخيص خودروهاي وارداتي در گمرك مانده را 
ابلاغ كرد. هيات وزيران در جلسه ۱۶ بهمن ۱۳۹8 
به پيشنهاد وزارت امور اقتصادي و دارايي با تمديد 
مهلت ترخيص خودروهاي موضوع تصويب نامه 
مورخ ۱۶ دي ۱۳۹۷ مش��تمل ب��ر خودروهاي 
س��واري داراي قبض اماكن گمرك��ي، مناطق 
آزاد تجاري - صنعت��ي يا مناطق ويژه اقتصادي 
و نيز خودروهاي ب��ا ارزش بيش از ۴۰ هزار دلار 
و پرداخ��ت ۴۰ واحد درصد س��ود بازرگاني، به 
مدت س��ه م��اه از تاريخ ابلاغ اي��ن تصويب نامه 
موافقت كرد. بر اين اساس، ترخيص خودروهاي 
س��واري با حجم موتور بالاتر از 2۵۰۰ سي سي 
امكان پذير نبوده و مشمول مقررات اين تصويب 
نامه نمي ش��ود. لازم به ذكر اس��ت، خودروهاي 
سواري مربوط به جانبازان موضوع تصويب نامه 
مورخ ۷ بهمن ۱۳8۷ كه تا قبل از صدور مصوبه 
مورخ 2۳ ش��هريور ۱۳۹۳ با ثبت سفارش وارد 
كشور شده اند، از حكم بند فوق مستثني هستند. 
علاوه بر اين، ترخيص خودروهاي سواري، بدون 
الزام به رعايت محدوديت حجم موتور 2۵۰۰ سي 
سي كه تا تاريخ ۳۱ مرداد ۱۳۹۷ براي آنها از سوي 
سازمان هاي مناطق آزاد تجاري- صنعتي قبض 
انبار صادر شده اس��ت با رعايت مقررات مناطق 
مذكور و ساير قوانين موجود، براي شماره گذاري 
و ت��ردد در محدوده مج��از تعيين ش��ده براي 
مناطق، مجاز است. همچنين، انجام تشريفات 
گمرك��ي و ترخيص خودروه��اي داراي پرونده 
قضايي كه حكم قطعي برائت براي آنها از سوي 
مراجع رسيدگي كننده صادر مي شود، مشمول 
قيد زماني براي ترخيص نبوده و با رعايت س��اير 

مقررات، ترخيص آنها بلامانع است.

 تلاش براي تثبيت 
قيمت كالاها ادامه دارد

مهر|معاون وزير صمت گفت: بازار كشور اكنون در 
شرايط امن و با ثبات قرار دارد و همه هدف و تلاش 
ما تثبيت قيمت كالاها در ايام قبل از نوروز است. 
عباس قبادي در جلسه كارگروه تنظيم بازار استان 
ق��م، اظهار كرد: با تمهيداتي كه اتخاذ ش��ده بازار 
كشور در روزهاي پاياني سال و تعطيلات نوروزي 
در شرايط امن و با ثباتي قرار دارد و هدف و تلاش 
ما در ايام پيش رو تثبيت قيمت كالاها است. او با 
بيان اينكه برگزاري نمايشگاه هاي فصلي و دايمي 
راهكاري مناسب براي عرضه بهتر محصولات مورد 
نياز مردم اس��ت و موج��ب افزايش رضايت بندي 
عمومي از وضعيت بازار مي شود، گفت: مسوولان و 
دستگاه قضايي و بانك مركزي با ستاد تنظيم بازار 
همكاري كامل دارند و اين تلاش ها موجب ش��ده 
بازار كشور وضعيتي امن و قابل قبول داشته باشد.  

ايدرو ۵ هزار ميليارد ريال 
سرمايه گذاري مي كند

فارس| رييس سازمان گسترش و نوسازي صنايع 
ايران گفت: اين سازمان در سال  مالي ۹۷ بيش از ۵ 
هزار ميليارد ريال از محل اين اعتبارات در ۱۳ طرح 
صنعتي كشور سرمايه گذاري و هزينه كرده است. 
محمدباقر عالي تخصيص اين اعتبارات را در قالب 
موافقت نامه هاي سه گانه مشاركت در طرح هاي 
ب��ا اولويت مناطق محروم، توس��عه مجتمع هاي 
توليدي صادرات گرا در س��واحل جاسك تا گواتر 
و آبرس��اني منطقه ويژه اقتصادي گرمسار نمونه 
مناسبي از هم افزايي وزارت اقتصاد، سازمان برنامه 
بودجه، وزارت صمت برش��مرد كه در مجموع به 
اتمام ۱۳ طرح مختلف با اش��تغال زايي مستقيم 
حدود ۷8۰۰ نفر مي انجامد. عالي با تاكيد بر نقش 
ايدرو به عنوان نخستين سازمان توسعه اي كشور 
در شرايط خاص جنگ اقتصادي كنوني و تلاش 
اين سازمان در راستاي رونق توليد، تصريح كرد: 
ايدرو براي اجراي پروژه هاي صنعتي كليه ظرفيت 
و روش ه��اي تامي��ن مالي اع��م از منابع داخلي، 
اعتبارات طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي، 
جذب سرمايه گذار بخش خصوصي و روش هاي 
نوين تامين مالي طرح ها را در دستور كار خود دارد.

روابط عمومي اداره كل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان ايام
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شهردار پيشين نيويورك سندرز و بايدن را به چالش مي كشد 

ژنرال دوستم از اعلام دولت موازي عبدالله حمايت كرد

فروغ انتخاباتي مايكل بلومبرگ

كورتر شدن گره سياست در كابل

گروه جهان|
 نظرس��نجي ها از پر فروغ شدن س��تاره بخت مايكل 
بلومب��رگ ش��هردار س��ابق نيوي��ورك، در انتخابات 
درون حزبي دموكرات ها خبر مي دهند. شبكه سي ان ان 
نوشته، س��ومين دور انتخابات مقدماتي درون حزبي 
نامزده��اي رياس��ت جمهوري ۲۰۲۰ امريكا از حزب 
دموكرات در حالي در ايالت نوادا برگزار مي شود كه جو 
بايدن معاون پيشين باراك اوباما در مسير نزولي بوده 
و مايكل بلومبرگ ميلياردر امريكايي و شهردار پيشين 
نيويورك با اقبال بيشتري بي سابقه اي روبه رو شده است.

بنا بر اين گزارش، نظرسنجي هاي دانشگاه كوينيپياك 
و موسسه نظرسنجي »ان پي آر« حاكي از آن است كه 
بايدن مطرح ترين كانديداي دموكرات ها نسبت به ساير 
رقبايش همچنان ضعيف نش��ان داده است. بايدن در 
دو انتخابات گذشته درون حزبي در آيوا و نيوهمپشاير 
عملكرد خوبي نداش��ت و بس��يار ضعيف ت��ر از انتظار 

ظاهر شد. 
به گ��زارش س��ي ان ان، او در نظرس��نجي دانش��گاه 
كوينيپياك ايالت كنتيكت، در مي��ان راي دهندگان 
سياهپوس��ت با ريزش ۲۲ درصدي آرا مواجه شده آن 
ه��م در حالي كه مايكل بلومبرگ ديگ��ر رقيب تازه از 
راه رس��يده دموكرات ها، با جهش در ميان اين گروه از 
راي دهندگان امريكايي برخوردار ش��ده اس��ت. گفته 
شده، بايدن از ۴۹درصد آرايي كه در نظرسنجي ژانويه 
۲۰۱۹ در همين دانشگاه از راي دهندگان سياهپوست 
به دس��ت آورده بود، در اين نظرس��نجي تازه فقط ۲۷ 
درصد آرا را كسب كرده است. همچنين بلومبرگ كه 
در نظرس��نجي  ژانويه كوينيپياك هفت درصد آرا را از 
ميان راي دهندگان سياه پوست امريكايي كسب كرده 
بود، در نظرسنجي تازه اين دانشگاه توانسته با جهشي 
۱۵درصدي به ۲۲ درصد آراي اين گروه از راي دهندگان 
امريكايي دست يابد. در همين حال برني سندرز، سناتور 
كهنه كار ايالت ورمونت در مقايسه بين دو فاصله زماني 
نظرسنجي كوينيپياك، ۲ درصد افزايش محبوبيت در 
ميان راي دهندگان سياهپوست متمايل به دموكرات را 

به دست آورده است.
مايكل بلومبرگ كه تاكنون بيش از ۴۰۰ميليون دلار 
هزينه تبليغات كرده قرار است چهارشنبه شب به وقت 
محلي براي نخس��تين بار در مناظ��ره دموكرات ها در 

لاس وگاس ايالت نوادا حضور يابد.

  صعود بلومبرگ به رتبه دوم 
شبكه فرانس۲۴ با اشاره به افزايش محبوبيت بلومبرگ 
در ميان راي دهندگان دموكرات نوشته: ثروت ميلياردي 
مايكل بلومبرگ و تبليغات انتخابات��ي پرهزينه، او را 
نس��بت به رقبايش در موقعيت خوبي قرار داده است. 
همانطور كه انتظار مي رفت توان مالي بلومبرگ موجب 

تمايز او از ساير نامزد ها شده است. 
اين ميلياردر امريكايي يك سال ديرتر از ساير رقبايش 
مبارزات انتخاباتي را آغاز كرد اما نظرسنجي ها نشان 
مي دهند كه مي تواند در بين ساير نامزد هاي دموكرات 
۱۹ درصد آراي كل كشور را تصاحب كند. برخي هم 
تصاحب ۳۱ درص��د از كل آراي را براي او پيش بيني 
مي كنند. ب��راي اينكه متوجه پيش��رفت قابل توجه 
بلومبرگ ش��ويم، بايد بگويم كه آراي تصاحب ش��ده 
توس��ط او در نظرس��نجي انجام گرفته در دس��امبر 

س��ال پيش تنها ۴درصد پيش بيني شده بود. نتيجه 
نظرسنجي اخير اما درست يك روز پيش از برگزاري 
مناظره لاس وگاس مي گويد كه اين رقم به ۱۹درصد 
رسيده است. اين موفقيت ها در حالي شكل مي گيرند 
كه بايدن با ناكامي هاي پي درپي روبه رو شده و سندرز 

هم در موقعيت خوبي قرار ندارد.
خبرگزاري فرانسه نيز در گزارشي به اقبال راي دهندگان 
دموكرات به بلومبرگ پرداخته و نوشته: »براي اعضاي 
كاركش��ته حزب دموكرات كه نگران پيروزي مجدد 
ترامپ هس��تند، بلومبرگ انتخاب ميان »بد و بدتر« 
است. وقتي ترامپ كانديداتوري غيرمنتظره خويش 
براي رياست جمهوري را در۲۰۱۵ اعلام و ستاد خود 
را به پا ك��رد، جمهوري خواهان باهوش در مورد خطر 
بنياديني كه او بر اين حزب تحميل خواهد كرد، هشدار 
دادند. تاريخ ثابت كرده است افرادي كه همواره مخالف 

ترامپ بودند درست مي گفتند. حزب جمهوري خواه 
اكنون به پوس��ته توخالي خويش تبديل ش��ده و به 
خاطر زهر ويرانگر ترامپ گرايي در حال پوس��يدن از 
درون است. اكنون دموكرات ها نيز در حال فكر كردن 
به همان خودكشي سياسي هستند چرا كه ميلياردر 
نيويورك نشين ديگري را براي رياست جمهوري در نظر 
گرفته اند.كارزار تبليغاتي بلومبرگ در فضاي مجازي 
آنقدر فراگير است كه تقريبا ممكن نيست ويديويي را 
در يوتيوب يا هولو تماشا كرد، بدون اينكه مورد بمباران 

تبليغات بلومبرگ واقع نشد.
 نتيجه سرسام آور است: بلومبرگ اكنون طبق ميانگين 
نظرسنجي هاي ملي سازمان »سياست كاملا شفاف« به 
راحتي در جايگاه دوم قرار گرفته است حتي بدون اينكه 
دقيقه اي را روي سكوي مناظره گذرانده باشد )البته تا 
پيش از چهارشنبه شب كه اولين حضور او بر سكوي 

مناظره خواهد بود.( از ژانويه تاكنون بلومبرگ س��يل 
بي پاياني از تبليغات انتخاباتي تهاجمي عليه سندرز به 
راه انداخته است. دموكرات هاي كاركشته كه از موفقيت 
ستاد انتخاباتي سندرز مضطرب هستند اكنون به فكر 
در آغوش كشيدن كانديداتوري كاملا پرداخت شده 

بلومبرگ هستند.« 

  افزايش تمايل به راي دادن 
رويترز چهارشنبه در گزارشي اختصاصي اعلام كرده 
كه تمايل به راي دادن در مناطقي كه به طور سنتي به 
دموكرات ها راي مي دهند به طوري چشمگيري در حال 
افزايش است؛ در حالي كه چنين فضايي در مناطق و 
ايالت هاي متمايل به جمهوري خواهان ديده نمي شود. 
در اين گزارش آمده: نظرسنجي ها نشان مي دهد كه 
كمپين ضد ترامپ »موج آبي« كه در س��ال ۲۰۱۷ و 
پس از ورود دونالد ترامپ به كاخ سفيد شكل گرفته هنوز 
در بسياري از مناطق پرجمعيت مراكز شهري ايالات 
متحده فعال اس��ت. همچنين تمايل به راي دادن در 
مناطقي كه به طور سنتي تحت كنترل دموكرات هاست 
به طور چشمگيري بيش از مناطق قرمز )تحت كنترل 
جمهوري خواهان( در حال افزايش است. نظرسنجي ها 
نش��ان مي دهد كه مردم در مناطق شهري نسبت به 
مناطق حومه اي تمايل بيش��تري به راي دادن دارند. 
اين در حالي است كه در انتخابات سال ۲۰۱6 دونالد 
ترامپ بيش��تر آراي خود را نه از شهرهاي بزرگ كه از 
مناطق حومه اي و روستايي كسب كرده بود. مشاركت 
بيشتر راي دهندگان در انتخابات در مناطق شهري به 
حزب دموكرات كمك كرد تا در انتخابات  سال گذشته 
پيروزي هاي سياسي چشمگيري را به دست بياورند. 

نيكلاس والنتينو كارش��ناس علوم سياسي دانشگاه 
ميش��يگان مي گويد: »دموكرات ها بس��يار عصباني 
هستند. بسياري دولت فعلي را تهديدي وجودي براي 
نظام قانون اساسي ايالات متحده مي دانند. به همين 
دليل بسياري كه در انتخابات گذشته ترجيح دادند تا 
به پاي صندوق هاي راي نروند در اين انتخابات )۲۰۲۰( 
آماده هستند تا براي تغيير مسيري كه كشور امروز در 

آن قرار گرفته پاي صندوق هاي راي بروند.« 
انتخابات رياس��ت جمهوري ۲۰۲۰ مي��لادي ايالات 
متحده امريكا، پنجاه و نهمين انتخابات رياست جمهوري 

در اين كشور است كه سوم نوامبر برگزار مي شود.

گروه جهان|
 يك روز پس از اينكه عبدالله عبدالله متحد رقيب انتخاباتي 
اشرف غني رييس جمهوري افغانستان، با رد نتايج اعلام 
ش��ده انتخابات رياس��ت جمهوري اعلام ك��رد كه دولت 
موازي تشكيل مي دهد، ژنرال عبدالرشيد دوستم معاون 
اول رييس جمهور افغانس��تان از حاميان خود خواست از 
حكومتي كه قرار است عبدالله اعلام كند، حمايت كنند. 
ژنرال دوستم در انتخابات ششم مهرماه از عبدالله عبدالله 

حمايت كرده بود.
كميسيون انتخابات افغانستان سه شنبه اشرف غني را برنده 
انتخابات اعلام كرد. عبدالله عبدالله اما اين نتيجه را غيرقانوني 
خوانده و اعلام كرد تيم او پيروز انتخابات است و حكومت 

همه شمول تشكيل خواهد داد.
به گزارش بي سي سي، ژنرال دوستم چهارشنبه در جمع 
هوادارانش در ش��برغان مركز ولايت جوزجان با ابراز 
نارضايتي از روند اعلام نتايج نهايي انتخابات افغانستان، 
گفته عبدالله در نزديك ترين زمان ممكن حكومتي را 
اعلام خواهد كرد كه نمايندگان همه اقوام افغانستان 

در آن حضور خواهند داشت.
دوس��تم از هوادارانش افغانستان خواسته منتظر معرفي 

والي هاي خود باش��ند و آنان را تشويق كرد كه از تهديدها 
نترس��ند، زيرا به گفته او حق گرفتني است. دوستم گفته 
انتظار اعلام ناگهاني نتايج انتخابات را از طرف كميسيون 

نداشته و اتفاقي خبر شده است.
بنا براين گزارش، دوستم چند روز قبل هشدار داده بود، در 
صورت اعلام نتايج و سر كار آمدن حكومت تقلبي، آنها نيز 
حكومت موازي اعلام خواهند كرد. او چهارشنبه هم بر موضع 
خود تاكيد كرده و گفته: »ما اين را پيش بيني كرده بوديم 
كه اعضاي كميسيون انتخابات تحت تاثير تيم دولت ساز 
به رهبري محمد اشرف غني قرار بگيرند.« معاون اول غني 
اعضاي كميسيون انتخابات را خائنين ملي خوانده و گفته 
آنان بايد به پنجه قانون س��پرده شوند. دوستم گفته كه با 
جان و دل از اعلام عبدالله عبدالله حمايت مي كند و كودتاي 

انتخاباتي را به رسميت نمي شناسد.
بر اساس اعلام كميسيون انتخابات، اشرف غني با كسب ۹۲۳ 
هزار و ۵۹۲ راي معادل ۵۰.6۴ درصد كل آرا، رييس جمهور 
افغانستان است. عبدالله عبدالله نيز با كسب ۷۲۰ هزار و 8۴۱ 
راي معادل ۳۹.۵۲ درصد آرا در جايگاه دوم قرار گرفته است، 
آماري كه وزير خارجه پيشين و متحد غني در دولت فعلي 

وحدت ملي رد كرده است.

  واكنش كرزي و طالبان 
حامد كرزي رييس جمهور پيش��ين افغانس��تان، نيز در 
واكنش به نتاي��ج انتخابات گفته برگ��زاري انتخابات در 
شرايطي كه زمينه داير شدن شفاف و عادلانه آن مساعد 
نبود موجب بحران و جدايي ش��ده، افغانستان را تضعيف 
كرده و پروسه صلح را مختل مي كند. بنابراين تأكيد داشتم 
كه همه نيروهاي سياسي و اجتماعي كشور متحداً به امر 
صلح و تحقق آن به مثابه اساسي ترين امر ملي، با تمام نيرو 
توجه كنند.« كرزي همچنين گفته: »فرايندي كه تحت 
نام انتخابات بر مردم تحميل شد يك پروسه غير ملي و در 
مغايرت با اصول و ارزش هاي مردم  سالاري قرار داشت كه 

مشاركت نكردن مردم در آن بيانگر اين واقعيت است.« 
ذبيح الله مجاهد سخنگوي طالبان، نيز با انتشار بيانيه اي اعلام 
پيروزي مجدد غني در انتخابات را مغاير با محتواي فرايند 
صلح در افغانستان خوانده است. سخنگوي طالبان گفته: 
»بنا بر گزارش ها كميسيون به اصطلاح انتخابات يك بار ديگر 
اشرف غني را به  عنوان رييس اداره كابل معرفي كرد. امارت 
اسلامي همان طور كه پروسه جعلي و نمايشي انتخابات در 
زير چتر اشغال را رد كرده بود، همان گونه اين تعيين بي معني 
در نتيجه انتخابات را رد مي كند. تعيين دوباره اشرف غني 

همچنان كه غيرقانوني است و مشروعيت ندارد با محتواي 
فرايند جاري صلح نيز در تضاد قرار دارد.« 

نيويورك تايمز نوشته: در شرايطي كه طالبان پيروزي 
غن��ي را غيرقانوني مي دان��د، بايد ديد ك��ه چگونه 
امريكايي ها مي توانند طبق توافق اوليه با طالبان، اين 
گروه را به مذاكره با دولت غني ترغيب كنند. بر اساس 
توافق صل��ح امريكا و طالبان، ماه آينده بايد طالبان و 
دولت كابل مذاكرات صلح را آغاز كنند. آيا طالبان با 
كسي كه حتي در كابل هم درباره رياست جمهوري اش 
اجماع وجود ندارد، مذاكره خواهند كرد؟ اگر چنين 

كنن��د، آيا ب��ه او امتي��ازات مهمي خواهن��د داد؟ از 
سوي ديگر، با عميق شدن شكاف سياسي در كابل، 
چش��م انداز مذاكرات بين الافغاني تيره ش��ده است. 
ديپلمات ه��اي غربي از مدت ها پي��ش نگران بودند 
كه وقوع يك بحران سياس��ي در كابل، موضع دولت 
افغانستان در مذاكرات صلح را تضعيف كند و كل طرح 
صلح را تحت تاثير قرار دهد. اكنون مناقشه انتخاباتي 
به اين معناست كه دولت غني در زمان مشخص شدن 
دوره كاهش خشونت ها به چالش كشيده و تمركزش 

به امور ديگري منحرف مي شود. 

دريچه

كوتاه از منطقه

بريتانيا به مهاجران كم مهارت 
رواديد نمي دهد

گروه جهان| طرح هاي مهاجرتي دولت بريتانيا براي 
پس از دوران گذار برگزيت نشان مي دهد كه مهاجران 
كم مه��ارت امكان درياف��ت رواديد نخواهند داش��ت. 
به گزارش يورونيوز، دولت بريتانيا به كارفرماها در اين 
كشور توصيه كرده وابس��تگي خود به نيروي كار ارزان 
از داخل اروپا را كاهش دهند و در مقابل به دنبال حفظ 
كاركنان فعلي خود و توسعه دستگاه هاي خودكار )براي 
استفاده به جاي نيروي كار انساني( باشند. بنا به اعلام 
وزارت كشور بريتانيا پس از پايان دوره گذار برگزيت، اين 
كشور با اتباع كشورهاي عضو اتحاديه اروپا و شهروندان 
كشورهاي غير عضو اتحاديه اروپا برخورد يكساني خواهد 
داش��ت. نظام مهاجرتي جديد بريتانيا مشابه سيستم 
امتيازي اس��تراليا خواهد بود. دولت بوريس جانسون 
نخست وزير بريتانيا، پايان دوره گذار برگزيت را فرصتي 
منحصر به فرد براي به دس��ت گرفت��ن كنترل كامل 
مرزهاي اين كشور ارزيابي كرده است. پريتي پتل وزير 
كشور بريتانيا، اعلام كرده هدف از نظام مهاجرتي جديد 
جذب درخشان ترين و بهترين ها است. حزب محافظه كار 
بريتانيا به رهبري جانسون در جريان كارزار انتخاباتي 
اخير خود وع��ده داده بود كه نظام مهاجرتي مبتني بر 
امتيازدهي را جايگزين سيستم فعلي خواهد كرد. احزاب 
كارگر و ليبرال دموكرات بريتانيا از طرح مهاجرتي دولت 
جانسون انتقاد كرده اند. بريتانيا هرچند به طور رسمي از 
۳۱ ژانويه از اتحاديه اروپا خارج شد اما بنا به توافقي كه 
با اين اتحاديه دست يافته است تا پايان ۲۰۲۰ )روز ۳۱ 
دسامبر( مقررات اتحاديه اروپا را رعايت خواهد كرد. از 
دوره زماني بين خروج رسمي بريتانيا از اتحاديه اروپا تا 

پايان ۲۰۲۰ به عنوان دوره گذار برگزيت ياد مي شود.

تداوم اعتصاب گسترده 
كاركنان شركت نفتي برزيل

گروه جهان| اعتصاب كاركنان شركت نفتي دولتي 
پتروبراس برزيل، به دنبال تعديل نيرو و فروش دارايي هاي 
يك��ي از ش��ركت هاي تابع��ه آن، از اول فوريه تاكنون 
موجب تشديد فشار به اين ش��ركت نفتي شده است. 
به گزارش خبرگزاري فرانسوي، اعتصاب كاركنان شركت 
پتروبراس از ۱8 روز پيش تاكنون موجب افزايش فشار به 
اين شركت دولتي شده، اعتصاب هايي كه حتي وعده هاي 
شغلي نتوانسته از تداوم آن جلوگيري كند. اين شركت 
در بخش هاي اكتشاف، توليد، پالايش و توزيع مشتقات 
نفتي و گاز فعاليت مي كند.  اعتصاب كاركنان از اول فوريه 
به دنبال بسته شدن يكي از شركت تابعه پتروبراس به نام 
»آ ان اس آ« در منطقه پارانا در جنوب برزيل آغاز شد كه 
پيامد آن نزديك به يك هزار نفر كار خود را از دست دادند. 
اعتصاب كنندگان با پيگيري هاي قضايي فراوان توانستند 
راي دادگاه كارگري كه مسوول رسيدگي به مناقشه ميان 
كاركنان و اين ش��ركت است، مبني بر تعليق درآمدن 
تعديل نيروها تا جلسه دو هفته آينده دادرسي را به دست 
بياورند. دادگاه پارانا همچنين دستور داد اتحاديه از ساير 
كاركنان بخواهد تا جلسه بعدي دادرسي، اعتصاب خود 
را متوقف كنند. يك قاضي دادگاه عالي كار هم، اعتصاب ها 
را غيرقانوني و با انگيزه سياسي خوانده و اعلام كرده كه 
جريمه روزانه تا ۵۰۰هزار ريال )واحد پول برزيل( براي 
اتحاديه هاي خاطي در نظر گرفته شده است. او همچنين 
شركت پتروبراس را موظف كرد كه مانع بازگشت به كار 
كاركنان اعتصاب كننده ش��ود. فدراسيون واحد نفتي 
)اصلي ترين سنديكاي كارگري نفت( پايان اعتصاب را 
نامشخص دانس��ت؛ زيرا به نظر مي رسد شركت، ساير 
جنبه هاي اين توافق جمعي با كارگران را نقض مي كند.

دومين وزير دادگستري ترامپ 
در فكر استعفا است 

گروه جهان| ويليام بار وزير دادگستري ايالات متحده 
امريكا، در اعتراض به توييت هاي دونالد ترامپ در حال 
بررسي گزينه استعفاء است. يك مقام دولتي در حالي 
اين خبر را به آسوش��يتدپرس اعلام كرد كه ويليام بار 
چند روز پيش در مصاحبه اي تلويزيوني گفته بود كه 
توييت هاي رييس جمهوري در مورد پرونده هاي قضايي 
انجام وظايف وزير دادگستري را براي او غيرممكن كرده 
است. ترامپ يك روز پس از اين سخنان ويليام بار ضمن 
ناديده گرفتن درخواست وزير دادگستري از حق قانوني 

خود براي دخالت در پرونده هاي كيفري سخن گفت.
س��خنگوي وزير دادگس��تري ايالات متحده پيش تر 
كناره گيري ويليام بار از س��مت خ��ود را رد كرده بود. 
هنوز مش��خص نيس��ت كه ويليام بار با طرح احتمال 
استعفاي خود در رسانه ها تنها به دنبال اعمال فشار بر 
رييس جمهوري است يا واقعا در نظر دارد از سمت خود 
كناره گيري كند. ويليام بار كه دومين وزير دادگستري 
دولت دونالد ترامپ محسوب مي شود در ماه هاي اخير 
يكي از متحدان نزديك دونالد ترامپ بود. او پيش از اين 
بين س��ال هاي ۱۹۹۱ تا ۱۹۹۳ در دولت جورج بوش 
پدر نيز وزير دادگستري بود. دليل اختلاف كنوني بين 
دونالد ترامپ و ويليام بار توييت هاي رييس جمهوري 
امريكا درباره پرونده هاي قضايي و تصميم هاي وزارت 
دادگستري است كه از نظر بسياري از منتقدان ترامپ 
اس��تقلال وزارت دادگس��تري را زير س��وال مي برد. 
رييس جمهوري امريكا در يكي از آخرين توييت هاي 
خود در مورد امور مربوط به وزارت دادگستري خواستار 
تعقيب قضايي افرادي شد كه در پرونده تحقيق درباره 

دخالت روسيه در انتخابات نقش آفريني كرده بودند. 

كشف جسم خارجي داخل باك 
هواپيماهاي بويينگ

گروه جهان| شركت بويينگ كه اين روزها با بحران 
ش��ديد اقتصادي، كاهش فروش و ماج��راي ادامه دار 
مشكلات فني روبه رو اس��ت، به تازگي اعلام كرده كه 
در داخل ب��اك هواپيماي هاي جديد مدل ۷۳۷مكس 
اجسام خارجي پيدا شده است. به گزارش بي بي سي، اين 
باك ها كه در داخل بال هاي هواپيما تعبيه شده اند، در انبار 
نگهداري شده تا در مراحل بعدي مونتاژ به بدنه متصل 
شوند. اجسام مذكور حين اجراي برنامه هاي نگهداري 
متداول كشف شدند. مدير برنامه ۷۳۷ به كاركنان خود 
گفته كه اين يافته مطلقاً غيرقابل قبول است. گفته شده، 
 )Foreign Object Debris( ضايعات جسم خارجي
اصطلاحي فني است كه به هر گونه جسم و ماده اي كه 
جزو هواپيما نبوده و مي تواند باعث ايجاد مشكل شود، 
اطلاق مي گردد. اين غول هواپيماساز امريكايي اعلام 
كرده كه انتظار ندارد اين مساله موجب تاخير بيشتري 
در بازگشت ۷۳۷مكس شود. بويينگ احتمال داده كه 
در ميانه امسال )اوايل تابستان ۹۹( ۷۳۷ مكس دوباره 
اجازه پرواز يابد. از مارس ۲۰۱۹ و در پي دو سقوط مرگبار 
كه منجر به كشته شدن ۳۴6 نفر شد، تمامي مدل هاي 
۷۳۷مكس زمينگير ش��ده اند. اي��ن وضعيت بحراني 
موجب شده تا سفارشات و تحويل بسياري از جت هاي 
اين شركت به حالت تعليق درآيد. بويينگ هفته پيش 
گزارش داد كه در ماه ژانويه هيچ سفارش جديدي براي 
جت هاي تجاري دريافت نكرده، اين در حالي است كه 
در مدت مشابه سال گذشته اين شركت هواپيماسازي 
۴۵ سفارش داشت. بويينگ همچنين در ماه جاري تنها 
۱۳هواپيماي تجاري تحويل داده كه اين ميزان، كاهش 

چشمگيري نسبت به سال گذشته را نشان مي دهد. 

تاييد حكم ۵۰ ميليارد دلار 
جريمه روسيه در لاهه 

گروه جه�ان| دادگاه تجديدنظر لاهه حكم جريمه 
۵۰ ميليارد دلاري روس��يه به خاطر ضبط غيرقانوني 
دارايي هاي ش��ركت يوكاس را تاييد ك��رد. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه، دارايي هاي اين شركت به رهبري 
ميخاييل خودوركوفس��كي منتق��د ولاديمير پوتين 
رييس جمهوري در سال ۲۰۰۳ ميلادي بر اساس راي 
دادگاهي در مسكو ضبط شده و به حراج گذاشته شده 
بود. اين شركت متهم به فرار از ماليات شده و محكوم به 
پرداخت ۲۷ ميليارد دلار جريمه شده بود، اما منتقدان 
مي گوين��د مواضع مقابله جويانه خودوركوفس��كي با 
پوتين علت ضبط دارايي هاي اين غول نفتي شده بود. 
خودوركوفسكي نيز كه به ۱۰سال حبس محكوم شده 
بود، س��ال ۲۰۱۳ آزاد شد. او و ش��ركايش عليه دولت 
روسيه به دادگاه لاهه شكايت كرده و طلب ۱۱۴ميليارد 
دلار خس��ارت كرده بودند. وزارت دادگستري روسيه 
بلافاصله پس از اين حكم اعلام كرد كه به اين تصميم 
دادگاه لاهه اعتراض خواهد كرد. دولت روسيه با اشاره به 
حكم دادگاه حقوق بشر اروپايي كه اعلام كرده بود هيچ 
انگيزه سياسي در پس تعقيب قضايي مديرعامل سابق 
شركت نفت يوكاس وجود نداشته است،  گفته: »بر اساس 
راي تجديد نظر قبلي دادگاه بين المللي روس��يه نبايد 
هيچ غرامتي پرداخت كند.« وزارت دادگستري روسيه 
همچنين اضافه كرد كه به دادگاه عالي هلند نسبت به اين 
اقدام اعتراض خواهد كرد. در نخستين اقدام در ۲۰۰۳ 
دادگاه داوري بين المللي حكم داده بود كه روسيه با اعمال 
ماليات سنگين عليه شركت يوكاس مالكيت اين شركت 
نفتي را تصاحب كرده و بنابراين بايد ۵۰ ميليارد دلار به 

سهامداران، غرامت بدهد. 
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بانك مركزي چين ۱۰۰ ميليارد 
يوآن به بازار تزريق كرد

گروه جهان| بانك مرك��زي چين ۱۰۰ ميليارد 
ي��وآن مع��ادل ۱۴.۳۳ ميلي��ارد دلار نقدينگي به 
بازارهاي مالي اين كش��ور تزريق ك��رد. به گزارش 
ش��ين هوا، بانك مركزي چين ۱۰۰ ميليارد يوآن 
)معادل ۱۴.۳۳ ميليارد دلار( نقدينگي به بازارهاي 
مالي اين كشور تزريق كرد. بانك مركزي چين اين 
۱۰۰ ميليارد ي��وآن را از طريق قراردادهاي ۷ روزه 
بازخريد اوراق قرضه بانك هاي تجاري با نرخ سود 
۲.۴ درصدي به بازار تزريق كرد. در عين حال با توجه 
به اينكه همزمان ب��ا اين اقدام بانك مركزي، موعد 
باز پرداخت يك تريليون يوآن از قراردادهاي قبلي 
بازخريد اوراق قرضه به بانك مركزي فرا رسيده بود، 
۹۰۰ ميليارد يوآن به طور خالص از بازارها خارج شد. 
طبق اعلام بانك مركزي، تزريق نقدينگي به بازار به 
علت اين بوده است كه سطح نقدينگي بازار در سطح 
مناسبي قرار داشته باشد. علاوه بر اين، بانك مركزي 
چين۲۰۰ميلي��ارد ديگر هم با اس��تفاده از بازوي 
وام ده��ي ميان مدت خ��ود )ام ال اف( به بانك هاي 
تج��اري، وارد بازارهاي مالي چي��ن كرد. يورونيوز 
گزارش داده كه شمار جان باختگان بر اثر ابتلا به نوع 
جديد ويروس كرونا )كوويد ۱۹( در چين از دو هزار 
نفر فراتر رفته است. بنا بر اعلام مقامات چين تعداد 
مبتلايان بيماري كوويد۱۹ در روز چهارش��نبه به 
۷۴هزارو ۱8۵ نفر رسيد. حدود۹۰۰نفر نيز در ديگر 
كشورهاي جهان به بيماري كوويد۱۹ مبتلا شده اند. 
به گفته مسوولان چين، مدير يكي از بيمارستان هاي 
شهر ووهان يكي از ۲۰۰۴ نفري است كه تاكنون در 
اين كش��ور به دليل شيوع نوع جديد ويروس كرونا 
جان خود را از دس��ت داده ان��د. هرچند نگراني ها 
از ش��يوع بيماري كوويد۱۹ ادامه دارد اما سازمان 
جهاني بهداشت تاكيد مي كند كه بيش از 8۰درصد 
مبتلايان تنها ب��ه نوع خفيفي از اين بيماري مبتلا 
شده اند. اين سازمان همچنين اعلام كرده نوع جديد 
ويروس كرونا در خارج از استان هوبي در چين تنها در 
بين بخش بسيار كوچكي از جمعيت شيوع پيدا كرده 
است. به گفته سازمان جهاني بهداشت تنها حدود دو 
درصد از مبتلايان در خارج از استان هوبي جان خود 
را به دليل ابتلا به بيماري كوويد۱۹ از دست داده اند. 
نتيجه بررس��ي هاي اين سازمان نشان مي دهد كه 
احتمال مرگ  اف��راد به دليل ابتلا به ويروس جديد 
كرونا تا سن ۳۹سالگي تنها ۰.۲ درصد است. اين رقم 

با بالارفتن سن بيماران افزايش مي يابد.

منازعات سوريه ارزش لير 
را كاهش داد

ارزش لير تركيه به كمترين سطح خود از ماه رسيده 
اس��ت. به گزارش رويترز، روند تضعي��ف لير كه از 
سه شنبه آغاز شد چهارشنبه نيز ادامه يافت تا جايي 
كه نرخ برابري لير در مقابل دلار به كمترين سطح 
خود از ماه مه سال گذشته رسيد. به گفته فعالان بازار، 
اصلي ترين دليل ريزش لير در حال حاضر منازعات 
شمال س��وريه و درگيري پراكنده ارتش تركيه با 
ارتش سوريه بوده است. اين نگراني وجود دارد كه 
تشديد درگيري ها باعث سرازير شدن موج جديدي 
از آوارگان و پناهجويان سوري به تركيه شود. انتظار 
م��ي رود بانك مركزي تركيه نرخ به��ره را بار ديگر 

كاهش دهد و به حدود ۱۰.۷۵درصد برساند. 

نخست وزير عراق تهديد 
به استعفا كرد

نخست وزير موقت عراق چهارشنبه نسبت به خطر 
ايجاد خلأ جديد در قانون اساسي به دليل به تاخير 
افتادن تشكيل كابينه هشدار داده و گفته اگر تا دوم 
مارس كابينه جديد تاييد نشود استعفا خواهد كرد. 
به گزارش خبرگزاري رس��مي ع��راق )واع(، عادل 
عبدالمهدي خطاب به پارلمان خواس��تار تسهيل 
ماموريت محمد توفيق علاوي، نخست وزير مكلف 
و پشت سر گذاشتن موانع جدي و ساختگي پيش رو 
شده و نسبت به خطر ورود اين كشور به خلأ قانوني 
جديد به دليل به تاخير افتادن تشكيل كابينه هشدار 
داده اس��ت. عبدالمهدي گفته از دوم مارس به بعد 

ديگر اين مسووليت  را نمي پذيرد.

افزايش تورم عربستان
تورم عربستان تا پايان ژانويه به ۰.۴ درصد رسيده 
است. به گزارش ايسنا، داده هاي منتشر شده توسط 
مركز آمار عربستان نشان مي دهد تورم اين كشور 
براي دومين ماه متوالي افزايشي شده و با ۰.۲درصد 
افزايش نس��بت به ماه قبل ب��ه ۰.۴درصد تا پايان 
ژانويه رس��يده اس��ت. بخش بزرگي از اين افزايش 
تورم مربوط به تورم ۲.۲درصدي بخش مواد غذايي 
و نوشيدني بوده كه۲۰درصد كل وزن تورمي در اين 
كشور را تشكيل مي دهد. از سوي ديگر اما هزينه هاي 
مسكن، آب و برق كاهش ۳.۳درصدي داشته است.

مدافع ترور ملاله يوسف زي 
از زندان فرار كرد

دولت پاكستان تاييد كرده احسان الله احسان، از 
رهبران طالبان پاكستان و سخنگوي پيشين اين 
گروه اسلامگراي افراطي از زندان فرار كرده است. 
به گزارش يورونيوز، احس��ان الله احسان پيش از 
اين در ۲۰۱۲ از جانب طالبان مسووليت شليك 
به سر ملاله يوسف زي را برعهده گرفته بود. ملاله 
يوس��ف زي كه در آن زمان تنها حدودا ۱۵سال 
داش��ت، از حق آموزش كودكان دفاع مي كرد و 
بعدها برنده جايزه صلح نوبل ش��د. خبر فرار او از 
زندان، چند روز پس از آن تاييد شد كه احسان الله 
اين موضوع را در شبكه هاي اجتماعي فاش كرد. 
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عكسروز

چهرهروز

۴سالاستدراستوديوپانگذاشتهام
جلال مقامي درباره كيفيت آثاري كه دوبله مي شوند، پيشنهادش در رابطه با فيلم هايي كه انتخاب و براي نوروز تلويزيون دوبله مي شوند، 
سياست كلي تلويزيون در قبال انتخاب فيلم هاي خارجي و اينكه آيا تصميمي براي بازگشت به عرصه دوبله دارد، به گفت وگو پرداخت.

اين پيشكسوت دوبله كه اين روزها در منزل به سر مي برد، درباره  حال اين روزهايش و اينكه آيا تصميم يا پيشنهادي براي بازگشت به 
عرصه دوبله دارد؟ به ايسنا مي گويد: قصد برگشتن به دوبله ندارم. مثل قبل نيستم و چهار سال است پايم را در استوديوها نگذاشته ام. 
صدايم وقتي دچار مشكل شد، نتوانستم ديگر كار كنم؛ البته حالا شرايط صدايم كمي بهتر شده است، ولي آنقدري كه بروم و از صبح 

تا شب با اين ترافيك، اصلا نمي توانم! ديگر به شرايط عادت و خودم را بازنشسته كرده ام.

بازارهنر

معرفي نامزدهاي بخش ويژه جايزه »شعر خبرنگاران« 
نامزده��اي بخش وي��ژه چهاردهمين 
جايزه كتاب س��ال ش��عر ب��ه انتخاب 
»خبرن��گاران« معرفي ش��دند. بنا بر 
اعلام دبيرخانه اين جاي��زه، در بخش 
ويژه ش��اعران بدون كتاب كه هرساله 
با هدف كشف استعدادهاي شعري در 
هر س��ن و جغرافيايي برگزار مي شود، 
اين افراد از ميان ش��اعران فارسي زبان 

شركت كننده كه تاكنون در ايران كتاب شعر منتشر 
نكرده اما به اندازه  يك كتاب، ش��عر دارند، به عنوان 
نامزد دريافت تنديس »خبرنگاران« معرفي شدند: 
فاطم��ه بيرانوند، احمد پورنجات��ي، پويان جمالي 
كاظمي، حس��ن جنت مكان، روح الله چ��راغ زاده، 
حميدرضا ظرافت، مهران عزيزي، علي مش��كات. 
چهاردهمين دوره جايزه كتاب سال شعر به انتخاب 
خبرنگاران، مانند س��ال هاي گذشته در سه بخش 
»كتاب سال شعر«، »ويژه شاعران بدون كتاب« و 
»تجليل از يك عمر فعاليت شعري« برگزار و آيين 
پاياني آن در اسفندماه برپا مي شود. سال گذشته در 
سيزدهمين دوره اين جايزه، در بخش كتاب سال، 
با داوري مهسا ملك مرزبان، عليرضا طبايي، مجيد 

برزگر )فليمس��از(، حس��ن گوهرپور و 
عليرضا بهرامي، مجموعه شعر »باران 
با انگش��ت هاي لاغ��ر و غمگين اش« 
از مه��دي مظفري س��اوجي به عنوان 

برگزيده انتخاب شد. 
در بخش ويژه  شاعران بدون كتاب اين 
جايزه، با داوري سعيد اسلام زاده، عباس 
كريمي عباس��ي، هادي حسيني نژاد، 
مس��عود ش��هرياري و عليرضا بهرامي، نيز سيده 
محبوبه بصري از بوشهر، رضا عظيمي از قم، نيلوفر 
شاطري از خوزس��تان و بيتا علي اكبري از خراسان 
مقام هاي اول تا سوم مشترك را به خود اختصاص 
دادند. همچنين در بخش تجليل از پيشكسوتان، از 
»فرزانه خجندي«، شاعر اهل تاجيكستان، تجليل 
شد. امسال نيز در دوره چهاردهم، شاعراني از شهرها 
و اس��تان هاي مختلف چون لرس��تان، خوزستان، 
زنجان، تهران و كابل موفق ش��دند به عنوان نامزد 
بخش ويژه معرفي شوند. بنا بر اعلام دبيرخانه جايزه 
كتاب سال شعر به انتخاب »خبرنگاران«، نامزدهاي 
بخش كتاب س��ال دوره چهاردهم اين جايزه هفته 

آينده معرفي مي شوند.

تاريخنگاري

فتحرشتبهدستمشروطهخواهان
يكم اسفند 1287، مجاهدان گيلاني به رهبري ميرزا كريم خان رشتي و برادرش 
معز السلطان در يك قيام شجاعانه آقا بالاخان سردار حاكم رشت را به قتل رساندند 
و حكومت اين شهر به دست مشروطه  خواهان افتاد. ميرزا كريم خان رشتي از رجال 
سياسي فعال دوره مشروطه بود. ميرزا كريم خان علي رغم مساعي فراواني كه در 
اعاده مشروطيت مبذول نموده بود، هيچ مقام و منصبي را نپذيرفت و تا پايان عمر 
در زمزه رجال متنفذ پشت پرده سياست قرار داشت. او كه در جهت تحكيم پايه هاي 
قدرت و سلطنت رضا شاه پهلوي تلاش نموده بود، مورد غضب اين پادشاه قرار گرفت 
و تا پايان سلطنت وي يعني سال 1۳2۰ ه. ش در تبعيد به سر مي برد ولي پس از روي 
كار آمدن محمدرضا شاه پهلوي به تهران احضار و مشاور و نديم پادشاه جوان شد. 
 عبدالكري��م خان اكبر معروف به ميرزا كريم خان رش��تي فرزند ميرزا كاظم خان 
وكيل الرعاياي امشه اي )از مالكان گيلان( و برادرزاده اكبر خان بيگلربيگي )از اعيان 
گيلان در عصر ناصري و اجاره دار گمركات شمال( و پسرعموي فتح الله خان اكبر و 
صادق خان اكبر )از اعيان و رجال معتبر ايران كه در دوره قاجار و پهلوي به وكالت 
و وزارت و حكومت رس��يدند( بود. ميرزا كريم خان و برادرانش عبدالحسين خان 
سردار محيي، حسن خان عميدالسلطان، ابوتراب خان معزالسلطنه، احمدعلي خان 
امشه اي و عباس خان امشه اي در جريان مبارزات مشروطه خواهي در ايران، خصوصاً 
در دوره استبداد صغير، نقش قابل توجهي داشتند. به ويژه ميرزا كريم خان كه مغز 
متفكر انجمن سري موسوم به كميته ستار به شمار مي آمد كه هدف از تشكيل آن 
اعاده مشروطيت در دوره استبداد صغير با توسل به قوه قهريه بود. در نهايت اقدامات 
اين كميته منجر به انقلاب محرم 1۳27 ه. ق رشت و فتح اين شهر توسط مشروطه 

خواهان شد كه اين واقعه نيز به نوبه خود زمينه فتح تهران و خلع محمدعلي شاه 
قاجار را فراهم كرد. ميرزا كريم خان رش��تي در سال 1۳2۳ خورشيدي در تهران 
بدرود حيات گفت و در مقبره خانوادگي خاندان اكبر واقع در گورستان ابن بابويه 
به خاك سپرده شد. وي داراي دو فرزند دختر و پسر بود پسر او دكتر اكبر از اساتيد 
معروف علوم سياسي دانشگاه تهران بود كه در زمان انقلاب تصفيه شد. دكتر اكبر 

كتاب مكتب هاي ايدئولوژيك سوسياليزم - ليبراليزم و كاپيتاليزم را نوشته است.

برگشتن افتخارآميز مردان جنگي در خانه هنرمندان
نماي��ش برگش��تن افتخارآميز مردان 
جنگي به نويسندگي شهرام احمدزاده 
و كارگردان��ي حس��ين ش��هبازي در 
س��الن انتظامي خانه هنرمندان روي 
صحنه مي رود. برگش��تن افتخارآميز 
مردان جنگي به نويس��ندگي ش��هرام 
احمدزاده، كارگرداني حسين شهبازي 
و تهيه كنندگي امير دژاكام از روز جمعه 

دوم اسفندماه س��ال جاري در سال انتظامي خانه 
هنرمندان روي صحنه مي رود. ابوالفضل جمشيدي، 
عارف عباس��ي، بهرام كاظمي، حام��د پورمحمد، 
احسان اميدي، بهار پوزش پور، ناصر عزتي، سمانه 
شعاعي، علي افضلي، غزل جمش��يدآبادي، سحر 
سليمان زاده، طاهر رجبي، سيدجواد آيت، ميثاق 
يوسفي در اين نمايش به ايفاي نقش مي پردازند. در 
خلاصه داستان برگشتن افتخارآميز مردان جنگي 
كه بر اساس نمايش��نامه »بيرون، پش��ت در« اثر 
ولفگانگ بورشرت نوشته شده، آمده است: بكمان 
۳ س��ال بعد از اتمام جنگ جهاني دوم به شهر خود 
هامبورگ باز مي گردد. از ديگر عوامل اين اثر هنري 
مي توان به جانشين تهيه كننده: سحر سليمان زاده، 

طراح لباس: حسين ش��هبازي، طراح 
گريم: احمد نگهبان، ط��راح نور: امين 
مافي، مجري دكور: س��يد جواد آيت، 
مجريان گريم: هانيه بني اس��د، مژده 
زادمهر، روشنك دانشمند، فيلمبردار، 
امين مافي، طراح پوستر و بروشور: امير 
رجبي، مدير روابط عمومي و مش��اور 
رسانه اي: س��يدمحمدصادق سيادت، 
مهندس��ي صدا و تيتراژ: حسين صميمي، ساخت 
تيزر: امير صالحي، عكاس: مريم اصلاني، آيدا دژاكام، 
دستيار كارگردان و برنامه ريز: بهار پوزش پور، منشي 
صحنه: آيدا سرمست، دستياران كارگردان: عرفان 
توانا، محمد آذري مدير صحنه: عالم صبور، ميثاق 
يوس��في، مدير اجرا: حيدر رحمت اللهي و مجري 
طرح: موسسه انديش��ه ماهان اشاره كرد. برگشتن 
افتخارآميز مردان جنگي از 2 لغايت 2۴ اسفندماه 
سال جاري، س��اعت 2۰: ۳۰ در تماشاخانه استاد 
انتظامي واقع در خانه هنرمندان روي صحنه مي رود. 
علاقه مندان جهت خريد بليت و تماش��اي اين اثر 
هنري مي توانند به سايت تيوال يا گيشه سالن استاد 

انتظامي واقع در خانه هنرمندان مراجعه كنند.

۲۶ هنرمند در زمستانه گالري مژده
گالري مژده ميزبان نمايشگاه نقاشي خط 
»زمس��تانه« خواهد بود و 2۶ هنرمند در 
اين نماشگاه آثار خود را ارئه خواهند كرد. 
نمايشگاه نقاشي خط »زمستانه« با ارايه 
حدود 2۶ اثر از 2۶ هنرمند به كيوريتوري 
كيارش يعقوبي دوم اس��فندماه در گالري 
مژده افتتاح مي شود. كيارش يعقوبي درباره 
اين نمايشگاه گفت: گالري مژده نمايشگاه 

آخر سالش را به نقاشي خط اختصاص داده و قرار است 
از روز جمعه نمايشگاه »زمستانه« به كيورتوري بنده در 
اين گالري برپا ش��ود. ما در اين نمايشگاه از هنرمنداني 
كار گرفته ايم كه تقريباً خوب ها و بهترين ها هستند و 
من س��عي كرده ام در جمع آوري آثار بيشترين دقت را 
داشته  باشم. يعقوبي درباره تعداد آثاري كه قرار است در 
نمايشگاه ارايه شود، بيان كرد: بناست 2۶ اثر از 2۶ هنرمند 
در نمايشگاه »زمستانه« به نمايش دربيايد. از اين ميان 
دو هنرمند اثر مجسمه ارايه داده اند؛ يعني اثرشان، خطي 
است كه به حجم درآمده است. بقيه آثار هم تابلوهاي روي 
بوم است. ما كارهاي كلاسيك در نمايشگاه نگذاشته ايم، 
يعني كارها شيشه خور نيس��تند و همه روي بوم خلق 
شده اند. اين هنرمند با اعلام اين نكته كه در نمايشگاه 

»زمستانه« موضوع آزاد است گفت: »اكثر 
هنرمندان اين نمايش��گاه دهه پنجاهي 
هس��تند. س��ه، چهار نفر از هنرمندان از 
دهه چهل، دو نفر از دهه ش��صت و مابقي 
از متولدي��ن دهه پنجاه هس��تند. جالب 
اينجاست كه چند نفر از اين هنرمندان از 
رش��ته گرافيك، چند نفر از نقاشي و بقيه 
از خوشنويسي وارد نقاشي خط شده اند. 
عليرضا آستانه، س��اناز البرزي، ابراهيم الفت، عليرضا 
بابايي، محمد بزرگي، بهمن پناهي، پيمان پيروي، اميد 
خاكباز، الهيار خوشبختي، افسانه درويش، بابك رشوند، 
هادي روشن ضمير، بهروز زيندشتي، عليرضا سعادتمند، 
محيا طلوع كيان، عذرا عقيقي بخشايش، رضا عمادي، 
محمدرضا عموزاد، علي قاسمي، محسن كرمي، احمد 
مازادي، فريبا نصيريان، سعيد نقاشيان، حسين نوروزي، 
امين هنامي و كيارش يعقوبي هنرمنداني هستند كه 
آثارشان در نمايشگاه »زمستانه« به نمايش درمي آيد. 
نمايشگاه »زمستانه« دوم اسفند در گالري مژده افتتاح 
مي ش��ود و تا هش��تم اس��فند در اين گالري به نشاني 
سعادت آباد، خيابان علامه ش��مالي، خيابان هجدهم 

شرقي، پلاك 27، واحد يك ميزبان علاقه مندان است.

میراثنامه

»گذرآقانجفي«درپاسكاريميانتخريبومرمت
سه تن از س��اكنانِ بافت تاريخي ميدان نقش جهان كه هنوز خانه هايشان تخريب 
نشده اما بيش از 1۰ سال است كه ميان انبوهي از خرابه ها گرفتار شده اند، به همراه 
تعدادي از اعضاي سمن ها و كنشگران ميراث فرهنگي، در يك نشست، از مشكلاتي 
گفتند كه ايجاد »گذر آقا نجفي« باعث و باني آن شده است. نشست فانوس، با موضوع 
»روشنگري پيرامون دو پروژه مهم شهر؛ گذر آقا نجفي و مرمت مسجد شيخ لطف الله« 
به همت بنياد مردم نهاد تاريخ، فرهنگ و تمدن آريا از عصر تا ش��ام 2۹ بهمن ماه در 
سالن اجتماعات سراي ورزشكاران برگزار شد. علي قهرايي، نماينده تشكل هاي مردمي 
اصفهان در اين نشست سخنش را با خوانش جملات ابتدايي سفرنامه ناصرخسرو درباره 
اصفهان شروع كرد و گفت: متأسفانه در طول ساليان اخير، نه ديگر در اصفهان جوي 
آب روان و سردي هست و نه آب وهواي خوش دارد و اين معلولي جز سوء مديريت و 
انفعال مردم ندارد كه باعث شده اصفهان كه موزه اي به بزرگي يك شهر بود، به شهري 
با مسائل بسيار بدل شود؛ مسائلي كه آمدوشد دولت ها هم نتوانسته آن را حل كند و ما 
هر روز عقب تر مي رويم. او ادامه داد: اهميت ميراث فرهنگي بر كسي پوشيده نيست و 
هر چه كشورها ميراث غني تري داشته باشند، در عرصه بين الملل موفق ترند. در واقع 
كساني مي توانند ديپلماسي قوي تري داشته باشند كه پشتوانه فرهنگي اجتماعي 
دارند. اين پشتوانه جز با پيشينه و بيشينه به دست نمي آيد و ما پيشينه را داريم اما در 
بيشينه عقب افتاده ايم. نماينده تشكل هاي مردمي اصفهان يادآور شد: سال 1۳۹8 
كه چهل ستون اصفهان ثبت جهاني شد، شهر سن پترزبورگ ميزبان اجلاس جهاني 
يونسكو بود و استاندار وقت كه در اين جلسه شركت داشت پس از بازگشت، جلسه اي 
برگزار كرد و پرسيد: چگونه سمن ها اجازه مي دهند مترو دل تاريخ اصفهان را بشكافد 
و از آن عبور كند؟ درحالي كه در شهر سن پترزبورگ حتي اجازه نمي دهند يك تير 
چراغ  برق نصب ش��ود و مي گويند قدرت و اصالت اين شهر تاريخي بايد حفظ شود. 
قهرايي اظهار كرد: معمولًا گفته مي شود كه سمن ها با توسعه مخالفند درحالي كه 
چنين نيست. در ديگر كشورهاي دنيا كه تمدني همپاي ايران دارند به خوبي از ميراث 
خود حراست مي كنند و گردشگري آنها سالانه ميلياردها دلار برايشان درآمد دارد و 

اينجا ما داريم آثارمان را با دست خودمان يكي يكي نابود مي كنيم. او با ابراز اين عقيده 
كه ازجمله اين نابودي ها محور شرقي ميدان نقش جهان است كه از آن چيزي باقي 
نمانده، مدعي شد: شهرداري اصفهان بعضاً بدون هماهنگي ميراث فرهنگي و شبانه 
دست به كار شده و خانه هاي صفوي و حتي سلجوقي اين بافت سنتي شهر را تخريب 
كرده است. جاي خوش��بختي دارد كه با مصوبه شوراي عالي معماري و شهرسازي 
طرح احداث گذر آقا نجفي از دستور كار خارج  شده اما در حال حاضر اصفهان مانده 
و يك خرابه كه بايد ساماندهي شود. نماينده تشكل هاي مردمي اصفهان خاطرنشان 
كرد: بنياد تاريخ، فرهنگ و تمدن آريا كاري كه وظيفه شهرداري بود انجام داد و براي 
ساماندهي اين محور فراخواني را منتشر كرد. هفت طرح جامع از سوي متخصصان 
شهرسازي طي اين فراخوان ارسال شد و تقاضاي ما اين بود كه طرح ها به نام افراد در 
شوراي اداري عنوان و ثبت شد و اميدواريم كه با هماهنگي معاونت عمراني و استانداري 

اين مهم به وقوع بپيوندد.

ايستگاه

اشتياقاسكورسيزي
بهفيلمبعديكارگردانانگل

زوييكالدولبازيگربرنده
۴جايزهتونيدرگذشت

بونگ جون هو كارگردان 
كره اي فيلم س��ينمايي 
»انگل« گف��ت مارتين 
اسكورس��يزي مشتاقانه 
منتظر پ��روژه بعدي اش 
است. به گزارش هاليوود 
ريپورت��ر، بونگ جون هو 
كارگ��ردان »ان��گل« در 

كنفرانسي مطبوعاتي در سئول گفت اسكورسيزي 
گفته كه من كارم را خوب انجام دادم و بايد استراحت 
كنم اما فقط يك كمي. بونگ جون هو روز چهارشنبه 
با حضور بازيگران و عوامل ساخت فيلم »انگل« در 
كنفرانسي مطبوعاتي شركت كرد و گفت بزرگ ترين 
لذت فيلم »انگل« براي او موفق شدن آن است، هر 
چند مي دان��د برخي از مخاطبان ممكن اس��ت از 
توصيف صريح وي از نمايش تلخ نابرابري ثروت در 
جامعه مدرن امروزي ناراحت شوند. كمدي سياه 
بونگ كه موقعيت 2 خان��واده از دو طيف متفاوت 
اجتماعي كره جنوب��ي را تصوير كرده با دريافت ۴ 
جايزه اسكار از جمله اسكار بهترين فيلم تاريخ ساز 
شد و نام خود را به عنوان اولين فيلم غيرانگليسي 
زبان در تاريخ ۹2 ساله اسكار كه موفق به كسب اين 
جايزه شده، ثبت كرد. در اين كنفرانس خبري كه 
از تلويزيون ملي كره جنوبي پخش شد بونگ گفت: 
داستان اين فيلم تنها عناصر طنز با خود ندارد، بلكه 
طبيعت تلخ و دردناك نابرابري بين داشتن و هيچ 
نداش��تن را در جوامع مدرن تصوير كرده است. او 
تاكيد كرد كه اين نمايش گزنده مي تواند حتي از نظر 
تجاري نيز پرمخاطره باشد اما او نمي خواهد ذره اي از 

اين تلخي پا پس بكشد.

زوي��ي كال��دول بازيگر 
اس��تراليايي كه ۴ جايزه 
توني در كارنامه داش��ت، 
در 8۶ سالگي درگذشت. 
به گ��زارش ورايتي، زويي 
كالدول بازيگر پراستعداد 
اس��تراليايي كه مهارتي 
خاص در نشان دادن چهره 

انساني شخصيت هاي با ابهتي چون كلئوپاترا و ماريا 
كالاس داشت و ۴ جايزه توني را براي توانمندي هايش 
در زمينه نمايش كس��ب كرده بود، در 8۶ سالگي بر 
اثر پاركينسون درگذشت. اين بازيگر كه در سينما 
و تلويزيون ني��ز نقش آفريني كرده بود بيش از همه 
براي اجراهايش در برادوي شناخته مي شد. او سال 
1۹۹۵ در نمايش »مستر كلاس« ترنس مك نالي در 
نقش ماريا كالاس ظاهر شده بود و شخصيت كينه تور 
نمايش »مدئا« را در سال 1۹82 اجرا كرده بود. وي 
همچنين در نمايش »سرآغاز ميس جين برودي« 
س��ال 1۹۶8 در نق��ش يك معلم اس��كاتلندي كه 
علاقه مند فاشيسم بود ظاهر شده بود. او براي هر سه 
اين نمايش ها جايزه توني را برد. وي يك جايزه توني 
نيز سال 1۹۶۶ براي »تراژدي اسلپ استيك« ساخته 
تنسي ويليامز دريافت كرده بود كه نمايشي در يك 
پرده بود. او در سينما نيز بازيگر فيلم هايي چون »رز 
بنفش قاهره« در سال 1۹8۵ بود و سال 2۰11 نيز در 
فيلم »فوق العاده بلند و به طرز باورنكردني نزديك« 
ظاهر شده بود. كالدول متولد 1۴ سپتامبر 1۹۳۳ در 
ملبورن بود. او كه فرزند زوجي بود كه هر 2 در رشته 
هنر فعاليت داشتند، سال 1۹۵۹ راهي لندن شد تا 
به كمپاني رويال شكسپير ملحق شود و بعد از مدتي 
وارد هنر نمايش در امريكا شد. كادلول سال 1۹۶8 با 
رابرت وايت هد تهيه كننده و كارگردان ازدواج و تا زمان 
مرگ وي در سال 2۰۰2 با وي زندگي كرد. از اين زوج 

2 فرزند پسر باقي مانده است.

تكذيبدرخواستايرانبرايميزبانيجامملتها

علت اقدام مشكوك كشتي گير ايراني مشخص شد

 AFC در حالي كه عضو سابق كميته اجرايي
در گفت وگويي با الرياضيه از درخواس��ت 
ميزباني ايران براي جام ملت هاي 2۰27 
خبر داده اما فدراس��يون فوتبال ايران اين موضوع را رد 
كرد. حافظ المدلج خبرنگار و عضو سابق كميته اجرايي 
AFC در توييترش و در گفت وگويي تلويزيوني با الرياضيه 
اعلام كرده كه ايران كانديداي ميزباني جام ملت هاي آسيا 
2۰27 شده اما فدراسيون فوتبال ايران درباره اين موضوع 
اظهار بي اطلاعي كرد. يك منبع مطلع در فدراس��يون 
فوتبال ضمن رد درخواس��ت ميزباني اي��ران براي جام 
ملت هاي 2۰27 تاكيد كرد: چنين موضوعي صحت ندارد، 
اگر قرار باشد ايران درخواست ميزباني بدهد بايد شرايط 
و تعهدات اقتصادي، سياسي و... آن را انجام داده باشد كه 
چنين مواردي انجام نشده است. او تاكيد كرد: هيچگاه 
چنين موضوعي در فدراسيون و وزارت ورزش به صورت 

عملياتي پيگيري نشده است.

فدراسيون كشتي اعلام كرد تست اوليه بهروز هدايت 
در جام تختي مثبت شده است و در جريان مسابقات 
قهرماني آسيا از اين موضوع مطلع شده اند. فدراسيون 
كش��تي اعلام كرد: در پي به وجود آمدن س��والات 
بسيار زيادي در مورد ديدار نيمه نهايي بهروز هدايت 
نماينده وزن 87 كيلوگرم كشورمان در رقابت هاي 
كشتي فرنگي بزرگسالان قهرماني آسيا دكتر مهرشاد 
پورسعيد اصفهاني رييس كميته پزشكي فدراسيون 

كشتي توضحياتي را به شرح زير ارايه داد:  
نخست آنكه فدراس��يون كش��تي از زمان استقرار 
مديريت جديد براي هر مس��ابقه در س��طح ملي و 
كشوري به منظور ريشه كن سازي معضل دوپينگ از 
سازمان مبارزه با دوپينگ ايران )نادو( طي نامه رسمي 
براي انجام تست دوپينگ دعوت بعمل مي آورد و در 
رقابت هاي بين المللي كشتي جام تختي در شيراز هم 
اين امر انجام شد. با توجه به همكاري نزديك نادو با 
مربيان تيم ملي برخي نفرات انتخاب و از آنها آزمايش 
دوپينگ گرفته شده البته افسران كنترل دوپينگ نادو 
هم از روش هاي معمول نيز براي انتخاب نفرات كمك 
مي گيرند كه در مسابقات كشتي فرنگي جام تختي 
آقاي بهروز هدايت نيز به پيشنهاد مربيان تيم ملي 
انتخاب شد و در ادامه ايشان با افسران كنترل دوپينگ 
همكاري كرده و آزمايش دادند. با توجه به ضرورت 

انجام سريع تست هاي دوپينگ ورزشكاران به واسطه 
اعزام به رقابت هاي قهرماني آس��يا در هندوستان و 
پيگيري مستمر فدراس��يون در اين خصوص، نادو 
طي نامه اي از آزمايش��گاه كلن آلمان خواس��ت كه 
پاسخ ها را سريع و اورژانسي ارسال كنند كه در پاسخ 
به درخواست نادو، آزمايشگاه كلن طي نامه اي اعلام 
كرد به واسطه ترافيك كاري امكان پاسخگويي سريع 
نيست. در ادامه نادو طي نامه اي، فدراسيون كشتي 
را از اين امر آگاه كرد و در جلسه فني كه توسط كادر 
فني تيم ملي برگزار شد به علت آنكه نمي شد بدون 
مدرك و مستندات فردي را از اعزام به مسابقات حذف 
كرد، ضمن ارش��ادات لازم كشتي گيران، همه افراد 
منتخب اعزام شدند. در زماني كه مسابقات قهرماني 
آسيا در كش��تي فرنگي در حال برگزاري بود و قبل 

از انجام مسابقات نيمه نهايي آزمايشگاه كلن اعلام 
كرد كه يكي از آزمايشات هدايتي مثبت شده و براي 
آزمايشات تكميلي قرار است آزمايش هاي نهايي نيز 
انجام شود. با توجه به اين نامه اگر ورزشكاري موفق 
به كسب مدال شود، مدال ها از وي گرفته خواهد شد 
و اگر ورزش��كار ما موفق به كسب مدال مي شد بايد 
آزمايش دوپينگ ديگري مي داد كه اين مورد شامل 
جريمه جديدي براي او مي شد و از طرف ديگر اين كار 
به دور از اخ��لاق و رفتار حرفه اي ني��ز بود. بنابراين 
به بهروز هدايت اطلاع داده ش��د كه از انجام كشتي 
انصراف دهد و نهايتا وي هم از ادامه مس��ابقات كنار 
گذاشته شد. به طور خلاصه موارد زير قابل ذكر است: 
1- تس��ت دوپينگ از ورزش��كار گرفته شده است و 
نامبرده همكاري لازم را داش��ته است. 2- ادامه روند 
مس��ابقه بعد از مشخص شدن آزمايش، جرايم مالي 
بيشتري درپي داشت. ۳- تداوم مسابقه باعث حذف 
ورزشكاران توسط كشتي گير ما و خارج از اخلاق بود. 
۴- روند حذف ورزشكار ما سريعا و بلافاصله بعد از اعلام 
نتايج از سوي آزمايشگاه كلن صورت گرفت. ۵- با توجه 
به مشكوك بودن مربيان به ورزشكاران نامه نگاري از 
سوي فدراسيون كشتي و فدراسيون پزشكي ورزشي 
در اس��رع وقت انجام ش��د. ۶- به علت ترافيك كاري 

آزمايشگاه كلن نتايج دير اعلام شده است.

ورزشي
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